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مجلس ش��وراي اس��امي گ��زارش كامل��ي درباره 
حقوق هاي نجومي مديران و مسوولان كشور ارايه كرده 
است. به گزارش فارس، در اين گزارش اعام شده است 
كه موارد دقيق تخلف از قوانين و مقررات و ميزان دقيق 
برداشت هاي غيرقانوني و تقويم تخلفات صورت گرفته 
و مبالغ بازگش��تي به خزانه دولت نيز پيگيري شد. در 
اين گزارش همچنين تاكيد شده است »در اسرع وقت 
مقامات و مديران متخلف توسط مسوولان ذي ربط در 
قوه مجريه از كار بركنار شده و دستگاه هاي مسوول با 
رسيدگي سريع و قاطع اضافه وجوه دريافتي را از آنان 
پس گرفته و آنان را مجازات كنن��د«. با توجه به ارجاع 
طرح يك فوريتي »ش��فافيت دريافتي مديران كشور 
و اس��ترداد دريافتي  ه��اي مازاد« و طرح يك ش��وري 
»س��اماندهي حقوق و دس��تمزدهاي بخش عمومي 
)ويژه مقامات و مديران(« كه جهت رس��يدگي به اين 
كميسيون به عنوان كميسيون اصلي ارجاع شده بود، در 
جلسات فشرده و مستمر و با حضور اعضاء و كارشناسان 
كميس��يون اصل نود، قوه قضاييه، س��ازمان برنامه و 
بودجه و سازمان امور اداري و استخدامي كشور، مركز 
پژوهش هاي مجلس شوراي اسامي، ديوان محاسبات 
كشور، سازمان بازرسي كل كشور و سازمان حسابرسي 
مورد بررسي قرار گرفت و با اصاحاتي در عنوان و متن 
نهايتا در ۱۰ ماده به تصويب اعضاي كميسيون رسيد. 
لازم به ذكر است در طرح نهايي شده، ويژگي هاي زير 
لحاظ و عيناً جهت س��ير مراحل قانوني تقديم هيات 

رييسه محترم مجلس شوراي اسامي شده است: 

   تعيين سـقف پرداخت حقوق و مزايا براي 
تمامي مقامات و مديران كشور

- عموميت دامنه شمول قوانين و پرهيز از استثنائات 
به گونه اي كه قانون تمام دستگاه هاي بخش عمومي را 

شامل شود، 
- تعيين و تعريف دقيق كليه عناصر حقوق و مزايا اعم از 

مستمر و غيرمستمر، 
- تعيين س��قف پرداخت حقوق و مزاي��ا براي تمامي 

مقامات و مديران كشور، 
- تعيين ضمانت اجراي قوي و مناسب، 

- پيش بيني سازوكارهاي نظارتي موثر و كارآمدي، 
- ممنوعيت اعطاي هرگونه وام، تس��هيات و عناوين 

مشابه با شرايط ويژه و استثنايي به مديران، 
- پيگرد مديران آمر، ذي حسابان و ناظرين در صورت 
كوتاهي در انجام وظايف به منظ��ور تعميق نظارت و 

احساس مسووليت جدي.
- ايجاد س��امانه اي در وزارت امور اقتص��ادي و دارايي 
جهت تمرك��ز مجموعه اطاعات مرب��وط به حقوق و 
مزاياي مقامات و مديران به نحوي كه به سهولت براي 

نهادهاي نظارتي كشور قابل دسترسي باشد.
و ام��ا در بخش دوم پيرامون بررس��ي فن��ي و ميداني 
دريافت هاي غيرقانون��ي و تعداد متخلف��ان و تقويم 
ريالي تخلف و همچنين استرداد دريافت هاي مازاد به 
بيت المال نيز با برگزاري جلسات مشترك با مسوولان 
و كارشناس��ان ديوان محاس��بات مقرر گرديد ديوان 
محاس��بات كش��ور به عنوان بازوي نظارتي مجلس با 
همكاري سازمان بازرسي كل كش��ور، گزارش جامع 
و كاملي از نحوه و ميزان پرداخت ه��ا در قواي ۳ گانه و 
تمامي دستگاه هاي مندرج در قانون اساسي را تهيه و 
ارايه نمايد كه گزارش مذكور توسط رييس كل ديوان 
محاسبات كش��ور به اس��تحضار نمايندگان محترم 
مجلس رسيد. در بخش دوم نيز پيرامون بررسي فني 
و ميداني دريافت هاي غيرقانون��ي و تعداد متخلفان و 
تقويم ريالي تخلف و همچنين اس��ترداد دريافت هاي 
مازاد به بيت المال نيز با برگزاري جلس��ات مشترك با 
مسوولان و كارشناسان ديوان محاسبات مقرر گرديد 
ديوان محاسبات كشور به عنوان بازوي نظارتي مجلس 
با همكاري سازمان بازرسي كل كشور، گزارش جامع 
و كاملي از نحوه و ميزان پرداخت ه��ا در قواي ۳ گانه و 
تمامي دستگاه هاي مندرج در قانون اساسي را تهيه و 
ارايه نمايد كه گزارش مذكور توسط رييس كل ديوان 
محاسبات كش��ور به اس��تحضار نمايندگان محترم 
مجلس رسيد. مجامع عمومي ش��ركت هاي دولتي، 
مكلف ش��وند به گزارش هاي حسابرس��ان و بازرسان 
قانوني در خصوص س��وءجريانات مال��ي و ضعف هاي 
مديريتي رسيدگي نموده و متخلفين و مجرمين را به 

مراجع ذيربط معرفي نمايند. 

تكليف نجومي بگيران روشن شد

فراز جبلي| از بازپس گيري حقوق هاي نامتعارف تا بركناري و مجازات
مشاور سردبير|

نگاه به اثر اينس��تكس )INSTEX( يا سامانه حمايت از 
مبادلات تجاري )با سرنام س��احات( بسيار جدي است و 
در موارد زيادي رنگ و بوي سياسي به خود گرفته است. 
گروهي تاش دارند اين حرك��ت اروپا را به منزله يك گام 
بزرگ در راس��تاي حفظ برجام نش��ان دهن��د و گروهي 
به صورت كلي منكر هيچ گونه اثر مثبتي از اينس��تكس 
هستند. اما ش��ايد با نگاهي به دور از سياست ورزي بتوان 
گفت اينستكس يك پتانسيل است كه در شرايط فعلي 
كارايي محدودي دارد اما مي تواند تبديل به يك ابزار قوي 
ش��ود. پس از خروج امريكا از برجام ايران انتظار داش��ت 
كه ساير كشورها بر اس��اس برجام از ايران حمايت كنند. 
رفتار كجدار و مريز اروپا ام��ا چندان با اين انتظار منطبق 
نبود. اروپا پيشنهاد س��از و كاري را داشت اما حاضر نبود 
به صورت مس��تقيم با تحريم ها مقابله كند. چندين ماه 
مذاكره بحث را به اينس��تكس رساند. اينستكس مخفف 
 Instrument in Support of Trade عب��ارت
Exchanges يك ش��ركت اس��ت كه در فرانس��ه و در 
چارچوب قوانين اين كشور به ثبت رسيده است و جز اين 
كشور آلمان و انگلستان نيز سهامدار آن هستند. مديريت 
آن نيز بر عهده پر فيشر از مديران بانكي برجسته آلماني 
اس��ت.  س��از و كار اينس��تكس نيز ايده جديدي نيست. 
صادركنندگان ايراني به اروپا به دليل تحريم امكان وصول 
ارز صادراتي را ندارند و در مقابل صادركنندگان اروپايي به 
ايران نيز با تهديد تحريمي روبرو هستند. به همين دليل 
هر دو طرف مي توانند كالاي خود را صادر كرده و به جاي 
دريافت پول به شكل مستقيم تهاتر مالي در اينستكس رخ 
دهد تا مشكل تحريم و انتقال پول رخ ندهد. وجود چنين 
س��از و كاري كه به صورت رس��مي كار مي كند مي تواند 
در ايام تحريم بسيار سازنده باشد اما مساله اين است كه 
چند درصد تجارت خارجي ايران قرار است مشمول اين 
روش شود؟ بياييم قسمت هايي كه فعا خبري از آنها در 
اينستكس نيست را مجزا كنيم. بخش اول صادرات نفت 
است يعني بزرگ ترين مشكلي كه در خصوص تأمين ارز 
دولت ايران با آن روبرو است. صادرات نفت پيچيدگي هاي 

خاص خود را دارد و مشتري ها به شدت محدود و مشخص 
هستند پس صادرات نفت در ايام تحريم به شدت آسيب 
پذير اس��ت. حجم صادرات نيز به قدري زياد اس��ت كه 
سياس��ت هاي تحريمي به راحت��ي مي تواند بخش قابل 
توجهي از آن را دچار آس��يب كند. ع��دم امكان صادرات 
نفت در اينستكس شايد مهم ترين دليل نارضايتي مديران 
دولت تدبير و اميد از بحث اينس��تكس باشد تا جايي كه 
مجيد تخت روانچي نماينده دايم ايران در س��ازمان ملل 
متحد، اينستكس را همچون ماشيني بسيار زيبا اما بدون 
بنزين توصيف كرد. مس��اله دوم عدم حضور كشورهايي 
همچون چين در اينستكس است كه اتفاقا بيشترين سهم 
را در مبادلات تج��اري با ايران دارن��د. صادرات غيرنفتي 
ايران در سال گذشته به چين بيش از 9 ميليارد دلار بود 
كه حدود 2۱ درصد از صادرات ايران را ش��امل مي ش��د. 
مقاصد صادراتي غيرنفتي ايران كاما مشخص هستند و 
سهم كشورهاي اروپايي در آن به شدت محدود است و به 
چند درصد هم نمي رسد. گذشته از آن مشخص نيست 
اص��ولا صادركنندگاني كه در طول يك س��ال گذش��ته 
س��از و كارهايي براي دور زدن تحريم ايجاد كرده اند چه 
ميزان از فعاليت خود را وارد اينس��تكس مي كنند. البته 
در بحث واردات كالا تا حدي اينستكس مي تواند كمك 
كند چرا كه واردات از آلمان در سال 97 حدود 5.8 درصد 
كل واردات ايران بود و بخ��ش قابل توجهي از آن قطعات 
و تجهيزاتي است كه در توليد استفاده مي شود. در نهايت 
اين بحث مطرح است كه چه تجارت هايي در اينستكس 
مورد قب��ول خواهد بود؟ طبيعت��ا براي تهات��ر كالا بايد 
تزريق سرمايه به اين ش��ركت صورت گيرد و در صورت 
محدود بودن سرمايه هدف اروپا يعني نگه داشتن سطح 
اينس��تكس براي ارس��ال كالاهايي همچون دارو و مواد 
پزشكي و مواد غذايي محدود خواهد ش��د. در يك كام 
محدوديت هاي فعلي اينس��تكس بحث هاي امروز را به 
هياهو براي هيچ بدل كرده اس��ت اما باز شدن يك مسير 
رسمي اين نويد را مي دهد كه بتوان كشورهايي همچون 
چين و روسيه را براي دور زدن تحريم به اين كشور اضافه 
كرد و در صورتي كه عزمي براي شكستن تحريم باشد از 

همين ابزار براي صادراتي نفتي بهره جست.

اميد به روزنه اي كوچك
گزارشسرمقاله
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سرمقاله

اميد به روزنه اي كوچك
نگاه به اثر اينس��تكس 
)INSTEX( يا س��امانه 
حماي��ت از مب��ادلات 
س��رنام  )ب��ا  تج��اري 
ساحات( بس��يار جدي 
اس��ت و در موارد زيادي 
رن��گ و بوي سياس��ي 
به خ��ود گرفته اس��ت. 
گروهي تاش دارند اين حركت اروپ��ا را به منزله 
يك گام بزرگ در راستاي حفظ برجام نشان دهند 
و گروهي به صورت كلي منكر هيچ گونه اثر مثبتي 
از اينستكس هستند. اما ش��ايد با نگاهي به دور از 
سياست ورزي بتوان گفت اينستكس يك پتانسيل 
است كه در شرايط فعلي كارايي محدودي دارد اما 
مي تواند تبديل به يك ابزار قوي شود. پس از خروج 
امريكا از برجام ايران انتظار داشت كه ساير كشورها 
بر اساس برجام از ايران حمايت كنند. رفتار كجدار 
و مريز اروپا اما چندان با اين انتظار منطبق نبود. اروپا 

پيشنهاد ساز و كاري را داشت ...

فراز جبلي
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گزارش

 از بازپس گيري حقوق هاي 
نامتعارف تا بركناري و مجازات

مجلس ش��وراي اس��امي گزارش كاملي درباره 
حقوق هاي نجومي مديران و مسوولان كشور ارايه 
كرده است. به گزارش فارس، در اين گزارش اعام 
شده است كه موارد دقيق تخلف از قوانين و مقررات 
و ميزان دقي��ق برداش��ت هاي غيرقانوني و تقويم 
تخلفات صورت گرفته و مبالغ بازگشتي به خزانه 
دولت نيز پيگيري ش��د. در اين گزارش همچنين 
تاكيد شده است »در اسرع وقت مقامات و مديران 

متخلف توسط مسوولان ذي ربط...

اقتصاد اجتماعي

 شهرهاي فقير
 روستاهاي خالي

جمعيت روستايي كشور در 5۰ س��ال گذشته از 
75درصد به 25 درصد رسيده است. روستاها يك 
به يك خالي از سكنه مي ش��ود و روستانشينان به 
هواي يافتن زندگي بهتر، پا روي خاطره جمعيشان 
از روستا گذاش��ته و عزم زندگي در شهر مي كنند، 
آن هم ش��هرهايي كه هيچ آمادگي براي مهمانان 
تازه رسيده نداشته و ندارد. نتيجه چنين وضعيتي 
نه تنها از بين رفتن زيس��ت روستايي بوده بلكه به 
شكل گرفتن شهرهايي فقير و عاري از زيرساخت 
ختم مي شود كه به دليل مهاجرت بي رويه غيرقابل 
كنترل ش��ده و به بس��تري براي انواع آسيب هاي 
اجتماعي تبديل مي شود. اگرچه در چند سال اخير 
به سبب بالا بودن هزينه زندگي در شهر و مشكات 
اقتصادي شهرنش��ينان، مهاجرت معكوس يعني 
بستن بار زندگي از شهر و اقامت در روستا هم شكل 
گرفته است اما هنوز آنطور كه آمارها نشان مي دهد، 

شاخص مهاجرت معكوس چشمگير نيست. 
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 ديدار پرحاشيه  رهبران 
 دو كشور در منطقه مرزي

فدريكا موگريني ؛مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا اعلام كرد

 ترامپ گام به
 زمين كره شمالي 
گذاشت

الحاق 7 كشور اروپايي به اينستكس

ديپلماسي

مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا با اشاره 
به اينكه س��ازوكار اينس��تكس عملياتي شده 
است، گفت كه عاوه بر انگليس، فرانسه و آلمان 
هفت كش��ور اروپايي ديگر نيز به اين سازوكار 
مي پيوندند. فدريكا موگريني مسوول سياست 
خارجي اتحاديه اروپا با انتش��ار يادداش��تي در 
صفحه رس��مي خود به ارايه ي��ك جمع بندي 
درباره تاش ه��اي اتحاديه اروپ��ا براي حفظ 
برجام پرداخت. وي در يادداشت خود تصريح 
كرد: م��ا روز جمعه يك موضوع بس��يار مهم را 
در پشتيباني از توافق هس��ته اي با ايران اعام 
كرديم؛ ابزار حمايت از تبادلات تجاري مشروع 
با ايران )موسوم به اينستكس( عملياتي شده و 

تراكنش هاي اوليه در حال انجام شدن است.
موگرين��ي ادامه داد: ما به همراه س��ه كش��ور 
انگلي��س، فرانس��ه و آلم��ان اين س��ازوكار را 
راه اندازي كرديم و هفت كش��ور اروپايي ديگر 
نيز قرار اس��ت به آن بپيوندند. ما همچنين روز 
جمعه كميس��يون مش��ترك برجام را برگزار 
كرديم كه هم��واره براي تضمي��ن اجراي اين 

توافق تاش مي كند.
كميسيون مشترك برجام با حضور نمايندگان 
طرف هاي توافق روز جمع��ه در وين، پايتخت 
اتريش برگ��زار ش��د و ش��ركت كنندگان در 
بيانيه پاياني خ��ود بار ديگر تايي��د كردند كه 
برجام همچنان يك عنصر كليدي در ساختار 
جهاني عدم اشاعه به شمار مي آيد كه بر اساس 
قطعنامه 22۳۱ به اتفاق آرا مورد تأييد شوراي 

امنيت سازمان ملل متحد قرار گرفته است.
در بخش ديگري از اين بيانيه آمده اس��ت كه 
اعضا، پيش��رفت خوب در پروژه مدرن س��ازي 
رآكت��ور تحقيقات��ي اراك و پ��روژه تبدي��ل 
تأسيس��ات فردو ب��راي تولي��د ايزوتوپ هاي 
پاي��دار، آنگونه كه در برجام پيش بيني ش��ده، 
را م��ورد توجه قرار دادن��د. همچنين به عنوان 
بخش��ي از فعاليت ه��اي ج��اري در خصوص 
موضوعات هس��ته اي و تحريم ها، كميسيون 
مشترك كارشناسان را موظف كرد تا به دنبال 
راهكارهاي عملي به ويژه براي صادرات اورانيوم 
داراي غناي پايين و آب سنگين تحت ترتيبات 
مناسب باشند. به موازات اين، آنها همچنين از 
طريق تشكيل جلسات تبادل نظر كارشناسي 
تخصصي و متمركز، تاش هاي خود را در رابطه 
با برداشتن تحريم ها همسو با تعهدات مندرج 
در بند هشتم بيانيه نشست وزراي كميسيون 
مش��ترك برجام مورخ ۱5 تيرم��اه ۱۳97، به 
منظور ارايه راه حل هاي عملي در جهت حفظ 
عادي س��ازي روابط تجاري و اقتصادي با ايران 

تشديد خواهند كرد.

موگريني: هفت كشور اروپايي 
ديگر به اينستكس مي پيوندند

مجلس

عضو كميس��يون برنام��ه، بودجه و محاس��بات 
مجلس مي گويد: وزير نيرو بايد به مساله مصرف 
برق مزارع بيت كوين ورود كند و هرچه سريع تر 
آيين نامه اصاح تعرفه هاي برق بيت كوين آماده 
شود. غامعلي جعفرزاده ايمن آبادي در گفت وگو 
با خبرگزاري خانه ملت با اشاره به اينكه افزايش 
فعالي��ت بيت كوين ه��ا )تولي��د ارز ديجيتالي( 
مصرف برق را در كش��ور بالا برده اس��ت، گفت: 
در »قانون هدفمندي  ك��ردن يارانه ها« به دولت 
اجازه داده شده است تفاوت منطقي ميان قيمت 
مصرف انرژي كم مصرف ه��ا و پرمصرف ها قائل 
ش��ود اما اكنون بس��ياري از واحدهاي اقتصادي 
با برق ارزان كش��ور س��ودهاي اقتصادي بالايي 
كسب مي كنند.  نماينده مردم رشت در مجلس 
شوراي اسامي با بيان اينكه به دليل عدم نظارت 
بر مصرف برق، اي��ن انرژي در ح��ال هدر رفتن 
اس��ت، ادامه داد: برخي از واحده��اي اقتصادي 
با پرداخت منطق��ي هزينه ب��رق مصرفي دچار 
مشكل نمي ش��وند چراكه درآمد بالايي داشته و 
توان پرداخت اين هزينه را دارند و در مقابل عدم 
دريافت اي��ن هزينه از آنها موجب س��ودجويي و 
آسيب به صنعت كشور ش��ده است. وي با تاكيد 
بر اينكه وزير نيرو بايد به مساله مصرف برق مزارع 
بيت كوين ورود كند و هرچه س��ريع تر آيين نامه 
اصاح تعرفه هاي برق بيت كوين آمده شود، افزود: 
دولت قدرت  شناسايي اين مراكز را دارد و بايد از 
اين قدرت خود براي اعمال قانون استفاده كنند. 
وي ادامه داد: قرار نيست فعاليت بيت كوين ها را 
تعطيل كنيم بلكه بايد قيم��ت برق آنها منطقي 
شود تا اين مشكل جديد ايجاد شده در حوزه برق 
حل شده و از خاموشي ها آن هم در فصل تابستان 
ممانعت ش��ود. عضو كميس��يون برنامه، بودجه 
و محاس��بات مجلس با اش��اره به اينكه صنعت 
برق ايران به دليل عدم بازس��ازي و به روزرساني 
تجهيزات طي س��ال هاي اخير دچار فرسودگي 
و بازدهي پايين ش��ده اس��ت، اضافه ك��رد: اين 
فرسودگي هدررفت انرژي و بهره برداري پايين در 

صنعت برق كشور منجر شده است.

مصرف بي رويه برق توسط 
بيت كوين  دليل خاموشي ها

راه وشهرسازي

آدرس پرفروش ترين  محله 
پايتخت

13 15

معاونت راهبردي قوه قضاييه برنامه هاي عملياتي تحول 
قضايي را به واحدهاي ستادي دستگاه قضايي اباغ كرد. 
به گزارش قوه قضاييه، پس از تاييد كليات س��ند تحول 
قضايي توسط مقام معظم رهبري، رييس قوه قضاييه طرح 
تحول اين قوه را تصويب و مسووليت اباغ، نظارت و گزارش 
مستمر پيشرفت اجراي آن را به معاونت راهبردي واگذار 
كرد.  در اين راستا معاونت راهبردي، راهبردها و برنامه هاي 

عملياتي تحول قضايي را براي تعيين فعاليت هاي اجرايي 
با زمان بن��دي كوتاه مدت و مي��ان مدت جه��ت اجرا به 
معاونت ها، س��ازمان ها و مراكز وابسته به دستگاه قضايي 
اباغ ك��رد. اين طرح پس از آسيب شناس��ي مش��كات 
دس��تگاه قضايي و با اخذ نظ��ر و تش��كيل كارگروه هاي 
تخصصي كارشناسي و برگزاري جلسات متعدد و طرح در 

شوراي معاونين قوه قضاييه تهيه شده است. 

برنامه هاي عملياتي طرح تحول قضايي كشور ابلاغ شد

حقوقي
نماينده دايم كشورمان در سازمان ملل متحد، تاكيد كرد 
مادامي كه فش��ارها عليه جمهوري اس��امي ايران ادامه 
داشته باش��د، ايران مذاكره نخواهد كرد. به گزارش ايسنا، 
مجيد تخت روانچي، نماينده ايران در سازمان ملل متحد 
در گفت وگو با س��ي ان ان با بيان اي��ن موضوع گفت: تمام 
مش��كات از خروج امريكا از توافق هس��ته اي آغاز ش��د؛ 
واشنگتن بايد از اين تصميم اش��تباهش برگردد. ايران در 
ش��رايط فش��ار و تهديد هيچگاه مذاكره نمي كند. وي در 
رابطه با اق��دام ايران در كاهش تعه��دات برجامي خود در 
پاسخ به تعلل طرف هاي مقابل گفت: ايران تعهدات خود 

را نقض نمي كند. ما بر اس��اس بندهاي من��درج در توافق 
هسته اي و به خاطر خروج طرف امريكايي از برجام، اين حق 
را داريم از تعهدات خود بكاهي��م. روانچي درباره راه اندازي 
مكانيزم تبادل مالي اروپا و ايران موسوم به اينستكس هم 
گفت: زمان ما رو به اتمام است. راه اندازي مكانيزم اروپايي ها 
بيش از يك سال زمان برده است. اروپا بايد عجله و هزينه 
كند در غير اين صورت اين س��ازوكار بي فايده خواهد بود 
چرا كه اين مكانيزم نمي تواند تمام مسائل ما را مرتفع سازد. 
نماينده ايران در سازمان ملل متحد گفت: ما به دنبال ايجاد 

تنش و درگيري در منطقه نيستيم. 

تخت روانچي: تحت فشار مذاكره نمي كنيم

خبر
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روي موج خبر

  مردم كش�مير در حمايت از مقام معظم 
رهبري راهپيمايي كردند؛ مهر|

مردم كشمير تظاهرات گسترده اي را عليه دولت 
امريكا در حماي��ت از مقام معظم رهبري برگزار 

كردند.
اين تظاهرات به دلي��ل اعمال تحريم عليه مقام 
معظم رهبري و افراد وابسته به دفتر ايشان برپا 
شد و تظاهرات كنندگان ضمن محكوم كردن اين 
اقدام بي شرمانه و وقيحانه، شعار مرگ بر امريكا و 

مرگ بر اسراييل سر دادند.
حجت الاسلام سيد حسين الموسوي الصفوي 
رييس انجمن شرعي ش��يعيان كشمير و عضو 
مجمع عمومي مجم��ع جهان��ي اهل بيت)ع( 

سخنران اصلي اين اجتماع بود.

  موافق�ت دولت با لغو رواديد اتباع چيني 
براي سفر به ايران؛ ايرنا|

با تصميم هيات دولت، وزارت امور خارجه مجاز 
است نسبت به برقراري مقررات لغو رواديد براي 

ورود اتباع كشور چين به ايران اقدام كند.
هيات وزيران در جلسه ۲ تير ۱۳۹۸ به پيشنهاد 
مش��ترك وزارت امور خارجه و سازمان ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري و به استناد 
تبصره )۴۳( قانون بودجه اصلاحي سال ۱۳۴۳ 
كل كش��ور با برقراري مقررات لغو رواديد براي 
ورود اتباع كش��ور چين به جمهوري اس��لامي 

ايران موافقت كرد.

  هيات پارلماني ايران به مسكو سفر كرد؛ 
فارس|

مسعود پزشكيان نايب رييس اول مجلس دهم 
ديروز در رأس هياتي از اعضاي كميسيون امنيت 
ملي و سياست خارجي مجلس و گروه دوستي 
پارلماني ايران و روس��يه به دعوت »وياچسلاو 
ولودين« رييس دوماي دولتي فدراسيون روسيه 
جهت ش��ركت در دومين همايش بين المللي 
توسعه نظام پارلماني )پارلمانتاريسم( به مسكو 

سفر كرد.
 اي��ن هماي��ش بين الملل��ي به مدت س��ه روز
)۱۰ -۱۲ تيرماه ۹۸( با حضور روساي مجالس، 
هيات هاي پارلماني و كارشناسان بيش از ۱۴۵ 
كش��ور و س��ازمان هاي پارلماني بين المللي از 

سراسر جهان برگزار مي شود.
لازم به ذكر است عليرضا رحيمي، عضو هيارت 
رييسه مجلس شوراي اسلامي و يوسف داودي 
عضو گروه دوستي ايران و روسيه، پزشكيان را 

همراهي مي كنند.

   ديپلماسي امريكا يعني تحريم و تروريسم 
اقتصادي؛ صداوسيما|

سخنگوي وزارت امور خارجه كشورمان گفت: 
ديپلماس��ي در قام��وس امري��كا يعني تحريم 

وتروريسم اقتصادي.
موس��وي در واكن��ش به جوس��ازي هاي اخير 
مقامات امريكايي به ويژه س��خنگوي ش��وراي 
امني��ت ملي امري��كا كه گف��ت »اي��ران بايد 
ديپلماسي را با ديپلماس��ي پاسخ دهد«اظهار 
داشت: ايران ديپلماسي را با ديپلماسي و فشار 
را ب��ا مقاومت پاس��خ مي دهد؛ ول��ي ظاهرا در 
قاموس دولتمردان امريكايي ديپلماسي يعني 
تحريم و تروريسم اقتصادي! ما تاكنون چيزي 
جز تحريم هاي غيرقانوني، جنگ و تروريس��م 
اقتص��ادي از دولت امري��كا نديده ايم كه به آن 

پاسخ گوئيم.

  كسي جرأت تجاوز به ايران را ندارد؛ مهر|
رييس سازمان عقيدتي- سياسي ستاد ارتش 
گفت:   ايران از لحاظ قدرت دفاعي به جايگاهي 
رسيده اس��ت كه كس��ي جرأت تجاوز به آن را 
ندارد. حجت الاسلام حسين صنعت پور رييس 
سازمان عقيدتي، سياسي ستاد ارتش در مراسم 
تشييع پيكر دو شهيد گمنام دوران دفاع مقدس 
با اشاره به تحريم هاي امريكا عليه ايران، افزود: 
امروز نظام اس��لامي به جرم دفاع از ارزش هاي 
انساني، حمايت از مظلومان جهان، حق طلبي و 
عدالت خواهي با شديد ترين تحريم هاي دشمن 

روبروست.
ريي��س س��ازمان عقيدتي- سياس��ي س��تاد 
ارتش، ايستادگي و مقاومت را تنها راه مقابله با 
اس��تكبار جهاني دانست و تاكيد كرد: شهدا راه 
و روش را به ما نشان دادند، آنها در برابر دشمن 
احس��اس ضعف نك��رده و نترس��يدند و مقابل 
زياده خواهي هاي دش��منان انقلاب ايستادند و 

سرافراز و سربلند شدند.

  بعضي براي رضاي خدا كانديدا نش�وند؛ 
ايسنا|

عضو ش��وراي مركزي جبهه مردمي نيروهاي 
انقلاب اس��لامي گفت: خوب اس��ت كه امسال 
برخي براي رضاي خدا احساس تكليف شرعي 
نكنند و فداكاري كنند تا زمينه براي رس��يدن 
ب��ه گزينه ي��ا گزينه هاي مش��ترك در جريان 

اصولگرايي هموار شود.
به گزارش ايس��نا، غلامعل��ي حدادعادل طي 
سخناني در نشست مش��ترك اعضاي شوراي 
مركزي و دبيران اس��تاني كانون دانشگاهيان 
ايران ش��رط اول در انتخاب��ات را اخلاص و كار 
كردن براي خدا دانس��ت و گف��ت: در هر دوره 
تع��دادي از عزي��زان وارد ميدان مي ش��وند و 
همه اظهار مي دارند به خاطر احس��اس تكليف 
ش��رعي وارد رقابت انتخاباتي ش��ده اند كه اين 
تعدد كانديدا در جبهه نيروهاي ارزش��ي باعث 
تقس��يم آرا و موفقيت رقيب مي ش��ود، خوب 
است كه امسال برخي براي رضاي خدا احساس 
تكليف شرعي نكنند و فداكاري كنند تا زمينه 
براي رس��يدن به گزينه يا گزينه هاي مشترك 

هموار شود. 

ايران2

جزييات تازه توافق ايران و عراق براي لايروبي اروند رود اعلام شد

 پيش بيني هزينه يك ميليارد دلاري لايروبي
گروه ايران|

يكي از موضوعات مهمي كه در جريان سفر روحاني به 
عراق مورد توجه دو طرف قرار گرفت؛ توافقنامه هايي 
بود كه ۲كشور ايران و عراق براي لايروبي  و ساماندهي 
اروند در دس��تور كار قرار دادند. بعد از اين سفر بود كه 
مسوولان دو كش��ور تلاش براي بهبود شاخص هاي 
زيس��ت محيطي اروند را پيگي��ري و اعلام كردند كه 
زمينه هاي لازم براي لايروبي اروند را دنبال مي كنند.  
درهمين خصوص  مديركل بندر و دريانوردي خرمشهر 
با بيان اينكه جلسه س��وم ايران و عراق درباره لايروبي 
اروند و خارج سازي مغروقه ها در اين آبراهه اين هفته 
در بندر خرمش��هر برگزار مي شود، گفت: پيش بيني 
مي كنيم لايروبي اروند يك ميليارد دلار هزينه داشته 
باش��د. نورالله اس��عدي در جمع خبرنگاران در محل 
سازمان بنادر و دريانوردي درباره لايروبي اروند و توافق 
ايران و عراق در اين باره در پاسخ به فارس اظهار داشت: 
پيش از اين دو نشست بين ايران و عراق درباره لايروبي 
اروند برگزار ش��د ك��ه يكي از اين نشس��ت ها در بندر 

خرمشهر و به ميزباني اداره كل بندر بود.
وي ادامه داد: در آن نشس��ت طرفين توافق كردند كه 
كميته فني تشكيل شود تا بر اساس اين كميته فني 

موارد مورد نظر را اعمال كنند.
مديركل بندر و دريانوردي خرمشهر توضيح داد: بحث 
اين بود كه بر اساس قرارداد ۱۹7۵ الجزاير در اروند خط 
تالويج اجرا شود. قبل از اين ايران معتقد بود تالويج جديد 
مدنظر باشد اما عراقي ها با اين خط مرزي جديد موافقت 
نكردند و نهايتا توافق شد بر اس��اس عهدنامه ۱۹7۵ 
الجزاير و حسن همجواري ايران و عراق مبناي لايروبي 
و تعيين خط تالويج قرار گيرد. اسعدي ادامه داد: مشكلي 
كه در اين باره وجود داشت اين بود كه ۱۰ درصد از اين 
خط تالويج تغييراتي داشت كه بيشتر به سمت كشور 

 عراق بود و موجب ش��د مورد موافقت آنها قرار نگيرد. 
اما اخيرا قرار شد مبنا همان تالويج قديم ۱۹7۵ الجزاير 
باش��د. وي افزود: اگر مبنا بر اساس تالويج قديم باشد 
ميزان برداش��ت رس��وبات ما حدود ۹۰ ميليون متر 
مكعب خواهد بود كه اين با احتس��اب عمق منفي ۸ و 
نيم متر اس��ت اما بر اساس تالويج جديد و عمق منفي 
6 و نيم مت��ر حدود۱۱ ميليون مت��ر مكعب لايروبي 
بايد توسط ما انجام ش��ود كه اين هم خود حجم قابل 
ملاحظه اي است. مديركل بندر و دريانوردي خرمشهر 
اضافه كرد:  در كش��ور عراق و بغداد جلسه اي برگزار و 
مقرر شد خط تالويج جديد معين شود و بعد از آن وارد 
فاز لايروبي اروند شوند؛ اين هفته هم نشست سوم در 
بندر خرمشهر برگزار مي شود و هر دو هفته يك جلسه 

در اين باره داريم.
اسعدي اظهار داشت: درباره لايروبي اروند و خارج سازي 
مغروقه ها ش��روط سياسي كنار گذاش��ته شد و كلا 
براساس موضوعات فني، پروژه بررسي مي شود و شرطي 

از سوي عراقي ها در اين باره مطرح نشده است.

   پيش بيني هزينه يك ميليارد دلاري لايروبي 
اروند

وي بيان ك��رد: پيش بيني مي كني��م لايروبي اروند 
حدود يك ميليارد دلار هزينه داشته باشد البته اين 
رقم در تالويج قديم و عمق منفي ۸ و نيم متر با تالويج 

عمق منفي 6 و نيم متر، متفاوت است.
مديركل بندر و دريانوردي خرمش��هر با بيان اينكه 
هنوز هيچ توافقي براي خارج سازي مغروقه هاي اروند 
توسط ايران وعراق انجام نشده است، گفت: هنوز در 
مورد تقسيم بندي خارج سازي هم توافقي نداشته ايم.

اسعدي بيان كرد: در اروند ۲۴ فروند شناور مغروقه 
داريم كه ۱۰ فرونده مربوط به ما و ۱۴ فروند مربوط 

به كش��ور عراق است كه اينها موانع جدي لايروبي و 
تردد ايمن شناورها هستند. 

وي گفت: هر گونه توافق درباره خارج سازي مغروقه ها 
در چارچوب هماهنگي س��ازمان بنادر و دريانوردي 
اس��ت و ذيل توافق اخي��ر ايران و عراق محس��وب 
مي شود. مديركل بندر و دريانوردي خرمشهر ادامه 

داد: فعلا در مورد نحوه خارج سازي مغروقه ها توافقي 
بين دو طرف صورت نگرفته است.

   بن�در خرمش�هر از مزاي�اي منطق�ه آزاد 
برخوردار است

اس��عدي با بيان اينكه مزاياي مناط��ق آزاد در بندر 

خرمشهر اجرامي شود، گفت: مالكيت اراضي مربوط 
به سازمان بنادر است و قرار نيست واگذار شود. وي 
اظهار داشت: در س��ه ماهه نخست امسال نسبت به 
مدت مشابه س��ال قبل ميزان تخليه و بارگيري در 
بندر خرمشهر 6۴درصد رشد داشت كه در رابطه با 

ژنرال كارگو و كالاهاي عمومي است.

سخنگوي قوه قضاييه مطرح كرد

تعيين تكليف مالباختگان سكه ثامن
گروه ايران|

»به زودي وجوه نقد اموال متهمان پرونده س��كه ثامن 
تقسيم مي شود و اموالِ غيرمنقول هم با كارشناسي به 
فروش مي رسد.«اين عباراتي است كه سخنگوي دستگاه 
قضا با استفاده از آنها تلاش مي كند تا بعد از مدت ها اخبار 
خوشي به آن دسته از مالباختگاني كه در موسسه سكه 

ثامن سرمايه گذاري كرده بودند، بدهد. 
 غلامحسين اسماعيلي كه در جريان ارتباط تلفني با يك 
برنامه راديويي صحبت مي كرد در ادامه افزود: »درباره 
پرونده س��كه ثامن با وجود اينكه اين پرونده، سنگين 
است و شاكي زياد دارد، اين تصميم گرفته شده است.«

او در ادامه گفت:   پرونده در دادسرا بوده و به دادگاه نيامده 
است. معمولًا توزيع و تقس��يمِ اموالِ توقيف شده بين 
طلبكاران تا پايان رسيدگي و صدور حكم باقي مي ماند، 
اما تصميم گرفته ش��د، تا آنچه از اموال متهمان تا الان 
شناسايي و توقيف شده اس��ت، در بخش وجوه نقدي 
تقسيم شود و اموالِ غيرمنقول هم با كارشناسي به فروش 
برسد، قرار است در همين مرحله از پرونده و درصدي از 
مطالباتي كه مردم از سكه ثامن و طلاي شادي دارند، به 
آنها پرداخت شود كه اقداماتِ اجرايي آن آغاز شده است. 
اما پرسشي كه همواره بعد از رسانه اي شدن يك چنين 
پرونده هايي در ميان افكار عمومي و محافل كارشناسي 
مطرح مي ش��ود اين اس��ت كه با وجود اطلاع رس��اني 
گسترده نهادهاي مسوول مبني بر عدم سرمايه گذاري در 
موسسات و شركت هاي غير رسمي و غيرمجاز، چه عاملي 
باعث مي شود تا مردم دارايي هاي منقول و غير منقول 
خود را در اختيار شركت ها و موسساتي چون موسسه 
سكه ثامن قرار دهند؟ واقعيت آن است كه طلا و سكه در 

كنار ارز؛ ملك و... همواره به عنوان يك پشتوانه اقتصادي 
در ميان ايرانيان مطرح بوده است؛ بنابراين تمايل مردم 
به خريداري آن بسيار زياد است. همين جذابيت موجب 
شده تا در كنار تمايل مردم به خريد طلا و سكه، زمينه 
سوءاستفاده براي كسب سود در كوتاه مدت به خصوص 
در فضاي مجازي براي موسسات فعال در زمينه خريد 
و فروش طلا و سكه هم فراهم شود.  بر اين اساس مدت 
زمان كوتاهي بع��د از ماجراي موسس��ات غيرمجاز و 
مشكلاتي كه اين موسسات براي اقتصاد كشور، بانك 
مركزي و سپرده گذاران به وجود آورده بودند، ماجراي 
تخلفات سكه ثامن در ويترين رسانه هاي گروهي نشست 

و اظهارنظرهاي تحليلي در خصوص آن آغاز شد. 

   ردپاي سكه ثامن در اقتصاد
فعاليت موسسه سكه ثامن كه از سال ۹۵ آغاز شده بود 
با تبليغات گسترده در صداو سيما كه معمولا در پخش 
آگهي هاي موسس��ات غيرمجاز و غير رسمي رفتاري 
توام با تساهل از خود نشان مي دهد همراه شد؛ همراهي 
تنگاتنگي كه مردم را به اين نتيجه عيني رساند  زماني 
كه آگهي يك موسس��ه اقتصادي بارها و بارها در صدا 
و س��يما بازتاب داده مي شود حتما از مجاري نظارتي 
و فيلترهاي رس��مي عبور كرده و مورد تاييد نهادهاي 
مسوول قرار گرفته است.  بنابراين سرمايه گذاري در آن 

جايز است و مي توان به ان اعتماد داشت. 
اين موسسه با تبليغات گسترده اي كه در صداوسيما 

و س��اير رس��انه ها در زمين��ه خريد و ف��روش آنلاين 
سكه و طلا داش��ت موجب جذب گسترده نقدينگي 
سپرده گذاران شد. ماه عسل سپرده گذاران و موسسه 
خيلي زود به پايان رس��يد و بعد از ۲ سال فعاليت اين 
موسسه اواخر ش��هريور ماه بود كه ابتدا در شبكه هاي 
اجتماع��ي و بلافاصله پ��س از آن در خبرگزاري هاي 
رسمي از ورشكستگي موسسه »سكه ثامن« خبر داده 
شد. به دنبال اعلام ورشكستگي اين موسسه برداشت 
پول برخي ازسرمايه گذاران هم امكانپذير نبود.بعد از 
يكي دو روز هم اعلام شد كه مدير اين موسسه از كشور 

گريخته است. 
براين اساس كلاهبرداري اين سايت اينترنتي سكه و 
طلا، مبلغ ۲۰۰ ميليارد تومان اعلام شد. مدتي بعد هم 
دادستان تهران از دستگيري متهم پرونده سكه ثامن 
خبر داد و گفت: طبق گزارش پليس، متهم پرونده سكه 

ثامن دستگير و به دستگاه قضايي تحويل داده شد.

   چرا مردم به سكه ثامن اعتماد كردند
مهم ترين عاملي كه موجب جذب مردم به اين موسسه 
شد ابتدا تبليغات وس��يع اين موسسه در صداو سيما و 
رسانه هاي رسمي و پس از آن نقل و انتقال سريع پول و 
معامله، عدم ماليات، سهولت دسترسي به خريد و فروش 
طلا و سكه و نرخ كارمزد بود. نرخ كارمزد در سايت سكه 

ثامن 6۵۰۰ تا ۱۰ هزار تومان بود.
قابليت جذب سرمايه و پرداخت سود بدون انجام معامله 
هم يكي ديگر از مزاياي اين سايت براي سپرده گذاران 
بود و متقاضيان مي توانستند با پرداخت آنلاين پول به 
حساب سكه ثامن و عضويت در صندوق سرمايه گذاري 

مربوطه، انجام معاملات را به خود سايت محول كنند.
با دستگيري اين متهم هم اميد س��پرده گذاران براي 
بازپس گيري پول خود بيشتر شد و حالا بايد منتظر روند 
قضايي اين پرونده مي ماندند؛ روندي كه با صحبت هاي 
روز گذشته سخنگوي دستگاه قضا مشخص شد به زودي 

در خصوص آن تصميم گيري خواهد شد. 

   آخرين وضع مالباختگان سكه شادي
 س��خنگوي قوه قضاييه در پاسخ به اينكه آيا مشكلات

۴ تا ۵ هزار نفري كه در طلاي شادي گرفتار بودند هم 
رفع شده است؟ ادامه داد: در يكي از پرونده ها حدود سه 
هزار نفر و در ديگ��ري حدود ۴ هزار نفر مال باختگاني 
بودند كه اعتماد كرده بودند. اعتماد مردم به اين شخص 
درس��ت نبود و فردي كه مورد اعتماد قرار گرفته بود، 

متاسفانه از اعتمادِ مردم سوءاستفاده كرد.
اسماعيلي اظهار داشت: به مردم اين هشدار را مي دهيم 
كه هميش��ه اعتماد به يك فرد براي س��رمايه گذاري 
درست نيست. مردم براي اينكه بخواهند سرمايه گذاري 
كنند بايد بررسي هاي لازم را انجام دهند و اگر قرار است 
اينگونه اقدامات تجاري را انجام دهند، بايد تضمين هاي 
لازم گرفته شود. متأس��فانه برخي از شهروندان تحت 
تاثير تبليغاتِ رواني و كاذب، جوسازي ها و فضاسازي ها 
اعتماد مي كنند و اموالِ خودشان را از دست مي دهند، 
اما طبيعي است كه ديگران هم نبايد از سلامتِ نفسِ 
مردم ما سوءاستفاده كنند و بدانند در صورتي كه آنها 
هم مبادرت به سوءاس��تفاده و خيان��ت كردند، تحت 
تعقيب دستگاه قضايي قرار خواهند گرفت و به مجازاتِ 

خواهند رسيد. 

متناسب  سازي حقوق 
هيات مديره صندوق بازنشستگي 
ي��ك عض��و كميس��يون 
اقتصادي مجل��س دهم با 
تاكيد بر ضرورت بررس��ي 
حقوق هيات مديره صندوق 
بازنشستگي گفت: انتظار 
اين اس��ت كه اين حقوق ها 
با كس��اني كه ذي نفع اين 

صندوق هستند متناسب شود.
محمدرضا پورابراهيمي در گفت وگو با خانه ملت، با اشاره 
به انتشار فهرست حقوق اعضاي هيات مديره صندوق 
بازنشستگي گفت: بايد بررسي ش��ود كه دريافت اين 
ميزان حقوق مجوز و مصوبه هيات امناي صندوق بوده 
يا اجازه اي از طرف وزارت تعاون وجود داشته كه بتوانند 
حقوقي در اين سطح پرداخت كنند. اگر اين حقوق ها به 
استناد مجوز قانوني پرداخت شده باشد بايد از كساني كه 
اين مجوز را دادند پرسيد در شرايطي كه يك معلم ۲.۵ 
ميليون تومان حقوق مي گيرد يا يك بازنشسته با حقوق 
دو تا سه ميليوني زندگي مي كند و دعوا بر سر حقوق ۴۰۰ 
هزار توماني است آيا رواست كه مديران آنها ۱۰ تا ۲۰ برابر 

بيشتر حقوق دريافت كنند؟
پورابراهيمي با تاكيد بر ضرورت ورود مجلس ش��وراي 
اس��لامي به اين موضوع خاطرنشان كرد: ممكن است 
فردي يك توانمندي خاص داشته باشد و حقوقش هم 
متناس��ب با آورده او براي بنگاه باشد. مثلًا فرض كنيد 
پروفس��ور س��ميعي براي عمل جراحي پنج جانباز به 
ايران دعوت شود طبيعتاً براي اين كار نمي توان قيمتي 
گذاشت، اما درصد كمي از افراد در اين شركت ها هستند 

كه توان بالايي دارند ..

 رعايت شؤون قضايي
در هر زمينه اي لازم است

رييس ديوان عالي كشور 
با اش��اره به اينكه رعايت 
ش��ؤون قضاي��ي در ه��ر 
زمينه اي لازم است گفت: 
يك ف��رد عضو دس��تگاه 
قضايي نبايد در هر جلسه 
و مجلسي وارد شود و بايد 

شأن دستگاه قضايي را رعايت كند.
به گزارش برنا، سيداحمد مرتضوي مقدم در جمع 
قضات و كارمندان نمونه دادگستري كرمان با بيان 
اينكه بايد سيستم و تش��كيلات قضايي يك تفكر 
نو ايجاد كند و ابتكار و خلاقيت داشته باشد گفت: 
مشكلات اساسي ما ورودي پرونده ها، اطاله دادرسي 

پرونده ها و عدم دسترسي مردم به مسوولان است.
رييس ديوان عالي كشور با اش��اره به اينكه بايد در 
دوره جديد قوه قضاييه در اين زمينه ها برنامه داشته 
باشيم افزود: بالابردن انگيزه ها در كار كردن بسيار 

اهميت دارد.
وي با بيان اينكه تبعيض را بايد در هر صورتي كنار 
گذاش��ت و تبعيض باعث بي انگيزگ��ي در جامعه 
مي ش��ود عنوان ك��رد: اهميت دادن ب��ه نيروهاي 
مجموعه به كاركنان انگيزه مي دهد و مدير بايد اين 

انگيزه را ايجاد كند.
مرتضوي مقدم با اش��اره به اينكه ب��راي تحول در 
دستگاه قضايي بايد كيفيت آرا از نظر استدلال و انشا 
بالا رود گفت: بعضي وقت ها آرايي صادر مي ش��ود 
كه براي يك قاضي چند ساله خوب نيست و نياز به 

بازنگري در اين حوزه وجود دارد.

 بدون فروش نفت؛ اينستكس 
معنايي نخواهد داشت

ريي��س كميته سياس��ي 
فراكسيون اميد مجلس با 
تاكيد بر اينكه بدون فروش 
نفت ايران اينستكس معنايي 
نخواهد داشت گفت: به نظر 
مي رسد توافقي براي خريد 
نف��ت اي��ران در نشس��ت 
كميسيون مش��ترك برجام صورت گرفته تا از طريق 
كانال اينستكس زمينه هاي لازم براي فروش نفت ايران 

و تأمين كالاهاي اساسي فراهم شود.
جلال ميرزايي در گفت وگو با ايس��نا با اش��اره به اعلام 
اروپايي ها مبني بر انجام اولين تراكنش اينستكس بيان 
كرد: ترامپ فكر مي كرد با ادامه دادن روند قبلي مي تواند 
حمايت بين المللي را براي فشار به ايران جلب كند اما با 
سفر پمپئو به كش��ورهاي منطقه به خصوص امارات و 
عربستان با مخالفت درگيري با ايران مواجه شد. ضمن 
اينكه در عرصه بين المللي نيز قدرت هاي تاثيرگذار نظير 
فرانسه و آلمان و انگلستان و ژاپن و چين صراحتاً با هرگونه 

درگيري نظامي مخالفت كردند.
ميرزاي��ي در ادامه تاكيد كرد: از س��وي ديگر كوتاهي 
اروپاييان در عمل به تعهداتشان و فشارهاي امريكا باعث 
شده تا ايران نيز مس��ير ديگري را انتخاب و در برجام و 
تعهداتش بازنگري كند. اما پس از درگيري هاي منطقه 
و تصميمات ايران، اروپاييان پ��اي كار آمدند و نتيجه 
آن اج��لاس اخير در اتريش بود. به نظر مي رس��د عزم 
كشورهاي اروپايي و كشورهايي كه بيشترين مراودات 
را با ايران داش��تند بر اين است كه ايران بتواند از مزاياي 
اقتصادي كه در برجام وعده داده شده بود بهره مند شود.

روند صدور رواديد الكترونيكي 
براي زايران حج تمتع ۹۸

مدي��ركل دفت��ر بودج��ه 
اطلاع��ات  فن��اوري  و 
س��ازمان ح��ج جزيياتي را 
در خصوص نح��وه صدور 
رواديد الكترونيكي زايران 
حج تمت��ع ۹۸ ارايه كرد و 
گفت: تاكنون۴ هزار رواديد 

الكترونيكي براي زايران كشورمان صادرشده است.
به گزارش مهر، محمد تقي ق��ادري درباره نحوه صدور 
رواديد الكترونيكي و خدمات صورت گرفته براي زايران 
حج تمتع اظهار كرد: از س��ال ۹6 عربس��تان سعودي 
رواديد حجاج حج تمتع را به صورت الكترونيكي صادر 
مي كند و ديگر نيازي به ارسال گذرنامه به سفارتخانه هاي 
عربستان در كشورها نيست. وي افزود: عربستان از سال 
۹6 سامانه اي به نام سامانه »مسار« را ايجاد كرده است كه 
خدمات ذكر شده براي همه حجاج در اين سامانه انجام 
مي پذيرد. براي اخذ رواديد حج تمتع مي بايست براي 
كاروان ها، اطلاعات مسكن مدينه و مكه و نحوه تغذيه آنها 
در اين سامانه ثبت الكترونيكي صورت گيرد. قادري افزود: 
سازمان حج و زيارت نيز با هماهنگي هاي قبلي و پس از 
تنظيم قرارداد اسكان و تغذيه براي حجاج، اطلاعات آنها 
را در اين سامانه درج مي كند؛ پس از بررسي هاي لازم در 
عربستان رواديد حجاج صادر و از طريق سامانه مذكور 
چاپ و در اختيار آنها قرار مي گيرد. وي با بيان اينكه روند 
صدور رواديد الكترونيكي در سال جاري نيز به سرعت در 
حال انجام است، گفت: اولين رواديد كاروان هاي اعزامي 
حج تمتع ۹۸ كه از تاريخ ۱7 تيرماه به سرزمين وحي 

اعزام مي شوند صادر شده است.

تحريم ظريف، راهِ تعاملات 
ديپلماسي را مي بندد

ن��ي  لما ر پا ن  و مع��ا
رييس جمه��ور   ب��ا  بيان 
اينكه امريكايي ها در ادعاي 
خود صادق نيستند، گفت: 
مسوول پيگيري تعاملات 
ديپلماتي��ك و سياس��ت 
خارجي كش��ور وزير امور 

خارجه است و با تحريم وي، اين راه بسته مي شود.
به گزارش باش��گاه خبرن��گاران، حس��ينعلي اميري 
در گفت وگويي ب��ا يادآوري تحريم ه��اي اخير امريكا 
عليه جمهوري اس��لامي ايران، گفت: اين نوع اقدامات 
امريكايي ها نشان از س��ردرگمي، عجز و ناتواني و عدم 
ش��ناخت از جامعه ايراني و امت اسلامي است، از سوي 
ديگر بر ما ادعاي دروغين امريكايي ها براي مذاكره با ايران 
با اين رفتارها ثابت شد. وي با اشاره به تحريم محمدجواد 
ظريف، تصريح كرد: تحريم نفر اول ديپلماسي جمهوري 
اس��لامي ايران دروغ بودن ادعاي امريكايي ها را بيش 
از پي��ش تأييد كرد، زيرا مس��وول پيگي��ري تعاملات 
ديپلماتيك و سياست خارجي كشور وزير امور خارجه 

است و با تحريم وي، اين راه بسته مي شود.
معاون پارلماني رييس جمهور افزود: امريكايي ها در ادعاي 
خود صادق نيستند، از سوي ديگر تحريم نهاد رهبري 
قابل تأمل است، زيرا رهبري در كشور ما تنها يك مسوول 
سياسي و حكومتي نيست، رهبري در كشور ما يك نهاد 
ديني و معنوي هم هست، علاقه مندان به مقام معظم 
رهبري هم محدود به مرزهاي جغرافيايي و سياسي ايران 
نمي شوند، بنابراين امريكايي ها به نوعي خود را در مقابل 

افكار عمومي امت اسلامي قرار دادند.
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پاورقي اقتصادي 3 كلان

يك كارشناس اقتصادي بر تخصيص يارانه نقدي دولت به فقرا تاكيد كرد

نقشه راه عملياتي بهبود فضاي كسب و كار در دستور كار وزارت اقتصاد قرار گرفت

تخصيص ارز 4200 توماني بر خلاف سياست رونق توليد

يك درصد بهبود در فضاي كسب و كار 0/6 درصد رشد اقتصادي

در حالي كه اخيرا ريي��س بانك مركزي اعلام كرده 
است كه دولت قصد حذف ارز 4200 توماني را ندارد، 
يكي از كارشناس��ان مركز پژوهش هاي مجلس در 
گفت وگو با »تعادل« مي گوي��د ادامه تخصيص ارز 
4200 توماني علاوه بر اينكه كمكي به رس��يدن به 
هدف كمك به فقرا نمي كند خلاف رونق توليد است 

چرا كه قدرت رقابت را از آنها مي گيرد.
به گزارش »تعادل«، از س��ال گذش��ته كه دولت به 
دنبال جهش ارز و پيش بيني اث��ر آن بر تورم، اقدام 
به تخصيص ارز 4200 توماني براي تامين كالاهاي 
اساسي مورد نياز مردم كرده بود، اين اقدام با واكنش  
كارشناسان اقتصادي روبرو شد عمدتا با اين محتوا 
كه تخصيص ارز 4200 توماني علاوه بر ارزان فروشي 
منابع بانك مركزي، منجر به توزيع رانت ميان عده اي 
شده و نتيجه دلبخواه كه همان مديريت تورم باشد 
را هم نخواهد داش��ت. با اين حال دولت با پافشاري 
بر اينكه چني��ن اقدامي مي توان��د از جهش تورمي 
جلوگيري كن��د ب��ه تخصي��ص ارز 4200 توماني 

استمرار داد.
در هفته هاي اخير نيز مرك��ز پژوهش هاي مجلس 
شوراي اس��لامي با انتشار گزارش��ي ضمن اشاره به 
آثار اجراي سياست ارز ترجيحي به واردات كالاهاي 
اساسي و البته تبعات آن، خواستار حذف اين سياست 

و جايگزيني آن با كارت الكترونيكي- نقدي شد.
اين گزارش ضمن انتقاد از اجراي سياست اختصاص 
ارز 4200 توماني به كالاهاي اساسي به دليل اصابت 
نكردن آن به هدف در شرايطي كه به زعم آنها كشور با 
محدوديت منابع ارزي مواجه است، آمده است: هدف 
اصلي سياست تخصيص ارز ترجيحي، جلوگيري از 
افزايش قيمت كالاهاي اساسي است. در اين خصوص 
بايد گفت كه اين تنها بخشي از اهداف اين سياست 
بوده است. كنترل نرخ ارز به عنوان مهم ترين نرخ در 
اقتصاد، هدفي بزرگ تر نسبت به تثبيت قيمت چند 
قلم كالاس��ت؛ هدف از كنترل نرخ ارز، ثبات بخشي 
به متغيرهاي كلان اقتصادي است، نه صرفاً كنترل 
موقت قيمت چند قلم كالا؛ به همين دليل در ابتداي 
تثبيت نرخ ارز، اعلام گرديد كه تمامي نيازهاي ارزي 
با همين نرخ پاسخ داده خواهد شد. متأسفانه با توجه 
ب��ه محدوديت منابع ارزي دول��ت )و عدم همكاري 
صادركنندگان در بازگرداندن ارز حاصل از صادرات 
به كشور(، سياست گذار از اين هدف عدول كرد. لذا 
اينكه سياس��ت تثبيت نرخ ارز را يك سياست صرفاً 
حمايتي بدانيم و به تبع اين اشتباه، به آثار سوء ناشي 
از تغيير نرخ ارز در اقتصاد كش��ور كه سبب تغييرات 
گسترده در ساير متغيرهاي كلان مي شود توجهي 

نداشته باشيم، يك اشتباه است.

  سرنوشت تخصيص ارز 4200 توماني
 از انتهاي س��ال گذش��ته موضوع حذف ارز 4200 
توماني به صورت جدي مطرح ش��د. اين موضوع در 
ش��رايطي اتفاق افتاد كه وزير اقتصاد و معاونش در 
سخناني از بازنگشتن بخش عمده اي از ارز تخصيص 
داده ش��ده به تجار خبر دادند. موضوعي كه به مثابه 

فرار سرمايه قلمداد مي شود.
با اين ح��ال اخيرا عبدالناصر همت��ي، رييس بانك 
مركزي ايران سخناني ايراد كرد كه حاكي از آن بود 

ك��ه دولت قصد ح��ذف ارز 4200 توماني را حداقل 
ب��ه اين زودي ها ن��دارد. عبد الناص��ر همتي رييس 
بانك مركزي درباره ادعاي برگزاري جلسه اي براي 
تصميم گيري درباره حذف ارز 4200 توماني چنين 
گفت: چنين بحثي را نداشته ايم و نمي دانيم كه چه 
كس��ي چنين بحثي را مطرح كرده اس��ت. فعلا ارز 
4200 توماني براي واردات كالاهاي اساس��ي برقرار 
است و نش��نيده ام كه حذف آن در دستور كار باشد. 
ارز واردات برخي كالاها همچنان 4200 تومان است 
كه همچنان براي آنها گشايش اعتبار انجام مي شود 
و اتفاق خاصي هنوز رخ نداده و بحثي هم نشده است، 
اما كارشناسان نظر خود را مطرح مي كنند. دولت هر 

زمان كه تصميم بگيرد اعلام مي كنيم.
همچنين فرهاد دژپسند وزير امور اقتصادي و دارايي 
طي نشستي نسبت به حذف اين سياست تمايل نشان 
داد اما اظهارنظر نهايي راجع به اين موضوع را به ديگر 
مس��وولان اقتصادي محول كرد تا اينكه محمد باقر 
نوبخت رييس سازمان برنامه و بودجه طي نشستي 

اعلام كرد كه قرار نيست ارز ترجيحي حذف شود.
در همي��ن زمينه ودرب��اره اينكه ادام��ه تخصيص 
ارز ترجيحي چ��ه تاثيري بر اقتصاد كش��ور خواهد 
گذاش��ت، »تعادل« با يك كارش��ناس اقتصادي به 
گفت وگو پرداخته اس��ت. سيد هادي موسوي نيك 
عضو مركز پژوهش هاي مجلس ش��وراي اس��لامي 
در گفت وگو با »تعادل« گفت: تخصيص ارز 4200 
توماني به تامين كالاهاي اساسي زمينه هاي رانت و 

فساد را به راحتي فراهم مي كند.
اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: اينكه ما با نرخ ارز 
13 هزار توماني بياييم براي برخي از كالاها ارز 4200 
توماني تخصيص دهيم موضوعي است كه متاسفانه 
مي تواند رانت ها و مفاسدي را به همراه داشته باشد 
به ويژه براي كالاهايي كه ما عملا اش��راف كافي در 

زنجيره واردات و توزيع آن را نداريم.
در حوزه دارو حساس��يت موضوع بالاتر است و بطور 
نس��بي زنجيره توزيع شفاف تر است و امكان نظارت 
بيشتر است اما در بسياري از كالاها كه مشمول يارانه 

كالاي اساسي هستند اين موضوع رد مي شود. 
وي ادامه داد: نكته دوم اين اس��ت كه آيا از اين منبع 
مي توان بهتر استفاده كرد يا خير؟ يعني اگر ما دغدغه 
فقرا را داريم و به بهانه آن و به اسم آن كالاهاي اساسي 
را ب��ا ارز ترجيحي تامين مال��ي مي كنيم، اين هدف 
چگونه محقق مي شود؟ به نظر من اگر ارز را با قيمت 
نيما به وارد كننده تخصيص مي داديم و مابه التفاوت 
آن را براي گروه هاي ه��دف هزينه مي كرديم قطعا 

مي توانستيم نتيجه بهتري بگيريم. 
اين كارش��ناس اقتصادي ادامه داد: س��ال گذشته 
نزديك به 14 ميلي��ارد دلار ارز ترجيحي تخصيص 
داده ايم، مابه التفاوت آن حدود 55 هزار ميليارد تومان 
مي ش��ود و اين تنها به اسم كالاي اساسي داده شده 
اس��ت در حالي كه كل يارانه نقدي خانوارها حدود 
43 هزار ميليارد تومان است كه البته نيازي نبود اين 
يارانه به تمامي خانواره��ا تعلق بگيرد زيرا اولويت با 

قشر ضعيف و كم درآمد است.
اگر اي��ن اولويت لحاظ مي ش��د خانواره��ا رضايت 
بيش��تري داش��تند و اين يارانه بهتر و مطمئن تر به 
دست گروه هاي هدف مي رس��يد بنابراين اصرار بر 

سياس��ت ارز ترجيحي تبعات خوش��ايندي در پي 
نخواهد داشت. 

موسوي نيك در پاس��خ به اين پرسش كه ارز 4200 
توماني چه مقدار در كنترل قيمت ها موثر بوده است 
افزود: نمي تواني��م بگوييم تخصيص اين ارز بي تاثير 
بوده است اما اين تاثير محدود بوده است يعني اگر تا 
آذر ماه سال قبل ميانگين كالاها 80 درصد افزايش 
قيمت داش��ته، اين كالاها حدود 55 درصد افزايش 
قيمت داشته است اين وضعيت يعني ما 14 ميليارد 
هزين��ه كرديم تا قيمت كالاها كمتر رش��د كند اين 
موضوع نشان مي دهد كه در هدف گذاري ما آن گونه 

كه انتظار مي رفت اثر بخش نبوده است. 
وي در ادامه براي جايگزين ارز 4200 توماني اينگونه 
راهكار ارايه داد: پيش��نهاد ما اين است كه يارانه اي 
كه اكنون به صورت غير مستقيم به ارز ارايه مي شود 
حذف ش��ود وآن مابه التفاوت ب��ه گروه هاي هدف 
داده شود و بخش��ي ديگر از اين يارانه هم به برخي 
گروه هاي ديگر مورد نظر تخصيص داده شود البته 
نه به واردات. در واقع اگر نهادهاي حمايتي تصميم 
بگيرند از منابع موجود در قالب تهيه كالا اس��تفاده 
كرده و هزينه آن را از اين مابه التفاوت دولت پرداخت 

كنند بسيار اثربخش تر اس��ت. البته اين گروه هاي 
هدف بايد از قبل به درس��تي از كانال هاي مختلف 
شناسايي ش��وند و نسبت به درس��تي اين گروه ها 

اطمينان حاصل شود. 
وي ادامه داد: يكي از اين گروه ها بازنشس��تگان تامين 
اجتماعي هس��تند همچنين كساني كه زير خط فقر 
هستند و كساني كه درآمد بسيار پاييني دارند، برخي 
از كارمن��دان دول��ت، كارگران، افراد تحت پوش��ش 
نهادهاي حمايتي مثل كميته امداد امام خميني)ره( و 
بهزيستي و افرادي كه فاقد شغل هستند، اين افراد بايد 
اطلاعاتشان در سامانه رفاه ايرانيان وارد شود و وزارت 
رفاه چك كند و پ��س از اطمينان از آنكه اين افراد زير 
خط فقر هستند، از اين مابه التفاوت نرخ ارز به اين افراد 
يارانه پرداخته شود. برخي از اين گروه هايي كه مي بينيم 
بسيار آسيب پذير هستند و ممكن است به علت محل 
سكونت آنها دسترسي ش��ان به كالاها محدود باشد، 
بهتر اس��ت براي آنها كالا تهيه شود و در دسترس آنها 
قرار گيرد. به نظر من اين راهكار بسيار معقول تر است. 
عضو مرك��ز پژوهش هاي مجلس در پاس��خ به اين 
پرسش كه آيا حذف ارز ترجيحي سبب گران تر شدن 
كالاها مي شود يا خير و وضعيت رفاه خانوار ها به چه 

صورت پيش خواهد رفت ادامه داد: از نظر من تاثير 
ملموسي ندارد و گران تر از حال حاضر نخواهد شد كه 
به خاطر آن حاضر باشيم 14 ميليارد دلار به صورت 

غير هدفمند هزينه كنيم. 
موس��وي نيك در انتها ب��ه تاثير حذف اي��ن ارز در 
توليد ملي اش��اره اي كرد و افزود: تاثير حذف اين ارز 
بر توليد ملي مثبت اس��ت زيرا وقتي م��ا بر واردات 
يارانه لحاظ مي كنيم، عملا به توليد داخلي سيگنال 
مي دهيم كه از چرخه خارج ش��ود.  يعني زماني كه 
ما تامين واردات را با ارز با قيمت بسيار پايين تامين 
مالي مي كنيم عملا رقباي داخلي را از گردش توليد 
خارج مي كنيم چرا كه وقتي يارانه كالاي اساس��ي 
مي دهيم انتظارداريم قيمت گذاري داخلي هم طبق 
همان مبلغ انجام ش��ود و به اين ترتيب عملا فش��ار 
اصلي ب��ر توليدكننده ها وارد مي ش��ود در حالي كه 
توليدكننده ها قيمت هايش��ان را بايد طبق افزايش 
هزينه ه��ا تعيين  كنند. در نظر داش��ته باش��يد كه 
مقاب��ل وارد كنندگان تا جايي ك��ه بتوانند از زير بار 
قيمت گذاري در مي روند و قيمت هايشان را تا جايي 
كه مي توانند گران تر مي فروشند. من در مجموع اين 

سياست را خلاف رونق توليد مي دانم. 

روز گذشته در مراسمي از نقشه راه عملياتي بهبود فضاي 
كس��ب و كار رونمايي ش��د. در اين مراسم معاون امور 
اقتصاد وزير اقتصاد گفت: ساماندهي نظام مجوزدهي، 
پنجره واحد كسب و كار استاني، توانمندسازي بخش 
خصوصي، بهبود امتياز و رتبه در شاخص هاي بين المللي 
و مق��ررات زدايي و جلوگي��ري از ايجاد مقررات مخل 
محيط كس��ب وكار، 5 محور اصلي نقشه راه عملياتي 

بهبود محيط كسب و كار هستند.
به گزارش »تعادل« روز گذشته مراسم رونمايي از نقشه 
راه عملياتي بهبود محيط كسب و كار و صدور يكپارچه 
كليه مجوزهاي صنفي از درگاه ملي مجوزهاي كشور با 
حضور فرهاد دژپسند وزير اقتصاد و معاون وي دهقان 
دهنوي برگزار ش��د وزير اقتصاد در اين مراسم اظهار 
كرد: بهبود فضاي كسب و كار يك امر چند وجهي است 
كه بايد توسط چند دستگاه اجرايي به سرانجام برسد 
و متناسب با اثر گسترده اي كه دارد نيازمند مشاركت 
گسترده نيز هست. برآوردها نشان مي دهد به ازاي يك 
درصد بهب��ود در فضاي كس��ب و كار 0.06 درصد در 
رشد اقتصادي افزايش ايجاد مي شود شايد در ابتدا اين 
رقم ناچيز باشد اما اگر مقايسه كنيم با رقمي كه براي 
رشد اقتصادي يك درصدي در اعتبارات عمراني بايد 
تخصيص يابد كه 10 هزار ميليارد تومان است، متوجه 
خواهيم شد كه براي ايجاد يك درصد رشد اقتصادي 
بايد تقريب��ا 17 درصد در فضاي كس��ب و كار بهبود 

ايجاد كنيم.
وي ادامه داد: در حال حاضر رتبه ما در فضاي كس��ب 
و كار 128 اس��ت يعني براي اينكه رشد يك درصدي 
حاصل شود بايد 22 رتبه بهبود داشته باشيم. البته در 
شرايط موجود بهترين راهبرد نيز همين است وقتي به 
صور گوناگون به دنبال انس��داد منابع ورودي به كشور 
هس��تند و فعالين اقتصادي در تامين مالي با مشقت 
روبرو هستند بهبود فضاي كسب و كار مي تواند نتايج 

مثبتي داشته باشد. 
وي همچنين توضيح داد: اگر ما به صورت متناوب هر 
ساله كاهش 22 رتبه اي در شاخص فضاي كسب و كار 
را داشته باشيم مي توانيم تا پايان برنامه به رتبه 70 در 

دنيا دست پيدا كنيم. وي با بيان اينكه مجوزها يكي از 
مولفه هاي مهم ب��راي ورود فعالين اقتصادي به فضاي 
كسب و كار اس��ت گفت: بحث مجوزها در بسياري از 
اوقات نقش غل و زنجير را براي فعالين اقتصادي بازي 
مي كند و ما تلاش مي كنيم كه صدور اين مجوزها در 
مرحله اول كاهش يابد و در مرحله دوم نيز بخشنامه ها 
و مقررات زائد حذف شوند. بطوري كه اين مقررات گاها 
بخشي از فعاليت را متوقف مي كنند از همين روي بايد 

رصد و پالايش شوند.
وزير اقتصاد متذكر شد: يكي از موضوعات مهم هزينه 
مبادله است كه هميشه موجب ترس سرمايه گذار شده 
است چون باعث اضافه پرداخت توسط سرمايه گذار شده 
و مايه نااميدي مي شود بنابراين بايد كاهش هزينه هاي 
مبادله و حذف مقررات زائد را در اولويت كاري قرار دهيم. 
يك سرمايه گذار اقتصادي زماني كه براي تامين نياز خود 
به بخش عمومي يا نهادهاي واس��ط مانند اتاق تعاون 
مراجعه مي كند بايد احس��اس كند كه مطمئن ترين 
تكيه گاه را دارند و اين احساس بايد در زمان مراجعه به 
قوه مقننه، قوه قضاييه يا نيروي انتظامي احساس شود.

وي اضافه كرد: كش��ور ما به عنوان يك كشور در حال 

توسعه كه با انواع محدويت ها به ويژه در زمينه تامين 
مالي با محدوديت روبرو اس��ت باي��د در حوزه بهبود 
فضاي كس��ب و كار مزيت ايجاد كنند. به گونه اي كه 
س��رمايه گذار خارجي اين احساس را داشته باشد كه 
كارها در ايران به سهولت انجام مي شود. حتي اگر امنيت 
سرمايه گذاري وجود داشته باشد و رشوه وجود نداشته 
باشد تا زماني كه احساس و ادراك آن نباشد اثر منفي 

خواهد داشت.
وزير اقتصاد با تاكيد بر نقش اقتصاد هوشمند گفت: يكي 
از استراتژي هاي ما دنبال كردن اقتصاد هوشمند است 
كه با بهبود فضاي كس��ب و كار ارتباط دارد. ما سالانه 
270 هزار مجوز بايد صادر كنيم كه 55 درصد آنها بايد 
در اين محيط حل ش��وند و اگر ما محدوديت زماني را 
نيز برداريم ظرفيت گسترده اي در اين موضوع خواهيم 
داشت. بايد توجه داشت وقتي اقتصاد هوشمند شود 
هزينه مبادله نيز به ص��ورت خودكار كاهش مي يابد، 
ديوارها شيشه اي و اقدامات شفاف مي شود و همه تحت 
نظارت قرار مي گيرند حتي بس��ياري از اختلال ها در 

اعطاي موقعيت هاي حكومتي شفاف مي شوند.
وي ادامه داد: در اين مسير دو گروه بنگاه هاي متوسط 

و كوچك و نيز اصناف از منافع آن برخوردار مي ش��وند 
بايد اذعان كرد كه در اين س��ال ها واحدهاي صنفي به 
صورت شايسته مورد حمايت قرار نگرفته اند اگر ما اين 
اقدامات را انجام دهيم مي توانيم قدرت رقابت كشور در 
اقتصاد بين الملل را افزايش داده و سهم خود از اقتصاد 

بين الملل را بالا ببريم.
همچنين محمدعلي دهقان مع��اون وزير اقتصاد در 
اين مراس��م چنين اظه��ار كرد: اي��ن رونمايي يكي از 
اس��تراتژي هاي اصلي ما است كه هميشه مدنظر قرار 
دارد. امروز در واقع دو برنامه رونمايي يا اعلام رس��مي 
براي شروع فعاليت هاي اقتصادي را داريم كه موجب 

رونق كسب و كار خواهد شد .
وي با بيان اينكه تلاش مي كنيم تا ش��عار سال را كه با 
عنوان »رونق توليد« است محقق كنيم، تصريح كرد: 
مطالعات نشان داده است كه به ازاي يك درصد بهبود 
در فضاي كسب و كار 06. درصد بر رشد اقتصادي افزوده 
خواهد شد.  وي همچنين درباره نقشه راه رونمايي شده، 
اظهار كرد: اين نقشه راه پنج محور اصلي دارد؛ ساماندهي 
نظ��ام مجوزدهي، بهبود امتياز و رتبه در ش��اخص ها، 
مقررات زداي��ي، ايجاد پنجره واحد در كس��ب و كار و 
توانمندسازي بخش خصوصي كه تلاش مي كنيم اين 

پنج محور را گام به گام محقق كنيم.
دهقان به تشريح وظايف و اعضاي هيات مقررات زدايي 
پرداخت و يادآور شد: اين هيات با حضور اعضاي ديگر 

قوا و بخش خصوصي تعاوني برگزار مي شود.
وي با اشاره به برنامه بهبود كسب و كار گفت: براي فرآيند 
كسب و كار از نقطه شروع يعني مجوزها و استعلامات 
تا نقطه پايان به دنبال ايجاد يك پنجره واحد هستيم 
تا از اين مس��ير كار دنبال شود. بدين منظور 20 تا 30 
كسب و كار پرتكرار در استان ها شناسايي و اين پنجره 

راه اندازي مي شود.
به گفته معاون امور اقتصاد وزير اقتصاد به هم ريختگي 
وع��دم يكپارچگي نظ��ام مجوزده��ي از بزرگ ترين 
آسيب هاي محيط كسب و كار است.قصد داريم براي هر 
مجوز كسب و كاري كه صادر مي شود شناسه ملي واحد 
در سراسر كشور ايجاد شده كه امكان احراز و جلوگيري 

از هر گونه تقلب و جعل و سوءاس��تفاده وجود نداشته 
باش��د. دهقان در مورد زيرسامانه هاي موجود محيط 
كسب و كار اشاره كرد وگفت: سامانه هاي سام )همكاري 
دستگاه ها )در صدور مجوز(، سامانه دادور )پاسخگويي 
به شكايات در 7 روز(، سامانه ياور )پاسخگوي دستگاه 
اجرايي به مش��اوره ثبت شده ظرف 5 روز( سامانه نما 
)الزام مراجع صدور مجوز به اظهار دقيق عنوان و شرايط 

كسب وكار( فعال هستند.

  اراي�ه لايح�ه مالي�ات ب�ر عاي�دي س�رمايه
تا اواخر هفته

دهقان همچنين با اش��اره به سامان بخشيدن به نظام 
مجوزدهي گفت: در اين مورد اگر چه اقدامات مناسبي 
انجام شده است اما با نقطه مطلوب فاصله زيادي داريم 
و هنوز مجوزها در يك س��امانه نظام مند نمي ش��وند 
بنابراي��ن ما به دنبال اين س��امانه بوديم كه در آن پنج 
اصل مهم برقرار باشد اين اصول عبارتند از: قاعده فقط 
براي يك بار، وجود يك مركز واحد براي مراجعه تمامي 
فعالين اقتصادي در سراسر كش��ور، استانداردسازي 
مجوزها، وجود شناس��ه ملي ب��راي مجوزها و تحويل 
مجوز به متقاضي است. وي اضافه كرد: تاكنون بيش از 
32 هزار و 600 درخواست مجوز ثبت شده است و بيش 
از 9700 مجوز صادر شده است كه طي اين فرآيند 435 
هزار استعلام صورت گرفت. قطعا با اضافه شدن اصناف 

اين آمار نجومي خواهد شد.
معاون وزير امور اقتصادي و دارايي در حاشيه اين مراسم 
در مورد لايحه ماليات بر عايدي سرمايه گفت: اين لايحه 
از نظر كارشناس��ي به جمع بندي رسيده است و اواخر 
هفته به وزير اقتصاد ارايه خواهد شد و اگر رضايت وي 
جلب ش��ود نهايي خواهد شد. بحث ماليات بر سرمايه 
يكي از محورهاي اصلي نظام مالياتي در هر كش��وري 
است. در كش��ور ما نيز تا امروز اجرا نشده است اما بايد 
ملاحظات لازم در اين موضوع را در نظر بگيريم و هدف 
را فراموش نكنيم چون ممكن است گرفتن ماليات از 
يك بخش موجب انحراف آن شود بنابراين لازم است 

زيرساخت هاي لازم فراهم شود. 
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ترجمه:   منصور بيطرف|

فروختن اكثريت به سياس�تي كه عليه منافع 
خودشان است

اينكه ترامپ و دار و دس��ته اش در واژگون نشان دادن 
حقيقت منفعتي دارند ش��كي نيست. اما يك نفر بايد 
بپرسد كه چرا اين حملات متمركز به نهادها و ايده هايي 
كه اين همه كار براي تمدن م��ا انجام داده اند در ميان 
بسياري از افراد اينقدر طنين دارد؛ با اينكه اين پرسش 
خيلي چيزها را به خطر مي اندازد، از جمله دموكراسي 
و پيشرفت در اس��تاندارد زندگي ما كه طي 250 سال 
گذشته شاخص بوده است. بخشي از انگيزه هاي من در 
نوشتن اين كتاب اين اميدواري است كه اگر مردم فهم 
بيشتري از اهميت اين نهادها را مي داشتند، در زماني 
كه آنها مورد چنين حملاتي قرار مي گرفتند اين نهادها 
را در ميان خود مي گرفتند. هر چند كه اين تنها رمز و 
راز دغدغه سياست امروزه نيست. يك نفر شايد بپرسد: 
چرا در يك جامعه دموكراتيك اينقدر در برابر چنين 
سطح بالايي از بي عدالتي تس��اهل وجود دارد؟ البته، 
هستند افرادي در راس جامعه - گروهي كه نفوذ ثروت 
و سياست شان با تعدادشان تناسب ندارد - كه صريحا 
بگويم طماع و كوته نظر هستند. آنها مي خواهند همچنان 

در راس بمانن��د و 
برايش��ان هم مهم 
نيست كه چقدر براي 
جامعه هزينه مي برد.

ني  ش��يفتگا د خو
هستند با جمع فكري 
صفر كه به معناي آن 
اس��ت كه تنها راهي 
كه يك نفر مي تواند 
ثروتمند ش��ود آن 

اس��ت كه از آنهايي كه در قعر جامعه هس��تند چيزي 
بگيرد. اما حتي اكثر آنهايي كه در راس هس��تند - اگر 
آنها حقيقتا منافع شخصي خودشان را بفهمند- بايد 
 حامي سياست هاي مساوات طلبانه باشند و حتي براي

99 درصدي كه هر روزه از نابرابري رنج مي برند بيشتر 
باشد. حتي آنهايي كه در 10 درصد بالاي جامعه قرار 
دارند كه رش��د ناچيز را مي بينند نسبت به سقوط از 
پله هاي نردبان نگران هس��تند، حتي اكثر آنهايي كه 
در يك درصد قرار دارند هم آسيب مي بينند. در ديگر 
كشورها، ثروتمندان را مجبور مي كنند تا در محله هاي 
محافظت شده زندگي كنند و به طور مداوم نگران هستند 
كه مبادا بچه هايشان ربوده شوند. رشد كلي كشور آسيب 
ديده و به همين نسبت هم يك درصدي ها هم كه اكثر 
ث��روت آنها از پول هايي ك��ه از پايين جامعه درمي آيد 
آسيب خورده است؛ زماني كه در پايين جامعه ثروت 
كمي باشد قدرت جمع كردن آن به سمت بالا هم كم 
مي شود. يكي از بينش هاي علم اقتصاد مدرن اين است 
كه كشورهايي كه نابرابري بيشتر دارند )علي الخصوص 
زماني كه نابرابري به اندازه ايالات متحده بزرگ مي شود 
و همچنان در ايالات متحده اين نابرابري توليد مي شود( 
فقيرانه تر هم عمل مي كنند. جمع اقتصاد صفر نيست؛ 
رشد اقتصادي تحت تاثير سياست اقتصادي است - و 
كنش هايي كه نابرابراي را افزايش مي دهند رشد را هم 
به ويژه طي يك مدت طولاني، كاهش مي دهند.  كوتاه 
سخن آنكه، پيدا كردن يك توضيح عقلاني نسبت به 
تساهل كشور به نابرابري بسيار سخت است. به همين 
نسبت، چندين جنبه ديگر از سياست اقتصادي امريكا 
وجود دارد كه ارايه يك توضيح خوب هم براي آنها سخت 
است يعني آنكه آيا كسي معتقد اس��ت كه افراد روي 
هم رفته منطقي هستند و سياست هايي را كه به نفع 
خودشان است را حمايت مي كنند، و آيا كسي فرض را 
بر اين مي گذارد كه ما دموكراسي داريم كه اصولي عمل 
مي كند يعني سياست ها بايد بازتاب منافع اكثريت باشد. 
براي مثال، به استثناي مالكان شركت هاي زغال سنگ، 
گاز و نفت، اكثر ذي نفعان بايد نسبت به تغييرات جوي 
كاري انجام دهند.  اما درست همانطور كه پول، سياست 
امريكا را آلوده كرده است، به طور كلي عقايد را هم آلوده 
كرده است. برادران كوچ، شركت هاي نفت و گاز و ديگران 
طوري منافع را مديريت كرده اند كه بخش هاي بزرگي 
از امريكا فريب بخورند و نسبت به تغييرات آب و هوايي 
بدبين شوند، درست همانطور كه پيش تر خاطرنشان 
كرده ايم كه شركت هاي سيگار سازي، 50 سال پيش، 
بخش هاي بزرگي از امريكا را نسبت به يافته هاي علمي 
كه سيگار براي سلامتي مضر است را بدبين كرده بودند. 
شركت هاي زغال سنگ به همان اندازه كه شركت هاي 
سيگار سازي شواهدي را دوست نداشتند كه نشان دهد 
سيگار عامل سرطان و بيماري هاي قلبي و ششي است، 
آنها هم ش��واهدي را كه نگراني گازهاي گلخانه اي در 
تغييرات آب و هوايي را نشان دهد دوست ندارند، زيرا در 
آن حالت است كه صدها هزار نفر مردم قبل از آنكه آنها 

به نتيجه برسند، مرده اند. 

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

اعزام نيروي كار ايراني به كانادا 
استراليا و دانمارك 

مدي��ركل هدايت ني��روي كار وزارت كار با بيان اينكه 
كشورهاي كانادا، استراليا ودانمارك اقداماتي را براي 
جذب نيروي كار ايراني آغ��از كرده اند، از هدفگذاري 
ب��راي اعزام5هزار نيرو به خارج در س��ال 98 خبرداد. 
محمد اكبرنيا در گفت وگو با مهر، تأسيس دفاتر هدايت 
و حمايت نيروي كار در كش��ورهاي ه��دف را يكي از 
سياست هاي وزارت كار در حوزه اعزام نيروي كار به خارج 
از كشور عنوان كرد و گفت: اين دفاتر به تسهيل اعزام 
نيروي كار از كشورمان به كشور مقصد كمك مي كنند، 
ضمن اينكه ايرانيان شاغل مي توانند از حمايت هاي اين 
دفاتر در حوزه هاي مختلف مرتبط با كار بهره مند شوند. 
وي با بيان اينكه در حال حاضر در كش��ورهايي مانند 
عمان، كانادا، تركيه، استراليا، دانمارك و آلمان دفاتر 
هدايت و حمايت نيروي كار راه اندازي شده است، ادامه 
داد: دفاتر كشورهاي آلمان و دانمارك به تازگي و در سال 

جاري تاسيس شده اند.

خبر

    موسوي نيك، كارشناس اقتصادي : سال گذشته نزديك به 14 ميليارد دلار ارز ترجيحي تخصيص داده ايم، مابه التفاوت آن حدود 55 هزار ميليارد 
تومان مي شود و اين تنها به اسم كالاي اساسي داده شده است در حالي كه كل يارانه نقدي خانوارها حدود 43 هزار ميليارد تومان است كه البته نيازي 
نبود اين يارانه به تمامي خانوارها تعلق بگيرد زيرا اولويت با قش�ر ضعيف و كم درآمد است. اگر اين اولويت لحاظ مي شد خانوارها رضايت بيشتري 
داشتند و اين يارانه بهتر و مطمئن تر به دست گروه هاي هدف مي رسيد بنابراين اصرار بر سياست ارز ترجيحي تبعات خوشايندي در پي نخواهد داشت. 
موس�وي نيك در پاسخ به اين پرس�ش كه ارز 4200 توماني چه مقدار در كنترل قيمت ها موثر بوده است افزود: نمي توانيم بگوييم تخصيص اين ارز 
بي تاثير بوده اما اين تاثير محدود بوده است يعني اگر تا آذر ماه سال قبل ميانگين كالاها 80 درصد افزايش قيمت داشته، اين كالاها حدود 55 درصد 
افزايش قيمت داشته است اين وضعيت يعني ما 14 ميليارد هزينه كرديم تا قيمت كالاها كمتر رشد كند اين موضوع نشان مي دهد كه در هدف گذاري 

ما آن گونه كه انتظار مي رفت اثر بخش نبوده است

برش



بانك و بيمه4يادداشت

رييس كل بانك مركزي مطرح كرد

اثر اقدامات بانک مرکزی و جمع آوری چک های تضمينی و کاهش سقف تراکنش موجب شد

اعلام جزئياتي از تخلف صرافي ها
الزامات عملكرد پايدار اينستكس

رشد 34 تا 84 درصدی چک رمزدار در یکسال اخیر

گروه بانك و بيمه | احسان شمشيري|
رييس كل بانك مركزي سه نكته براي عملكرد پايدار 
اينستكس را تش��ريح كرد و افزود: اين سازوكار مالي 
بايد در چارچوب برجام باشد و به كليه كالا گسترش 
يابد، از محل درآمد نفت يا خط اعتباري تامين شود. 
اما در عين حال بايد توجه داشت كه اينستكس صرفا 
س��همي محدود در راهبرد بانك مركزي در بازار ارز 
دارد و برنامه هاي متعدد ديگر نيز در حوزه روابط ارزي 

كشور اجرايي شده يا در حال اجراست.
به گزارش »تعادل«، دكتر عبدالناصر همتي ادامه داد: 
در حالي كه زير س��اخت عملياتي ساز و كار متناظر 
اينستكس در ايران، توسط بانك مركزي كاملا تكميل 
شده اس��ت، اخبار دريافتي حاكي از سرعت گرفتن 
تلاش اروپا براي عملياتي ش��دن اينستكس است و 
ضروري است، چند نكته را به مردم عزيز توضيح بدهم، 

كه براي عملكرد پايدار اينستكس لازم است. 
اولا، اينس��تكس كانالي در چارچوب قواعد تحريمي 
امري��كا، بلكه كانال��ي مبتني بر برجام باش��د و كليه 
تراكنش هايي كه در چارچ��وب برجام مجاز بودند از 
طريق آن انجام پذير باشد. ثانيا، شايد در ابتدا شامل 
كليه كالاهاي غير تحريمي شود ولي بعدتر محدوده 

آن بايستي به كليه كالاها گسترش يابد. 
ثالثاً، منابع آن ازصادرات نفت به اروپا تامين شود، اگر 
هم اروپا موقتا محذوراتي در خريد نفت ايران دارد، يك 
خط اعتباري بلندمدت با بازپرداخت آتي نفتي، يك 
راه حل موقت قابل بررسي است. خود اروپايي ها هم در 
مذاكرات اش��اره اي به راه حلي شبيه به اين داشته اند. 
الگوهاي متعدد براي حضور س��اير پشتيبانان برجام 
در اينستكس يا ساز و كار مستقل مشابه آن، در حال 

توسعه است. 

 نرخ ها در بازار
ب��ازار ارز و طلا به دنبال تعطيلات چند روزه و متاثر از 
انتش��ار خبر راه اندازي كانال مالي اينستكس، هفته 
جديد را در فضايي با ثبات و بدون نوسان آغاز كرد و در 
شرايطي كه نرخ ارز در بانك ها تغيير چنداني نداشته، 
نرخ لحظه اي دلار در سامانه س��نا به 12 هزار و 900 

تومان و يورو به 14 هزار و 800 تومان رسيد. 
به گزارش »تعادل«، روز يكش��نبه قيمت دلار و يورو 
در صرافي بانك ها به قيمت زير 1۳ هزار تومان رسيد. 
بطوري كه قيمت خريد دلار 12 هزار و 8۵0 تومان و 
فروش 12 هزار و 9۵0 تومان بود كه نسبت به آخرين 
قيمت هاي هفته گذشته تغييري نداشته است.صرافي 
بانك ها نرخ خري��د يورو را 14 ه��زار و ۷۵0 تومان و 
فروش يورو را 14 ه��زار و 8۵0 تومان قيمت گذاري 

كردند.
 در بازار آزاد و معاملات نقدي نيز نرخ دلار به 1۳0۷0، 
درهم ۳۵60 و يورو 149۵0 تومان رسيد و كارشناسان 
معتقدند كه دلار در آس��تانه ورود ب��ه كانال 12 هزار 
توماني در بازار آزاد است. همچنين بر اساس قيمت هاي 
6 تيرماه آخرين روز كاري سامانه سنا نيز نرخ ميانگين 
دلار 1۳ هزار و 2۵ تومان، يورو 14 هزار و 9۳۷ تومان، 
پوند16 هزار و ۵66تومان و يوان 1 هزار و 9۵0 تومان 
اعلام شده است. در بانك ها نيز قيمت خريد به نحوي 
اعلام شد كه هر چند تا اندازه اي نسبت به روز پنجشنبه 

رشد داشت، ولي قابل توجه نبود. 
بر اين اس��اس بانك ه��ا دلار را با كمت��ر از 10 تومان 
افزايش 12 هزار و ۵۷6 تومان و يورو را با رش��د حدود 
80 توماني 14 هزار و ۳60 تومان خريداري كردند.ارز 
مسافرتي نيز با قيمت نسبتاً ثابت اما گران تر از بازار آزاد 
در بانك ها عرضه شد و هر يورو 1۵ هزار و 1۳0 تومان 
فروش رفت، ارز مسافرتي براي كشورهاي همسايه و 
مشترك المنافع تا ۵00 يورو و ساير كشورها تا 1000 
يورو در سال عرضه مي شود.روز يك شنبه در مجموع، 
بازار ارز مانند چند روز گذشته فضاي آرامي را سپري 
كرد و قيمت ها از نوس��ان كمي برخوردار بود.در بازار 
طلا نيز با اعلام اونس جهاني طلا به قيمت 1410 دلار، 

همچنين در بازار آزاد ته��ران هر گرم طلاي خام 18 
عيار 4۳0 هزار تومان فروخته شد و هر مثقال طلا نيز 

يك ميليون و 866 هزار تومان بفروش رسيد.
 هر قطعه س��كه طلاي بهار آزادي ط��رح جديد روز 
يكش��نبه با افت حدود ۷0 هزار توماني قيمت، چهار 
ميليون و ۵6۵ هزار تومان، هر قطعه سكه طلاي بهار 
آزادي طرح قديم به قيمت چهار ميليون و 400 هزار 
تومان، نيم سكه 2 ميليون و ۳۵0 هزار تومان، ربع سكه 
يك ميليون و ۵۳0 هزار تومان و هر قطعه سكه گرمي 

1 ميليون تومان معامله شد.

 زیان طلاي تقلبي متوجه واحدهاي تولیدي
همچني��ن ريي��س اتحادي��ه توليدكنن��دگان و 
صادركنندگان طلا، جواهر، نقره و سنگ هاي قيمتي 
اي��ران مي گوي��د در ص��ورت وجود ط��لاي تقلبي و 
غيراس��تاندارد در ب��ازار، در نهايت زي��ان آن متوجه 

توليدكنندگان طلا خواهد بود.
سيدحجت شفايي درباره وجود طلاي تقلبي در بازار 
و چگونگي مش��خص كردن عيار آن گف��ت: در بازار 
طلاهايي وجود دارند كه وقتي ب��راي آزمايش عيار، 
آنها را به آزمايشگاه مي دهيد، شايد ۵ خط از عيار آن 
كم شود ولي اينگونه نيست كه طلاي 24 عيار به 18 

عيار تبديل شود.
وي با بيان اينكه در سال هاي گذشته طلاي تقلبي در 
بازار وجود داشته است، تصريح كرد: همواره خواهان 
آن بوده ايم تا بانك مركزي و وزارت صنعت به عنوان 
نهادهاي مسوول در زمينه طلا و جواهر، شمش هاي 
طلا و مواد اوليه مورد نياز توليدكنندگان را خود تامين 
كنند.ريس اتحادي��ه توليدكنندگان ط��لا و جواهر 
خاطرنشان كرد: با اين حال در صورتي كه طلايي تقلبي 
از مش��تري خريداري شود، در كارگاه هاي طلاسازي 
ناچار هس��تند براي رس��اندن عيار آن طلا به سطح 

استاندارد، شمش طلا آب كنند.
ش��فايي تاكيد كرد: واحده��اي توليدكننده طلا در 
كشور زيرنظر سازمان ملي استاندارد فعاليت مي كنند 
و خريداران طلا نبايد هيچگونه نگراني بابت خريد طلا 
با فاكتور و مُهر فروشگاه هاي معتبر داشته باشند، زيرا 
عيار و وزن طلاي س��اخته شده از سوي سازمان ملي 

استاندارد تاييد شده است.

 لزوم حركت به سمت یكسان سازي نرخ ارز 
نیما و بازار آزاد

از سوي ديگر، سيد كمال سيد علي معاون ارزي اسبق 
بانك مركزي بر لزوم حركت به سمت يكسان سازي 

نرخ ارز نيما و بازار آزاد تاكيد كرد.
سيدكمال سيدعلي درباره س��امانه نيما و چگونگي 
فعاليت در اين بازار، اظهار داشت: سامانه نيما محلي 
براي انطباق منابع و مصارف اس��ت ك��ه خريداران و 
فروشندگان ارز در اين محل يكديگر را ملاقات و معامله 
صورت مي گيرد. در اين س��امانه تمرك��ز بر صادرات 
غيرنفتي بود.وي افزود: اين سامانه وظيفه بازارسازي 
را برعهده دارد و تعهد بانك مركزي نيز به ميزان ارزي 

كه به اين سامانه وارد مي كند خواهد بود نه بيشتر. 
معاون ارزي اس��بق بانك مركزي ب��ا تاكيد بر اينكه 
قيمت در اين بازار توس��ط عوامل )صادركنندگان و 
واردكنندگان( تعيين مي شود، هرچند قيمت در اين 
سامانه به دليل اينكه واردكنندگان كالا واقعي با قيمت 
بازار امكان واردات كالا را نداش��تند، قيمت اين بازار 

پايين تر از بازار است.
سيدعلي ادامه داد: ورود كالاي قاچاق و خروج سرمايه 
دو دليل عمده تفاوت قيمت بازار آزاد و س��امانه نيما 
است و اگر سيس��تم قصد داشته باشد كه نرخ سامانه 
نيما و بازار آزاد را به يك نرخ مش��خص برس��اند، بايد 
ه��م در تعرفه بر خ��ي كالا ها بازنگري ش��ود و هم به 
 خروج س��رمايه به خص��وص با افزاي��ش تنش هاي 
بين المللي توجه شود.به گفته وي، به مروز برخي كالاها 
از سرفصل هاي ارز 4200 توماني بايد برداشته شود به 

سامانه نيما منتقل شود تا به مرور شاهد يكسان سازي 
نرخ ارز باش��يم. اين صاحبنظر حوزه ارزي ادامه داد: 
يكي از مباحث مهمي كه در س��امانه نيما بايد به آن 
توجه شود نبود تفكيك اقلام ثبت سفارش شده است، 
زي��را بانك مركزي با توجه ب��ه اينكه وظيفه تفكيك 
كالاي ثبت سفارش شده را ندارد، هرچه ثبت سفارش 
از س��وي وزارت هاي مرتبط ارس��ال مي شود، اعمال 
مي شود، در صورتي كه بايد گروهي مشخص شود تا 
وظيفه چگونگي ثبت س��فارش ها و هماهنگي ميان 

وزارتخانه ها را ايجاد كنند.

 جزییات تخلف چند صد میلیاردي صرافان 
در سامانه نیما

اين در حالي اس��ت كه از س��امانه نيما خبر مي رسد 
ك��ه دلالان ب��ا ترفندي جدي��د ب��راي كلاهبرداري 
از واردكنن��دگان، دام خطرناكي اين ب��ار در »نيما« 
گس��ترانده اند و اكنون پرونده ح��دود۵0 واردكننده 
رس��مي مالباخته، منتظر تصمي��م رييس كل بانك 

مركزي و وزير صمت است.
بر اس��اس گزارش مه��ر، مكانيزم هاي غيرش��فاف و 
رانت��ي، امضاهاي طلايي و بروكراس��ي هاي پيچيده 
دولتي در كنار سوءمديريت و عدم نظارت بر چگونگي 
اجراي برخي سياست هاي ارزي سبب شده تا بساط 
سوءاستفاده به خصوص از سوي دارندگان امضاهاي 
طلايي در بدنه دولت، همچنان گسترده باشد و هر روز 

بخشي از آن نمايان شود.
دلالان ب��ا ترفن��دي جديد ب��راي كلاهب��رداري از 
واردكنندگان، دام خطرناكي اين بار در سامانه »نيما« 
گس��ترانده اند و اكنون پرونده حدود ۵0 واردكننده 
رسمي مالباخته كه ارزش مبلغ ريالي واريزي آنها به 
س��امانه نيما، به حدود ۵00 ميليارد تومان مي رسد، 
منتظر تصميم عبدالناصر همت��ي، رييس كل بانك 

مركزي و رضا رحماني، وزير صمت است.
داس��تان از تقاضاهاي��ي ش��روع ش��د كه از س��وي 
واردكنن��دگان رس��مي كه اتفاق��اً بس��ياري از آنها 
توليدكننده نيز هستند، ارديبهش��ت ماه امسال در 
س��امانه نيما بارگذاري شد و واردكنندگان يكي پس 
از ديگري ب��راي دريافت ارز از س��امانه اقدام كردند. 
طبق قانون تمامي واردكنندگان مكلف هستند براي 
تأمين ارز براي واردات رسمي خود، يا رسماً از طريق 
سامانه نيما اقدام كنند يا اينكه از كوتاژهاي صادراتي 
صادركنندگان استفاده كرده و مطابق با ضوابط بانك 

مركزي و البته با اختلاف نرخ دو تا س��ه هزار توماني 
از س��امانه نيما، تأمين ارز خ��ود را به صادركنندگان 
بس��پارند.در واقع، مكانيزم سامانه نيما اينگونه است 
كه واردكننده ميزان ارز دريافتي و نوع آن را در سامانه 
نيما به عنوان يك سفارش بارگذاري كرده و پس از آن، 
منتظر پاسخگويي از س��وي صرافان مي ماند. در اين 
ميان صرافان نيز بس��ته به ميزان ارزي كه در اختيار 
دارند، مي توانند تقاضاهاي واردكنندگان را پاسخ داده 
و نس��بت به تأمين آن اقدام كنند؛ اما پيش از آن بايد 
نسبت به داشتن ميزان ارز مورد نياز براي قفل كردن 

يك سفارش وارداتي، اطمينان حاصل نمايند.
البته مكانيزم س��امانه نيما به گونه اي طراحي نشده 
تا واردكننده از صح��ت ادعاي صراف مبني بر تأمين 
ارز درخواستي وي، اطمينان حاصل نمايد؛ بنابراين 
واردكنن��ده با اطميناني كه نس��بت به اين س��امانه 
حاكميتي دارد، نس��بت به واريز وجه ريالي متناسب 

با خريد ارزي خود به حساب صرافي اقدام مي كند.

 »خالي فروشي« برخي صرافي ها 
در سامانه نیما

اما در اين ميان اتفاق��ي كه در يك پرونده تخلف يك 
صرافي در سامانه نيما رخ داده، بعد ديگري هم دارد و 
با وجود تصور عمومي كه صرافي هاي حاضر در سامانه 
نيما از فيلتر بانك مركزي عب��ور كرده و نظارت هاي 
لازم ب��ر فرآيند عملياتي آنها در اين س��امانه صورت 
مي گي��رد، اما گويا اي��ن اتفاق رخ ن��داده و صرافي ها 
در سامانه نيما با اش��تهايي كاذب، نسبت به پذيرش 
پرونده هاي واردكنندگان اقدام كرده و دور از چش��م 
نظارتي سياست گذار، اقداماتي مي كنند كه در عمل، به 
نوعي »خالي فروشي« از سوي صرافي ها مشهور است.

به اين معنا كه ي��ك صرافي بدون اينكه ارز در اختيار 
داشته باشد، مي تواند نسبت به پذيرش تعداد بالايي 
درخواست واردكنندگان، به طور غيرواقعي اظهار كند 
كه ارز مورد نياز براي اختصاص به آنها را در اختيار دارد 
و بنابراين واردكننده بايد ريال معادل ارز درخواستي 
را به حساب او واريز نمايند؛ در حالي كه عملًا نه تنها 
صراف اين ارز را در اختيار ندارد، بلكه بنيه و توان او هم 
اجازه چنين مراودات كلاني را در حوزه ارزي نمي دهد و 
اين يكي از باگ هاي عمده سامانه نيما به شمار مي رود.

 نفس راه اندازي اين سامانه يكي از توفيقات مهم بانك 
مركزي به شمار رفته و به نوعي توانسته نمايي از دخل 
و خرج ارزي كشور را ارايه دهد و همچنان بايد با قدرت 

و قوت به كار خود ادامه دهد، مشروط به اينكه باگ هاي 
آن برطرف شده و منافذي كه به بازيگران اين سامانه 
اجازه تخلف مي دهد، بطور كامل با سياست هاي جدي 

پوشانده شود.
ام��ا اتفاق بدتر زماني در س��امانه نيما رخ مي دهد كه 
صلاحيت و صحت ادعاي عرضه كنندگان ارز در اين 
سامانه مشخص نيس��ت. در پرونده تخلف چند صد 
ميلياردي صرافان در سامانه نيما، فردي كه به عنوان 
شخص حقيقي يا حقوقي در سامانه نيما وارد شده و 
تقاضاي فروش ارز خود را به ثبت مي رس��اند، گويا از 
سوي بانك مركزي يا دستگاه هاي دولتي ديگر اعتبار 
سنجي نش��ده و صرف ثبت يك ادعا مبني بر داشتن 
مقدار مشخصي ارز، به عضويت در اين سامانه درآمده 
و بدون اينكه ارزي در اختيار داشته باشد اقدام به خالي 

فروشي مي كند.

 صرافي »ن« واردكنندگان را دور زد
نكته حائز اهميت در پرونده تخلف چند صد ميلياردي 
واردكنندگاني كه دچار دام ارزي برخي س��ودجويان 
آن هم در سامانه معتبري همچون »نيما« شده اند، آن 
است كه يك صرافي مش��هور به نام »ن« كه در يكي 
از شهرهاي جنوبي كشور مستقر است، حدود ۵0 تا 
80 درخواست از واردكنندگان حقيقي و حقوقي را كه 
عمدتاً توليدكننده ب��وده و براي تأمين مايحتاج مواد 
اوليه و تجهيزات مورد نياز توليد خود قصد خريد ارز از 
اين صرافي )از طريق سامانه نيما( را داشته اند، ظرف 
دو ماه پذيرش كرده و هيچيك از اين درخواست ها را 
با وجود اينكه مبالغ ريالي آن را از واردكننده دريافت 

كرده، پاسخ نداده است.
به عب��ارت ديگ��ر، 80 واردكننده معتب��ر، از ابتداي 
ارديبهش��ت ماه تقاضاي خود را براي دريافت ارز در 
س��امانه نيما به ثبت رس��انده و بع��د از پذيرش آن از 
س��وي صرافي »ن«، مبالغ ريالي آن را هم به حسابي 
كه از سوي صرافي معرفي شده است، واريز نموده اند 
و با وجود اينكه صرافي مدعي ش��ده بود كه در فاصله 
زماني ۷ تا ده روز كاري، با مبلغ ريالي پايين تر از ساير 
صرافي هاي موجود در سامانه نيما، اقدام به تأمين ارز 
مورد نياز واردكنندگان خواهد كرد، اما هيچيك از اين 
80 تقاضا پاس��خ داده نشده و با وجود اينكه هيچيك 
از سفارش پذيري هاي اين صرافي به سرانجام نرسيده 
اما س��امانه نيما باز هم به اين صراف��ي اجازه پذيرش 

سفارش داده است. 

گروه بانک و بيمه|محسن شمشيري|
 آمارهای بانک مرک��زی از تعداد و مبلغ چک رمزدار 
نشان می دهد که به دنبال رشد نرخ تورم به ۵0 درصد 
در يکسال اخير، اقدامات بانک مرکزی در کنترل بازار 
 ارز، از جمله کاهش س��قف تراکن��ش های بانکی به

۵0 ميليون و 100 ميليون تومان، جمع آوری بيش 
از 8 هزار ميليارد تومان چک های تضمينی در حال 
گردش و ضرورت مش��خص ش��دن ذی نفع نهايی و 
جلوگيری از دست به دست نشدن و حواله کرد چک 
ها و ساير اقدامات بانک مرکزی، در نتيجه مبلغ چک 
های رمزدار در يک سال اخير و منتهی به ارديبهشت 
98 رشد ۳4 درصدی داشته و در برخی ماه های سال 
9۷ و اوج اث��ر اقدامات بانک مرکزی در ب��ازار ارز، از 
جمله در مهر 9۷ رشد بالای 84 درصدی داشته است. 
تعدادچک رمزدار  از 1 ميليون و 20 هزار و مبلغ 19۵ 
هزار ميليارد تومان در ارديبهش��ت 9۷ به  1 ميليون 
و 192 هزار  ب��ه مبلغ 262 هزار ميلي��ارد تومان در 
ارديبهش��ت 98 رس��يده و در اين مدت از نظر تعداد 
1۷ درصد رشد داشته و از نظر مبلغ نيز ۳4.6 درصد 

رشد کرده است. 
رشد تعدادی نشان دهنده افزايش سهم چک رمزدار 
از معام��لات بانکی و گردش مالی در اقتصاد اس��ت. 
همچنين رشد ۳4 درصدی مبلغ چک ها تا حدودی 
می تواند نش��ان دهنده اثر تورم نقط��ه به نقطه ۵0 

درصدی يکسال اخير باشد و البته تاحدودی می تواند 
نشانه های رکود بازار و اثر آن برمعاملات را نشان دهد. 
زيرا با وجود تورم ۵0 درصدی، مبلغ چک های مورد 

علاقه مردم تنها ۳4 درصد رشد کرده است. 
ارق��ام چک های رمزدار نش��ان می دهد که کس��ب 
وکارهای مختلف برای وصول مطالبات خود به اين ابزار 
مالی توجه بيشتری نشان داده اند و به خصوص بعد از 
سياست های جديد بانک مرکزی در زمان مديريت 

عبدالناصر همتی و اقدمام��ات جديد بانک مرکزی، 
 در کاهش س��قف تراکنش های کارت ب��ه کارت، و 
جمع آوری حدود 8 هزار ميليارد تومان چک تضمين 
ش��ده در حال گردش در دست معامله گران بازار، در 
مرداد تا دی ماه 98 شاهد رشد قابل توجه مبلغ چک 
ه��ای رمزدار بوده ايم. به گونه ای که مبلغ چک های 
رمزدار از 19۵ هزار ميليارد تومان در ارديبهشت 9۷ 
به ترتيب در ماه های بعد به 189، 182،  هزار ميليارد 

تومان در خرداد و تير رس��يد. اما از مرداد با سياست 
های جدي��د بانک مرکزی با جهش همراه ش��د و به 
242 هزار ميليارد تومان در مرداد، ۳0۵ هزار ميليارد 
تومان در شهريور، ۳۵9 هزار ميليارد تومان در مهر، 
299 هزار ميليارد تومان در آبان، 29۵ هزار ميليارد 
توم��ان در آذر، ۳06 هزار ميلي��ارد تومان در دی ماه 

9۷ رسيده است. 
در ماه های بهمن تا اسفند نيزمبلغ چک رمزدار 241 
و ۳10 هزار ميليارد تومان بوده اس��ت و در فروردين 
و ارديبهش��ت 98 به ارقام 14۵ و 262 هزار ميليارد 

تومان رسيده است. 
اين ارقام نش��ان می دهد که در سال 9۷ اثر اقدامات 
بانک مرکزی در کنترل بازار ارز، سقف تراکنش ها و 
جمع آوری چک های تضمينی، عملا روی معاملات 
چک رمزدار موثر بوده و افزاي��ش قابل توجهی را به 
خصوص در ماه های مرداد تا دی ماه 9۷ داشته است

به خص��وص در مهرماه 9۷ و اوج اث��ر اقدامات بانک 
مرک��زی، رقم چ��ک رم��زدار در مهرماه نس��بت به 
ارديبهش��ت 9۷ حدود 84 درصد رش��د داش��ته و 

بيشترين جهش را نشان می دهد. 
براس��اس تازه ترين آمار بانک مرک��زی، حدود يک 
ميليون و 200 هزار فقره چک رمزدار به ارزشی حدود 
٢٦٢٦ هزار ميليارد ريال در ارديبهشت ماه ١٣٩٨، در 
کل کشور وصول شد که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد 

و مبلغ به ترتي��ب 10۵.4 درصد و ٨١ درصد افزايش 
داش��ته اس��ت. در ماه مورد گزارش در استان تهران 
حدود ٣٨١ هزار فقره چک رمزدار به ارزش��ی بالغ بر 

١٨٤٥ هزار ميليارد ريال وصول شد.
در ماه مذکور 4۷.8 درصد از تعداد چک های رمزدار 
وصولی در سه استان تهران )۳1.9 درصد(، خراسان 
رضوی )8.2 درص��د( و اصفهان )٧.٧ درصد( وصول 
ش��ده است که بيشترين س��هم را در مقايسه با ساير 

استان ها دارا بوده اند.
همچني��ن ٩.٧٧ درص��د از ارزش چک های فوق در 
استان های تهران )٣.٧٠ درصد( و اصفهان و خراسان 

رضوی )هر کدام ۳.8 درصد( وصول شده است.
بالغ بر ۷ ميليون و ۷00 هزارفقره چک در ارديبهشت 
ماه ١٣٩٨، در کل کش��ور وصول شد که از اين تعداد 
بالغ بر ٦ ميلي��ون و ۵00 هزار فقره ع��ادی و حدود 
يک ميليون و 200 هزار فقره رمزدار بوده اس��ت. بر 
اين اس��اس در کل کش��ور 84.6 درصد از کل تعداد 
چک های وصولی، ع��ادی و 1۵.4 درصد رمزدار بوده 
اس��ت.حدود ٣٥٢٥ هزار ميلي��ارد ريال چک در ماه 
مورد گزارش در کل کشور وصول شد که حدود ٨٩٩ 
هزار ميليارد ريال چک ع��ادی و حدود ٢٦٢٦ هزار 
ميليارد ريال چک رمزدار اس��ت. ب��ه عبارتی در کل 
کش��ور 2۵.۵ درصد از کل ارزش چ�ک های وصولی، 

عادی و ۷4.۵ درصد رمزدار بوده است.
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 فشار نااطمیناني
بر شانه هاي اقتصاد

سعيد مسگري|كارشناس اقتصادي|
افزايش نااطميناني ه��ا در اقتصاد مي تواند آثار 
مخربي در پي داش��ته باش��د و به تعميق ركود 
دامن بزند. مس��وولان، كارشناسان، رسانه ها و 
مردم مي توانند نقش مهمي در كاهش اين عدم 

قطعيت ها ايفا كنند.
چند س��الي اس��ت ك��ه اقتص��اد اي��ران دچار 
نااطميناني شده و عدم قطعيت هاي زيادي در 
آن شكل گرفته است. اين نااطميناني از ابتداي 
دهه نود با گسترش تحريم ها شكل گرفت و در 
ادامه با مذاكرات هسته اي وارد فاز تازه اي شد. 
پس از اجراي برجام تا اندازه اي نااطميناني در 
اقتصاد كاهش يافت اما با روي كار آمدن ترامپ 
دوباره عدم قطعيت در اقتصاد ايران رو به افزايش 
گذاشت. استمرار نااطميناني در اقتصاد عوارض 
منفي زيادي درپي دارد كه در نهايت مي تواند به 
كاهش سرمايه گذاري و توليد و در نتيجه تعميق 

ركود دامن بزند.
عدم قطعيت سبب مي شود افق تصميم گيري 
كارگزاران اقتص��ادي اعم از خانوارها، بنگاه ها و 
فعالين اقتصادي كوتاه مدت ش��ود و در چنين 
ش��رايطي تصميمات مربوط به سرمايه گذاري 
كه نوعاً تصميمات بلندمدت اس��ت جاي خود 
را به تصميم��ات كوتاه مدت داده و از اين حيث 
روند آتي توليد و اشتغال دچار خدشه مي شود.

متاسفانه عدم قطعيت ها در سال جاري به اوج 
خود رس��يده و نااطميناني در فضاي اقتصادي 
كشور به ش��دت افزايش يافته است. دسته اول 
نااطميناني ها مربوط به عوامل بيروني است. از 
يك س��و ميزان اثرگذاري تحريم ها و تاثير آنها 
بر اقتصاد كشور به طور دقيق مشخص نيست. 
به عنوان مثال ميزان فروش نفت ايران در سال 
جاري در هاله اي از ابهام ق��رار دارد و نمي توان 
درباره درآمدهاي نفتي كش��ور در سال جاري 
قضاوت كرد. از س��وي ديگر پيرامون مناسبات 
سياس��ي در منطق��ه و همچنين ك��م و كيف 
تحريم هايي كه ممكن است در آينده وضع شود 

نيز اطلاعات دقيقي وجود ندارد.
اما دس��ته دوم نااطميناني ها مربوط به عوامل 
دروني اقتصاد اس��ت. سرنوشت قيمت سوخت 
و اص��لاح قيمت حامل ه��اي ان��رژي موضوع 
مهمي در سال جاري است. همچنين با كاهش 
درآمدهاي نفتي احتمالا دولت ناچار به افزايش 
برخي درآمده��اي ريالي و برخ��ي اصلاحات 
قيمتي و حتي يارانه اي خواهد شد كه وضعيت 
آنها نيز مشخص نيست.در اين شرايط اقتصاد 
ايران تبديل به معادله اي چندمجهولي شده و 
نمي توان با قطعيت ي��ا حتي احتمال بالايي به 
پيش بيني متغيره��اي كليدي و وضعيت كلي 
اقتصاد پرداخت. اين معادله چند مجهولي هم 
براي مردم و هم براي فعالان اقتصادي و هم براي 
كارشناسان اقتصادي وجود دارد. بي شك اين 
شرايط به ضرر اقتصاد ايران است و آثار مخربي 
در كوتاه مدت و بلندمدت درپي دارد. لذا ضروري 
اس��ت دولت براي كاهش اين نااطميناني ها و 
ابهامات تلاش كند.اگرچه درباره عوامل خارج 
از اقتصاد نمي توان اقدام مهمي براي كاهش عدم 
قطعيت ها انجام داد اما پيرامون عوامل داخلي 
اقتصاد مي توان اقدامات هدفمندي براي كاهش 
نااطميناني دردس��تور كار ق��رار داد و از تعداد 
مجهولات اين معادله كاس��ت. تصميم گيري 
سريع، به هنگام، قاطعانه و اطلاع رساني دقيق 
همان چيزي است كه مي تواند ابهامات داخلي 
اقتصاد را به شدت كاهش دهد و تا اندازه زيادي 

به افزايش ثبات در اقتصاد كمك كند.
علاوه  بر تصميم گيري سريع و به هنگام لازم است 
تصميمات از بنيه كارشناسي قوي نيز برخوردار 
باشند تا همچون سال گذشته شاهد تغييرات 
متعدد سياست ها و صدور بخشنامه هاي متعدد و 
بعضا متضاد در اقتصاد نباشيم. تعدد بخشنامه ها 
و تغيير رويه هاي متعددي كه در سال گذشته 
رخ داد سبب عدم اطمينان فعالان اقتصادي به 
آينده و ترس از ادامه تغييرات در سياست هاي 
اقتصادي شد. تصميم گيري صحيح و اجتناب از 
آزمون و خطا مي تواند ثبات را به سياست گذاري 
اقتصادي برگرداند و از اين طريق نيز به كاهش 

نااطميناني ها كمك كند.
البته تنها دولت مس��وول كاه��ش نااطميناني 
نيست. رسانه ها از رسانه ملي گرفته تا رسانه هاي 
مكتوب و مجازي نيز وظيفه دارند با اطلاع رساني 
دقيق و صحيح و عدم انتش��ار اخبار غيررسمي 
و غيرموثق به ايجاد آرام��ش در اقتصاد كمك 
كنند. اكنون خبرنگاران و رس��انه ها بيش از هر 
زمان ديگري براي كمك به اقتصاد مسووليت 
دارند و بايد دقت نظر بيشتري در انتشار اخبار و 
تحليل هاي اقتصادي به خرج دهند. همچنين 
مردم بايد تنها به منابع رسمي و رسانه هاي معتبر 
رجوع كنند و از انتشار هر خبري كه مي شنوند و 
مي خوانند اجتناب كنند. عدم توجه به شايعات 
و پخ��ش آنها ديگ��ر وظيفه مهم مردم اس��ت. 
بالا بردن سواد رس��انه اي و عدم توجه به منابع 
غيررس��مي و اخبار غيرموث��ق مي تواند كمك 

مهمي به ايجاد ثبات در اقتصاد كند.
بنابراين در جمع بندي باي��د گفت كه افزايش 
نااطميناني ها در اقتصاد مي تواند آثار مخربي در 
اقتصاد ايران داشته باشد. لذا ضروري است تمام 
مسوولان، كارشناسان، رس��انه ها و مردم براي 
كاهش اين عدم قطعيت ها تلاش كنند. وظيفه 
دولت و ساير قوا تصميم گيري سريع و به هنگام 
و اطلاع رساني دقيق و شفاف درباره تصميمات 
و سياس��ت هاي اتخاذي است. وظيفه رسانه ها 
نيز اطلاع رساني دقيق و شفاف است. مردم نيز 
با توجه نكردن به شايعات و رجوع به رسانه هاي 

معتبر مي توانند به اين امر كمك كنند.



روي خط شركت ها  5 بازار سرمايه

»تعادل«وضعيتگذشتهوآيندهبازارفلزاتاساسيرابررسيميكند

بازدهي 7.5 برابري مس و فولاد نسبت به سود بانكي 
گروه بورس|سميرا  ابراهيمي| 

در هفته هاي اخير، شاخص هاي بازار سرمايه روند رو 
به رشدي را در پيش گرفته بودند و طبعا بازدهي هاي 
مناس��بي براي بازيگران اين بازار به ارمغان آوردند. 
در اين ميان، اخبار سياسي و اقتصادي زيادي كه در 
شموليت داخلي و بين المللي داشتند، بر روندهاي 
اين بازار تاثيرگذار بودند. با توجه به نقش اثرگذاري 
بالاي فلزات اساسي در بورس، آگاهي كامل بر روند 
قيمت هاي جهاني مي تواند به بازيگران بازار سرمايه 
براي تصميم به خري��د و فروش كمك كند. گفتني 
است كه طي يك هفته اخير، شاخص فلزات اساسي 
9.5 درص��د بازدهي داش��ته كه اي��ن بازدهي طي 
يك م��اه اخير 8 درصد، طي 3 م��اه اخير 30درصد 
و درنهايت بررس��ي بازدهي يك ساله اين شاخص، 
حاكي از رش��د 110 درصدي آن است. اين اعداد به 
معني اين اس��ت كه اگر يك سرمايه گذار، سبد يك 
سال اخير خود را تنها از گروه فلزات اساسي انتخاب 
مي كرد، مي توانس��ت به اين ميزان بازدهي دس��ت 
پيدا كند كه تقريبا 7.5 برابر س��ود بانكي در عرض 

يك سال است. 

    حال و هواي جهاني فلزات اساسي 
اگر به عنوان اولين و مهم ترين خبر تاثيرگذار، تغييرات 
بازار فلزات اساس��ي جهاني را مورد توجه قرار دهيم، 
متوجه خواهيم شد كه آخرين خبرها، حكايت از افزايش 

قيمت مس، آهن و فولاد در سطح جهاني دارد. 
دليل افزايش قيمت مس را مي توانيم در يكي از اخبار 
حاش��يه معدني در ش��يلي پيگيري كنيم. اعتصاب 
1۴ روزه در يك��ي از بزرگ ترين معادن مس دنيا به نام 
چوكويكاماتا Chuquicamata در ش��يلي ديروز 
خاتمه يافت و 3 اتحاديه كارگري پيشنهاد كودلكو را 
براي افزايش حقوق و مزايا قبول كردند. اين معدن در 
سال گذشته 3۲1 هزار تن توليد مس داشته و موسسه 
BMO مي گويد: تنها حدود 7000 تن كاتد ناشي از 
اين اعتصاب از دست رفته است. بنابراين به دليل كاهش 
عرضه، قيمت ها روند رو به رشد گرفتند. مورد مشابه 
اين خبر در بازار فولاد نيز در چين قابل پيگيري است، 

به طوري كه در هفته گذشته موجودي سنگ آهن بنادر 
چين 1.9 ميليون تن كاهش داشته كه بيشتر مربوط 
به محموله هاي استراليا بود. از طرفي رشد تقاضا براي 
محموله هاي س��نگ آهن موجود در بنادر قيمت ها را 

كمي بالا برد.
اخيرا موجودي س��نگ آهن و محصولات فولادي در 
بازار چين رو به كاهش بوده كه نشان مي دهد تقاضاي 
سنگ آهن هنوز مطلوب است و تغيير محسوسي در 
توليد كارخانه ها رخ نداده است و اين نشانه خوبي براي 

بازار است.
از سوي ديگر قيمت هاي جهاني فولاد و سنگ آهن نيز 
روند رو به رشد گرفتند. كارشناسان جهاني، عمده ترين 

دليل رشد قيمت اين فلزات را صلح تجاري بين چين 
و امريكا قلمداد مي كنن��د. هرچند كه چيني ها هنوز 
از وضعيت راضي نيس��تند و كسب امتيازات بيشتري 

را تحت عنوان شرايط صلح تجاري قلمداد مي كنند.
با اين حال رصد وضعيت بازارهاي چين در طول يك 
هفته اخير، حاكي از آن اس��ت كه درهفته گذش��ته 
قيمت سنگ آهن وارداتي خلوص ۶۲ درصد در چين 
نوساناتي داشت و تا 113 دلار كاهش يافت، اما قيمت 
اين كالا در ادامه با بهبود مواجه شده و تا پايان هفته به 
118 دلار هفته قبل بازگشت. كاهش موجودي بنادر 
چين كه تا 1.9 ميليون تن افت داشت نيز موجب بهبود 

فضاي بازار شد.

    روند رو به رشد اميدوارانه فلزات اساسي
از سوي ديگر در بازار سنگ آهن صادراتي ايران، آخرين 
قيمت ها براي سنگ آهن مگنتيت خلوص ۶1 درصد 
از ۶۲.7 دلار ب��ه ۶۴.5 دلار هر تن فوب و س��نگ آهن 
هماتيت صادراتي خلوص ۶1 درصد ايران نيز از ۶1.1 

دلار هر تن فوب به ۶۲.9 دلار رسيد.
مش��اهده بازار تركيه در هفته گذشته نشان مي دهد 
كه قيمت قراضه وارداتي بهبودهايي داش��ت و قراضه 
سنگين ۲0-80 از كمتر از ۲80 دلار به بالاي 300 دلار 
هر تن سي اف آر رسيد. ارزش لير نسبت به دلار بالا رفت 
و تا حدودي قدرت خريد دلاري وارد كننده هاي قراضه 
را در اين كشور بهبود بخشيد. طي هفته گذشته كارخانه 

توكيو استيل ژاپن قيمت خريد قراضه از بازار داخلي را 
تا 9 دلار پايين آورده به ۲3۴ تا ۲5۲ دلار هر تن رساند. 
همچنين در بازار داخلي امريكا قراضه خرد شده در ۲۶5 

دلار هر لانگ تن ثبات نسبي داشت.
آخرين قيمت بيلت در بازار داخلي چين نيز از 50۴ دلار 
به 5۲3 تا 5۲5 دلار هر تن درب كارخانه بهبود داشت. 
بيلت صادراتي چين حدود ۶ دلار رشد هفتگي داشت و 
به ۴70 دلار هر تن فوب رسيد. همچنين بيلت صادراتي 
سي اي اس از ۴15 تا ۴۲0 دلار به ۴۲0 تا ۴۲5 دلار هر 
تن فوب بهبود داشت و جو بازار مثبت شده بود. انتظار 
مي رود قيمت ها بالاتر برود. البته هنوز تقاضاي واقعي 
كافي نيست. آخرين قيمت پيشنهادي بيلت وارداتي 
در جنوب شرق آسيا در ثبات و ۴55 تا ۴۶0 دلار هر تن 
سي اف آر ثبت شد. ركود فصلي ساخت و ساز موجب 

ركود بازارهاي منطقه شده است.
طي هفته اخير، قيمت ميلگرد صادراتي تركيه ۴۶0 تا 
۴۶5 دلار هر تن فوب ب��ود و برخي تا ۴75 دلار هر تن 
فوب نيز پيشنهاد دادند. در بازار داخلي آن نيز ميلگرد 
۴70 دلار هر ت��ن درب كارخانه بود. ميلگرد صادراتي 
چين دستخوش 10 دلار رشد قيمت شده به 510 دلار 
هر تن فوب رسيد. در بازار داخلي چين قيمت ميلگرد 
557 تا 571 دلار هر تن درب كارخانه بود كه تا 7 دلار هر 
تن افت داشت. گفتني است ميلگرد صادراتي سي اي اس 
تا 5 دلار افت داشت و ۴۶3 دلار هر تن فوب شنيده شد. 
همچنين در بازار داخلي اروپا ميلگرد يك يورو رش��د 
داشته و ۴98 يورو هر تن درب كارخانه ثبت شد. ميلگرد 
داخلي امريكا ني��ز ۶80 دلار هر تن درب كارخانه و در 
ثبات بود. طي هفته اخير، ورق گرم صادراتي چين تا 15 
دلار بهبود قيمت را تجربه كرد و به 500 تا 510 دلار هر 
تن فوب رسيد. در بازار داخلي چين نيز قيمت ورق گرم 
تا ۲0 دلار بالا رفته 5۶7 تا 5۶9 دلار هر تن درب كارخانه 
ثبت ش��د. در بازار صادرات سي اي اس نيز ورق گرم تا 
3 دلار افت داشت و ۴75 دلار هر تن فوب درياي سياه 
شنيده شد. در بازار داخلي امريكا هم ورق گرم از 530 
دلار به 5۲0 دلار هر ش��ورت تن درب كارخانه كاهش 
داشت. در بازار داخلي اروپا نيز ورق گرم ۲ يورو ارزان تر 

شده ۴83 يورو هر تن درب كارخانه شد.

مشاوررييسسازمانبورسواوراقبهادار:

ارزشبازارمالياسلاميدر2020به3تريليوندلارميرسد
جانشين رييس سازمان بورس در امور بين الملل با اشاره به اهميت توسعه 
ارتباط با بازارهاي مالي جهان گفت: پيش بيني ش��ده ارزش بازار مالي 
اسلامي در سال ۲0۲0 به سه تريليون دلار برسد كه ايران مي تواند سهم 

بالايي در اين بخش داشته باشد.
بهادر بيژني در گفت وگو با ايس��نا، درباره برگزاري اجلاس بازار سرمايه 
اس��لامي در ايران اظهار كرد: اجلاس بازار س��رمايه اس��لامي يكي از 
مناسبت هاي بين المللي بازار سرمايه است كه امسال يازدهمين دوره 
آن در تهران برگزار ش��د. اين اجلاس نش��ان دهنده اهميت بازار مالي 
اسلامي اس��ت كه پيش بيني ش��ده ارزش بازار مالي اسلامي در سال 
۲0۲0 در بخش بازار سرمايه، بازار پول و بازار بيمه به سه تريليون دلار 
برسد كه بيانگر اين است كه ابزار مالي اسلامي قدرتي است كه نمي شود 

به سادگي از آن گذشت.
 )GEM( وي ادام��ه داد: كميته كش��ورهاي اقتصاد نوظهورِ آيس��كو
بزرگ ترين كميته آيسكو است و بيش از 75 درصد از اعضاي آيسكو عضو 
اين كميته هستند. در اين كميته وقت قابل توجهي به بررسي ابزارهاي 
مالي اسلامي در بازار سرمايه اختصاص داده شده بود كه دبيركل هيات 
خدمات مالي اسلامي )IFSB( كه استانداردساز مالي اسلامي در جهان 
است، هم در اين جلسه حضور داشت تا اعضاي آيسكو را در جريان آخرين 
تحولات مالي اسلامي بگذارد. بيژني با بيان اينكه بازار مالي - اسلامي فقط 
به كشورهاي اسلامي محدود نمي شود، گفت: كشورهاي غير اسلامي هم 
به شدت در حال توجه بيشتر به بازارهاي مالي اسلامي هستند. كشور ما 
به عنوان يكي از كشورهاي كاملًا اسلامي، توجه زيادي به اجلاس مالي 

اسلامي دارد تا تحولات در حوزه مالي اسلامي بيشتر بررسي شود.
مش��اور رييس س��ازمان بورس در امور بين الملل با بيان اينكه امسال 
15 كشور دنيا در جلسه مالي اس��لامي يازدهم حضور داشتند، گفت: 
نوآوري هاي بازار سرمايه ايران كم نيست. شوراي فقهي سازمان بورس 
بسيار فعال است؛ به طوري كه فقط در حوزه ارزهاي ديجيتال رمزنگاري 
ش��ده )cryptocurrency( ۲0 جلس��ه برگزار كرده است كه اين 
نشان دهنده اهميت بازار سرمايه ما به حوزه مالي اسلامي است. در اجلاس 
مالي اسلامي توانستيم آخرين دستاوردهايمان را در اختيار علاقه مندان 
به مالي اسلامي بگذاريم و از تجارب مهمان هاي رده بالاي علمي كه به 

اين همايش آمده بودند، استفاده كنيم.

وي در پاسخ به اينكه جدا از موضوع تحريم ها، بازار سرمايه ايران با بخش 
بازار سرمايه اس��لامي مالزي بتواند همكاري هاي بزرگي داشته باشد؟ 
اظهار كرد: لازمه اين ارتباط، همكاري بيش��تري بين شوراهاي فقهي 
كشورهاي اسلامي است. ما و مالزي در مجامع مختلف و مشتركي عضو 
هس��تيم كه از جمله آن مي توان به كميته رش��د اقتصادي و بازارهاي 
نوظهور آيسكو اش��اره كرد. اين موضوع خود مي تواند به همكاري هاي 

مشترك كمك كند.
بيژني در پاسخ به اينكه آيا مي توان بستري فراهم كرد كه بازار سرمايه 
كشوري مثل مالزي اوراق بهادار منتشر شده در بازار سرمايه ايران را نيز در 
بازار مالي اسلامي خود جاي دهد؟ بيان كرد: اگر ارتباط بين دو طرف )بازار 
سرمايه ايران و مالزي( زياد شود متوجه مي شويم كه محصولات مالي 
مختلف در همه مذاهب اسلامي قابل قبول است. وي افزود: سازمان بورس 
اخيراً مصوبات كميته فقهي را به زبان عربي ترجمه كرد و به كشورهاي 
اسلامي فرستاد. اين اقدام خوبي براي آشنايي علماي فقهي كشورهاي 

اسلامي با آخرين دستاوردهاي بازارهاي مالي اسلامي بود.
جانش��ين رييس س��ازمان بورس در امور بين الملل در پاسخ به اينكه 
عضويت در آيس��كو چه مزايايي براي بازار س��رمايه ايران داشته است، 
گفت: آذر ماه سال گذشته با امضاي موافقتنامه چند جانبه عضو عادي 
آيسكو شديم و با اين اتفاق حق رأي داريم در صوتي كه قبلًا عضو پيوسته 
بوديم. با اين شرايط ما مي توانيم در كميته هاي سياست گذاري آيسكو 
عضو شويم و روي تصميم هاي آنها تأثيرگذار باشيم در حالي كه اين اقدام 

سابقا امكان وجود نداشت.
بيژني با بيان اينكه مهم ترين محصول ارتقاي جايگاه ايران در آيسكو بهبود 
استانداردهاي بازار سرمايه كش��ور است، افزود: هدف اول از اهداف سه 
گانه آيسكو حمايت از حقوق سرمايه گذاران است و در نتيجه صيانت از 
حقوق سرمايه گذاران از اين پس، بيش از گذشته در دستور كار سازمان 
بورس قرار دارد و اين موضوع در درجه اول تأثير بسزايي بر سرمايه گذاران 
داخلي كشور مي گذارد. بيژني ادامه داد: پيش از اين در كميته كشورهاي 
اقتصاد نوظهور و كميته منطقه اي آفريقا و خاورميانه عضو بوديم اما در 
كميته هاي هشت گانه سياست گذاري آيسكو حضور نداشتيم اما اكنون 
در فرايند تصميم س��ازي مهم ترين نهاد بين المللي استانداردساز بازار 

سرمايه دنيا دخيل هستيم.

يككارشناسبازارسرمايه:

سهامدارانبهمجاريموثقاطلاعاتينيازدارند
وابستگي به يك جناح و خط خبري واحد، موجب سوگيري هاي خاص 
شده و فرد را از منبع حقيقت دور مي كند، اين روند آسيب رسان است 

و باعث دوري از تصميم گيري هاي منطقي مي شود.
وقتي ريس��ك اخبارهاي سياسي در بازار بيش��تر مي شود عده اي از 
س��هامداران تصميم مي گيرند كه به سمت سهام شركت هايي كوچ 

كنند كه ريسك كمتري عايد پرتفوي آنها شود.
بهروز خدارحمي در گفت وگو با سنا، در خصوص تصميم سهامداران 
مبني بر اصلاح پرتفوي گفت: در مواقعي كه امواج اخبار سياسي در 
بازار زياد مي شود سهامداران نگران تصميم مي گيرند كه سرمايه خود 

را از شركت هاي كوچك به سمت شركت هاي بزرگ سوق دهند.
وي ادامه داد: تصور عمده س��هامداران اين است كه اين شركت هاي 
بزرگ شالوده و پايه و اساس مستحكم تري دارند و مي توانند در روزهاي 

پر استرس سياسي، مقاومت بيشتري داشته باشند .
اين كارشناس بازار سرمايه در ادامه گفت: با اتفاقي كه در حوزه سياسي 
و بين المللي روي داده است بايد گفت ديگر خبر منفي تري وجود ندارد 
و تمام سختي ها پشت سر گذاشته شده است. اقتصاد ما آسيب هاي 
زيادي از اخبار منفي كه شايد حتي به جا هم نبود، خورده است. بنابراين 
بر اساس منطق، بازار نبايد هم اكنون ديگر تحت تاثير شايعات باشد و 
زمان بهبود فرارسيده است. وي در ادامه در خصوص پخش خبرهاي 
كذب در بازار سرمايه و تأثير آن بر رفتار سرمايه گذاران گفت: بخش 
قابل توجهي از اخبار سياسي كه در بازار منتشر مي شود موثق نيست.

وي ادامه داد: شيوه انتشار اخبار نسبت به پنج سال گذشته قابل مقايسه 
نيست اما حجم و سرعت انتشار اخبار سريع تر شده اما با يك مشكل 
جديد مواجه هستيم. مشكل اين است كه با همان نسبتي كه سرعت 
اطلاعات بالا اس��ت سرعت شايعات هم بيشتر ش��ده و از طرف ديگر 
افرادي كه اخبار به دستشان مي رسد امكان صحت سنجي ندارند و 
نمي توانند بين خبر كذب و واقعي تمييز قائل شوند.آنچه به تعبير من 
در اين ميان مشكل ايجاد كرده، اين است كه افكار مختلف نمي توانند 
اين وسعت خبررساني و انتشار اطلاعات را هضم و طبقه بندي كنند .

خدارحمي اشاره داشت: وابستگي به يك جناح و خط خبري واحد، 
موجب س��وگيري هاي خاص مي ش��ود و موجب مي ش��ود از منبع 
حقيقت دور ش��ويم اين روند آس��يب رسان اس��ت و باعث دوري از 

تصميم گيري هاي منطقي مي ش��ود. وي در اين خصوص با اشاره به 
اخبار و شايعات پيرامون بازار سرمايه بيان داشت: هم اكنون در دوره 
گذار به سر مي بريم اما در نهايت پس از يك مدت، فرق بين درستي و 
نادرستي معلوم مي شود و مي توان ميان اخبار موثق و شايعات مضحك، 
تفاوت قائل شد. مردم عطش دسترسي به اطلاعات دارند و بايد به دنبال 

خبري باشند كه اعتبار كافي داشته باشد.
اين مقام مس��وول در ادامه در خصوص نظارت بيشتر بر اين شايعات 
گفت: به نظر مي رسد ورود نهادهاي نظارتي در اين حوزه ها نياز است 
تا جلوي آسيب رساندن به سرمايه گذاران خرد گرفته شود. اگر سايت 
نهاد نظارتي بورس امريكا را نگاه كنيد در صفحه اول در خصوص آخرين 
شيوه هاي كلاهبرداري هشدار داده است و براي بررسي دقيق تر هم 
سرمايه گذار مي تواند مابقي روش هاي كلاهبرداري را از طريق همان 
سايت مطالعه كند. لذا وجود نهاد ناظر در اين ميان الزامي است تا تجربه 
تلخ بازار پولي تكرار نشود. وي در خصوص تجربه بازار پولي اظهار داشت: 
تجربه تلخي كه در خصوص موسسات مالي غيرمجاز و آسيب هاي وارده 
از سوي آن داشتيم به كل باورهاي اجتماعي و اقتصادي سرمايه گذاران 
لطمه وارد كرد. به اين ترتيب نبايد بگذاريم اين اتفاق در بازار سرمايه 
تكرار شود. با زيرنويس مسائل هشدار دهنده در برنامه هاي پرمخاطب 
در رسانه هاي جمعي مثل صدا و سيما و تكرار آن بايد مانع اتفاق هاي 
ناگوار در آينده شد و نسبت به مس��ووليت هاي سازمان در قبال اين 

شايعات شفاف سازي كرد. 
به نظر مي رسد اين شكل جديدي از فرهنگ سازي در بازار سرمايه باشد 
كه در واقع يكي ديگر از اولويت هاي س��ازمان بورس در بحث توسعه 
فرهنگ سهامداري است. خدارحمي در پايان خاطرنشان ساخت: لازم 
است كه ناظر شرايط امن سرمايه گذاري را به صورت واضح و شفاف و 
به زبان ساده براي عموم جامعه معرفي كند و خاطرنشان كند كه اگر 
سرمايه گذاري تمايل دارد كه در بازار سرمايه وارد شود بايد به اين شيوه 
س��رمايه گذاري كند كه مورد تاييد باشد يعني از طريق شركت هاي 
مشاور سرمايه گذاري و.... به اين ترتيب اگر از طريق شيوه هاي مورد 
تاييد سرمايه گذاري صورت گرفت و در اين راه مشكلي به وجود آمده 
ناظر پاسخگو خواهد بود، در غير اين صورت، ناظر هيچ گونه مسووليتي 

را در قبال مشكلات پيش آمده ندارد.
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    سود ۷۲۲ريالي براي هرسهم »دبالك«: 
شركت توليد مواد اوليه دارويي البرز بالك براي 
س��ال مالي منتهي به ۲9اس��فند1397، س��ود 
هرس��هم را 7۲۲ريال اعلام كرد. به گزارش سنا، 
ش��ركت توليد مواد اوليه داروي��ي البرز بالك در 
اطلاع��ات و صورت هاي مال��ي 1۲ماهه منتهي 
به ۲9اسفند1397، سود هرس��هم را 7۲۲ريال 
اعلام كرد. اين شركت در سال مالي139۶ براي 
هرسهم 559ريال زيان شناسايي كرده بود كه در 
سال مالي1397 توانسته آن را به سود 7۲۲ريالي 
برساند. »دبالك« سود عملياتي خود را ۲91درصد 
افزايش داده و به مبلغ 13۶ميليارد ريال رسانده 
است. همچنين سود خالص آن به 1۲۲ميليارد 
ريال و زيان انباش��ته پايان دوره به 118ميليارد 
ريال رسيد. اين ش��ركت در اين دوره 111هزار و 
7۴8كيلوگرم انواع دارو به ارزش ۶۴۴ميليارد و 
3۶0ميليون ريال فروخته است كه در پايان دوره 
س��ود ناخالص آن را 191ميليارد و 3۶9ميليون 
ريال اع��لام كرده اس��ت. اه��داف و برنامه هاي 
راهبردي اين شركت در خصوص توليد و فروش 
محصولات شامل توليد محصولات جديد، توليد 
محصولات با حاشيه س��ود بالاتر، كاهش توليد 
و ف��روش محصولات زيانده و بررس��ي و تحقيق 
روي محصولات زيانده جه��ت افزايش راندمان 
توليد است. همچنين در برآوردي كه »دبالك« 
از تغييرات نرخ فروش محص��ولات و نرخ خريد 
مواد اوليه داشته اعلام كرده كه با توجه به سنوات 
گذشته و ش��رايط بازار بطور متوسط براي اكثر 
محصولات افزايش نرخ خواهيم داشت. همچنين 
با در نظر داشتن نوسانات نرخ ارز و سطح عمومي 
قيمت هاي داخلي برآورد مي شود كه نرخ خريد 
مواد اوليه همانند نه ماه گذش��ته روند رو به رشد 
داشته باشد. »دبالك« در تشريح ساير برنامه هاي 
با اهميت شركت اعلام كرد كه با توجه به مشكلات 
و محدوديت هاي موج��ود در خطوط توليد، اين 
شركت در نظر دارد طبق برنامه نسبت به بازسازي 
و نوسازي خطوط توليد خود طبق استاندارد اداره 
دارو اقدام كند، در صورت انجام پروژه مذكور امكان 
توليد و توسعه محصولات و توسعه بازار اين شركت 
ميسر خواهد شد. در راستاي بهينه نمودن فرايند 
توليد ش��ركت اقدام به نظارت دقيق تر بر فرايند 
توليد و همچنين گسترش سبد محصولات اقدام 

خواهد كرد.

    س�ود هر س�هم »ثفارس« كاهشي بود: 
شركت عمران و توس��عه فارس در دوره ۶ ماهه 
منتهي به ۲9 اسفند ماه 1397، به ازاي هر سهم 
خود 3۶ ريال س��ود كنار گذاش��ت كه نسبت به 
دوره مشابه در س��ال 9۶ كاهش ۶7 درصدي را 
نشان مي دهد. ش��ركت عمران و توسعه فارس با 
سرمايه يك هزار ميليارد ريال، صورت هاي مالي ۶ 
ماهه دوره مالي منتهي به 31 شهريور 1398 را به 
صورت حسابرسي شده منتشر كرد. شركت عمران 
و توسعه فارس در دوره ياد شده، مبلغ 35 ميليارد 
و 79۶ ميليون ريال سود خالص كسب كرد و بر 
اين اس��اس مبلغ 39 ريال سود به ازاي هر سهم 
خود اختصاص داد كه نس��بت به دوره مشابه در 
سال 9۶ معادل ۶7 درصد كاهش داشته است. در 
گزارش حسابرسي شده شركت عمران و توسعه 
فارس نسبت به گزارش حسابرسي نشده، كاهش 
3۶ درصدي در سود هر سهم مشاهده مي شود. با 
احتساب زيان انباشته ابتداي سال در نهايت مبلغ 
۲37 ميليارد و 893 ميليون ريال س��ود انباشته 
پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
»ثفارس« در دوره ۶ ماهه س��ال مالي منتهي به 
شهريور 97، به صورت حسابرسي شده، مبلغ 110 
ميليارد و 19۲ ميليون ريال سود خالص كسب 
كرد و بدين ترتيب مبلغ 110 ريال س��ود به ازاي 
هر سهم خود اختصاص داده بود. شركت عمران و 
توسعه فارس در صورت هاي مالي تلفيقي، سود هر 
سهم در دوره 1۲ ماهه منتهي به ۲9 اسفند 1397 
را مبلغ 3۴ ريال و سود خالص را مبلغ 3۶ ميليارد 

و ۴15 ميليون ريال اعلام كرده است.

    م�روري ب�ر صورت ه�اي مال�ي ۱۲ ماهه 
»حپت�رو«: ش��ركت مهندس��ي حم��ل و نقل 
پتروشيمي در دوره 1۲ ماهه منتهي به ۲9 اسفند 
ماه 1397، به ازاي هر س��هم خود 1۶۶ ريال سود 
كنار گذاشت كه نس��بت به دوره مشابه در سال 
9۶ افزايش ۴۲ درصدي را نشان مي دهد. شركت 
مهندسي حمل و نقل پتروشيمي با سرمايه ۲00 
ميليارد ريال، صورت هاي مالي 1۲ ماهه دوره مالي 
منتهي به ۲9 اسفند 1397 را به صورت حسابرسي 
نشده منتشر كرد. شركت مهندسي حمل و نقل 
پتروشيمي در دوره ياد شده، مبلغ ۲3 ميليارد و 
1۲7 ميليون ريال س��ود خالص كسب كرد و بر 
اين اس��اس مبلغ 1۶۶ ريال سود به ازاي هر سهم 
خود اختصاص داد كه نس��بت به دوره مشابه در 
س��ال 9۶ معادل ۴۲ درصد افزايش داشته است. 
با احتساب سود انباش��ته ابتداي سال در نهايت 
مبلغ 105ميليارد و ۲3 ميليون ريال سود انباشته 
پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
»حپترو« در دوره 1۲ ماهه س��ال مالي منتهي به 
اس��فند 9۶، به صورت حسابرسي شده، مبلغ ۲3 
ميليارد و 3۶۲ ميليون ريال سود خالص كسب كرد 
و بدين ترتيب مبلغ 117 ريال سود به ازاي هر سهم 
خود اختصاص داده بود. شركت مهندسي حمل و 
نقل پتروشيمي در صورت هاي مالي تلفيقي، سود 
هر س��هم در دوره 1۲ ماهه منتهي به ۲9 اسفند 
1397 را مبلغ ۲۲3 ريال و س��ود خالص را مبلغ 
51 ميليارد و ۶۶ ميليون ريال اعلام كرده اس��ت. 
همچنين بر اساس اين گزارش، شركت مهندسي 
حمل و نقل پتروشيمي، خريد ده دستگاه كشنده 
به منظور افزايش ظرفيت حم��ل و برنامه ريزي 
جهت خريد زمين به منظور احداث ترمينال و انبار 
در تهران را از جمله اهداف ش��ركت در دوره 1۲ 
ماهه منتهي به ۲9 اسفند 1398 اعلام كرده است.

چهره ها

گروه بورس|
 معاملات تالار شيش��ه اي در روز قب��ل با ريزش ۴۴ 
واحدي ش��اخص كل بورس و رسيدن اين متغير به 
۲۴8 هزار و 533 واحد به پايان رس��يد. اين در حالي 
است كه ديروز شاخص كل از مرز ۲50 هزار واحدي 
هم عبور كرد اما پس از عبور از س��اعت ابتداي بازار، 

شاخص كل روند نزولي به خود گرفت. 
بر اين اساس��ي، جزييات داد و س��تدهاي بازار سهام 
بر اس��اس آمارهاي ثبت ش��ده نش��ان مي دهد كه 
شاخص هاي معاملاتي در بازار س��هام با افت مواجه 
بودند، به طوري كه شاخص كل با )۴۴( واحد كاهش 
معادل )0.0۲( درصد به ۲۴8 هزار 53۲ واحد، شاخص 
قيمت »وزني - ارزش��ي« ب��ا )1۲( واحد افت معادل 
)0.0۲( درصد به 70 هزار 181 واحد، ش��اخص كل 
»هم وزن« با ۲۲۶ واحد رش��د معادل 0.39 درصد به 

58 هزار و 590 واحد، ش��اخص قيمت »هم وزن« با 
15۴ واحد افزايش، معادل 0.39 درصد به 39 هزار و 
99۴ واحد رسيد. لازم به ذكر است كه 3 نماد » فولاد با 
)۲15( واحد، پارسان با )1۶۴( واحد و رمپنا با )135(« 
افت، بيشترين تاثير منفي را در كاهش شاخص كل 
بورس بر جاي گذاش��تند. همچنين اكثر ش��اخص 
صنايع تالار شيشه اي با ريزش مواجه شدند به طوري 
كه شاخص صنايع »ساير معادن با 1۶3۶ واحد رشد 
معادل 5 درصد به 3۴ هزار و 375 واحد،زغال سنگ 
با ۲77 واحد افزايش مع��ادل 3.7۶ درصد به 7 هزار 
و ۶۴۲ واحد، حمل و نقل با ۲01 واحد رش��د معادل 
3.37 درصد به ۶ هزار و 173 واحد، سيمان با ۶0 واحد 
افزايش معادل 3.19 درصد به يك هزار و 950 واحد، 
انتشار و چاپ با )۲۲700( واحد كاهش، معادل )3.5۲( 
درصد به ۶۲1 هزار و ۶۶1 واحد، وس��ايل ارتباطي با 

)۲۶۶( واحد افت مع��ادل )۴.۲1( درصد به ۶ هزار و 
۶۲ واحد، محصولات چوبي با )11093( واحد كاهش 
معادل )۴.۲9( درصد به ۲۴7 هزار 3۲9 واحد« رسيد. 
به اين ترتيب، در پايان اولين روز معاملاتي بورس در 
هفته جاري، در 3۲7 هزار و 1۲7 نوبت معاملاتي، 3 
ميليارد و ۲10 ميليون برگه اوراق بهادار به ارزش 11 
هزار و 898 ميليارد تومان در بورس معامله شد و ارزش 

بازار به 9۴۴ هزار و 10۶ ميليارد تومان رسيد.

    رشد آرام آيفكس
ديروز در فرابورس ايران نيز شاخص كل 15 واحد رشد 
كرده و به رقم 3 هزار و 19۴ واحد رس��يد. همچنين 
ارزش روز بازار اول و دوم فرابورس به 178 هزار ميليارد 
تومان رس��يد.  ديروز معامله گران در فرابورس ايران 
بيش از 1.۴ ميليارد سهام حق تقدم و ساير اوراق مالي 

در قالب ۲۲۲ هزار نوبت معامله و به ارزش 751 ميليارد 
تومان داد و س��تد كردند. نمادهاي ميدكو، ش��راز، 
زاگرس، سمگا، سرچشمه در تقويت شاخص فرابورس 
بيشترين اثر را داش��ته و نمادهاي كگهر، كرمان، در 
كاهش ش��اخص فرابورس بيشترين اثر را داشته اند. 

گفتني است نمادهاي پربيننده فرابورس مربوط به 
شركت هاي سهامي ذوب آهن اصفهان، سرمايه گذاري 
ميراث فرهنگي، توس��عه و عمران اس��تان كرمان، 
ريل پرداز سير، پتروشيمي زاگرس، صنايع كاغذ پارس 

و توسعه فناوري اطلاعات خوارزمي بوده اند.

عقب نشيني شاخص ها كليد خورد 
نگاهيبرآمارمعاملاتبورسوفرابورس



تشكلها6اخبار

تغييرنگاهبهاستارتاپها

استارتاپ ها عليه اشتغال يا براي اشتغال؟

ردپاي دلالان در بي رغبتي كشاورزان براي تحويل گندم به دولت

چند س��ال پيش تقابل ميان اس��تارتاپ ها و كسب و 
كارهاي سنتي در اوج خود بود. مسوولان تشكل هايي 
كه اكثر اعضاي آن كسب و كار سنتي داشتند، تلاش 
مي كردند جلوي بسياري از تغييرات را بگيرند. يكي از 
روساي اتحاديه ها در اعتراض به ورود سايت ها به كسب 
و كار اعضاي خود گفته بود »ديوار« را بر سرشان خراب 
مي كنيم. به مرور اما وضعي��ت تغيير كرد و بنگاه هاي 
سنتي پيشرو خود به بازار كسب و كارهاي نوين ورود 
كردند. اما هنوز اين بهانه وجود دارد كه اين كسب و كارها 
ممكن اس��ت باعث افزايش بيكاري شود. به ويژه آنكه 
ساختار اقتصاد ايران به گونه اي است كه پاشنه آشيل 
اقتصاد ايران بحث اشتغال محسوب مي شود. اما آيا واقعا 
اين گونه است و ادعاي بيكاري به دليل كسب و كارهاي 

نوين درست است؟

  دفاع مسوولان نيروي كار
ش��ايد مهم ترين نهادي كه مي تواند درباره اين سوال 
اظهارنظر كند تش��كل هاي كارگري باش��د. در طول 
مدت شكل گيري استارتاپ ها و كسب و كارهاي نوين 
كمترين اعتراض از سوي نهادهاي كارگري بوده است. 
با وجود اينكه بارها انگشت اتهام به اين نهادهاي جديد 
نش��انه رفته اس��ت اما معمولا نيروي كار اين كسب و 
كارهاي جديد كمترين اعتراض را به مساله داشته اند. 
در همين رابطه نايب ريي��س كانون عالي انجمن هاي 
صنفي كارگران با بيان اينكه بيش��ترين بي عدالتي و 
قانون گريزي در مشاغل س��نتي ديده مي شود گفت: 
نبايد از ظهور مشاغل جديد در آينده بترسيم چون اين 
كسب و كارها در رقابت با مشاغل قديمي موجب رونق 

بازار كار خواهند شد.
ناصر چمني در گفت وگو با ايسنا، درباره ورود مشاغل 
جديد به بازار كار آينده، اظهار كرد: معتقدم هر كشوري 
كه مي خواهد به لحاظ صنعتي و علمي به توسعه دست 
پيدا كند بايد خود را به بازارهاي جهاني متصل كند و اين 
بازارها از بازارهاي تجاري گرفته تا بازار كار متصل كند و 
همگام با تكنولوژي هاي جديد و فناوري هاي روز پيش 
برود لذا ما نمي توانيم با محدود كردن بازار كار خود به 
توسعه برسيم و اين امر در گرو كسب و كارهاي نوظهور 

است كه در بستر تكنولوژي شكل گرفته است.

  وضع قوانين و مقررات جديد 
همزمان با ورود مشاغل جديد

وي افزود: به طور حتم بازار كار از ورود مش��اغل جديد 
تأثير خواهد پذيرف��ت ولي بايد ب��راي آن راهكارها و 
دستورالعمل هايي را وضع كنيم تا انگيزه كار و حقوق 
افرادي كه به مشاغل قديمي و اصطلاحاً سنتي اشتغال 

دارند از بين نرود.
اين مقام مسوول كارگري با اشاره به ظهور تاكسي هاي 
اينترنت��ي، گف��ت: اس��تقبال از تاكس��ي تلفني ها و 
تاكسي هاي اينترنتي آن هم به فاصله كوتاه نشان داد 
كه ميل و گرايش مردم به كس��ب و كارهاي جديد در 

حال افزايش است بنابراين خواه ناخواه به سمت مشاغل 
جديد خواهيم رفت پس چه بهتر كه براي به كارگيري 
آنها قوانين جديد هم تدوين كنيم تا هم به بازار مشاغل 
قديمي لطمه وارد نشود و هم مشاغل جديد ساماندهي 

شده وارد بازار كار شود.
به گفته چمني، اس��تفاده از نظر و تجارب تشكل هاي 
كارگري و كارفرمايي در اين زمينه اثرگذار است و بايد 
براي مش��اغل جديد و حقوق كارگ��ران و كارفرمايان 

مجازي هم قوانين لازم پيش بيني شود.
وي با تاكيد بر اينكه اگر در كشوري زيرساخت ها به روز 
و الكترونيكي باشد نبايد از ورود مشاغل جديد واهمه 
داشته باش��يم، ابراز عقيده كرد و گفت: علاوه بر حفظ 
كارهاي سنتي خود بايد شرايطي را ايجاد كنيم كه افراد 
به دنبال حفظ كارهاي قديمي بروند و قلم زني، ترميم 
تار و پود فرش و مشاغلي از اين دست را احيا كنند. در 
عين حال حقوق مناسبي در اين مشاغل دريافت كنند. 
متأسفانه بيشترين ميزان قانون گريزي، عدم بيمه، عدم 
پرداخت دستمزد مكفي و حقوق مناسب و نبود امنيت 
شغلي در مشاغل سنتي ديده مي شود و به همين دليل 
افراد به تدريج از مشاغل قديمي دست كشيده و به دنبال 

مشاغل نوظهور مي روند.
نايب رييس كانون عالي انجمن هاي صنفي كارگران در 
پايان حمايت از كسب و كارهاي سنتي را خواستار شد 
و گفت: اگر همزمان با ورود كسب و كارهاي جديد كه 
عمدتاً بر پايه تكنولوژي ه��اي نوين و فناوري هاي روز 
شكل گرفته از مشاغل قديمي خود حمايت كنيم هم 
به رونق بازار كار منجر مي شود و هم رقابت بين مشاغل 
س��نتي و مدرن به وجود مي آيد در اين فرايند نس��ل 
جوان به جاي رفتن به س��مت كارهايي كه مش��خص 
نيست چه زماني از گردونه بازار كار خارج خواهند شد 
در مشاغلي جذب مي شوند كه زمينه پيشرفت كشور، 

رونق اقتصادي و تقويت بازار كار را فراهم خواهد كرد.

  مشكل در تغيير ساختار كارها
با وجود ع��دم اعت��راض كارگرها اما باز ه��م مي توان 
مش��كلاتي از اين دست را در بحث از بين رفتن بعضي 
مشاغل ديد. اما شايد دليل اصلي اين موضوع به از بين 
رفتن مش��اغل به دليل س��اختارهاي جديد بازگردد. 
پيش از اين نيز مشاغل زيادي بوده اند كه به مرور از بين 
رفته اند اما روند سريع تغييرات اقتصاد اين مساله را جلو 

انداخته است. 
در همين رابطه حاتم ش��اه كرمي معاون وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي گفت: با بيان اينكه در بس��ياري از 
مش��اغل آينده، مهارت هاي امروز كاربردي نيس��تند 
و باي��د به فكر مهارت هاي تازه باش��يم گفت: در آينده 
كمبود اصلي در حوزه مهارت هاست؛ چنانچه براساس 
گزارش ها ٦٥ درصد كودكاني كه اكنون وارد دبستان 
مي شوند مشاغلي را انتخاب خواهند كرد كه امروز وجود 
ندارد لذا دولت ها و ملت ه��ا بايد خود را براي تغييرات 
بازار كار بايد آم��اده كنند و بر اس��اس مهارت آموزي 

و نيازهاي آينده كار وارد بازار كار ش��وند. ش��اه كرمي 
اراي��ه آموزش هاي رايگان و اجباري را خواس��تار ش��د 
و گفت: نظام آموزش��ي از پي��ش از دبس��تان بايد آغاز 
ش��ود و افراد به طور مادام العمر ب��ه آموزش هاي مرتبط 
 با تحولات آينده بازار كار دسترس��ي داش��ته باش��ند.

به گفته وي نظام آموزش و پرورش در حوزه هايي نظير 
كارآفريني بايد ورود كند. معاون روابط كار وزير كار با تاكيد 
بر ايج��اد تغيير و تحول در روابط كارگري و كارفرمايي و 
به روز كردن مقررات موجود، اظهار كرد: به منظور استقبال 
از آينده كار بايد در فراهم كردن فرصت هاي كار بيشتر 
براي زنان و مردان و تغيير در پيمان نامه هاي دسته جمعي 

تمهيدات لازم انديشيده شود.
شاه كرمي تأكيد دارد در مواد ١ تا ٤ قانون كار با توجه به 
تعريفي كه از كارگر، كارفرما و كارگاه و قرارداد صورت 
گرفته، انعط��اف لازم براي مواجهه با تحولات پيش  رو 
پيش بيني شده اس��ت هرچند بسياري از كارشناسان 
معتقد هس��تند قوانين فعل��ي در بس��ياري از مواقع 

پاسخگوي نيازهاي جديد روابط كار نيست.

  رشد قابل توجه استارتاپ ها در ايجاد اشتغال
دوست داشته باشيم يا نه سرعت رشد كسب و كارهاي 
نوين و استارت آپ ها بس��يار بيشتر از مشاغل سنتي 
است. هرچند آمار دقيقي از ميزان اشتغال اين مشاغل 
هنوز تعريف نشده و تفكيك هاي لازم صورت نگرفته 
اس��ت اما آمارهاي نهادهاي كاريابي نش��ان مي دهد 

استارتاپ ها در سال 2018 نسبت به سال 2017 بيش 
از 46 درصد در امر اش��تغال زايي و استخدام نيروهاي 
انساني رشد داش��تند. بر اس��اس اين گزارش درسال 
2018 كسب وكارهاي ديجيتال و استارتاپ هاي ايراني 
46 درصد رشد استخدام داشته اند و تقاضاي بازار كار 
براي متخصصان حوزه كامپيوت��ر 14 درصد افزايش 
داش��ته اس��ت. در اين گزارش، وضعيت كسب وكارها 
در زمينه منابع انساني در س��ال هاي 2017 و 2018 
و در روزهاي بحران اقتصادي مورد ارزيابي قرار گرفته 
است. طبق اين گزارش، كس��ب وكارهاي ديجيتال و 
استارتاپ ها 46 درصد رشد استخدام داشته اند. تقاضا 
براي بعضي شغل ها مثل Developer هم نه تنها افت 
نداشته، بلكه همچنان سهم بالايي از نياز كسب وكارها 
را به خود اختصاص مي دهد. آمارها مي گويند برخلاف 
انتظار، در روزهاي بحران بزرگ ترين تعديل نيروها در 
شركت هاي بزرگ اتفاق افتاده است. حجم استخدام ها 
به طور كلي 6 درصد افت داشته است كه اين افت براي 
ش��ركت هاي بالاي 100 نفر 1۳ درصد ب��وده و براي 
كسب وكارهاي زير 100 نفر ۵ درصد اعلام شده است. 
اما در مقايس��ه س��ال هاي 2017 تا 2018 بيشترين 
كاهش استخدام مربوط به شركت هاي مخابراتي با 77 
درصد، نيروگاه ها با 70 درصد و شركت هاي دارويي و 
شركت هاي تجهيزات پزشكي با ۵8 درصد بوده است. در 
اين ميان شركت هاي خودروسازي با ۳7 درصد در رتبه  
بعدي قرار دارند. بررسي ها نشان مي دهد كه در يكسال 

گذشته تنها ش��غل هايي كه حجم استخدامشان كم 
نشده است، شغل هاي مربوط به حوزه فناوري اطلاعات 
بوده است. به نحوي كه استخدام گروه شغلي مهندس 
كامپيوتر، نرم افزار و طراح وب در اين بازه زماني افزايش 

14 درصدي داشته است.
از طرفي، شغل هاي دسته فروش، بازاريابي و تبليغات كه 
هميشه پيشتاز نيازهاي نيروي انساني شركت ها بودند، 
افت كرده اند. در اين دسته بررسي ها نشان مي دهد كه 
شغل هاي فروش كاهش داشتند و در عوض، جايشان را 
به شغل هاي بازاريابي داده اند. اين موضوع به اين معني 
است كه كسب وكارها تصميم گرفته اند نيازهايشان در 
اين حوزه را زيربنايي و عمقي تر حل كنند. بيش��ترين 
ميزان كاهش اس��تخدام هم 61 درصد و در استخدام 
داروساز اتفاق افتاده اس��ت. در ميان صنايع مختلف، 
شركت هاي ديجيتال و استارتاپ ها با رشد چشمگير 
46درص��د در حجم اس��تخدام، رتب��ه اول را به خود 
اختصاص داده اند. ش��ركت هاي مسافرتي، هتل داري 
و توريس��م با ۳7 درص��د، كاريابي ها و ش��ركت هاي 
تامين منابع انس��اني با ۳2 درصد و شركت هاي مالي، 
سرمايه گذاري، بيمه و بانك ها با 24 درصد افزايش حجم 
اس��تخدام در رتبه هاي بعدي قرار دارند. نگاه دقيق تر 
به آنچه براي كسب وكارهاي ايراني اتفاق افتاده است 
مي تواند در جهت گيري آين��ده مجموعه ها در زمينه 
منابع انساني و برنامه ريزي نيروهاي جوان براي آينده  

شغلي  و ايجاد كسب و كارهاي نوپا راهگشا باشد. 

امروزه يكي از مهم ترين مشكلات بخش كشاورزي كه 
مانع سودآوري اين بخش و رونقش شده، بحث دلالي 
و واسطه گري اس��ت كه از يك سو سهم عمده قيمت 
محصولات كشاورزي را به جيب دلال ها برده و از سوي 
ديگر امنيت غذايي را به خط��ر مي اندازد كه اگر اين 
مشكل كشاورزي حل شود، مي تواند به رونق آن كمك 
شاياني بكند و در مجموع بخشي از مشكلات اقتصاد 

را حل نمايد.
برنامه خريد تضميني گندم تقريبا مشخص است اما 
ورود دلالان به اين بازار و خريد با قيمت بالاتر و استفاده 
از نوس��انات قيمت باعث مش��كلاتي در اين خصوص 

شده است.
عليقل��ي ايماني نايب ريي��س بنياد توانمند س��ازي 
گندمكاران درباره آخري��ن وضعيت خريد تضميني 
گندم اظهار كرد: براساس آخرين آمار ۳ ميليون و 200 
هزار تن گندم مازاد بر نياز كش��اورزان خريداري شده 
كه نسبت به مدت مشابه س��ال قبل بيش از 2 درصد 
رشد داشته است. وي از پرداخت 80 درصد مطالبات 
گندمكاران خبر داد و گفت: امسال دولت در نظر دارد 

كه روند كنوني پرداخت همچنان ادامه يابد به طوري كه 
۵ تا 6 روز پس از ثبت ميزان خريد در سامانه بازرگاني 
دولتي، مطالبات بدون وقفه پرداخت مي شود، در حالي 
كه سال هاي گذشته ۵0 درصد مطالبات در ابتدا و مابقي 

با وقفه پرداخت مي شد.
ايماني با اشاره به اينكه امسال پيش بيني توليد 14 تا 
14.۵ ميليون تن گندم محقق مي شود، بيان كرد: در 
حال حاضر برخي دلالان با وعده افزايش قيمت گندم 
كشاورزان را وسوسه كرده اند تا گندم توليدي خود را در 
انبار ها نگه دارند كه با اين وجود پيش بيني خريد 11 تا 
11.۵ ميليون تن گندم از كشاورزان محقق نخواهد شد.

نايب رييس بنياد توانمند سازي گندمكاران ادامه داد: 
اگر قرار باشد، نرخ گندم در ماه هاي آتي افزايش يابد، 
كش��اورزاني كه گندم خود را به سامانه دولت تحويل 
مي دهند، مش��مول اين افزايش قيمت مي شوند، در 
حالي كه با خريد گندم توسط دلالان ديگر اين افزايش 

قيمت شامل حالشان نمي شود.
وي با اش��اره به اينكه بحث خروج غيرقانوني گندم از 
مرز هاي كشور منتفي است، بيان كرد: برخي كشاورزان 

به اميد افزايش قيمت، گندم توليدي را در انبار ها احتكار 
مي كنند، اما به س��بب شرايط س��خت گيرانه حمل و 
نقل تاكنون گزارشي مبني بر قاچاق گندم از مرز هاي 

كشور نداشتيم.
به گفته ايماني، با وجود آنكه پليس راهبر از حمل و نقل 
ماشين هاي گندم فاقد شناسنامه جلوگيري مي كند، 
بنابراين امكان جابه جايي گندم از يك استان به استان 

ديگر وجود ندارد.
اين مقام مسوول با اش��اره به اينكه برخي كشاورزان 
گندم را به عنوان نهاده دامي در واحد هاي دامداري و 
مرغداري استفاده مي كنند، بيان كرد: در حال حاضر 
برخي كش��اورزان كه دامدار هستند، به جاي تحويل 
گندم ب��ه مراكز دولتي، آن را به عن��وان خوراك دام و 

طيور مصرف مي كنند.
وي در پايان گفت: با توجه به آنكه هر كيلو ذرت دامي 
بايد با نرخ 1600 تا 1700 تومان از بازار خريداري شود، 
از اين رو برخي كشاورزان سبوس گندم را پس از تبديل 
به آرد به عنوان خوراك دام و طيور مصرف مي كنند و 
آرد آن را در بازار آزاد به فروش مي رس��انند كه همين 

امر موجب ش��ده تا مشكلاتي در سيستم خريد پيش 
بيايد كه اميدواريم هر چه سريع تر مرتفع شود.  از سوي 
ديگر علي خان محمدي عضو هيات مديره مجمع ملي 
خبرگان كشاورزي اظهار كرد: با قيمت 1700 توماني 
فعلي خريد تضميني كشاورزان گندم خود را به دولت 
نمي فروش��ند كه اين امر براي امنيت غذايي كش��ور 
خطرناك است. وي افزود: در حالي كه مال از ماه هاي 
پيش و در زمان تعيين نرخ خريد تضميني گندم اعلام 
كرديم كه نرخ خريد تضميني گندم مناسب نيست و 
باعث نشتي گندم مي شود اما حرف ما را قبول نكردند و 
حالا كه ميزان خريد گندم توسط دولت كاهش يافته 

است، خود نگران شده اند.
عضو هيات مديره مجمع ملي خبرگان كش��اورزي با 
اش��اره به نرخ خريد تضميني 1700 و 1800 توماني 
براي خريد تضميني گندم معمولي و دروم ادامه داد: 
پيش��نهاد مجمع ملي خبرگان گش��اورزي براي هر 
كيلوگرم گندم 2۵00 تومان بود اما در جلسه اي كه با 
نمايندگان كميسيون كشاورزي مجلس داشتيم اعلام 
شد كه دولت كمبود بودجه دارند به همين منظور نرخ 

2000 تومان را قبول و امضا كرديم اما اين نرخ نيز توسط 
دولت مورد قبول قرار نگرفت. وي تصريح كرد: در شرايط 
فعلي گندم كش��اورزان در بازار آزاد 2 تا ۳ هزار تومان 
خريداري مي ش��ود و اين امر باعث شده است كه آنها 

بيشتر محصول خود را در بازار آزاد بفروشند.
خان محم��دي گفت: در حال حاض��ر مجلس نگران 
كاهش خريد تضميني گندم اس��ت و كميس��يون 
كشاورزي نيز اذعان كرده كه گندم كشاورزان را تا ۳ 
هزار تومان در بازار آزاد خريداريي مي شود و به دنبال 

بردن نرخ خريد تضميني گندم است.
عضو هيات مديره مجمع ملي خبرگان كشاورزي گفت: 
در شرايط فعلي واسطه ها براي خريد گندم كشاورزان 
به شدت فعال ش��ده اند و گندم توليد كشاورزان را به 

قيمت هاي بالا تري از دولت خريداري مي كنند.
شاعري عضو هيات رييسه كميسيون كشاورزي مجلس 
نيز پيش از اين گفته بودكه با ادامه روند خريد تضميني 
گندم با نرخ هزار و 700 تومان، دولت براي تامين نياز 
به اين محصول استراتژيك مجبور به واردات ۳ ميليون 

تن گندم مي شود. 

نايبرييساتاقبازرگانيايران:رييسكميسيونانرژيومحيطزيستاتاقتهران:

دولتبهدنبالشناساييپايههايجديدمالياتيباشدفعالكردنبخشخصوصيدرصادراتنفتبسيارمهماست
رييس كميسيون انرژي و محيط زيس��ت اتاق تهران مي گويد ورود 
بخش خصوصي واقعي به خريد و فروش نفت در كشورمان مي تواند در 
شرايط تحريم به صادرات نفت ايران و دور زدن تحريم ها كمك بسياري 
كند. او مي گويد: م��ا از جهت فروش نفت خام هيچ گونه محدوديتي 
با بخش خصوصي نداريم بنابراين بخ��ش خصوصي ايران مي تواند 
جايگزين سيستم دولتي در فروش نفت كشور شود و نظام اقتصادي 

نفت را با نظارت هاي دقيق به خوبي به انجام برساند.
رضا پديدار همچنين به اهميت توجه به بازارهاي منقطه براي فروش 
نفت اش��اره كرده و مي گويد: ما براي فروش نفت بايد راهكارهايي را 
در بازار منطقه در درجه اول داش��ته باشيم و بعد هم به دنبال حفظ 
مشتريان سنتي و ديرينه خودمان باشيم. در حال حاضر ما راهكارهايي 
براي فروش نفت به مش��تريان س��نتي ايران كه برخي از آنها سابقه 
خريد نفتشان از ما به بيش از 60 سال مي گذرد، داريم. اين مشتريان 
در شرايط تحريم هم يك به دليل مش��خصات فني نفت ايران براي 
پالايشگاه هايشان و هم نوع روابط اقتصادي و سنتي كه با ايراني دارند، 
ارتباطشان برقرار است و برخي به صورت مستقيم و برخي هم به صورت 

غيرمستقيم نفت ايران را خريداري مي كنند.
او با اشاره به اينكه دولت بايد در فروش نفت به بخش خصوصي اعتماد 
كند و اين در ش��رايط كنوني تحريم ها مي تواند بس��يار مهم باش��د، 

مي گويد: يكي از راه هاي اصلي كه مي توان��د اقتصاد نفت و صادرات 
نفت كش��ورمان را در شرايط فشارهاي س��نگين امريكا نجات دهد، 
فعال كردن و اعتماد به بخش خصوصي در اقتصاد صادرات نفت است 
البته بايد اين كار با رعايت ضوابطي صورت گيرد ولي اين نكته هنوز 

عملياتي نشده است.
رضا پديدار در ادامه مي گوي��د: به نظرم بورس انرژي يكي از راه هايي 
هست كه ما بتوانيم در فروش و صادرات نفت از بخش خصوصي كمك 
بخواهيم. نكته بعدي تبديل نفت خام به فرآورده است، در اين گام كه 
به اعتقاد من گام دوم براي كم اثر كردن تحريم ها محسوب مي شود 
مي توانيم نفت خام را به فرآورده تبديل كنيم و بعد صادرات گسترده اي 
داشته باشيم. همين حالا در بازار خاورميانه تعداد زيادي از كشورها 
مي توانند مشتري فرآورده هاي ما باشند و بيش از دو سوم آنها نيازمند 

فرآورده ها نفتي هستند.
رييس كميس��يون انرژي و محيط زيس��ت اتاق تهران مي گويد: ما 
بايد در فاز ديگري از كار هم در كشورهاي جديد به دنبال بانكرينگ 
)ذخيره سازي( باشيم، يعني نفت خام و فرآورده هاي نفتي كشورمان 
را در آن كشورها با قراردادهايي كه امضا مي كنيم و روابطي كه داريم 
ذخيره سازي كنيم و بعد يا خود آن كشورها مصرف مي كنند يا اينكه 

از آن كشورها به ديگر كشورها صادر مي شود.

نايب رييس اتاق بازرگاني ايران گف��ت: دولت براي جلوگيري از فرار 
مالياتي به دنبال شناسايي پايه هاي جديد مالياتي برود.

حسين سلاح ورزي در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: براي آنكه كشور ما 
از مرحله وابستگي به نفت عبور كند و دولت به سمت ساير روش هاي 

درآمدي برود، بايد از بخش هايي از جامعه ماليات دريافت كند.
وي ادامه داد: با وجود آنكه هنوز ما به آن س��طح سهم ماليات از توليد 
ناخالص داخلي نرسيده ايم و دولت بايد مبلغ بيشتري بگيرد، اما همين 
ميزان مالياتي كه از برخي قسمت هاي بخش خصوصي دريافت مي كند 

منجر به فرار مالياتي و فشار به واحدهاي توليدي فعال شده است.
نايب رييس اتاق بازرگاني ايران ادامه داد: اخذ ماليات توسط دولت از 
بخش خصوصي و درآمدزايي دولت از ماليات كاري درست است منتهي 
سهم عمده اي از مالياتي كه اخذ مي شود به جاي اينكه از قسمت هايي 
كه فرار مالياتي دارند و از بخش هاي اقتصادي كه به عنوان رقيب توليد 
شناخته مي ش��وند، گرفته شود، تنها از اشخاص حقوقي و شركت ها 
 كه عمدتاً بخش هاي روزميني و شفاف اقتصاد هستند، اخذ مي شود.

وي اضافه كرد: دولت به جاي شناسايي پايه هاي جديد مالياتي همچون 
ماليات بر عايدي، از بخش هايي كه نبايد ماليات زيادي دريافت كند، 
اقدام به اخذ س��هم مالياتي خود مي كند و اين قضيه بر پيكره اقتصاد 
ضربه وارد كرده و مش��كلاتي براي قسمت هايي از بخش خصوصي 

به وجود آورده اس��ت. س��لاح ورزي افزود: اين قضيه باعث ش��ده به 
شركت هايي كه با حساب و كتاب هستند، فشار بيشتر و مضاعفي وارد 
شود. وي گفت: توصيه مي شود دولت براي جلوگيري از فرار مالياتي به 
دنبال شناسايي پايه هاي جديد مالياتي برود و هدف گذاري روي ماليات 
داشته باشد. در حال حاضر براساس قوانين و مقررات مالياتي كشور 
و برآوردهاي سازمان مالياتي، حدود ۵00 ميليارد ريال معافيت هاي 
مالياتي در كش��ور وجود دارد كه ساماندهي برخي از آنها مي تواند به 
افزايش درآمد مالياتي و كاهش نرخ ماليات بر شركت ها كمك شاياني 
كند. گفتني است، س��هم ماليات بر سود ش��ركت ها در ايران از كل 
درآمدهاي مالياتي در مقايسه با ديگر كشورها بسيار بيشتر است كه 
اين مساله باعث آسيب به فضاي كسب و كار و توليدكنندگان مي شود 

و در نهايت رشد اقتصادي را تحت تأثير قرار مي دهد.
بررسي ها نشان مي دهد سهم اين ماليات از ماليات هاي مستقيم بالغ 
بر 6۳ درصد و از كل درآمدها مالياتي حدود ۳7 درصد اس��ت؛ اين در 
شرايطي است كه سهم اين ماليات در كشورهاي عضو OECD بطور 
متوسط كمتر از 10 درصد درآمدهاي مالياتي است و حتي در برخي 

از كشورها اين مقدار كمتر از 6 درصد است.
علاوه بر وضع پايه هاي جديد مالياتي مانند ماليات بر مجموع درآمد، 

ساماندهي معافيت هاي مالياتي مي تواند به اين مهم كمك كند. 
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قيمت مصوب مرغ منجمد
 ۱۳ هزارتومان

عض��و هيات مديره كان��ون سراس��ري مرغداران 
گوشتي با بيان اينكه قيمت مرغ منجمد كيلويي 
١٣هزارتومان تصويب ش��ده است، گفت: منتظر 

ابلاغ رسمي اين قيمت هستيم.
برومند چهارآيي��ن در گفت وگو با خبرنگار مهر با 
بيان اينكه س��ازمان حماي��ت مصرف كنندگان و 
توليد كنندگان به منظور جبران بخش��ي از زيان 
پرورش دهندگان مرغ گوشتي، قيمت خريد مرغ 
منجمد توسط شركت پش��تيباني امور دام كشور 
به صورت مس��تقيم از توليد كنن��دگان را كيلويي 
1۳,000 تومان تعيين كرده است، گفت: اين قيمت 

هنوز ابلاغ نشده و منتظر ابلاغ رسمي آن هستيم.
به گفت��ه وي، براين اس��اس از اين پس ش��ركت 
پشتيباني امور دام بايد هركيلوگرم مرغ منجمد را 
از توليدكنندگان به قيمت كيلويي 1۳ هزارتومان 

خريداري كند.
اين مقام مسوول با بيان اينكه قبلًا قيمت مصوب 
خريد مرغ منجمد كيلويي 11 هزار و ۵00 تومان 
بوده اس��ت، گفت: نرخ جديد سبب مي شود زيان 
مرغداراني كه مرغ خود را تحويل شركت پشتيباني 
امور دام كشور نمايند به ازاي هر كيلو گرم از 2,۵00 

تومان به 1,000 تومان كاهش يابد.
چهارآيين افزود: نرخ م��رغ زنده و مرغ آماده طبخ 
براي مصرف كننده، در كارگروه تنظيم بازار كشوردر 
حال بررسي است و تصور مي كنيم به زودي اجماع 

حاصل و اين مساله تعيين تكليف خواهد شد.
وي ب��ا رد اخب��ار مغاي��ر در اي��ن زمين��ه تاكيد 
ك��رد: گمانه زني ه��اي نادرس��ت و تحليل ه��اي 
غيركارشناسي، فضايي را ايجاد مي كند كه به سود 

هيچكس نيست.
وي با اش��اره به طبيعي ب��ودن وجود اختلاف نظر 
كارشناس��ي در زمينه تعيين قيمت م��رغ زنده و 
گوش��ت مرغ بين دول��ت و توليدكنندگان اضافه 
كرد: تشكل هاي توليدي، وزارت جهاد كشاورزي و 
صمت، كارگروه تنظيم بازار و سازمان حمايت، در 
راستاي تأمين منافع مشروع و قانوني توليد كنندگان 
و مصرف كنن��دگان با دقت لازم در حال بررس��ي 

موضوع براي رسيدن به يك نظر واحد هستند.
چهارآيين درباره صادرات مرغ از كشور نيز با بيان 
اينكه صادرات مرغ با وجود آنكه ممنوع نيست اما 
متوقف است، گفت: دليل اين مساله عدم ثبات در 

سياست هاي صادرات گوشت مرغ كشور است.
وي با انتقاد از تصميمات خلق الس��اعه و ناگهاني 
در زمينه صادرات گوشت مرغ، افزود: اين مباحث 
توليدكنندگان را گرفتار چالش هاي متعددي كرده 
اس��ت. وي ابراز اميدواري كرد با توجه به ظرفيت 
صادرات يك ميليون تن گوش��ت مرغ در كشور، 
اين چالش با اتخاذ تصميمي جامع و پايدار از حالت 
تهديد خ��ارج و به فرصت مغتنمي براي توس��عه 
صادرات غير نفت��ي تبديل گردد. چهارآيين ادامه 
داد: در حال حاضر گوشت مرغ عمدتا به شكل غير 
رسمي و به صورت قاچاق با حجم بسيار محدودي به 
كشورهاي عراق و افغانستان از مرز خارج مي گردد 
كه نمي توان با استناد به آن اعلام كرد كه صادرات 

مرغ از كشور انجام مي شود.

هدف گذاري براي احداث 
۵۸۰۵  هكتار گلخانه 

مج��ري ط��رح توس��عه گلخانه ه��اي كش��ور از 
هدف گذاري براي احداث ۵80۵ هكتار گلخانه در 

سال جاري خبر داد.
به گزارش وزارت جهاد كش��اورزي، مجري طرح 
توسعه گلخانه هاي كشور گفت: طبق برنامه مصوب 
10 ساله توس��عه گلخانه ها، براي سال ۹8 احداث 
حدود ۳66۳ هكتار گلخانه هدفگذاري ش��ده بود 
كه به علت رشد مناسب گلخانه ها در سه سال اخير 
و استقبال عمومي، رش��د 82 درصدي اين سطح 

مصوب را پيش بيني كرده ايم.
ول��ي الله بني عامري افزود: اح��داث ۵80۵ هكتار 
گلخانه نياز به 20 هزار ميليارد تومان سرمايه گذاري 
دارد كه ۵ هزار ميليارد تومان آن از طريق تسهيلات 
بانكي تامين مي ش��ود و مابقي ني��ز آورده بخش 

خصوصي خواهد بود.
وي تصريح كرد: تس��هيلات بانكي با كارمزد 7 تا 
۹ درص��د ب��راي مناطق محروم و غي��ر محروم به 

متقاضيان احداث گلخانه ها پرداخت خواهد شد.
بني عامري درباره برنامه كشت محصولات در سطح 
۵80۵ هكتار گلخانه در سال ۹8 اظهار داشت: 6۵ 
درصد سطح اين گلخانه ها به كشت انواع سبزي و 
صيفي جات، 2۵ درصد گل و گياهان زينتي و مابقي 

به كاشت درختان ميوه اختصاص خواهد يافت.
وي با بي��ان اينك��ه افزايش 82 درصدي س��طح 
مصوب احداث گلخانه ها در س��ال جاري نيازمند 
زير ساخت ها و تسهيل فرآيندهاي اجرايي بيشتر 
اس��ت، گفت: صدور پروانه تاسيس ظرف كمتر از 
يك هفته، حذف استعلام هاي غير ضروري، اصلاح 
سامانه صدور پروانه، حذف حريم ها و فواصل بيش 
از حد و روان س��ازي مجوز تبصره 4 ماده يك امور 
اراضي، يكسان س��ازي تهيه طرح توجيهي فني و 
اقتصادي بانك عامل و نظام مهندسي كشاورزي، 
ارايه تسهيلات بانكي با پذيرش 80 درصدي محل 
اجراي پ��روژه گلخانه به عن��وان وثيقه و پرداخت 
تا 70 درصد تس��هيلات با اخذ حماي��ت بانكي از 
پيمانكار در قالب برنامه مديريت مطالعه از جمله 
اين زير ساخت ها و تس��هيل فرآيندهاي اجرايي 

مورد نياز هستند.
مجري طرح توسعه گلخانه هاي كشور در عين حال 
بر شناسايي و توسعه بازارهاي صادراتي با رعايت 
قوانين و مقررات حاكم بر بازار تقاضا در كشورهاي 
خريداري تاكيد كرد و اذعان داشت: در حال حاضر 
روسيه، عراق، افغانستان، كشورهاي آسياي ميانه 
و قط��ر از بازاره��اي مهم هدف ما ب��راي صادرات 

محصولات گلخانه اي محسوب مي شوند. 



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

پوتين از موافقت روسيه با تمديد 9 ماهه توافق كاهش توليد نفت خبر داد

وين روز نفتي آرامي خواهد داشت
گروه انرژي|

ساختمان سفيد رنگ اوپك در خياباني نزديكي بازار سهام 
وين، امروز دوباره ش��لوغ و پرهياهو خواهد بود هر چند در 
قياس با نشست دسامبر س��ال گذشته، اين هياهو كمتر 
جنجالي است. امروز و فردا كشورهاي اوپك و غير اوپك در 
وين گرد هم مي آيند تا درباره آينده اقدام ها در زمينه بازار 
نفت خام تصميم گيري كنند. آن ها از 10 دسامبر 2016 
تا امروز يك همكاري مش��ترك تقريبا موفق داش��ته اند. 
پيش بيني ها نشان مي دهد بر خلاف نشست سال گذشته 
كه ماج��راي موافقت اي��ران با ش��ركت در كاهش توليد 
مسئله ساز شده و نشست را به دو روز متوالي كشاند، امسال 
پيشاپيش سران كشورهاي توليدكننده بزرگ درباره كليات 
ماجرا توافق كرده اند. در اقدامي بي سابقه ولاديمير پوتين 
رييس جمهوري روسيه يك روز قبل از برگزاري نشست 
گفته است توافق كاهش توليد نفت خام كه 30 ژوئن منقضي 
مي شود به همين شكل ادامه خواهد يافت. البته تصميم ها 
در اوپك بر اساس اجماع است و حتي مخالفت يك كشور 
مي تواند باعث ش��ود طرحي ملغي شود. اما براي نشست 
پيش رو كمتر احتمال��ي براي مخالفت از ميان هيچ كدام 
از كشورها مي رود.  به دنبال اينكه كشورهاي اوپك و غير 
اوپك امروز و فردا در وين براي تصميم گيري در خصوص 
بازار نفت ديدار خواهند كرد رئيس جمهور روسيه اعلام کرد 
روسيه با عربستان سعودی برای تمديد 6 تا ۹ ماهه توافق 
کاهش توليد نفت اوپک توافق کرده است. بيژن زنگنه وزير 
نفت ايران نيز ديروز وارد وين شد تا در نشست 176 سازمان 
كشورهاي صادركننده نفت خام شركت كند. پيش بيني 
مي شود كه كشورها نشستي بدون تنش را داشته باشند 
و حسب تازه ترين گفته هاي رئيس جمهور روسيه، توافق 

قبلي را براي ۹ ماه ديگر ادامه دهند. 
 به گزارش »تعادل« به نقل از ايسنا خالد الفالح، وزير انرژی 
عربستان سعودی روز يکشنبه اعلام کرد توافق کاهش توليد 
نفت احتمالًا به مدت ۹ ماه تمديد می شود و کاهش بيشتر 
توليد ضروری نيست. ولاديمير پوتين، رئيس جمهور روسيه 
پس از مذاکراتی که با محمد بن سلمان، وليعهد عربستان 
سعودی در حاشيه نشست سران گروه 20 در ژاپن داشت، 
در يک کنفرانس مطبوعاتی اعلام کرد توافق کاهش توليد 
نفت که روز يکشنبه منقضی می ش��ود، به شکل فعلی و 
با همين حجم کاهش توليد، تمديد خواهد ش��د. اوپک، 

روسيه و ساير توليدکنندگان غيراوپک که به گروه اوپک 
پلاس معروف هس��تند قرار است روزهای اول و دوم ژوئيه 
برای مذاکره و تصميم گيری درب��اره توافق کاهش توليد 

1.2ميليون بشکه در روز در وين ديدار کنند.
آمريکا که بزرگ ترين توليدکننده نفت جهان است در اين 
پيمان مشارکت ندارد. پوتين اظهار کرد: هر دو کشور روسيه 
و عربستان سعودی از تمديد توافق کاهش توليد حمايت 
خواهند کرد اما ما درباره اينکه تمديد به مدت 6 يا ۹ ماه باشد 
هنوز تصميم نگرفته ايم. فالح که برای مذاکرات اوپک پلاس 
به وين رفته است، به خبرنگاران درباره مدت مورد ترجيح 
عربستان س��عودی گفت: تصور می کنم احتمالًا تمديد 
۹ماهه باشد. وی درباره کاهش بيشتر توليد اظهار کرد: تصور 
نمی کنم بازار به آن نيازی داشته باشد. تقاضا اندکی ضعيف 
شده اما تصور می کنم همچنان مطلوب است و انتظار دارم 

بازار در مدت 6 تا ۹ ماه آينده متعادل شود. تمديد ۹ ماهه 
توافق اوپک پلاس به معنای آن خواهد بود که اين توافق در 
مارس سال 2020 به پايان می رسد. موافقت روسيه به معنای 
اين است که گروه اوپک پلاس در صورت موافقت ايران با اين 

توافق، ديدار آرامی خواهد داشت.
کيريل ديميتريوف، مديرعامل صندوق س��رمايه گذاری 
مستقيم روسيه که به طراحی توافق اوپک-روسيه کمک 
کرده است، گفت: اين پيمان که از سال 2017 اجرا شده، 
کمک کرده است درآمد بودجه روسيه بيش از 7 تريليون 

روبل )110 ميليارد دلار( افزايش پيدا کند.
ديميتريوف گفت: ش��راکت اس��تراتژيک با اوپک پلاس 
به ثبات بازارهای نفت منجر ش��ده و اجازه داده کش��ورها 
با توجه به وضعيت تقاضای بازار، توليدش��ان را کاهش و 
افزايش دهند و اين مسئله به قابل پيش بينی بودن و رشد 

سرمايه گذاری در صنعت کمک کرده است. نفت برنت از 
ابتدای س��ال 201۹ بيش از 2۵ درصد رشد قيمت داشته 
است اما طبق نظرسنجی رويترز از تحليلگران، قيمت نفت 
برنت ممکن است به دليل کندی اقتصادی جهانی که روی 
تقاضا تأثير منفی می گذارد و س��يل عرضه نفت آمريکا به 

بازار، از رشد بازبماند.
وزير انرژی عربستان سعودی گفت: توافق جديد به کاهش 
سطح ذخاير نفت کمک خواهد کرد و بازار را متعادل می کند 
و باعث س��رمايه گذاری در عرضه آتی انرژی می شود. اين 
توافق تأييد می کند که شراکت عربستان سعودی و روسيه 
راه را برای تضمين منافع توليدکنندگان و مصرف کنندگان 

و تداوم رشد اقتصاد جهانی تضمين کرده است.
اعلام اين توافق از سوی روسيه و عربستان سعودی پيش از 
برگزاری نشست رسمی اوپک، احتمالاً خشم ساير اعضای 

کوچک تر اين گروه که احساس می کنند به حاشيه رانده 
شده اند را بر خواهد انگيخت. يکی از نمايندگان اوپک پس 
از شنيدن خبر مذاکرات روسيه و عربستان سعودی، گفت: 
چه کسی به نشس��ت اوپک نياز دارد. برخی از نمايندگان 
اوپک اظهار کردند ايران ممکن اس��ت در نشس��ت اوپک 

چالشی را ايجاد کند.
الکساندر نواک، وزير انرژی روسيه گفت: معتقد است اکثر 
اعضای اوپک ش��امل ايران حمايت خود را از تمديد توافق 
کاهش توليد ابراز کرده اند. وی در ادامه افزود: تمديد توافق 
به مدت ۹ ماه به جای شش ماه معقول خواهد بود تا از افزايش 

توليد در فصل تقاضای ضعيف اجتناب شود.
بر اساس گزارش رويترز، وزير انرژی روسيه همچنين گفت: 
تصميم روسيه و عربستان س��عودی برای تمديد پيمان 
جهانی کاهش توليد تحت تأثير بحران آلودگی نفت در شبکه 

خط لوله روسيه نبوده است.

   وضعيت بازار 
قيمت نفت در هفته گذشته ترجيح داد تا هفته گذشته را 
باثبات قيمت ها به پايان برساند و چشم انتظار نشست اوپک 
در وين برای تعيين سرنوشت و آينده خود باشد، البته اعلام 
آمادگی اتحاديه اروپا در نشست کميسيون مشترک برجام 
در وين در ثبات قيمت نفت نقش مهمی را بازی کرده است.

قيمت نفت که ابتدای هفته گذشته تحت تأثير تحريم های 
بيشتر عليه ايران و سرنگونی پهباد آمريکايی توسط سپاه، 
با رش��د قيمت همراه بود، در ادامه راه و کاهش تنش های 
سياسی، به ثبات رس��يد و حتی در روز جمعه حدود يک 
دلار پايين آمد. از سوی ديگر عاملی که اميدها را به افزايش 
قيمت نفت در هفته آينده بيشتر می کند، کاهش تنش بين 
آمريکا و چين به عنوان بزرگترين مصرف کنندگان انرژی 
در جهان است. آمريکا و چين در مورد آتش بس برای اعمال 
تعرفه ها به توافق رسيده اند که می تواند سيگنال مثبتی برای 
افزايش رشد اقتصادی جهان و افزايش پيش بينی ها برای 

مصرف انرژی باشد.
همچنين در فصل تابستان، عربستان امکان افزايش صادرات 
نفت خود را ندارد زيرا تقاضای نفت برای توليد برق در اين 
کش��ور در تابستان به ش��دت افزايش پيدا کرده و فرصت 
رشد صادرات را می گيرد که می تواند باعث کاهش عرضه و 

زمينه ساز رشد قيمت نفت شود.

»تعادل« در آستانه قرار گرفتن ايران در پيك مصرف برق بررسي مي كند

فاصله ميان تصاوير رسانه تا شعارها در مصرف انرژي 
گروه انرژي| 

براي اينكه اين مطلب را بنويسم چند ساعتي آگهي هاي 
تلويزيوني را با دقت دنبال ك��ردم. اغلب خانه ها و اماكني 
را نش��ان مي دهند كه همه خيلي روشن هستند، به نظر 
نمي رسد در دنياي آدم هاي اين آگهي ها »محدوديت منابع 
انرژي« چندان دغدغه تعريف ش��ده اي به حساب بيايد. 
اوضاع و احوال سريال هاي تلوزيوني و برنامه هاي زنده هم به 
همين منوال است. اغلب نورپردازي هاي آن چناني دارند و 
گاهي حتي با شدت نور مخاطب را خسته مي كنند. در اين 
بين ممكن است گاهي زيرنويسي با فونتي بي رمق از مردم 
بخواهد برق يا آب كمتري مصرف كنند، چيزي كه البته 
امس��ال به خاطر بارندگي هايي كه سطح توقع را بالا برده 
است همان هم كمرنگ تر به نظر مي رسد.  امسال نيز مثل 
پارسال و مثل خيلي از سال هاي ديگر، توصيه هاي هميشگي 
در مورد كم كردن مصرف برق اين طرف و آن طرف به گوش 
مي رس��د. توصيه كننده ها عموما با ادبياتي نسبتا خشك 
از مردم چيزهايي نسبتا ساده مي خواهند؛ لامپ كمتري 
روش��ن كنند، در ساعت پيك از چند وسيله با مصرف بالا 
استفاده نكنند، كولرگازي را روي درجه اي خاص تنظيم 

كنند و چند جمله تكراري ديگر. اما واقعيت اين است كه 
اين توصيه ها نتوانسته اند به شكلي فراگير تاثيري محسوس 
روي شكل مصرف انرژي در ايران بگذارند.  شايد تابستان 
پيش رو به اين دليل كه مانند سال گذشته دغدغه كمبود برق 
وجود ندارد، اتفاقا بهترين فرصت باشد كه در فضايي كمتر 
متشنج، به اين مساله پرداخته شود كه چيزي كه نيازمند 
تغيير و در واقع »دگرگوني« است نه »سطح مصرف« بلكه 
»روش هاي مصرفي« است. و در اين دگرگوني حتما رسانه ها 
به ويژه رسانه هاي تصويري با توجه به اثر ثابت شده اي كه بر 
ذهن مخاطب دارند بايد نقشي ويژه را بپذيرند.  در خلال 
جست وجويم براي نوشتن اين مطلب به مقاله اي جالب توجه 
برخورد كردم: »بررسي تأثير عوامل اجتماعي- فرهنگي بر 
الگوي مصرف انرژي در خانوارهاي شهر يزد«. پاراگراف هايي 
كه در ادامه مي آيد، انتخاب هايي از اين مقاله خواندني در 
جهت ترس��يم نقشه راهي درس��ت و حسابي براي تغيير 

روش هاي مصرفي انرژي است. 
چيزي كه شايد به آن يا توجه نشده يا اهميت آن به مقدار 
بايد و شايد در نظر گرفته نشده اين است كه الگوي مصرف 
انرژي افراد در ايران احتمالا بس��ته به مسائل اقتصادي و 

ديگر موضوعات، از ديدگاه فردي »بهترين الگوي ممكن« 
براي آنها به حساب مي آيد. اينجا لزوما هر فرد، بعد كلان و 
اولويت هاي كل كشور را در انتخاب هاي روزمره اش براي 

مصرف انرژي دخيل نمي كند.
سياس��ت هايي كه تا اينجا دنبال شده اند با در نظر گرفتن 
اينكه در بعد تعرفه اي اغلب محافظه كارانه بوده اند، در نهايت 
توانسته اند »سطح مصرف« را كمي پايين بياورند اما »شكل« 
مصرف همچنان تغييري نسبت به شكل آن در دهه هاي 
قبل نكرده است.  در يك مطالعه داخلي روي تغيير نگرش 
و رفتار دانش آموزان شهر تهران مشخص شده است كه به 
واسطه اجراي فعاليت هاي آموزش و آگاه سازي مديريت 
مصرف انرژي قبوض پرداختي آب و گاز اين خانواده ها به طور 

ميانگين معادل 1083 ريال كاهش يافته است. 
ماجراي ارتباط گرفتن با كودكان، در تجربه نسبتا موفق 
استفاده از رسانه براي مديريت مصرف انرژي در ايران كه 
بابابرقي بود هم ديده مي شود. سيد محسن شهشهاني نژاد 
كه خالق بابابرقي است، درباره اجراي اين ايده به جام جم 
مي گويد: طرح هايي به توانير ارايه كرديم و در نهايت بابابرقي 
انتخاب و ساخته شد. ما براي تاثير بيشتر، مخاطب كودك 

را هدف قرار داديم. نكته ويژه مقاله »بررس��ي تأثير عوامل 
اجتماعي- فرهنگي بر الگوي مصرف انرژي در خانوارهاي 
شهر يزد« تاكيدي است كه پژوهشگران بر جايگاه »مصرف« 
در تصور افراد و جامعه از خودش��ان دارند. در بخشي از اين 
مقاله به اين موضوع اش��اره مي شود كه در نظر تورشتاين 
وبلن قدرت مالي براي آنكه بيشترين شأن و منزلت را براي 
صاحبش به ارمغ��ان آورد، بايد به ص�ورتي خودنمايان�ه و 
متظاهرانه به نمايش گذاشته شود. او بايد در مصرف خود 
را نشان دهد. بورديو نيز ضمن داشتن عقيدهاي مشابه اين 
نظر، مصرف را وسيله اي ب�راي تم�ايز م�ي دان�ست. طبقه بالا 
اولويت خود را با دسترسي به فرهنگ بالا و مصرف زياد نشان 
مي دهند. مصرف از نظر او پاسخ به نيازهاي زيستي نيست 
بلكه به صورت فعال درگير نش��انه ها، نمادها و روش هايي 
اس�ت ك�ه براي جدا ساختن گروه هاي اجتماعي از هم به كار 
مي رود. در حالي كه لحن توصيه ها در زمينه مصرف انرژي، 
تكراري و كمتر خودماني است، حتي اينكه محرك هايي كه 
قرار است از ما دعوت كنند مصرف را به شكل ديگري دنبال 
كنيم بايد چه لحني داشته باشند و كجا نصب شوند بسيار 
مهم است. توصيه مي شود آنها درخواستي باشند نه آمرانه و 

وجود نشانه ها در محل نزديكي پاسخ باشند مثلًا كنار كلي�د 
ب�رق ي�ا آسان�سور ي�ا درب يخچال، زيرا نقش موثرتري ايف�ا 
مي كنند. در تبليغ�ات مرب�وط ب�ه ص�رفه ج�ويي ان�رژي 
بايد از مناظر زيبا، موسيقي هاي شاد، ورزشكاران محبوب و 

بازيگران ج�ذاب اس�تفاده كرد. 

   بابابرقي نوستالژي موفق 
نمي ش��ود گفت كه اگ��ر بابابرق��ي امروز ب��ود، مثل قبل 
حرف هايش بين مردم برو داشته باشد يا او نيز در هياهوي 
كانال هاي تلگرامي و فيك نيوزها گم مي ش��د اما اين يكي 
از موردهاي موفق اس��تفاده از رسانه براي تغيير در مصرف 
انرژي در ايران به حساب مي آيد.  بابابرقي تابستان 1373 به 
تلويزيون آمد. روزنامه جام جم سال ۹3 در گزارشي نوشت: 
بابابرقي نتيجه ارتباط موثر و موفق وزارت نيرو و سازمان صدا و 
سيما در سال هاي اول دهه 70 است سال هاي خاموشي بود و 
كمبود برق؛ و قدرت رسانه توانست موفق شود.  خالق بابابرقي 
به اين روزنامه گفته است حتي شنيده بوديم شعار »هرگز نشه 
فراموش لامپ اضافه خاموش« به هيات دولت هم سرايت 

كرده بود و جلساتشان را با يادآوري آن آغاز مي كردند.
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چالش  همكاري    بيمه هاي 
بين المللي  براي  نفتكش ها

خانه ملت|  علي بختيار عضو كميسيون انرژي 
مجلس شوراي اس��لامي، به مشكلات پيرامون 
نفتكش هاي داخلي و علل وقوع حادثه براي آنها 
اش��اره كرد و گفت: »ش��ركت ملي نفتكش« به 
دليل تعدد نفتكش ها و جابه جايي نفت به اقصي 
نقاط جهان، بزرگ ترين ناوگان حمل و نقل تانكر 
دنيا است، اما مسائلي همچون نداشتن امكانات 
لازم ب��راي تعميرات تخصص��ي، عدم همراهي 
شركت هاي بيمه اي بين المللي و كمبود قطعات 
پس از تشديد تحريم ها، مشكلاتي براي شركت 
ملي نفتكش ايجاد كرده است تا جايي كه مي توان 
دليل وقوع حوادث و آتش سوزي هاي اخير براي 
نفتكش ها را عدم تعمي��رات تخصصي و نصب 

قطعات جديد دانست.
عضو كميس��يون انرژي مجلس ب��ا بيان اينكه 
شركت هاي بيمه اي بين المللي همراهي كافي 
را پس از تش��ديد تحريم ها با نفتكش هاي ايران 
ندارند، گفت: گاهي حوادثي همچون آتش سوزي 
براي نفتكش ها ناش��ي از مس��ائل فني است لذا 

تعميرات آنها بايد به موقع انجام شود.
نماينده مردم گلپايگان و خوانس��ار در مجلس 
شوراي اس��لامي با بيان اينكه مجلس آمادگي 
كمك به شركت ملي نفتكش را دارد، ادامه داد: 
در ش��رايط تحريم كنوني شركت هاي بيمه اي 
بين المللي همراهي كافي را با نفتكش هاي ايران 
ندارند، اما راهكاري هايي براي دستيبابي به بيمه 
بين المللي وجود دارد ك��ه اگر از اين تجربيات و 
راهكار ها استفاده كنند مش��كلات پيش آمده 

مرتفع خواهند شد.
وي با اش��اره به اينكه تع��داد كمي از نفتكش ها 
اس��تيجاري هس��تند، اف��زود: گاه��ي حوادث 
حمل و نقل دريايي ناش��ي از مس��ائل فني است 
لذا تعميرات آنها بايد به موقع انجام شود، ضمن 
آنكه كمبود قطعات مشكل ديگري است كه براي 

نفتكش ها در پي تحريم ها ايجاد شده است.
عضو كميسيون انرژي مجلس شواري اسلامي 
ب��ا تاكيد بر اينك��ه بايد با برنامه ري��زي دقيق از 
تخصص و دانش متخصصان داخلي براي تعمير، 
بازسازي و ساخت نفتكش ها استفاده كرد، اظهار 
كرد: در اين زمينه بايد از توانمندي مجتمع هاي 
كشتي س��ازي و ديگر كشتي سازي هاي داخلي 
استفاده بيشتري كرد و بحران ايجاد شده براي 

نفتكش ها را رفع كرد.

مشروط شدن گريد نفتي عراقي 
به فاو

ايس�نا|  معرفي گريد نفتي جديد بصره مديوم 
عراق به توسعه دپوي صادراتي فاو در خليج فارس 

مشروط خواهد بود.
سازمان بازاريابي نفت دولتي عراق )سومو( سال 
گذشته اعلام كرد كه سرگرم بررسي عرضه گريد 
نفتي بصره مديوم است كه كيفيت گريدهاي فعلي 
شامل نفت س��نگين بصره و نفت سبك بصره را 
تثبيت خواهد كرد زيرا توليد بيشتري از ذخاير 

نفت داراي كيفيت پايين تأمين مي شود.
ثامر غضب��ان، وزير نفت عراق در كنفرانس نفت 
عراق در لندن گفت: عرضه گريد نفتي بصره مديوم 
به موجود بودن فضاي ذخيره سازي كافي مرتبط 
خواهد بود. زماني كه ما دپوي فاو را تكميل كنيم 
مخازن زيادي وجود خواهد داش��ت و ما امكان 

جداسازي گريدها را خواهيم داشت.
علي نظر الش��اطاري، نايب رييس س��ومو سال 
گذشته به پلاتس گفته بود بصره مديوم چگالي 
2۹ تا 30 درجه و 2 درصد سولفور خواهد داشت.

هر دو گريد نفت سنگين بصره و نفت سبك بصره 
از پايانه هاي صادرات نفت جنوبي عراق بارگيري 

مي شوند.
شركت مهندس��ي تويوي ژاپن س��رگرم انجام 
بررسي فني و بررسي طرح هاي پروژه توسعه فاو 

است كه نتايج آن تا اكتبر آماده مي شود.
بر اساس گزارش پلاتس، اين پروژه خطوط لوله، 
پمپ ها و مخازن جديدي را در نظر گرفته است 
كه به افزايش ظرفيت صادراتي كمك خواهد كرد.

رشد تصاعدي مصرف برق
توانير|كارش��ناس ارش��د مديري��ت مصرف 
ب��رق توانيرگف��ت: پايش نقش��ه برق كش��ور 
نش��ان دهنده افزايش مصرف برق است. شقايق 
يوس��في خاطرنش��ان كرد: ديروز اس��تان هاي 
سمنان، خراس��ان جنوبي، يزد، مناطق جنوبي 
استان كرمان، هرمزگان، بوش��هر، ايلام، البرز، 
زنجان، اردبيل، آذربايجان غربي و كردس��تان و 
كلانشهرهاي مش��هد و اهواز در منطقه زرد قرار 
داشتند كه نش��ان دهنده رشد مصرف برق آنان 
است. ضرورت دارد كه ساكنان اين مناطق حداقل 

۵ درصد از مصرف خود بكاهند.
يوس��في اضافه كرد: نقش��ه مصرف برق ديروز 
نشانگر آن است كه مناطق غرب مازندران، استان 
تهران، كلانشهر تهران، خوزستان و سيستان و 
بلوچستان روز يكشنبه در منطقه قرمز مصرف 
قرار گرفتند كه نش��ان دهنده مص��رف بيش از 
حد مجاز برق در اين مناطق اس��ت. اين مناطق 
ضروري اس��ت كه 10 درصد از مصرف برق خود 

بكاهند.
وي افزود: نقاط سبز در نقش��ه استان هايي را با 
مصرف متعادل و عادي نشان مي دهد و بيانگر آن 
است كه مشتركان در اين مناطق با صنعت برق 

همكاري بيشتري دارند.
مشتركان مي توانند براي كاهش ميزان مصرف 
برق در پيك روزانه كه از ساعت 12 تا 16 تعيين 
شده است از دور كند كولرهاي آبي استفاده كنند 
و كولرهاي گازي و ساير وسايل سرمايشي را روي 

درجه 24 تنظيم كنند.
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عملياتي شدن اينستكس اولين گام عملي اروپا  است

آثار راهبرد جديد هسته اي جمهوري اسلامي ايران

تهران بايد  هوشمندي  سياسي و  انعطاف  ديپلماتيك  اتخاذ  كند

باز شدن مسير جديد در تحولات سياست خارجي

ديپلماسي ايراني |
 كميسيون مشترك برجام كه روز جمعه ۷ تيرماه 
در وي�ن و در س�طح معاونان وزير ام�ور خارجه 
كش�ورهاي 1+4 برگزار ش�د و با بيانيه ۹ ماده اي 
به كار خ�ود پايان داد. با توجه به نزديك ش�دن 
پايان وعده ۶۰ روزه تهران و احتمال ورود به گام 
دوم در كاهش تعهدات هسته اي، سطح و ميزان 
تكاپوي سياسي و ديپلماتيك تروئيكاي اروپايي 
براي عدم اجرايي ش�دن اين گام ش�دت يافته 
اس�ت؛ تلاش هايي كه از نگاه تهران به هيچ وجه 
كافي نبوده و اساس�ا متناسب با سطح انتظارات 
ايران نيست. در سايه شرايط حساس كنوني آيا 
نشست ديروز معاونين كميسيون مشترك برجام 
و نشس�ت احتمالي در سطح وزراي امور خارجه 
مي تواند آخرين حضور و مذاكرات ديپلماتيك 
ايران و اعض�اي 1+4 در هتل پل�ه كوبورگ وين 
باشد يا اينكه شرايط براي تداوم همكاري ها بعد 
از 18 تير ماه وجود خواهد داش�ت؟ براي بررسي 
اين مس�اله، گفت وگويي با علي بيگدلي، استاد 
دانشگاه، نويسنده، كارشناس مسائل بين الملل و 
پژوش�گر حوزه امريكا و اروپا انجام شده كه در 

ادامه  آمده است. 

  در حال�ي كه ب�ه روزهاي پايان�ي ضرب الاجل 
۶۰ روزه ته�ران نزديك مي ش�ويم، از يك س�و 
فعاليت هاي ديپلماتيك كش�ورهاي اروپايي به 
مقصد تهران با سفر هايكو ماس، وزير امور خارجه 
آلمان، هلگا اش�ميد، معاون مس�وول سياست 
خارجي اتحاديه اروپا، امانوئل بن، مش�اور ارشد 
مكرون و ان�دور موريس�ون، مع�اون وزير امور 
خارجه انگلستان افزايش پيدا كرده است. در آن 
سو تهران نيز خود را مهياي عملياتي شدن گام 
دوم كاهش تعهدات هس�ته اي با افزايش سطح 
غني سازي مي كند كه مي تواند تلاش عملياتي 
ايران براي خروج از برجام هم تلقي شود. در اين 
ميان روز جمعه در وين ش�اهد برگزاري نشست 
كميس�يون مش�ترك اعضاي برجام در س�طح 
معاونين وزراي امور خارجه بوديم كه تلاشي براي 
حفظ مناسبات شكننده اين روزهاي تهران و قاره 
سبز به شمار مي رود. با توجه به خروجي نشست 
ديروز، ش�رايط را چگونه ارزياب�ي مي كنيد؟ آيا 
برجام نفس هاي آخر خود را مي كشد يا با برخي 
وعده هاي جدي و البته تكراري اروپا مي توان اميد 
به حفظ توافق هسته اي و عدم ورود تهران به گام 

دوم داشت؟
قبل از اينكه به نشس��ت جمعه كميس��يون مشترك 
برجامي در وين بپردازم باز بر اين نكته تاكيد مي كنم كه 
جمهوري اسلامي ايران حتي المقدور نبايد اجازه دهد 
كه اروپايي ها به حلقه ايالات متحده امريكا، اس��راييل 
و كش��ورهاي عربي حاش��يه خليج فارس به خصوص 
عربستان سعودي و امارات متحده عربي بپيوندند. چون 
در اين صورت اجماع جهاني عليه تهران به نهايت خود 

مي رسد. 
در خصوص نشست وين من معتقدم كه اروپايي ها باز از 
حربه اينستكس براي نگهداري تعهدات برجامي ايران 
و حفظ توافق هس��ته اي استفاده كردند، اگرچه اين بار 
لحن اروپايي ها در خصوص اينستكس و اجرايي كردن 
اين ساز و كار مالي بسيار جدي بود، اما من معتقدم كه 
نبايد در خصوص عملياتي شدن آن چندان اميدوار بود، 
چرا كه اساساً شرايط عملياتي ش��دن آن در بستر اين 
ميزان تحريم هاي جدي ايالات متحده امريكا بسيار دور 
از واقعيت است. البته طبق مواضع سيد عباس عراقچي، 
معاون سياسي وزير امور خارجه و نيز برخي گفته هاي 
ديگر اعضا مانند خانم ها هلگا اشميد قرار است سازوكار 
مالي اينستكس طي روزهاي آتي اولين تراكنش مالي 
خود را انجام دهد، اما آنگونه كه از گفته هاي آقاي عراقچي 

پيداست اين ميزان از تعهدات اروپايي ها حتي در صورت 
عملياتي شدن متناسب با سطح انتظارات تهران نيست، 
چرا كه ايران روي مساله فروش نفت و اعطاي يك خط 
ويژه اعتباري در سطح ميليارد دلاري به شدت مُصر است. 
پس ايران اساساً تراكنش چند ميليون يورويي اينستكس 
براي تامين كالا و دارو را براي عدم ورود تهران به گام دوم 
براي افزايش سطح غني سازي كافي نمي داند. لذا آماده 
كردن چند موسسه و بانك درجه سه اروپايي براي برخي 
مناسبات و تراكنش هاي جزئي در سطح خريد كالا و دارو 

كار بسيار سخت و پيچيده اي نيست. 
از اي��ن رو ميان آن چيزي كه مد نظر ايران اس��ت و آن 
چيزي كه اكنون اروپايي ها ادعاي عملياتي شدن آن را 
دارند، فاصله بسيار معناداري است. پس نشست اخير 
وين عملًا وضعيت 50 روز اخير بعد از 18 ارديبهشت ماه 
را تداوم بخشيد. به عبارت ديگر نشست اخير كميسيون 
مشترك برجام، نه مناسبات تهران و قاره سبز را كه به 
حالت شكننده رسيده است، بدتر كرد و نه توانست آن را 

از حالت بحراني خارج كند.
   در آن س�و ع�لاوه ب�ر ح�ركات ديپلماتي�ك 
اروپايي ها به مقصد تهران ش�اهديم كه امانوئل 
مكرون، رييس جمهور فرانسه 2۷ ژوئن )۶ تير( 
عنوان داشت در حاشيه اجلاس جي 2۰ در اوزاكاي 
ژاپ�ن با دونال�د ترامپ براي برداش�تن برخي از 
تحريم هاي ايران در راستاي كاهش تنش تهران 
– واش�نگتن مذاكره خواهد كرد. آيا اين دست 
اقدامات مي تواند مناسبات حساس كنوني را تا 

اندازه اي تعديل بخشد؟
اساس��ا اين دست مواضع و س��خنان امانوئل مكرون با 
وجود اينكه مثبت و سازنده هستند، اما بيشتر شبيه به 
يك شوخي و جوك سياسي است. چرا كه دونالد ترامپ 
به هيچ وجه حاضر نخواهد شد كه تحريم هاي خود عليه 
ايران را تعديل بخشد. او راهبرد افزايش تحريم و فشار 
براي كشاندن ايران پاي ميز مذاكره را در دستور كار دارد. 
به گونه اي كه حتي كار به تحريم مقام معظم رهبري و 
وزير امور خارجه هم كشيده شده است. از طرفي ديگر 
خود مكرون از جايگاه لازم براي چنين درخواس��تي از 
دونالد ترامپ برخوردار نيست، چرا كه با توجه به ميزان 
اختلاف نظر دو رييس جمهور بسيار بعيد است دونالد 
ترامپ به خواسته مكرون پاسخ مثبت دهد؛ اگرچه تا به 
اين لحظه هم خبري هم از اين اتفاق و درخواست فرانسه 

از امريكا از نشست جي ۲0 مخابره نشده است. 
  علاوه بر بيانيه ۹ ماده اي نشس�ت كميس�يون 
مش�ترك برجام قرار اس�ت طي روزه�اي آتي 
نشس�ت وزراي ام�ور خارج�ه اعض�اي توافق 
هس�ته اي هم برگزار بش�ود. آيا از اين نشس�ت 
احتمالي مي ت�وان ش�اهد خروج دس�تاوردي 
ملموس بود يا در س�ايه نكات شما، اختلاف نظر 
آن قدر جدي است كه نمي توان اميدي به بهبود و 

تعديل شرايط داشت؟
اكنون وضعيت دچار يك ابهام و در عين حال پيچيدگي 
بسيار اس��ت. با وجود اينكه سطح انتظارات دو طرف از 
يكديگر بسيار زياد است، اما در عين حال، نه تهران و نه 
اروپا علاقه اي به خروج از برجام و مرگ توافق هسته اي 
ندارند. لذا از انج��ام اقداماتي كه باعث اين اتفاق بيفتد 
دوري خواهن��د گزيد. اتفاقاً نزديك ش��دن به 16 تير 
شاهد هستيم كه اروپايي ها تحركات ديپلماتيك خود 
را به شدت افزايش داده اند تا بتوانند مانع از مرگ بر جام 
شوند. ولي در مجموع من معتقدم كه نشست آتي وزراي 
امور خارجه اعضاي توافق هسته اي هم مي تواند چيزي 
به شبيه به نشس��ت اخير كميسيون مشترك اعضاي 
برجام در سطح معاونين وزرا باشد. چيزي كه در اين بين 
تعيين كننده خواهد بود اقدام تهران است. يعني بايد ديد 
كه جمهوري اس��لامي ايران در قبال تعهدات برجامي 

خود تا قبل از 16 تير چه واكنشي انجام خواهد داد؟ 
  از نگاه شما و با توجه به نكاتي كه اشاره شد آيا 
تهران بايد به س�مت عملياتي شدن گام دوم در 

كاهش تعهدات هس�ته اي خود ك�ه يقينا اقدام 
حساسيت برانگيزي است، پيش رود. چون شما 
به صراحت از فاصله جدي سطح انتظارات تهران 
و قاره سبز گفتيد، يا اينكه مطرح كردن تهديد 1۶ 
تير ماه به صورت يك تهديد لفظي از جانب ايران 

كفايت مي كند؟
همان گونه كه اشاره داش��تم تهران حتي المقدور بايد 
بتوان��د اروپايي ها را در جرگه اعضاي برجامي نگه دارد. 
لذا منطقي آن است كه شرايط را براي افزايش تهديدات 
لفظي خود در خصوص كاهش تعادل هس��ته اي انجام 
دهد، اما در عين حال با حداقل تعهدات اروپايي ها خود 
را هماهنگ كند و در ادامه ايران به تدريج قاره س��بز را 
وادار به افزايش و گسترش سطح تعهدات خود متناسب 
با انتظاراتش كند. البته در آن سو اين احتمال هم وجود 
دارد كه تهران در يك واكنش قاطع به سمت عملياتي 
شدن گام دوم براي افزايش سطح غني سازي پيش رود. 
بنابراين اگر چه لازم است كه جمهوري اسلامي ايران در 
قبال يك سال تحريم و فشار ظالمانه و يك جانبه ايالات 
متحده امريكا واكنش لازم و قاطعي را از خود نشان دهد 
و نسبت به بدعهدي هاي اروپايي ها هم انتقادات جدي 
داشته باشد تا بتواند به حقوق برجامي خود دست پيدا 
كند. اما بايد به حساسيت شرايط كنوني هم واقف باشيم 
.لذا ايران در يك حالت بلاتكليفي و ابهام قرار دارد كه، نه 
منطقي است بطور كامل از برجام خارج شود و نه سكوت 
كاملي هم در برابر فش��ارهاي امري��كا و بدعهدي اروپا 
داشته باش��د. پس در اين شرايط متناقض، تهران بايد 
يك هوشمندي سياسي و انعطاف ديپلماتيك را اتخاذ 
كند تا در بستر حداقل ها به حداكثر انتظارات خود برسد. 

چون در غير اين صورت ممكن است ايالات متحده امريكا 
بتواند ائتلاف جهاني مدنظر خود عليه جمهوري اسلامي 

ايران را با ارجاع پرونده ما به شوراي امنيت شكل دهد.
  ولي بسياري بر اين باورند كه چه پرونده ايران 
به ش�وراي امنيت كشيده ش�ود يا نشود، تاثير 
چندان زيادي بر مناسبات و شرايط كنوني كشور، 
به خصوص در ح�وزه تجاري و اقتصادي نخواهد 
داشت. چون در حال حاضر كشور با سخت ترين 
تحريم هاي ايالات متحده امريكا مواجه اس�ت، 
به گونه اي ك�ه حتي كش�ورهاي اروپايي هم در 
خصوص خريد نفت از ايران و گشايش اعتبارات 
بانكي هم نتوانستند كاري براي ايران انجام دهند. 
لذا ايران نمي تواند از يك س�و متحمل فشارها و 
تحريم ها باشد و از س�وي ديگر خود را از حقوق 
هسته اي محروم كند. پس تهران بايد بعد از1۶ تير 
ماه به سمت احقاق حقوق از دست رفته هسته اي 
خود بعد از برجام گام بردارد. پاسخ و تحليل شما 

به اين دست مواضع چيست؟
من قبلا هم اشاره كردم كه بايد ايران يك واكنش جدي 
در قبال تحريم هاي امريكا و بد عهدي هاي اتحاديه اروپا 
انجام دهد، اما بايد اين اقدام و واكنش جدي ما در عين 
حال بسيار سنجيده و دقيق باشد و نسبت به تبعات آن 
آگاهي لازم را داش��ته باشيم. چون اگر پرونده دوباره به 
شوراي امنيت ارجاع يابد مساله ديگر تحريم هاي ايالات 
متحده امريكا نيست، بلكه با اجماع جهاني عليه تهران، 
شرايط به جايي خواهد رسيد كه علاوه بر ايالات متحده 
امريكا، تحريم هاي شوراي امنيت و اتحاديه اروپا دوباره 
عليه ايران اعمال خواهد شد؛ در آن صورت حتي منافع 

حداقلي براي گشايش مناسبات تجاري هم بسته خواهد 
شد. چون اكنون تنها شاهد تحريم هاي امريكا عليه ايران 
هس��تيم و در اين رابطه مخالفت هاي جدي جهاني با 
اقدامات كاخ سفيد وجود دارد. لذا از نظر حقوقي كشورها 
مي توانند تلاش هايي را براي ايجاد حداقل مناس��بات 
تجاري با ايران داش��ته باشند. اما در صورتي كه پرونده 
ما به ش��وراي امنيت ارجاع پيدا كند، وضعيت به شدت 

متفاوت خواهد بود.
از طرف ديگر ما نبايد مساله را فقط در حوزه اقتصادي 
و تجاري ببيني��م. اگر پرونده ايران به ش��وراي امنيت 
ارجاع پيدا كند و تهران به تذكر اين شورا گوش ندهد، 
دوباره كشور به ذيل فصل ۷ منشور سازمان ملل خواهد 
رفت. در اين صورت همه كشورهاي عضو سازمان ملل، 
حتي روس��يه و چين كه اكنون از متحدين ما به شمار 
مي روند هم به تبعيت از قطعنامه هاي ش��وراي امنيت 
مجبور خواهند شد. اگر اجماع جهاني عليه ايران شكل 
بگيرد و شاهد بازگشت قطعنامه ها و قرار گرفتن ايران 
در ذيل فصل ۷ منشور س��ازمان ملل باشيم، آن گاه ما 
ش��اهد فش��ارهاي متفاوتي از الان خواهيم بود. نبايد 
وضعيت امروز ايران را با سال ۹۲ مقايسه كنيم. اكنون 
هيچ قطعنامه اي عليه ايران وجود ندارد؛ سازمان ملل و 
شوراي امنيت در نشست هاي متعدد پشتيباني جدي 
از ايران داش��ته اند و اكنون ايالات متح��ده امريكا و به 
خصوص شخص دونالد ترامپ در يك انزواي جهاني قرار 
دارد. نبايد با اقدامات حساسيت برانگيز خود وضعيت را 
برعكس كنيم و ايران را در انزوا قرار دهيم. اگر چه بايد در 
قبال تحريم هاي امريكا و بدعهدي هاي اروپا هم واكنش 

جدي و البته منطقي داشته باشيم.

وحيد سلوكي|
كارشناس مسائل بين الملل|

با روي كار آم��دن دولت ترامپ در امري��كا، دولت اين 
كشور به نقض برجام بس��نده نكرد و با خروج از برجام 
راهبرد جديدي در مواجهه با جمهوري اسلامي ايران 
در پيش گرفت با عنوان فش��ار خرد كننده با استفاده از 
همه ابزارهاي مادون جنگ، آن هم براي نابودي برجام، 
پاي ميز مذاكره آوردن ايران، با هدف تضعيف جمهوري 
اسلامي ايران در ابعاد منطقه اي و بين المللي؛ به عبارتي 
دولت ترامپ با ايجاد اين فشارها كه قدم اول آن را با خروج 
از برجام ترسيم كرده بود، به زعم خود، روند تضعيف ايران 
و گرفتن فاكتورهاي قدرت آن را در يك دوره چهارساله 
تعريف كرده و با ق��رار دادن ايران در اين طرح و راهبرد 
سعي داشت كه مرحله به مرحله سياست هايش را جلو 

برده و رفتار ايران را پيش بيني پذير كند.
لذا بعد از چهار سال از اجراي برجام و خروج ترامپ، در 
حالي كه ايران پايبند به اجراي برجام بود، امريكا انواع 
تحريم هاي اقتصادي در صنايع مختلف اقتصادي را به 
جمهوري اس��لامي ايران تحميل و به اجرا درآورد و از 
س��وي ديگر با شوي تبليغاتي جنگ و با آوردن ناوهاي 
خود، ب��راي تاثير بر افكار عمومي م��ردم ايران آخرين 

تلاش هاي خود را كرد .
در واقع اين اقدامات امريكا نمونه واضحي از عدم پايبندي 
اين كشور به تعهدات بين المللي است كه آينده مناسبات 

ميان دو كشور در آينده را رقم زد.
پس از صبر معنادار و يك ساله جمهوري اسلامي ايران 

و نزديك ش��دن نظرات در اين مس��اله كه اروپايي ها با 
توجه به عدم راه اندازي كانال مالي و ساير تعهدات، قصد 
عمل به تعهدات در زمان مشخص شده را ندارند، ايران 
وارد مرحله جديدي ش��د كه در صورت عدم پايبندي 
كشورهاي باقي مانده در برجام، ايران به صورت مرحله اي 
از برجام خارج خواهد ش��د. اين در حالي بود كه ايالات 
متحده امريكا احتمال ضعيفي ب��راي بروز .اين رفتار از 

سوي جمهوري اسلامي ايران را مي دادند.

  زمينه هاي تصميم راهبردي
 جمهوري اسلامي ايران

در حقيق��ت زمينه اصلي و علت اصل��ي اتخاذ تصميم 
راهب��ردي جديد جمهوري اس��لامي ايران ناش��ي از 
رفتارهاي دولت هاي اروپايي عضو برجام و امريكا است.

   اقدامات دولت امريكا
دولت امريكا رفتارهاي خود را در راهبرد فشار با استفاده 
از همه ابزاره��ا در قالب گام هاي مختلفي طرح ريزي و 
به اجرا گذاشته است كه مي توان اين گام ها را اين گونه 

تقسيم بندي كرد: 
1-1-  نقض برجام: 

دونالدترامپ حت��ي قبل از پي��روزي در انتخابات و در 
تبليغات انتخاباتي بارها به توافق برجام حمله كرده بود و 
بعد از روي كار آمدن بر آن متمركز و به آن موضع منفي 
گرفت��ه و با طرح مكرر قواني��ن مختلف تحريمي عليه 
جمهوري اسلامي ايران در كنگره امريكا با هدف تخريب 

فضا و جلوگيري از عادي س��ازي روابط تجاري با ساير 
كشورها با ايران به مقابله پرداخت.

2-1-خروج از برجام:
امريكا با خروج از برجام وارد فاز جديدي از اعمال فشار 
و س��ناريوها و نيز رفتارهاي ديگري شد كه تجلي آن را 
مي توان در تحريم هاي اقتصادي و پس از آن و اخيرا در 
تحريم هسته اي مشاهده كرد كه در آخرين تحريم خود 
نشان دادند كه همواره به دنبال خاموشي كامل چرخه 

هسته اي ايران هستند.
حال امريكا با اعلام تحريم هاي جدي مانند منع هرگونه 
همكاري كش��ورهاي ثالث در زمينه توسعه نيروگاه يا 
انتقال اورانيوم غني شده و آب سنگين به خارج، ايران را 
به زعم خود بر سر دوراهي قرار مي دهد؛ به اين صورت 
كه ايران ديگر قادر به فروش اورانيوم مازاد نخواهد بود و 
بنابراين اگر از حدمعين اين اورانيوم فراتر رود، ايران ناقض 
برجام خواهد بود.بنابراين بر اس��اس آنچه آنها ترسيم 
كرده بودند ايران عملا ناقض برجام لقب مي گرفت. لذا 
هدف آنان كشاندن مرحله اي ايران پاي ميز مذاكرات و 

پرونده هاي جديد بود.
3-1- عدم اج�راي تعهدات توس�ط طرف هاي 

اروپايي: 
اكنون بيش از ۴ سال از اجراي برجام سپري شده است 
و اروپا بايد به جهت بي عملي در اجراي كامل تعهدات 

برجامي خود پاسخگو باشد.
مجموع رفتارهاي امريكا و كشورهاي اروپايي عضو برجام 
باعث ايجاد وحدت نظر اكثر گروه ها و احزاب سياسي بر 

سر اين موضوع شد كه ادامه اين روند قطعا به ضرر ايران 
خواهد بود و نمي توان اميدي روشن به اروپايي ها داشت و 
لذا طي بيانيه اي توسط دولت به كشورهاي اروپايي مدت 
60 روز براي اجراي تعهدات خود به ويژه در حوزه هاي 

بانكي و نفتي فرصت داده شد.
اثرات راهبردي اقدام ايران: 

ارزش اقدام جمهوري اسلامي ايران را مي توان در تاثيرات 
راهبردي بر ادامه روند پرونده هسته اي و حتي فراتر از 
آن نوع مواجهه با امريكا ارزيابي كرد. اين تاثيرات هم در 
عرصه داخلي و هم عرصه خارج��ي و بين المللي قابل 

مشاهده است.
الف- تاثيرات راهبردي اقدام ايران 

در بعد بين المللي: 
اين اقدام ايران قطعا عامل فشار مناسبي بر كشورهاي 
اروپايي محسوب مي شود. اروپايي ها نياز به حفظ برجام 
دارند. يكي از عوامل بسيار مهم كه باعث مي شود تا اروپا 
بخواهد مان��دن در برجام را انتخاب كند، به متغيرهاي 
امنيتي بازمي گردد. اروپا با چند حلقه واسط ژئوپليتيكي 
به خاورميانه وصل مي ش��ود و تح��ولات اين منطقه، 
مرزهاي اروپا را درگير مي كند، چه آنكه بحران سوريه 
و مهاجرت آوارگان و بازگش��ت تروريست ها نشان داد 
كه چه ميزان مرزهاي اتحاديه اروپا آس��يب پذير است. 
بنابراي��ن اقدامات ايران مي توان��د اروپا را در تعهداتش 

تحت فشار قرار دهد.
شكست گروه ب: 

جان بلتون، بنيامي��ن نتانياهو، بن س��لمان و بن زايد 

وليعهد ام��ارات، تلاش دارند رييس جمهور امريكا را به 
سمت تشديد تنش با ايران سوق دهند و راهبرد جديد 
جمهوري اس��لامي ايران اهداف اين گروه را با چالش و 

.شكست رو به رو ساخته است
ب- تاثيرات راهبردي اقدام ايران

 در عرصه داخلي
ايجاد وحدت ميان گروه ها و جريانات مختلف سياسي 
مهم ترين تاثير در داخل ايران محس��وب مي ش��ود. از 
س��وي ديگرخروج از وضعيت انفعالي در داخل كشور، 
اميدواري افكار عمومي نس��بت به شرايط كلي كشور 
وآينده سياس��ي و اقتصادي را سبب شدكه بهبودبازار 
سرمايه كه آينه تمام نماي اقتصاد هر كشوري است از 

جمله نشانه هاي آن است.
لذا در پايان بايد گفت بدون ترديد مقطع كنوني را بايد 
بازشدن مسيرجديد در تحولات سياست خارجي تفسير 
كرد. لذا ضرورت دارد كه با قاطعيت و بدون تزلزل در عزم 
و تصميم، مسير طراحي شده را در پيش گرفت و نبايد 
در پيمودن راه دچار ترديد شدچرا كه در غير اين صورت 
كل راهبرد جديد هسته اي ايران اهميت و اعتبارش را 
از دس��ت خواهد داد و به يقين منافع ملي را نه تنها در 
زمينه هسته اي، بلكه در همه زمينه ها و در دراز مدت به 

مخاطره خواهند افتاد. 
در هر حال انسجام ملي اين راهبرد و معتبر جلوه دادن 
قاطعيت اي��ران، قطعا ضريب موفقي��ت آن را افزايش 

خواهد داد.
منبع: مركز بين المللي مطالعات صلح 
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خسارتي سنگين تر از ۳۶ هزار 
ميليارد تومان

معاون رييس جمهوري زيان فعاليت موسس��ات 
مالي غيرمجاز را ۳6 هزار ميليارد تومان اعلام كرده 
است. خس��ارت عظيم تر، از دس��ت رفتن اعتماد 
مردم به نظام بانكي و دولت اس��ت ك��ه از طريق 
منابع بان��ك مركزي هم نمي ت��وان آن را جبران 
كرد. به گزارش ايرنا، خلأهاي قانوني، نبود نظارت، 
رواج پديده پولشويي و استقبال مردم از سودهاي 
كلان و بي حساب از مهم ترين عواملي بود كه باعث 
رشد قارچ گونه موسسات مالي غيرمجاز از اواسط 
دهه هشتاد تا اوايل دهه نود شد بطوري كه طبق 
گزارش هاي رسمي ۲0 درصد از نقدينگي كشور 
در اختيار موسس��ات مالي و اعتباري فاقد مجوز 
قرار داشت و بانك مركزي هم در سال ۹۴ كه بحث 
برخورد با موسس��ات مالي غيرمجاز داغ بود اعلام 
كرد ۹۴ هزار ميليارد تومان س��پرده مردم تنها در 
دست 6 موسسه غيرمجاز قرار دارد. يكي از اقدامات 
دولت يازدهم س��اماندهي موسس��ات غيرمجاز 
مالي بود كه مهم ترين دس��تاورد آن مي توانست 
افزايش انضباط مالي و كنترل نرخ س��ود باش��د. 
اولين گام دولت براي برچيدن بس��اط موسسات 
مالي غيرمجاز انتش��ار فهرست موسسات مجاز و 
هشدار به مردم نس��بت به خروج سپرده هايشان 
بود. بنا بر اطلاعاتي ك��ه بانك مركزي در آن دوره 
-سال ۹۴- در س��ايت مربوط به خود اعلام كرد، 
موسس��ات اعتباري داراي مجوز از بانك مركزي 
تنها ۳۴ مورد هس��تند و از چي��زي حدود ۷ هزار 
موسسه اعتباري در كشور كه در آن سال ها فعال 
بودند، بي��ش از 6 هزار مورد مجوزي براي فعاليت 
نداش��ته اند. هر چند كه دولت توانست با تعطيلي 
برخي از موسس��ات غيرمجاز و ادغام آنها در ساير 
بانك ها نرخ س��ود بانك��ي را كنترل كن��د اما آن 
چيزي كه از پ��س آن برنيامد، كنترل پايه پولي و 
نرخ تورم بود كه پس از رهاسازي سيل نقدينگي 
در بخش هاي مختلف اقتصاد فنرش��ان در رفت و 
اقتصاد را با بحران كم سابقه اي مواجه ساخت. البته 
تنها متهم اين شرايط اقتصادي كشور، خسارت ها 
و زيان وارد آمده بابت سرمايه گذاري هاي نافرجام 
در موسسات مالي غيرمجاز نبود و به كار نگرفتن 
سياست هاي ارزي درست، فعال نشدن خط توليد 
در صنايع و هدايت نقدينگي به آن س��مت، آشنا 
نبودن مردم با س��رمايه گذاري در بازار س��رمايه، 
پرس��ود بودن فعاليت هاي دلالانه در اقتصاد و در 
نهايت افزايش تنش هاي روابط خارجي با روي كار 
آمدن »دونالد ترام��پ« در امريكا در زمره عوامل 
موثر در شكل گيري چالش هاي امروز اقتصاد ايران 
قرار مي گيرند. اما براي اينكه شدت ضربه موسسات 
مالي غيرمجاز به اقتصاد كشور كه تنها سود فعاليت 
آنها به حساب عده اي واريز شد، مشخص شود تنها 
بيان يك رقم كافي است. طبق گفته »محمد باقر 
نوبخت« رييس سازمان برنامه و بودجه، موسسات 
غيرمجاز بانكي ح��دود ۳6 هزار ميليارد تومان به 
كشور خسارت زدند كه اين خسارت از جايي جز 

بانك مركزي و بيت المال جبران نشد.
»سيد محمدصادق الحسيني« كارشناس اقتصادي 
در گفت وگو با ايرنا درباره چگونگي جبران خسارت 
وارد آمده ناش��ي از فعاليت موسس��ات غيرمجاز 
مالي گفت: موسسات مالي غيرمجاز پديده اي بود 
كه دلايل ش��كل گيري آنها به موضوعات اقتصاد 
سياسي برمي گردد. متأسفانه گروه هاي ذي نفعي 
اين موسسات را در مقطعي ش��كل دادند و امروز 
بايد بررس��ي ش��ود چه اتفاقي براي سپرده هاي 
مردم در اين موسسات افتاد. وي با تاكيد بر اينكه 
اين موسس��ات يك حاشيه اي بر متن نظام بانكي 
بودند كه كل نظام بانكي را با مش��كلات متعددي 
مواجه كردند، اظهار داشت: دولت تدبير در ابتداي 
شروع به كار خود اين مشكل را به خوبي تشخيص 
داد و درياف��ت كه ت��ا وقتي كه موسس��ات مالي 
غيرمجاز وجود داشته باشند امكان كنترل نرخ سود 
بانكي وجود ندارد چرا كه اين موسسات به شكل 

غيرعقلايي نرخ سود را افزايش مي دادند.
متأسفانه در چند سال گذشته آنقدر اعداد بزرگي از 
فسادهاي مالي در كشور بر سر زبان ها افتاده است 
كه قبح جريان ريخته و ش��ايد عظمت اين اعداد 
ديگر ديده نمي ش��ود. اما براي نشان دادن بزرگي 
خسارت موسس��ات مالي غيرمجاز كه به صورت 
آشكار و با آگاهي نهادهاي ناظر و متولي در كشور 
ايجاد شدند و فعاليت مي كردند كافي است آن را در 
مقابل خس��ارت هاي ناشي از وقوع سيل فروردين 
ماه در برخي از استان هاي كشور قرار دهيم. طبق 
گفته كارشناسان اقتصادي و تأييد سازمان برنامه و 
بودجه خسارت ناشي از فعاليت موسسات غيرمجاز 
حدود ۳6 تا ۴0 هزار ميليارد تومان برآورد شده است 
حال اينكه تمام خسارت ناش��ي از وقوع سيل كه 
موجب فوت چندين هموطن و بي خانمان صدها 
ايراني شد حدود ۳8 هزار ميليارد تومان بوده است.

پولي كه بانك مركزي به ناچار از منابع مالي خود 
و مناب��ع مالي دولت صرف جبران خس��ارت هاي 
وارد آمده بابت سپرده گذاري مردم در موسسات 
غيرمجاز كرده مي توانس��ت ص��رف فعاليت هاي 
توسعه اي و عمراني و حداقل تسريع روند بازسازي 

شهرها و زيرساخت ها پس از وقوع سيل شود.
در حالي كه در هيچ كجاي دنيا يك نهاد پولي بدون 
اخذ مجوز از بانك مرك��زي يا نهاد مرتبط و بدون 
رعايت سياس��ت هاي پولي و مالي، اجازه فعاليت 
ندارد اما در كش��ورمان در بس��تر و ساختارهاي 
نظام بانكداري اس��لامي در مقطعي ك��ه از آن به 
عنوان بي انضباط تري��ن دوران پولي و مالي ايران 
ياد مي شود شاهد تأسيس چنين موسساتي بوديم 
كه با آگاهي كامل دس��تگاه هاي نظارتي مشغول 
جذب سرمايه هاي مردم بودند. امروز مهم تر از اين 
خسارت ۳6 هزار ميليارد توماني خسارت از دست 
رفتن اعتماد مردم به نظ��ام بانكي و دولت مطرح 
است كه از طريق منابع پر قدرت بانك مركزي هم 

قابل جبران نيست.

  تهران حتي المقدور بايد بتواند اروپايي ها را در جرگه اعضاي برجامي نگه دارد. لذا منطقي آن است كه شرايط را براي افزايش تهديدات لفظي خود 
در خصوص كاهش تعادل هسته اي انجام دهد، اما در عين حال با حداقل تعهدات اروپايي ها خود را هماهنگ كند و در ادامه ايران به تدريج قاره سبز را 

وادار به افزايش و گسترش سطح تعهدات خود متناسب با انتظاراتش كند
  بايد ايران يك واكنش جدي در قبال تحريم هاي امريكا و بد عهدي هاي اتحاديه اروپا انجام دهد، اما بايد اين اقدام و واكنش جدي ما در عين حال 

بسيار سنجيده و دقيق باشد و نسبت به تبعات آن آگاهي لازم را داشته باشيم
   اگر چه لازم است كه جمهوري اسلامي ايران در قبال يك سال تحريم و فشار ظالمانه و يك جانبه ايالات متحده امريكا واكنش لازم و قاطعي را از 
خود نشان دهد و نسبت به بدعهدي هاي اروپايي ها هم انتقادات جدي داشته باشد تا بتواند به حقوق برجامي خود دست پيدا كند. اما بايد به حساسيت 
شرايط كنوني هم واقف باشيم .لذا ايران در يك حالت بلاتكليفي و ابهام قرار دارد كه، نه منطقي است بطور كامل از برجام خارج شود و نه سكوت كاملي 
هم در برابر فشارهاي امريكا و بدعهدي اروپا داشته باشد. پس در اين شرايط متناقض، تهران بايد يك هوشمندي سياسي و انعطاف ديپلماتيك را 

اتخاذ كند تا در بستر حداقل ها به حداكثر انتظارات خود برسد

برش
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مركز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت كار مي گويد تا 50 درصد اشتغال كشورهاي در حال توسعه در بخش غيررسمي است

ضرورت تهيه آمارهاي بخش غيررسمي اقتصاد ايران 

فقر مهارتي بر اثر توسعه بي رويه دانشگاه ها 

منشا اش��تغال غيررس��مي وجود اقتصاد غيررسمي 
است. كش��ورها از نظر انجام فعاليت هاي اقتصادي به 
صورت كلي به دو بخش اقتصاد رس��مي و غيررسمي 
تقسيم مي ش��وند. البته اقتصاد غيررسمي با عناوين 
ديگري از جمله اقتصاد زيرزميني، نامش��هود، پنهان 
و... نيز شناخته مي شود. سهم اين دو بخش با توجه به 
درجه توسعه يافتگي كشورها متفاوت است. با وجود 
بار منف��ي واژه اقتصاد بخش غيررس��مي، اين بخش 
نقش مهمي در ايجاد اش��تغال، توليد درآمد و كاهش 
فقر در بس��ياري از كش��ورها به ويژه در كشورهاي در 
حال توسعه ايفا مي كند. آنچه مشهود است قابل توجه 
بودن اقتصاد غيررسمي و به تبع آن اشتغال غيررسمي 
در كشورها است. شاغلان غيررسمي در هر دو بخش 
رسمي و غيررس��مي فعاليت دارند. به گزارش تعادل، 
مركز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت كار گزارش��ي با 
عنوان »ضرورت شناخت و اندازه گيري بخش و اشتغال 
غيررسمي براي گذار از سياست اشتغال غيررسمي در 
كشور« منتشر كرده اس��ت كه در آن آمده: بايد توجه 
شود كه اشتغال رسمي و غيررس��مي متفاوت از هم 
است و اهميت زيادي از نظر پايش سياست ها با رويكرد 
جنسيتي دارند. بخش غيررسمي، منبع اصلي اشتغال 
زنان در اغلب كش��ورها است. براي اندازه گيري بخش 
غيررسمي و اشتغال غيررسمي بايد برنامه جمع آوري 
داده تدوين ش��ود و جزو اولويت هاي سياس��ت ملي 
آمار هر كشور باشد. آمار شاغلان غيررسمي، تركيب 
و ويژگي هاي آنها مي تواند براي تنظيم سياست هاي 
حمايتي و استانداردهاي كار كشورها بسيار مفيد باشد. 
اين كار از طريق آمارگيري ه��اي خانواري، كارگاهي 
يا تركيبي از اين دو قابل انجام اس��ت. در بس��ياري از 
كشورها برآوردها حاكي از آن است كه سهم بنگاه هاي 
غيررسمي در توليد ناخالص داخلي بدون در نظرگرفتن 
بخش كشاورزي بين 14 تا 50 درصد است. همچنين 
سهم اشتغال غيررسمي در كشورهاي در حال توسعه 
بيشتر از اشتغال رسمي است. بسياري از كشورها قادر 
به مدرنيزه كردن اقتصاد خود در جهت فراهم ش��دن 
فرصت هاي ش��غلي كافي و لازم براي پاسخگويي به 

عرضه نيروي كار خود در بخش رسمي نيستند.
توس��عه آمار در زمينه س��نجش اقتصاد غيررسمي، 
مي تواند كمك بزرگي براي اندازه گيري اش��تغال در 
بخش غيررسمي و اش��تغال غيررسمي باشد. اين امر 
مي تواند تصميم سازي مبتني بر شواهد را تسهيل كرده 
و موجب ارتقاي پژوهش ها و سياست گذاري ها شود. 
اشتغال در بخش غيررسمي و اشتغال غيررسمي دو 
مفهوم متفاوت هستند و نمي توانند جايگزين يكديگر 

شوند، بلكه مكمل هم بوده و براي اهداف تحليلي مفيد 
بوده و نيازمند تعريف و اندازه گيري هستند. كاربران 
آمار اغلب اين دو مفهوم را با هم اشتباه مي گيرند، چون 
كه از تفاوت واحدهاي مشاهده مرتبط يعني بنگاه ها 
براي اشتغال بخش غيررسمي از يك سو و شغل ها براي 
اشتغال غيررسمي از سوي ديگر آگاهي لازم را ندارند. 
در همين راس��تا بود كه در نودمين نشست كنفرانس 
 )ILO( از سازمان بين المللي كار )ICL( بين المللي كار
خواسته شد در جهت تامين نيازهاي آماري در خصوص 
اقتصاد غيررس��مي، براي جمع آوري، تحليل و اشاعه 
آماره��اي تفكيكي در زمينه مق��دار،  تركيب و توزيع 

اقتصاد غيررسمي به كشورهاي عضو كمك كند.

  تعاري�ف و اس�تانداردهاي بين المللي براي 
اندازه گيري

در هر حال، اولين گام براي جمع آوري داده هاي بخش 
غيررس��مي، تدوين تعاريف از جمل��ه تعريف اقتصاد 

غيررسمي است.
كنفرانس بين المللي كار، اصطلاح »اقتصاد غيررسمي« 
را فعاليت هاي اقتصادي كارگران و واحدهاي اقتصادي 
نام مي برد كه در قانون يا در عمل پوشش داده نشده يا 

به اندازه كافي ترتيبات رسمي شدن را ندارند.
گزارش سازمان بين المللي كار در مورد كار شايسته و 
اقتصاد غيررسمي، مبناي تصميم كنفرانس بين المللي 
كار )ICL(، در خص��وص تعريف اش��تغال در بخش 
غيررسمي بود. مطابق اين تصميم اشتغال غيررسمي 
مش��تمل بر دو قس��مت است. قس��مت اول اشتغال 
در بخش غيررس��مي و مطابق با تعري��ف مصوب در 
پانزدهمين نشست آمارشناس��ان كار و قسمت دوم، 
ساير اشكال اشتغال غيررسمي )يعني اشتغال خارج از 

بخش غيررسمي( است.
مطابق تصميم اتخاذ ش��ده در پانزدهمين كنفرانس 
آمارشناسان كار، اش��تغال غيررسمي چنين تعريف 
شد: اشتغال غيررسمي عبارت است از تمام شغل ها در 
بنگاه هاي غيررسمي يا تمام افرادي كه طي يك دوره 
مرجع معين حداقل در يك بنگاه غيررس��مي شاغل 
بوده اند، صرف نظر از وضع شغلي يا اينكه شغل مورد 

نظر او شغل اصلي يا شغل دوم او بوده است.
بنگاه در اينجا به مفهوم وسيعي به كار رفته و شامل هر 
واحد توليد كالا و خدمت براي فروش يا مبادله است. 
لذا نه تنها تمام واحدهاي توليد داراي نيروي كار را در 
برمي گيرد، بلكه واحدهاي خود اشتغال و مستقل كه 
به صورت تنها يا با كمك اعض��اي خانوار و بدون مزد 
اداره مي شوند را نيز شامل مي شود. بنابراين شامل تمام 

دست فروش��ان، رانندگان انواع تاكسي، مستخدمين 
خانگي و... مي شود.

از جمله مصاديق اشتغال غيررسمي عبارتند از: اغلب 
شاغلين خانگي، اش��تغال با هدف توليد براي مصرف 

نهايي خانوار، شاغلان فاميلي بدون مزد.
از جمله ويژگي هاي مزد و حقوق بگيران غيررسمي هم 
عبارتند از: نداشتن قرارداد يا حكم كارگزيني، پرداختن 
نشدن بيمه بازنشس��تگي و درمان، استفاده نكردن از 
مرخصي استحقاقي و استعلاجي، عدم امكان استفاده 

از حمايت هاي مربوط به فرزندآوري.
مطابق چارچ��وب مفهومي مص��وب در هفدهمين 
كنفرانس آمارشناسان كار، اشتغال در بخش غيررسمي 
بر مبناي بنگاه با اشتغال غيررسمي بر مبناي شغل به 
نحوي به هم مرتبط مي ش��وند. اين امر مي تواند مورد 
قبول كارشناسان حساب هاي ملي نيز باشد. يك فرد 
هم زمان مي تواند دو يا چند شغل رسمي يا غيررسمي 
داشته باش��د و به دليل افراد چند شغله است كه بايد 
شغل به جاي ش��اغل به عنوان واحد مورد مشاهده و 
سنجش اشتغال در نظر گرفته شود. افراد شاغل با توجه 

به ويژگي هاي متعدد مرتبط با شغل خود و شغل ها هم 
بايد با توجه به ويژگي هاي متعدد مرتبط با واحد توليد، 
مي توانند مبنايي براي تشخيص رسمي يا غيررسمي 

بودن شغل و بخش باشند.
محل فعاليت شاغلين به عبارت ديگر واحدهاي توليد در 
سه گروه طبقه بندي مي شوند: بنگاه هاي بخش رسمي، 

بنگاه هاي بخش غيررسمي و خانوارها.
مطابق پانزدهمين كنفرانس آمارشناسان كار در سال 
2003، بنگاه هاي غيررسمي بر اساس معيارهاي زير 

تعريف شده اند: 
- بنگاه هاي خصوصي هستند كه در چارچوب مقررات 
تشكيل نش��ده اند و داراي مالكيت فردي يا خانواري 

هستند
- به عنوان يك موجوديت مستقل از مالك خود تشكيل 

نشده اند
- حس��اب هاي مالي بنگاه و مالك از يكديگر تفكيك 

نشده است
- اندازه بنگاه از نظر تعداد شاغلان كمتر از سطح تعيين 

شده در مقررات كشور است.

- مطابق مقررات كشور ثبت نشده يا جواز كسب و كار 
دريافت نكرده اند

در بخش جمع بندي و پيشنهاد اين گزارش آمده است: 
در پايان ضمن پذيرش اين نكته كه بخش غيررسمي 
هميشه مضر نيست و مي تواند به برنامه ايجاد اشتغال، 
توليد درآمد و كاهش فقر در كش��ور كمك كند، بايد 
اذعان كرد كه خلأ آمارهاي قابل اس��تناد براي بخش 
غيررسمي در كشور كاملًا مشهود و ملموس است. توليد 
آمار اشتغال غيررسمي و آمار اشتغال بخش غيررسمي 
در كشور مي تواند ضمن راهگشا بودن در پايش تحولات 
اقتصادي كش��ور، ابزاري مهم در سياست گذاري ها و 
تصميم سازي هاي حوزه سياس��ت بازار كار با رويكرد 

جنسيتي باشد.
لذا بايد نظام برنامه ريزي كشور به اين مهم توجه كند 
و ابزاره��اي لازم را در اختيار نظام آماري كش��ور و به 
وي��ژه مركز آمار ايران قرار دهد ت��ا اندازه گيري بخش 
غيررسمي در دستور كار نظام آماري كشور قرارگرفته 
و داده هاي لازم براي پايش گذار از اقتصاد غيررسمي به 

رسمي فراهم شود.

رييس س��ازمان آموزش فني و حرفه اي كش��ور گفت: 
نبود جايگاه معتبر براي ف��رد مهارت آموخته و منزلت 
آموزش هاي مهارتي در كشور موجب فقر مهارتي شده 
اس��ت؛ بنابراين بايد نظام صلاحيت حرفه اي در كشور 
مستقر شود سليمان پاك سرشت روز شنبه در گفت وگو 
با ايرنا اظهاركرد: امروزه س��اختار و تركيب مش��اغل به 
واس��طه تغييرات مداوم محيطي و فناوري هاي جديد 
در حال تغيير است و بازاركار به نيروي ماهر و متخصص 
بيش از پيش نيازمند است. وي افزود: با ظهور فناوري هاي 
نوين و راهب��ردي در دنيا زمينه پيدايش و توس��عه آن 
در كشور ما نيز به ش��دت احساس مي شود. توسعه اين 
فناوري ها در كشور مستلزم دسترسي به نيروهاي زبده 
و مجرب در زمينه نصب و راه اندازي، تعمير، نگهداري، 
توليد، عمليات، ارتقا و توسعه ماشين، طراحي نرم افزار و 
خدمات پس از فروش، خدمات و سرويس هاي دوره اي 

در آن فناوري ها است.
رييس س��ازمان آموزش فني و حرفه اي گفت: براساس 
مطالع��ات، نيروه��اي تربيت ش��ده و فارغ التحصيلان 
دانش��گاهي با وج��ود دارا بودن دانش و اس��تعدادهاي 
ب��الا در زمينه ه��اي نظ��ري، ذهن��ي و ش��ناختي در 
حوزه هاي كاركردي و عملي از توانمندي ها، قابليت ها 
و صلاحيت هاي حرف��ه اي لازم ب��راي ورود به بازار كار 
برخوردار نيستند و خواسته هاي كارفرمايان براي جذب 

در بنگاه هاي اقتصادي را تامين نمي كند.

  توسعه بي رويه دانشگاه ها و فقر مهارتي
پاك سرشت گفت: »فقر مهارتي« مشكلي ديرينه است، 
علل و ريشه آن را مي توان در عوامل متعددي جست وجو 
كرد. يكي از اين عوامل، توس��عه بي رويه دانش��گاه هاي 
كش��ور و هجوم خيل عظيمي از جوانان به دانش��گاه به 
خصوص در رشته هاي تحصيلي نظري است. وي افزود: 
بنابراين تعادل بين رشته هاي نظري و عملي و از طرف 
ديگر توازن بين عرضه و تقاضاي نيروي انساني در بازاركار 
از بين رفت. رييس سازمان فني و حرفه اي گفت: افزايش 
تصدي گري، توسعه بي رويه دولت و استخدام نيروي 
كار در بخش دولتي منجر به شكل گيري فرهنگ پشت 
ميز نشيني شد و استقبال جوانان از رشته هاي نظري 
دانشگاهي، حمايت والدين و خانواده ها به اشاعه فرهنگ 
مدرك گراي��ي دامن زد. وي اف��زود: بنابراين هركس 
مدرك بالاتري داشت جايگاه بهتري در ادارات دولتي 
به دس��ت آورد و بدين ترتيب مهارت آموزي و كس��ب 
شايستگي هاي شغلي و حرفه اي فراموش شد. به عبارتي 
عدم وجود جايگاه معتبر ب��راي فرد مهارت آموخته و 
منزلت آموزش هاي مهارتي در كش��ور باعث شده در 
كشور با »فقر مهارتي« مواجه باشيم. پاك سرشت گفت: 
از آن جايي كه عامل محرك و توسعه اقتصادي وابسته 
به دسترسي به نيروي انساني ماهر و متخصص است، 
بخش هاي اقتصادي نيز توسعه نيافته و در چرخه هاي 

بعدي خود امكان جذب نيروي هاي جديد را ندارد.

  راه اندازي س�امانه جامع تحليل اطلاعات 
راهكار مبارزه با فقر مهارتي

وي درخص��وص مبارزه با فقر مهارتي گفت: بايد بدانيم 
مهارت در انواع و سطوح مختلفي مطرح است كه نيروي 
كار بسته به سطح تحصيلات، نياز جامعه و تقاضاي اقتصاد 
ملي ب��ه نوع خاصي از آن ب��راي ورود و ثبات در بازاركار 

نيازمند است تا اشتغال مولد و پايدار تضمين شود.
رييس سازمان فني و حرفه اي افزود: مهارت را مي توان 
در ابعاد عمومي، فني، تخصصي، حرفه اي و غيرفني و نرم 
تقسيم كرد و شايستگي هاي مورد نياز براي ورود و طي 
مسير پيشرفت شغلي را در مولفه هاي دانش، توانش و 
بينش آموزش داد. وي اظهارداشت: آموزش هاي حرفه اي 
بايد بر اس��اس نيازس��نجي دقيق از كارفرمايان باشد و 
بر اساس ابزار  اس��تانداردهاي مشاغل و استانداردهاي 
ارزشيابي توس��ط بنگاه هاي اقتصادي تاييد شود. پاك 
سرشت افزود: لازمه تاييد اين است كه بين طرف هاي 
آموزش��ي و فعالان دنياي كار توافق انجام شود تا ضمن 
اجتناب از موازي كاري، تعادل در عرضه و تقاضاي نيروي 
كار برقرار ش��ود و علاوه بر آن سامانه هاي جامع تحليل 

اطلاعات بازاركار نيز راه اندازي و فعال باشد.

  صلاحيت حرفه اي و اعتلاي منزلت نيروي 
مهارتي

وي درباره لزوم اعتلاي منزلت نيروهاي مهارتي و شايسته 

كشور گفت: بايد نظام صلاحيت حرفه اي و »چارچوب 
صلاحيت حرفه اي ملي« در كشور مستقر شود.

پاك سرشت افزود: اين نظام علاوه بر آنكه موجب تضمين 
كيفيت خدمات آموزشي مي ش��ود، بين آموزش هاي 
رسمي و غيررسمي نيز رابطه برقرار مي كند به طوري كه 
افراد در كنار مدارك تحصيلي، گواهينامه آموزشي كه 

قابل ارزشيابي است، دريافت مي كنند.
وي افزود: همچنين به واسطه شكل گيري اين چارچوب 
بر اساس ش��اخص هاي توافقي بين بازيگران و فعالان 
دنياي آموزش و كار، مراكز ملي و منطقه اي س��نجش 
و ارزش��يابي آموزش و تعيين صلاحيت حرفه اي براي 
كارجويان و شاغلين كشور با مشاركت نظامات حرفه اي 

و صنفي ايجاد مي شود.

  مهارت آموزي نرم موجب افزايش قابليت 
كارآفريني است

رييس س��ازمان فني و حرفه اي تاكيد كرد: مهارت 
آموزي در زمينه مهارت هاي نرم نيز نكته حساسي 
است كه در كنار مهارت هاي سخت، فني و تخصصي 
بايد به آن توجه شود، يعني افراد بايد در زمينه هايي 
همچون كس��ب شايس��تگي هاي برقراري ارتباط و 
فنون مذاكره، حل مساله، رفع تعارض، تصميم گيري، 
تفكر انتقادي و خلاق، كارتيمي و مديريت زمان نيز 
توانمند باشند تا نه تنها قابليت هاي اشتغال پذيري 

و استخدام شدن آنها افزايش يابد بلكه قابليت هاي 
كارآفريني و اشتغالزايي آنها نيز ارتقا يابد.

  سازمان فني و حرفه اي در انتقال تجربيات 
به كشورهاي ديگر

پاك سرش��ت درباره ظرفيت سازمان فني و حرفه اي 
براي انتقال تجربيات به كش��ورهاي ديگر گفت: اين 
س��ازمان 50 س��ال اس��ت خدمات مهارت آموزي به 
متقاضي��ان كار ارايه مي كند و علاوه بر آن از تجربيات 
كشورهاي توس��عه يافته همچون ژاپن، كره جنوبي، 
آلمان و هند اس��تفاده مي كند بنابراي��ن از ظرفيت و 
پتانس��يل خوبي برخوردار است و مي تواند با واسطه و 
بدون واسطه اين تجارب را در اختيار كشورهاي منطقه 
و دنيا به خصوص كشورهاي دوست و اسلامي قرار دهد. 
وي تصريح كرد: شواهد نشان مي دهد، نيروهاي مهارت 
آموخته س��ازمان فني و حرفه اي كشور در كشورهاي 
پيشرفته و توسعه يافته همچون استراليا، كانادا و آلمان 
از شانس بيشتري براي كاريابي با سطح دستمزدهاي 
قابل توجه در مشاغل خوبي برخوردار شده اند. رييس 
سازمان فني و حرفه اي گفت: اين سازمان تفاهمنامه 
رسمي و سوابق ارايه خدمات آموزشي براي مهاجران 
افغانستان و عراق از طريق موسسات بين المللي نروژ 
و دانمارك داشته و با روسيه نيز مسابقه تبادل تجربه 

برگزار كرده است.

معرفي بيش از ۲۵ هزار نفري مقرري بگيران بيمه بيكاري به مراكز آموزش فني و حرفه اي
به اعتقاد فعالان ح��وزه كار، در حالي كه ماهانه درصدي 
از حق بيمه كارگران به صن��دوق تأمين اجتماعي واريز 
مي شود تا در مواقع بحراني از آن استفاده كنند اما منابع 
موجود براي پوشش ش��اغلان بيكار شده بسيار محدود 
اس��ت و دول��ت نيز بدهي خ��ود را به تأمي��ن اجتماعي 
نمي پردازد تا از اين طريق هم منابع صندوق افزايش يابد 
و هم افراد بيشتري بتوانند از مزاياي قانوني بيمه بيكاري 

بهره مند شوند.
علي اكبر لبافي، كارشناس حوزه كار در اين باره به ايسنا 
مي گويد: براي آنكه افراد بيشتري را تحت پوشش بيمه 
بي��كاري قرار بدهيم بايد مناب��ع درآمدي صندوق بيمه 
بيكاري را تقويت كنيم. پرداخت مقرري بيمه بيكاري در 
كشورهاي ديگر هم وجود دارد منتها جنبه عام دارد به اين 
نحو كه فقط نيروهاي كاري كه قبلًا مش��غول كار بوده و 
اكنون بيكارند، تحت پوشش قرار ندارند بلكه افراد بيكاري 

هم كه فاقد شغل هستند، تحت پوشش قرار مي گيرند.
به گفته لبافي، در كش��ورهاي ديگر به محض آنكه فرد از 
كار بيكار شد و شغل خود را از دست داد مورد حمايت قرار 
مي گيرد ولي در كشور ما استثناهايي در نظر گرفته شده از 
جمله اينكه در كارگاه هايي كه مشمول بهسازي و نوسازي 
هس��تند يا دچار حوادث غيرطبيعي ش��ده اند كارگران 

مي توانند از مزاياي بيمه بيكاري استفاده كنند اما همين 
كارگران اگر در كارگاه يا پروژه اي با ماهيت موقت مشغول 
كار شوند و بعد از مدتي فعاليت بنگاه يا پروژه متوقف شود 
ديگر نمي تواند از مقرري بيمه بيكاري دريافت كند چون 
استدلال اين است كه ماهيت كار او موقتي بوده و با اتمام 

قراردادش از كار خارج شده و اخراج نشده است.
به گفته اين كارش��ناس حوزه كار، منابع صندوق تأمين 
اجتماعي كه مقرري بيمه بيكاري را تأمين مي كند بايد 
تقويت شود چون هرگونه كسري در تأمين منابع موجب 
مي شود كه نتواند پوش��ش لازم را از بيمه شدگان بيكار 
داشته باشد در نتيجه عده بس��يار كمي از مزاياي پيش 

بيني شده در قانون بيمه بيكاري برخوردار خواهند شد.
افراد بيمه ش��ده و كارگراني ك��ه از مقرري بيمه بيكاري 
استفاده مي كنند در صورتي كه دوباره اشتغال به كار پيدا 
كنند، يا از قبول شغل مشابه پيش��نهاد شده خودداري 
كنند، مقرري بيمه بيكاري آنها قطع مي شود؛ همچنين در 
صورتي كه پس از برقراري مقرري بيمه بيكاري مشخص 
شود كه بيكاري بيمه شده ناشي از اراده شخصي وي بوده 
يا بيمه شده بيكار اش��تغال مجدد خود را اعلام نكرده و 
با وجود اش��تغال همچنان به دريافت مقرري ادامه دهد، 
بايد وجوه دريافتي و كمك هزينه بيكاري را به س��ازمان 

تأمين اجتماعي بازپرداخت كند.   بررسي بيمه بيكاري 
و اف��راد بهره مند از اين مزيت، يكي از مواردي اس��ت كه 
مي تواند در تحليل بازار كار كش��ورها مفيد باشد. لازم به 
ذكر اس��ت رويكرد جهاني در اين خصوص كاهش تعداد 
مقرري بگيران با تاكيد بر حفظ اش��تغال اس��ت چرا كه 
افزايش اين امر مي تواند بيانگر مشكلات اقتصادي كارگاه 

و تعطيلي آنها باشد.
بر اساس گزارش هاي مركز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي بررسي مقرري بگيران جديد 
بيمه بيكاري طي سال هاي 13۹۷-13۹5 روند افزايشي 
اين تغييرات را نشان مي دهد به نحوي كه ميزان تغييرات 
سال 13۹۷ نسبت به سال قبل، 1۷.3 درصد بوده است. 
بررسي تعداد مقرري بگيران جديد بيمه بيكاري بر حسب 
جنس نشان مي دهد كه در سال 13۹۷ مردان ۷۷ درصد از 
مقرري بگيران جديد را به خود اختصاص داده اند، همچنين 
از بين تمام مقرري بگيران جديد بيمه بيكاري، حدود ۸4 

درصد متأهل يا متكفل هستند.
اخي��راً زمزمه هاي واگ��ذاري موضوع بيم��ه بيكاري به 
كاريابي ها شنيده شده كه مورد انتقاد تشكل هاي كارگري 
قرار گرفته است. آن طور كه مقامات كارگري مي گويند 
اين اقدام در راستاي واگذاري به بخش خصوصي صورت 

خواهد گرفت در حالي كه قبلًا هم اتفاق افتاده و كاريابي ها 
مشكلاتي را براي صندوق بيمه بيكاري ايجاد كرده بودند. 
نايب رييس كانون عالي انجمن هاي صنفي كارگران با اعلام 
مخالفت شديد از واگذاري موضوع پرداخت مقرري بيمه 
بيكاري به كاريابي ها مي گويد: بر خلاف رويه كشورهاي 
ديگر هيچ گونه بسته حمايتي از نيروي بيكار شده در كشور 
پيش بيني نش��ده و هر روز شرايط دريافت مقرري بيمه 

بيكاري كه حق قانوني كارگران است، سخت تر مي شود.
چمن��ي مي گويد: پرداخت مق��رري بيمه بيكاري منت 
گذاشتن بر سر كارگر نيست و برخي تصور مي كنند مقرري 
بيمه بيكاري منتي است كه وزارت كار و دولت سر كارگران 
مي گذارند درحالي كه اين طور نيست كارگران درصدي 
از ح��ق بيمه اي كه ماهانه به تأمي��ن اجتماعي پرداخت 
مي كنند به عنوان مقرري بيمه بيكاري در شرايط خاص 
ذخيره مي كنند و چنانچه بدون ميل و اراده بيكار يا از كار 
اخراج ش��دند از آن محل به عنوان مقرري بيمه بيكاري 

استفاده مي كنند.
به گفته وي، در ش��رايطي كه آمار بيكاران كشور افزايش 
مي يابد و كارگران زيادي به دليل شرايط اقتصادي تعديل 
يا اخراج مي شوند، سخت كردن روند دريافت بيمه بيكاري 
شايسته نيست زيرا كارگري كه از كار بيكار شده نان آور 

يك خانواده است و اگر مستأجر هم باشد شرايط زندگي 
او سخت و دش��وارتر خواهد بود. در همين حال مديركل 
حمايت از مشاغل و بيمه بيكاري وزارت كار در گفت وگو 
با ايسنا، با اعلام آخرين آمار كارگران تحت پوشش بيمه 
بيكاري مي گويد: هم اكنون 25۸ هزار نفر در كشور در حال 
دريافت مقرري بيمه بيكاري هستند كه اين ميزان نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته 12 درصد افزايش داشته است.

به گفته وي، بيمه بيكاري به ميزان سه درصد مزد بيمه 
شده است كه توسط كارفرما تأمين و پرداخت مي شود و 
پرداخت مقرري بيمه بيكاري از اين محل صورت مي گيرد.

ياوري مي گويد: يكي از وظاي��ف وزارت كار در خصوص 
مقرري بگيران بيمه بيكاري فراهم كردن زمينه اشتغال 
مجدد آنها اس��ت كه تا پايان دي ماه سال گذشته زمينه 
اشتغال بيش از 14 هزار نفر در كشور براي مقرري بگيران 

بيمه بيكاري فراهم شده است.
مديركل حمايت از مشاغل و بيمه بيكاري وزارت كار با بيان 
اينكه سازمان آموزش فني و حرفه اي مكلف است نسبت به 
ارايه آموزش هاي مهارتي به مقرري بگيران اهتمام ورزد، از 
معرفي بيش از 25 هزار نفر از مقرري بگيران بيمه بيكاري 
به مراكز آموزش فني و حرفه اي براي يادگيري و بازآموزي 

مهارت خبر داد.
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 اشتغال ۸۰  هزار كارگر
قطعه ساز در معرض تهديد

كريم ياوري، مديركل حمايت از مشاغل و بيمه 
بي��كاري وزارت كار درباره اينكه حدود هش��تاد 
هزار نفر كارگر در س��يصد كارگاه قطعه س��ازي 
به طور مستقيم مش��غول فعاليت و توليد قطعه 
هستند، گفت: صنعت قطعه سازي، مشاغل غير 
مستقيم فراواني را نيز رونق مي بخشد.بر اساس 
دستور صريح وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در 
جهت صيانت از نيروي انساني شاغل در صنايع 
قطعه س��ازي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
جلس��ات متعددي را براي حل مش��كل صنعت 
مذكور با انجمن هاي صنفي كارفرمايان صنعت 
مذكور برگزار كرده و از جمله تصميمات متخذه 
در پايان س��ال ۹۷ تقس��يط بدهي هاي بيمه اي 
قطعه س��ازان و حتي پرداخ��ت حق بيمه جاري 
طي س��ه ماهه پاياني س��ال قبل ب��ر مبناي %۷ 
پرداخت نقدي و مابقي به صورت اقساط دوازده 
ماهه بوده است. ياوري افزود: براي حل مشكلات 
صنايع قطعه سازي ابتدا بايد سهامداران، مالكان، 
مديران و كارفرمايان بنگاه ها اهتمام و توجه ويژه 
و لازم به عمل آورند و دستگاه ها و وزارتخانه هاي 
صادر كننده مج��وز فعاليت نيز كمال همراهي و 
همكاري را به عمل آورند در غير اين صورت بايد 
از طريق كارگروه هاي تسهيل و رفع موانع توليد 
استاني به رياست استانداران و ستاد ملي تسهيل 
و رفع موانع توليد كش��ور به رياست وزير صنعت 
معدن و تجارت موضوع پيگيري و مشكلات حل 
و فصل شود.  مديركل حمايت از مشاغل و بيمه 
بيكاري وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي ادامه داد: 
عمده مشكلات مرتبط با واحد هاي قطعه سازي 
كمبود نقدينگي – بدهي هاي مالياتي، بانكي و 
بيمه اي و طلب از خودرو سازان و نوسانات قيمت 
ارز و كاهش سفارشات و فروش محصولات است.  
ياوري گف��ت: اميدواريم با پرداخ��ت مطالبات 
قطعه س��ازان از س��وي توليد كنندگان خودرو و 
همراهي بانك ه��ا و جلوگيري از واردات و قاچاق 
كالا و توليدات مشابه داخل، حمايت همه جانبه اي 
از اين صنعت اشتغال زا به عمل  آيد. وي گفت: بر 
اساس دستور وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي اين 
وزارتخانه در جهت صيانت از نيروي كار و تثبيت 
اشتغال و پايداري توليد و حفظ حيات اقتصادي 
بنگاه ها همه گونه همراهي و همكاري و مساعدت 
را با مديران و كارفرمايان تاكنون مبذول داشته از 

اين به بعد نيز ادامه خواهد يافت.

1۲7 گزينه بهتر پيش روي 
سرمايه گذار خارجي

عضو كميس��يون اقتصادي مجلس گفت: تا زماني 
كه فرار مالياتي، رانت و فس��اد در اقتصاد ما وجود 
داشته باش��د، انگيزه فعاليت سالم اقتصادي وجود 
ندارد. در چنين شرايطي ايجاد اشتغال پايدار معنا 
پيدا نمي كند. سيدفريد موس��وي با بيان اينكه ما 
مي خواهيم با تخصيص بودجه و اعتبارات ش��غل 
ايجاد كنيم، يعني در واقع با پاشيدن پول؛ اشتغال 
درو كنيم، عنوان كرد: تجربه نش��ان داده است كه 
چنين برنامه اي موفق نيست. اقتصاد ما بيمار هاي 
مزمني دارد كه حتي اگر اين تخصيص ها هم اتفاق 

بيفتد، دستاورد مطلوبي نخواهيم داشت. 
او ادامه داد: ما بر اس��اس نگرش هاي سنتي دنبال 
ايجاد اشتغال هستيم. واقعيت اين است كه فضاي 
كسب و كار نامناسب اس��ت و تزريق هر نوع منابع 
براي ايجاد اشتغال را عملا خنثي مي كند. تا زماني 
كه نتوانيم بستر مناسب براي فعاليت هاي اقتصادي 
را به وجود بياوريم، تا زماني كه انگيزه فعاليت سالم 
اقتصادي در كشور وجود نداش��ته باشد، تا زماني 
كه فرار مالياتي، رانت و فس��اد در اقتصاد ما وجود 
داشته باش��د؛ انگيزه فعاليت سالم اقتصادي وجود 
ندارد، در چنين شرايطي ايجاد اشتغال پايدار معنا 
پيدا نمي كند. نماينده مردم ته��ران در مجلس با 
تاكيد بر اينكه فضاي كسب و كار ما نامناسب است، 
گفت: علاوه بر غيرش��فاف و رانتي ب��ودن اقتصاد، 
بنگاه هاي اقتص��ادي ما درگير مقررات پيچيده اي 
هس��تند و كارآفرينان با انواع و اقس��ام فش��ار ها از 
طرف دستگاه هاي مختلف روبه رو مي شوند. در اين 
شرايط و زماني كه اراده مناسبي براي بهبود شرايط 
وجود نداشته باشد، هر ميزان نيز منابع تزريق كنيد، 
فايده اي ندارد. او عنوان كرد: ما مي دانيم در شرايط 
كنوني تخصي��ص منابع با چه مش��كلاتي روبه رو 
است، اما وقتي اين منابع به هر حال تخصيص پيدا 
مي كند شاهد اين هستيم كه مشكلاتي كه وجود 
دارد، طرح ه��ا را بي اثر مي كند.  موس��وي تصريح 
كرد: براي اشتغال روستايي 1.5 ميليارد دلار اعتبار 
تخصيص داديم و با اجراي طرح، مشاغلي نيز ايجاد 
شد. با اين همه وقتي وارد روستا ها شده و با فعالان 
اقتصادي حرف مي زنيم، مي بينيم آنها درگير هزار 
مساله و مشكل در دريافت مجوز و ادامه كسب و كار 
خود هستند. او با اشاره به اينكه رتبه بهبود فضاي 
كسب و كار ما در بين 1۹0 كشور 12۸ است، گفت: 
اين به معناي آن اس��ت كه يك سرمايه گذار براي 
سرمايه گذاري قبل از انتخاب كشور ما 12۷ گزينه 
بهتر دارد. دلي��ل آن مقررات پر پي��چ و خم توليد 
و فعالي��ت اقتصادي در ايران اس��ت.  به گفته عضو 
كميسيون اقتصادي مجلس؛ ما همچنان با همان 
نگرش هاي سنتي دنبال ايجاد شغل هستيم و مدام 
عنوان مي كنيم چرا اعتبار تخصيص داده نمي شود 
و منابع تامين نمي شوند؟ بايد اراده و عزم جدي در 
لايه هاي مختلف اجرايي و قانون گذاري كشور باشد 
تا فضاي كسب و كار بهبود يابد.  او با تاكيد بر اينكه 
بايد فعاليت سالم اقتصادي و ايجاد فضا براي چنين 
فعاليتي در اولويت قرار گيرد و چنين چيزي با شعار 
و پول پاشي امكان پذير نيست، بيان كرد: مجلس با 
تصويب قوانيني به دنب��ال ايجاد فضاي گلخانه اي 
براي رونق اش��تغال است، اما به نظر مي رسد عزم و 

اراده جدي براي ايجاد چنين فضايي وجود ندارد.



دانش و فن10اخبار

18 ميليون خانوار ايراني در محل سكونت اينترنت دارند

دسترسيميليونهاكاربربهاينترنتبيكيفيت
گروه دانش و فن | مرجان محمدي|

 بس��ياري از كاربران و مس��وولان معتقدند كه اينترنت 
در كش��ور از وضعيت خوب و مطلوبي برخوردار نيست، 
 همين دو روز پيش بود كه س��رعت اينترنت در كشور با 
افت قابل توجهي مواجه شد،  افتي كه شركت ارتباطات و 
زير ساخت به عنوان متولي اصلي اينترنت دركشور علت 
آن را قطعي دو مسير انتقال فيبر نوري در اروپا عنوان كرد. 
 به نظر مي رسد اين مش��كل همچنان ادامه دارد چرا كه 
روز گذشته وضعيت اينترنت نه تنها بهبود پيدا نكرد بلكه 
در برخي مواقع با قطعي و كندي همراه بود،  از سوي ديگر 
س��ازمان فناوري اطلاعات روز گذشته نتايج آمارگيري 
از وضعيت برخورداري خانوار ايراني و اس��تفاده افراد از 
فناوري اطلاعات و ارتباطات را منتش��ر كرد،  طبق اين 
نتايج مشخص ش��د كه ۱۸ ميليون خانوار ايراني )۷۲.۸ 
درصد( در محل س��كونت خود به اينترنت دسترس��ي 
داش��ته و ۶.۷ ميليون خانوار در محل س��كونت خود به 
اينترنت دسترسي ندارند. در همين حال از كل خانوارهاي 
داراي دسترس��ي به اينترنت در محل س��كونت، تعداد 
۱۴.۵ ميليون خانوار در نقاط شهري و ۳.۵ ميليون خانوار 
در نقاط روس��تايي زندگي مي كنند. به بيان ديگر سهم 
خانوار داراي دسترسي به اينترنت در شهر ۷۷.۹ درصد و 
در روستاها ۵۷ درصد برآورد شده است. در همين حال 
كل خانوارهاي داراي اينترنت در محل سكونت همگي 
به اينترنت پرسرعت دسترسي دارند. حدود يك ميليون 
خانوار به اينترنت پرسرعت ثابت، ۴.۴ ميليون خانوار به 
اينترنت پرسرعت سيار و ۱۲ ميليون خانوار به هر دو نوع 

اينترنت ثابت و سيار دسترسي دارند.
اما دسترس��ي داش��تن به اينترنت يك موضوع است و 
كيفيت اينترنت موضوعي ديگر، درست است كه طبق 
اعلام س��ازمان فن��اوري اطلاعات بي��ش از ۷۲ درصد 
خانوارهاي ايراني در محل سكونت خود داراي اينترنت 
هس��تند،  اما بهتر است نظرسنجي در خصوص كيفيت 
اينترنت صورت بگيرد،  نظر س��نجي كه طي چند هفته 
گذشته از س��وي وزارت ارتباطات اعلام شد و مشخص 

ش��د بيش از ۷۷ درصد كارب��ران از اينترنت و خدمات 
اينترنت و پشتيباني ش��ركت هاي ارايه دهنده اينترنت 

رضايت ندارند .
به گفته كارشناس��ان و بر اساس گزارش جديد اتحاديه 
بين المللي مخاب��رات، تعداد كارب��ران اينترنت تا پايان 
س��ال ۲0۱۸ به حدود ۳.۹ ميليارد نفر رسيد؛  آماري كه 
مشخص كرد بيش از نيمي از ساكنان جهان در اينترنت 
و فضاي مجازي حضور دارند،  طبق اين آمار مشخص شد 
كه بيشترين رشد و سرعت اينترنت به برخي كشورهاي 
آفريقايي تعلق دارد،  چرا كه در سال ۲00۵ تنها ۲ درصد 
از مردم اين قاره به اينترنت دسترسي داشتند اما در سال 
۲0۱۸ ميلادي اين مق��دار به ۲۵ درصد افزايش يافت و 
در همين مدت تعداد افراد استفاده كننده از اينترنت در 

سراسر جهان ۴ برابر بيشتر شد. 
از سوي ديگر و طبق تحقيقات مشخص شد كه در قاره 
آسيا نيز با توجه به ظهور نسل پنجم ارتباطي كاربران اين 
فناوري روز به روز در حال افزايش هستند و شركت هاي 
ارايه دهنده اينترنت براي جذب كاربر در رقابت هستند 
تا بتوانند س��هم بيش��تري را از بازار داشته باشند، حال 
اينكه در ايران روز به روز به تعداد كاربران معترض اضافه 
مي شود، كاربراني كه معتقدند شركت هاي ارايه دهنده 
اينترنت مطابق با هزينه هاي دريافتي نه تنها خدمتي انجام 
نمي دهند، بلكه معتقدند علت و افت كيفيت اينترنت را 

بايد از متولي آنكه شركت زير ساخت است پرسيد .
بر اساس اين گزارش در گذش��ته هرگاه اينترنت دچار 
قطعي يا افت شديد مي شد مسوولان علت آن را برخورد 
لنگر كشتي با فيبر نوري در دريا عنوان مي كردند، اما كم 
كم فيبرهاي نوري از راه لنگر كشتي خارج شدند و دلايل 
ديگري براي قطعي و افت كيفيت اينترنت عنوان ش��د، 
هرچند اين دليل تا به امروز نتوانسته است كاربران را قانع 
كند، اما بهتر است مسوولان همانند كشورهاي همسايه 
فك��ري به حال اينترن��ت كنند، چرا ك��ه جامعه آماري 
استفاده كننده از اين فناوري روز به روز در حال افزايش 
اس��ت و نسل هاي جديد اس��تفاده كننده از اين فناوري 

خواستار كيفيت بهتر و سرعت بالاتر هستند . گفتني است 
طبق اعلام سازمان فناوري اطلاعات، رشد سريع اينترنت 
و بررسي آمار استفاده خانوار ايراني از تلفن ثابت نيز نشان 
مي دهد در حدود ۲۴.۴ ميليون خانوار در محل سكونت 
خود به تلفن ثابت يا همراه يا هر دوي آن دسترسي دارند. 
از كل خانوارهاي كشور ۲.۹ درصد فقط تلفن ثابت، ۲0 
درصد فقط تلفن همراه و بيش از ۷۵ درصد خانوارها به 
هر دو تلفن ثابت و همراه دسترسي دارند كه سهم خانوار 
شهري ۹۹.۳ درصد و سهم خانوار روستايي ۹۷.۱ درصد 

اعلام شده است. از سوي ديگر از مجموع خانوارهاي كشور 
در حدود ۱۷.۲ ميليون خانوار در محل سكونت خود به 
رايانه دسترسي دارند كه از اين تعداد ۷.۲ ميليون خانوار 
)۲۹ درصد خانوارهاي كشور( حداقل به رايانه معمولي، 
۹.۹ ميليون خانوار حداقل به لب تاپ و ۸.۵ ميليون خانوار 
حداقل به تبلت دسترس��ي دارند. اين در حالي است كه 
۷۸ درصد خانوار شهري و ۴۴ درصد خانوار روستايي در 
كشور در محل سكونت خود به رايانه دسترسي دارند. در 
هر صورت با توجه به آمار سازمان فناوري اطلاعات بهتر 

است اين سازمان برسي هايي را نيز در خصوص كيفيت 
اينترنت و مقايسه آن با ديگر كشورهاي جهان ارايه دهد، 
هرچند كه طبق آمار ارايه شده جهاني كيفيت اينترنت 
ايران در دني��ا در رده هاي پايين قرار دارد،  حال اينكه در 
مقايسه با قيمت نيز قيمت پايين تري را به خود اختصاص 
داده اس��ت،  اما از آنج��ا كه كارب��ران معتقدند مطابق با 
هزينه هاي پرداختي خدمت مناسب و اينترنت با كيفيتي 
را دريافت نمي كنند، در نتيجه قيمت اينترنت هم براي 

آنها گران است.

نيواطلس | 
دو دانشجوي كانادايي سيستمي شامل يك اپليكيشن 
رايگان و برچسب »ان اف س��ي« ابداع كرده اند كه به 
افراد كمك مي كند با ش��نيدن زنگ س��اعت حتما از 

خواب بيدار شوند.
 بيش��تر افراد صبح هنگام به س��ختي از خواب بيدار 
مي شوند و حتي كوك كردن ساعت نيز به آنها كمك 
نمي كند به موقع از خواب بيدار شوند. درهمين راستا 
سيستم EzLarm با روش��ي ساده تر و ارزان تر سعي 

مي كند افراد را بيدار كند.
اين سيستم شامل يك اپليكيشن رايگان و برچسبي 
 NFC ارزان قيمت است. اين برچسب مجهز به فناوري
است كه بايد روي سطحي در اتاقي نصب شود كه فرد 
صبح خود را در آنجا آغاز مي كند مانند آش��پزخانه يا 
دستشويي.در اين ميان كاربر با استفاده از اپليكيشن 
iOS/ اندروي��د مي تواند زنگ س��اعت را كوك كند. 
كاربران س��اعت مورد نظر خ��ود را تنظيم مي كنند و 

موبايل را هنگام خواب كنار تختخواب قرار مي دهند.
هنگامي كه زنگ س��اعت به صدا دربيايد، هيچ راهي 
براي خاموش كردن آن در موبايل وجود ندارد. فرد بايد 
از تختخواب بلند شود و همراه خود موبايل را به محلي 
ببرد كه برچس��ب مذكور در آنجا نصب شده است. در 

مرحله بعد موبايل بايد با برچس��ب تماس يابد. به اين 
ترتيب فرد هرچقدر هم كه خسته باشد از خواب بيدار 
مي شود احتمال كمي دارد دوباره به رختخواب برگردد.

از آنج��ا ك��ه برچس��ب هاي NFC  انرژي خ��ود را از 
ميدان هاي مغناطيسي دس��تگاه هايي مانند موبايل 
دريافت مي كنند، سخت افزار به كار رفته در اين سيستم 

نيازمند هيچ گونه باتري يا خروجي برق نيست.
دو دانشجوي كانادايي كه هميشه با سرموقع از خواب 
بيدار شدن مش��كل داشته اند، اين سيس��تم را ابداع 

كرده اند. 
اين سيستم هم اكنون براي جمع آوري سرمايه اوليه 
تجاري سازي در وب سايت كيك استارتر عرضه شده 
است و افراد مي توانند با پرداخت ۱۴ دلار دو برچسب 

مخصوص دريافت كنند.

ديلي ميل |  مركز كنترل ماموريت هاي آپولو در امريكا 
قبل از پنجاهمين سالگرد فرود انسان در ماه بازگشايي 
شد. اين مركز با هزينه چند ميليون دلاري به شكل اوليه 

احيا شده است.
ناس��ا مركز كنترل ماموريت آپولو را براي بازديد عموم 
مردم بازگش��ايي كرد. اين مركز دقيقا با ظاهر ۵0 سال 

قبل خود بازسازي شده است.
اين مركز در مقر فضايي جانسون واقع در هيوستن )ايالت 
تگزاس( امريكا قرار داش��ت و تا دهه ۱۹۹0 ميلادي از 
آن براي ارسال شاتل هاي فضايي استفاده مي شد. ناسا 
براي بازگشايي اين مركز همه چيز را به همان شكل قبل 

حفظ كرده است.
اين مركز كه به مناسبت پنجاهمين سالگرد ماموريت 
آپولو ۱۱ بازگش��ايي مي ش��ود با ميليون ها دلار كمك 
مالي دوباره احيا شده است. تلاش براي احياي اين مركز 
از سال ۲0۱۷ ميلادي آغاز شد. بيش از ۵ ميليون دلار 

براي بازسازي اين مركز كنترل كمك شد.
براي آنكه شكل مركز به همان حالت قديمي بازسازي 
ش��ود، با افس��ران كنترل پرواز و مديران مركز در دهه 
۷0 و ۸0 ميلادي مصاحبه كردن��د و انبوهي از تصاوير 
و متخصص��ان قديمي را به كار گرفتن��د تا همه چيز از 
ديوارها گرفته تا فرش و كاغذ ديواري را به همان شكل 

بازسازي كنند.
براي بازسازي اين مركز حتي از پرينتر سه بعدي استفاده 
ش��د تا زير سيگاري هاي پشت صندلي تماشاچيان نيز 
احيا شود. همه اتاق هاي مركز، مشابه جولاي سال ۱۹۶۹ 
و زمان قدم گذاشتن نيل آرمسترانگ و باز آلدرين به ماه 
بازسازي شده اس��ت. هرچند تمام بخش ها و جزييات 
مركز كنترل ماموريت بازسازي شده اما عنصر متفاوتي 
نيز وج��ود دارد. تنها نكته متمايز بازس��ازي اين مركز 

كنسول هاي فرمان هستند.

رويت�رز |   منابع آگاه اع��لام كرده اند هكرهاي غربي 
موتور جس��ت وجوي اينترنتي ياندك��س يا »گوگل 

روسي« را در اواخر ۲0۱۸ ميلادي هك كرده اند.
چهار فرد آگاه ب��ه امر فاش كرده ان��د در اواخر ۲0۱۸ 
ميلادي هكرهايي كه براي سازمان هاي جاسوسي غربي 
فعاليت مي كنند موتور جست وجوي اينترنتي روسيه 
به ن��ام YAndex را هك كرده ان��د. هكرها براي اين 
منظور از بدافزار نادري استفاده كردند و سعي داشتند 

از حساب هاي كاربران جاسوسي كنند.
اين بدافزار كه Regin نام دارد توسط گروه »۵ چشم« 
)Five Eyes( ب��ه كار گرفته مي ش��ود. اي��ن گروه در 
حقيقت يك اتحاديه جاسوس��ي اس��ت ك��ه امريكا، 
انگليس، استراليا، نيوزلند و كانادا عضو آن هستند. البته 
سازمان هاي اطلاعاتي اين كشورها از اظهارنظر در اين 

باره خودداري كرده اند.
حملات س��ايبري كش��ورهاي غربي عليه روسيه به 
ندرت به طور عمومي فاش مي ش��ود. هنوز مش��خص 
نيست كداميك از اين ۵ كشور به موتور جست وجوي 
اينترنتي ياندكس حمله كرده است. اما به گفته منابع 
آگاه اين حمله بين اكتبر و نوامبر ۲0۱۸ ميلادي انجام 

شده است.
به گفته منابع آگاه هكرها در جست وجوي اطلاعات فني 
مربوط به احراز هويت كاربران ياندكس بوده اند. چنين 
اطلاعاتي به سازمان هاي جاسوسي كمك مي كند به 

پيام هاي خصوصي افراد دسترسي يابند.
س��خنگوي ياندكس نيز در بيانيه اي اين خبر را تاييد 
كرده اما جزييات بيشتري درباره آن اعلام نكرده است. 
در بيانيه ياندكس آمده است: تيم امنيتي ياندكس در 
مراحل اوليه اين حمله را رصد كرد و قبل از ايجاد هرگونه 
خسارتي حمله خنثي شد. واكنش تيم امنيتي ياندكس 

باعث شد اطلاعات كاربران در اين حمله فاش نشود.

ديلي ميل |  محققان با الهام از صدف نرم تنان و تركيب 
مواد آن نوعي شيش��ه جديد ابداع كرده اند كه قدرت 

تحمل آن ۲۴ برابر شيشه عادي است.
 دانشمندان نوع جديدي از شيشه نشكن را با توجه به 

قدرت ماندگاري صدف نرم تنان ابداع كرده اند.
هرچند صدف نرم تن��ان از اجزايي بس��يار ضعيف و 
شكننده تشكيل ش��ده اما اين پوسته هاي محافظتي 
به دليل وجود ماده اي ضد ضربه به نام Nacre به طرز 
خارق العاده اي مس��تحكم هس��تند. مواد Nacre از 
 Conchiolin  كربنات كلس��يم( و( Aragonite

)مواد پروتئيني( تشكيل شده است.
گروهي از محققان با توجه به ماهيت آجر مانند تركيب 
Nacre يك كامپوزيت شيشه ابداع كرده اند كه ۳ برابر 
قدرتمندتر از شيشه حرارت ديده و ۲۴ بار قدرتمندتر از 

شيشه عادي است.
فرانس��يس بارتلات يكي از مهندس��ان دانشگاه مك 
گيل در اين باره مي گويد: شيشه هايي كه در خودرو، 
ساختمان يا موبايل به كار مي روند بطور معمول نسبت 
به بقيه تجهيزات به كار رفته در سازه، ساختار ظريف تر 
و شكننده تري دارند. ما سعي داريم با الهام از طبيعت 

شيشه قدرتمندتر بسازيم.
Nacre  به هرحال به گفته محقق��ان با توجه به ماده

در صدف مي توان تركيبات ظريف و شكننده اي مانند 
كربنات كلس��يم را طوري فراوري كرد كه تحت فشار 

خرد نشوند.
براي اين منظور محققان با استفاده از اشعه ليزر مافوق 
بنفش روي ورقه هاي شيش��ه بوروس��يليكات با قطر 
۲۲0ميك��رون طرح هايي ۶ ضلعي ايج��اد كردند. در 
مرحله بعد لايه هاي پلاستيك روي ورقه هاي شيشه 
لمينيت شدند و س��پس شيشه به شكل كاشي هايي 

مجزا برش داده شد.

انگجت |  به نظر مي رسد كه گوگل قصد دارد به منظور 
توسعه زيرس��اخت هاي مخابراتي و ارتباطي ميان اروپا 

و آفريقا كابل هاي ارتباطي زير دريايي جديدي بكشد.
سال هاي طولاني است كه غول هاي تكنولوژي از جمله 
گوگل در تلاش��ند با افزايش سرمايه گذاري و گسترش 
نفوذ خود در حوزه هاي مختلف س��هم خود را در توسعه 
زيرساخت هاي ارتباطات و فناوري افزايش دهند و نقش 

پررنگي را در اين مورد ايفا كنند.
گفته مي ش��ود گوگل در سه سال گذش��ته بالغ بر ۴۷ 
ميلي��ارد دلار براي گس��ترش فناوري ه��اي مربوط به 
زيرساخت هاي بين المللي خود سرمايه گذاري كرده است. 
آلفابت، شركت مادر گوگل در بيانيه اي اعلام كرده است 
كه مي خواهد با كشيدن يك كابل ارتباطي زير دريايي 

اتصال جديدي را از قاره سبز اروپا به آفريقا ايجاد كند.
اين پروژه كه اكويانو نام دارد، چهاردهمين سرمايه گذاري 
مشترك گوگل در توسعه كابل هاي ارتباطي زير دريايي 

در جهان به شمار مي رود.
گوگل در اين بيانيه اعلام كرده است كه در پروژه اكويانو 
 fibre pair براي نخس��تين بار از روش س��وئيچينگ
اس��تفاده مي كند كه ب��ر خلاف س��اير روش هاي قبلي 
همچون س��وئيچينگ wavelength level است. 
طبق اعلام اين غول تكنولوژي امريكايي، اولين مراحل 
پروژه مذكور كه قرار است پرتغال را به آفريقاي جنوبي 
متصل كند، ب��ه احتمال زياد در س��ال ۲0۲۱ ميلادي 
كليد زده خواهد ش��د. گوگل همچنين در آوريل سال 
جاري ميلادي پروژه كيوري را به پايان رساند كه شيلي 
را به لس آنجلس متصل مي كرد. كابل هاي ارتباطي زير 
دريايي امروزه محوري ترين اصل در راه اندازي و برقراري 
شبكه هاي اينترنت در جهان به شمار مي روند و نزديك 
به ۹۹ درصد از حجم ترافي��ك اينترنت جهان را انتقال 

مي دهند.

زد دي نت |  مقامات دولتي آلمان و هلند قراردادي 
براي ايجاد نخستين شبكه اينترنت مشترك نظامي 

جهان را امضا كرده اند.
مقام��ات دولت��ي آلم��ان و هلن��د در هفت��ه جاري 
توافقنامه اي امضا كردند تا نخستين اينترنت نظامي 

مشترك جهان را بسازند.
اي��ن توافقنام��ه در بروكس��ل امضا ش��ده اس��ت. 
 ن��ام اينترن��ت نظام��ي هلن��دي- آلمان��ي ني��ز

Tactical Edge Networking يا بطور مخفف 
TEN اس��ت. اين نخستين باري اس��ت كه دو كشور 
براي ايجاد شبكه اينترنت مشترك نظامي با يكديگر 
هم��كاري مي كنند. البت��ه اين پ��روژه در حقيقت 
آزمايشي براي متحدكردن شبكه هاي اينترنت نظامي 

ديگر كشورهاي عضو ناتو در آينده است.
به نظر مي رسد طبق برنامه اصلي قرار است كشورهاي 
عضو ناتو شبكه هاي اينترنتي نظامي خود را با يكديگر 
به اشتراك بگذارند و استانداردهاي مشترك جديد 
و ارتقا يافت��ه اي ايجاد و در كش��ورهاي عضو به كار 

گرفته شود.
مقر اصلي TEN در كوبلنز آلمان خواهد بود و علاوه 
بر آن ي��ك مركز طراح��ي و نمونه اوليه س��ازي در 

آمرسفورت هلند ساخته مي شود.
TEN  عمليات هاي مخابرات��ي زميني ارتش آلمان 
و برنامه ارتباطات تاكتيك��ي FOXTROT وزارت 
دفاع هلند را ادغام مي كند. نيروهاي نظامي كه با اين 
ش��بكه كار مي كنند رايانه، راديو، تبلت و تلفن هاي 

يكساني دارند.
تخمين زده مي ش��ود تامين دوب��اره تجهيزات براي 
هزاران سرباز و وسيله نقليه كه با شبكه اينترنتي جديد 
همخواني داشته باشد، هزينه اي چند ميليون يورويي 

به دو كشور تحميل كند.

ساينس ديلي | 
پژوهش��گران امريكايي، نوعي اس��كنر براي تشخيص 
بيماري هاي شبكيه ابداع كرده اند كه قابل حمل است و 

هزينه كمي دارد.
مهندسان پزشكي »دانشگاه دوك« امريكا، نوعي اسكنر 
»مقطع نگاري همدوس��ي اپتيكي« اب��داع كرده اند كه 
كم هزينه و قابل حمل اس��ت و شايد به زودي جايگزين 

نسخه هاي قديمي شود.
اين اسكنر به خاطر طراحي خاص خود، ۱۵ برابر سبك تر و 
كوچك تر از سيستم هاي موجود در بازار است و با استفاده 
از موادي ساخته شده كه هزينه كمتري دارند. اين اسكنر 
در نخستين آزمايش باليني توانس��ت ۱۲0 تصوير ارايه 
دهد كه ۹۵ درصد قوي تر از تصاوير ارايه ش��ده توس��ط 
سيستم هاي تجاري كنوني هس��تند و مي توانند امكان 

تشخيص دقيق باليني را فراهم كنند.
روش مقطع نگاري همدوسي اپتيكي كه از سال ۱۹۹0 
ب��ه كار مي رود، به روش��ي اس��تاندارد براي تش��خيص 
بيماري هاي شبكيه از جمله »دژنراسيون وابسته به سن 
ماكولا«، »رتينوپاتي ديابتي« و آب س��ياه تبديل ش��ده 
است. با وجود اين، روش مقطع نگاري همدوسي اپتيكي 
به خاطر هزينه بالاي دستگاه هاي آنكه بيش از ۱00 هزار 
دلار است، كمتر مورد استفاده قرار مي گيرد. »آدام وكس«، 

استاد مهندسي پزشكي دانش��گاه دوك گفت: هنگامي 
كه بينايي از بين مي رود، بازگرداندن آن دشوار است؛ در 
نتيجه تنها روش پيشگيري از نابينايي، تشخيص به موقع 
است. هدف ما اين است كه روش مقطع نگاري همدوسي 
اپتيكي را به يك روش كم هزينه تبديل كنيم تا بيش��تر 
پزشكان بتوانند از آن استفاده كنند. روش مقطع نگاري 
همدوسي اپتيكي، با ارسال امواج صدا به بافت هاي مورد 
نظر و اندازه گيري مدت زمان بازگشت آنها كار مي كند اما 
از آنجا كه سرعت نور از صدا بيشتر است، به زمان بيشتري 
براي اندازه گيري نياز دارد. ابزار مقطع نگاري همدوسي 
اپتيكي براي اس��كن بازگش��ت امواج نور از بافت، از يك 
طيف سنج استفاده مي كند. پژوهشگران دانشگاه دوك، 
نوعي ابزار جديد مقطع نگاري همدوس��ي اپتيكي ارايه 
داده اند كه هزينه كمتري دارد و طيف نگار آن توسط وكس 

و »سانگون كيم«، دانشجوي سابق او طراحي شده است. 
طيف نگارهاي قديمي، با استفاده از تركيبات فلزي و نور 
مستقيم ساخته مي شوند و به لنزها و آينه هاي زيادي نياز 
دارند. اگرچه مجموعه اين عناصر مي تواند امكان تشخيص 
دقيق را فراهم كند اما گاهي تغييرات كوچك مكانيكي يا 

حتي تغيير دما، به بروز اشتباه منجر مي شود.
طراحي طيف ن��گار »وكس« به گونه اي اس��ت كه نور را 
روي يك مس��ير دايره اي به كار مي گيرد كه روي محلي 
ساخته ش��ده از پلاستيك چاپ س��ه بعدي قرار دارد. از 
آنجا كه مسير نور طيف نگار دايره اي است، مي تواند تعادل 
عناصر نوري را حفظ كند. دستگاه هاي قديمي مقطع نگار 
همدوسي اپتيكي معمولا بيش از ۲۷ كيلوگرم وزن دارند 
و قيمت آنها بين ۵0 هزار تا ۱۲0 هزار دلار است؛ در حالي 
كه وزن دستگاه جديد دانشگاه دوك، حدود دو كيلوگرم 
اس��ت و با قيمت كمتر از ۱۵ هزار دلار به فروش خواهد 
رسيد. وكس ادامه داد: دستگاه هاي كنوني مقطع نگاري 
همدوسي اپتيكي، به يك اتاق جداگانه نياز دارند اما اين 
دستگاه جديد، به راحتي روي يك قفسه يا روي ميز كار 

قرار مي گيرد و استفاده از آن نيز بسيار ساده است.
وي افزود: ما مش��تاق هستيم اين دستگاه جديد را براي 
جمعيت محروم جهان به كار ببريم و امكان ارزيابي دقيق 

با اين فناوري را افزايش دهيم.

اپليكيشني كه كاربر را حتما از خواب بيدار مي كند

بازگشايي مركز كنترل 
ماموريت آپولو 

 هكرها گوگل روسي را 
هك كردند

 توليد شيشه نشكن با الهام
 از صدف دريا

 اروپا به آفريقا 
متصل مي شود

آلمان و هلند اينترنت نظامي 
مشترك راه اندازي مي كنند

پيشگيري از نابينايي با يك اسكنر قابل حمل

  Mon. July 1.  دو  شنبه    10 تير 1398   27  شوال 1440  سال ششم    شماره   1414  2019 

رويداد

كاربر فراسو

 چين شريك مهم ايران
در حوزه اقتصاد ديجيتال است

رواب�ط عموم�ي وزارت ارتباط�ات | وزي��ر 
ارتباطات و فناوري اطلاع��ات گفت: ايران و چين 
در مقابله با يك جانبه گرايي و سلطه گرايي امريكا 
در حوزه فن��اوري اطلاع��ات در يك جبه��ه قرار 
دارند.  محمدج��واد آذري جهرمي وزير ارتباطات 
و فناوري اطلاعات در آس��تانه س��فر به »داليان« 
باهدف شركت در اجلاس تابستانه مجمع جهاني 
اقتصاد، صبح روزگذش��ته با سفير چين در تهران 
ديدار و گفت وگو كرد. در اين ديدار، وزير ارتباطات 
با اشاره به تاريخچه بسيار خوب روابط دو كشور بر 
ظرفيت توسعه همكاري ها به ويژه در حوزه فناوري 
اطلاعات تأكيد كرد. آذري جهرمي چين را شريك 
مهمي براي ايران در حوزه اقتصاد ديجيتال توصيف 
كرد و با اش��اره به تمايل امريكا به يك جانبه گرايي 
در حوزه فناوري در عص��ر انقلاب چهارم صنعتي 
گفت: امروز عمده ش��ركت هاي ب��زرگ جهان در 
حوزه هاي سيس��تم عامل، ش��بكه و زيرساخت و 
خدمات و سرويس، امريكايي هستند؛ بنابراين با يك 
سلطه گري خدمت محور مواجهيم. وزير ارتباطات 
تصريح كرد: جمهوري اس��لامي اي��ران و چين در 
مقابله با يك جانبه گرايي و س��لطه گري امريكا در 
حوزه فناوري اطلاعات در ي��ك جبهه قرار دارند و 

بايد همكاري هاي راهبردي خود را افزايش دهند.

گوگل كروم ۵ ميليارد بار 
دانلود شد

 نسخه اندرويد مرورگر گوگل كروم با رسيدن به مرز 
۵ ميليارد نصب، ركورد جديدي را در تعداد دفعات 
نصب و دانلود اپليكيشن در فروشگاه آنلاين پلي 
استور به نام خود ثبت كرد. گوگل كروم كه يكي از 
محبوب ترين و پركاربرد ترين مرورگرهاي اينترنتي 
در جهان به شمار مي رود، در سال هاي اخير توانسته 
با ارايه نسخه موبايلي خود نيز خود را به خوبي در دل 
كاربران گوشي هاي هوشمند جا كرده و با جلب نظر 
و توجه آنها، گوي رقابت را از ساير رقباي اندرويدي 
خود بربايد. اخبار و گزارش هاي منتش��ر شده در 
اندرويد پليس نشان مي دهد كه نسخه اندرويدي 
اين مرورگر محبوب توانسته به مرز ۵ ميليارد دانلود 
و نصب برسد كه بدين ترتيب ركورد بيشترين تعداد 
دفعات نصب نرم افزار و اپليكيش��ن را در فروشگاه 
آنلاين و اينترنتي گوگل پلي اس��تور شكسته و به 
خود اختصاص داده است. برخي از كارشناسان و 
تحليلگران فعال در حوزه فناوري بر اين باورند كه 
نسخه اندرويدي اپليكيشن مرورگر محبوب گوگل 
كروم به اين دليل با افزايش ناگهاني و بي س��ابقه 
تعداد نصب و دانلود مواجه ش��ده است كه در بروز 
رساني هاي اخير قابليت ها و امكانات جديدي به 
آن اضافه ش��ده بود. از مهم ترين و برجسته ترين 
قابليت هاي جديد نس��خه اندرويدي اپليكيشن 
گوگل كروم مي توان به افزوده شدن ويژگي هاي 
حالت تاريك dark mode و ابزار ساخت تصادفي 
رمز عبور password generator اشاره كرد.

ساخت گوشي هوشمند 
عجيب در كره شمالي

ديلي ميل| كره ش��مالي گوش��ي هوشمندي 
عرضه كرده است كه تنها برنامه هاي تاييد شده 
توس��ط دولت را اجرا مي كند و قادر به اتصال به 
واي فاي خارجي نيست. كره شمالي در تازه ترين 
اقدامات خود يك اسمارت فون ساخته كه تبليغات 
دولتي را ترويج مي دهد و دسترس��ي به اينترنت 
خارجي را مسدود مي كند. كارشناسان فناوري 
تأييد كرده اند، كره ش��مالي گوشي هوشمندي 
عرضه كرده اس��ت ك��ه تنها برنامه ه��اي تاييد 
ش��ده توس��ط دولت را اج��را مي كند و ق��ادر به 
اتصال به واي فاي خارجي نيس��ت. اين گوش��ي 
Pyongyang ۲۴۲۵ ن��ام دارد و از طري��ق  
Mirae Wi-Fi، به كاربران فقط اجازه استفاده 

از برنامه هاي معتبر دولتي را مي دهد.

بازي هاي ويدئويي امريكايي 
سارق هويت كاربران

آس�ين ايج| بررسي هاي موسس��ه امنيتي چك 
پوينت نش��ان مي دهد برخي بازي ه��اي ويدئويي 
توليدي ش��ركت امريكاي��ي اي ايِ گيم��ز به علت 
آس��يب پذيري در برابر س��رقت هويت و س��رقت 
شناس��ه كارب��ري مقاوم نيس��تند.  بررس��ي هاي 
موسسه امنيتي چك پوينت نشان مي دهد برخي 
بازي ه��اي ويدئويي توليدي ش��ركت امريكايي اي 
ايِ گيم��ز به علت آس��يب پذيري در برابر س��رقت 
هويت و س��رقت شناس��ه كاربري مقاوم نيستند. 
بررس��ي هاي مذكور كه با همكاري شركت امنيتي 
ديگري به نام سايبر اينت انجام شده، نشان مي دهد 
 كه حفره هاي خطرناكي در كلاينت بازي ش��ركت
) Electronic Arts )EAموسوم به اوريجين وجود 
دارد كه مجرمان آنلاين مي توانند از آنها سوءاستفاده 
كنند. به عنوان مثال هكرها از همين طريق مي توانند 
حساب كاربري افرادي كه از خدمات بازي هاي آنلاين 
Electronic )Arts )EA استفاده مي كنند را در 
اختيار گرفته و خود را به جاي آنها جا بزنند. مشكل 
يادشده ممكن است هم براي كاربران بازي هاي اين 
شركت كه از رايانه هاي شخصي استفاده مي كنند و 
هم براي كاربران نسخه هاي موبايي بازي هاي يادشده 
ب��ه وجود ايد. از همين طريق امكان سواس��تفاده از 
ديگر خدمات شركت يادش��ده مانند ايجاد شبكه 
گپ با دوس��تان، مديريت نمايه شخصي و غيره نيز 
وجود دارد. به همين ش��يوه مي ت��وان به نمايه هاي 
كارب��ران در فيس بوك، ايكس باكس لايو، ش��بكه 
پلي استيش��ن و نينتندو هم نفوذ كرد. كاربران بايد 
براي جلوگيري از وقوع هرگونه مشكل فرايند تاييد 
 هويت دو مرحله اي را در زمان اس��تفاده از خدمات

) Electronic Arts )EAفعال كنند.
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در آيين افتتاح دومين دوره  آموزش تسهيل گران اقتصادي- اجتماعي مطرح شد

 اجراي 30 هزار طرح اشتغال زايي توسط بنياد بركت در سال جاري
گروهبنگاهها|

مديرعامل بنياد بركتِ س��تاد اجراي��ي فرمان حضرت 
امام)ره( از اج��راي 30 هزار طرح اش��تغال زايي با ايجاد 
84 هزار فرصت ش��غلي، توسط اين بنياد در سال جاري 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومي بنياد بركت، دومين دوره آموزش 
تس��هيل گران اقتصادي– اجتماعي بنياد بركتِ س��تاد 
اجرايي فرمان حضرت امام)ره( با حضور محمد اميد معاون 
توسعه روستايي و مناطق محروم رياست جمهوري، عيسي 
منصوري معاون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي و رييس 
سازمان آموزش فني و حرفه اي، سعيد جعفري و محمود 
عسكري آزاد مديرعامل و رييس هيات مديره بنياد بركت، 
معاونان و مديران ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره(، 
شركت كنندگان در اين دوره آموزشي و جمعي از مقامات 

كشوري و لشكري آغاز به كار كرد.
مديرعامل بنياد بركتِ س��تاد اجراي��ي فرمان حضرت 
امام)ره( در آيين افتتاحيه اين دوره آموزش��ي، با اش��اره 
به ايجاد 10 هزار طرح اش��تغال زايي توسط اين بنياد در 
سال گذشته، از راه اندازي و بهره برداري از 30 هزار طرح 
اشتغال زايي ديگر در سال جاري براساس سياست گذاري و 
تأكيدات رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره(، خبر 
داد. جعفري 25 استان، 155 شهرستان و 6 هزار روستا را 
مناطق هدف اجراي اين 30 هزار طرح اشتغال زايي ذكر و 
تصريح كرد: برگزاري دومين دوره آموزشي تسهيل گران 
اقتصادي- اجتماعي بنياد بركت به منظور و با هدف تأمين 
و پرورش تعداد تسهيل گران مورد نياز براي ايجاد اين تعداد 

طرح  اشتغال زايي در كشور است.
وي خاطرنشان كرد: راه اندازي اين تعداد طرح  اشتغال زايي 
با قابليت ايجاد بيش از 84 هزار فرصت شغلي در مناطق 
روس��تايي و محروم، ضمن ايجاد اش��تغال پايدار، نقش 
عمده اي در رفع محروميت و توانمندس��ازي اقتصادي و 
اجتماعي مردمان اين مناطق دارد. جعفري با اش��اره به 
اقتدار ايران در سطح منطقه و جهان گفت: آن چه امروز در 
صحنه امنيت و اقتدار كشور شاهد هستيم، كه تحسين 
حتي دش��منان نظام را برانگيخته اس��ت، نتيجه ايثار و 
جان فش��اني هاي مردمي است كه در 40 سال گذشته از 

جان و مال خود گذشته اند.
مديرعامل بنياد بركتِ ستاد اجرايي فرمان حضرت امام 

)ره( ادامه داد: بخش اقتصادي كشور نيز بايد اين چنين 
مقتدر و توانمند باشد. متأس��فانه در حوزه اقتصاد دچار 
مشكلاتي هس��تيم. با وجود پيش��رفت هاي چشم گير 
و غيرقابل كتمان كش��ور كه حتي قاب��ل قياس با پيش 
از پيروزي انقلاب اس��لامي نيس��ت، اما هم چنان شاهد 
برخي مشكلات اقتصادي و عدم توزيع عادلانه و منصفانه 
امكانات، فرصت ها و درآمدها هس��تيم. جعفري با تأكيد 
بر مردمي كردن اقتصاد، اظهار داش��ت: ن��گاه، رويكرد، 
سياست ها، برنامه ها، راهبردها و اقدامات ما در حوزه هاي 
اقتصادي نياز به يك بازنگري اساسي دارد. وجود برخي 
محروميت ها در كشور زيبنده مردم اين سرزمين نيست 
و بايد ب��راي رفع اين معضل، برنامه ريزي كنيم. اين مهم 
انجام نمي ش��ود مگر اينكه با تكيه بر توانايي هاي جوامع 
محلي و با يك نگاه ش��بكه اي، تعامل��ي و ارزش آفريني 
بتوانيم روش هاي نوين و موثر را به كار ببريم. با شناخت 
اصولي از پديده محروميت و با نگاهي هدفمند و جهادي 
و بهره گيري از دانش روز و تجربه ديگر كشورها مي توانيم 

فقر را در كشور ريشه كن كنيم.
مديرعامل بنياد بركتِ س��تاد اجراي��ي فرمان حضرت 
امام)ره( خاطرنش��ان كرد: در همين راستا، بنياد بركت ِ 
با توجه به سياست ها و راهبردهاي ابلاغي از سوي ستاد 
اجرايي فرمان حضرت ام��ام )ره( و محمد مخبر رييس 
ستاد، مبحث الگوهاي اجتماع محور در حوزه اشتغال زايي 
را در دستور كار خود قرار داده است. ايجاد اشتغالِ منجر 
به تأمين معيش��ت پايدار، يكي از موثرترين عوامل رفع 
محروميت در مناطق روستايي و كم تر توسعه يافته است.

جعفري با تأكيد بر اينكه سال گذشته شاهد يك دگرگوني 
و تغيير در حوزه اشتغال زايي بوديم، تصريح كرد: در سال 
گذشته با 200 تس��هيل گر، موفق به راه اندازي 10 هزار 
طرح اشتغال زايي با قابليت ايجاد 40 هزار فرصت شغلي 
در 15 استان و 80 شهرستان ش��ديم. مديرعامل بنياد 
بركتِ ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره(، تسهيل گران 
را به نوعي رس��ولان و پيام آوران توس��عه و پيش��رفت و 
رش��د و ترقي جوامع محروم و روستايي خواند و خطاب 
به ش��ركت كنندگان دومين دوره آموزش تسهيل گران 
اقتصادي– اجتماعي گفت: با حضور شما تسهيل گران، 
چرخ اقتصاد در اين مناطق مي چرخد و جوامع محلي به 
سوي توسعه پايدار هدايت مي شوند. گفتني است بنياد 

بركتِ س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( در راستاي 
ماموريت هاي محول ش��ده از س��وي س��تاد اجرايي و با 
هدف توسعه اش��تغال پايدار در مناطق محروم، دومين 
دوره آموزش تس��هيل گران اقتص��ادي– اجتماعي را با 
حضور 210 ش��ركت كننده از 25 اس��تان كشور برگزار 
مي كند. 210 شركت كننده حاضر در اين دوره آموزشي، 
از مي��ان 1650 داوطلب اوليه و پ��س از قبولي در آزمون 
كتبي و پذي��رش در مصاحبه، برگزيده ش��ده و به مدت 
دو هفته مهارت هاي تسهيل گري اقتصادي- اجتماعي 
را فرامي گيرند. تسهيل گران اقتصادي- اجتماعي بنياد 
بركتِ س��تاد اجرايي فرمان حضرت ام��ام )ره( به عنوان 
حلقه هاي ارتباطي اين بنياد با مردم و دس��ت انداركاران 
اشتغال زايي در مناطق محروم، مهارت ها و تكنيك هايي 

هم چون كارآفريني، نحوه ارتباط موثر با متقاضيان اشتغال، 
رهيافت هاي مشاركت، شناسايي جامعه مخاطبان هدف، 
آيين نامه ها و طرح هاي اشتغال زايي بنياد، تسهيل گري 
اش��تغال و طرح هاي كس��ب وكار، تهيه مقدمات و ابزار 
تسهيل گري و ... را در قالب 80 ساعت، آموزش مي بينند.

همچنين 20 ساعت آموزشي براي آشنايي هر چه بيشتر 
شركت كنندگان با سياست ها و رسالت هاي ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام )ره(، بنياد بركت و مفاهيم حقوقي و 

مباني اخلاقي و حرفه اي پيش بيني شده است.
تبيي��ن و تش��ريح طرح ه��ا، آيين نامه ه��ا و مدل هاي 
اشتغال زايي بنياد بركتِ ستاد اجرايي فرمان حضرت امام 
)ره( از ديگر بخش ها و محوره��اي دومين دوره آموزش 
تسهيل گران اقتصادي- اجتماعي است. شركت كنندگان 

پ��س از گذران��دن دوره 2 هفته اي آم��وزش، به عنوان 
تسهيل گران اقتصادي- اجتماعي بنياد بركتِ ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام )ره(، مفاهيم و مباني آموخته شده را در 
چارچوب طرح ها و آيين نامه هاي اشتغال زايي بنياد بركت 

به شكل عملي اجرا و پياده سازي مي كنند.
تسهيل گران اقتصادي- اجتماعي بنياد بركتِ ستاد اجرايي 
فرمان حضرت ام��ام)ره( براي راه ان��دازي، بهره برداري، 
تثبيت و پايداري كامل هر طرح اشتغال زايي، بطور معمول 

3 سال وقت صرف مي كنند و پيگير و ناظر هستند.
20 تن از اس��اتيد  نام و تراز اول مجامع دانشگاهي كشور، 
برگزاري دوره هاي پيش بيني شده در دومين دوره آموزش 
تس��هيل گران اقتصادي- اجتماعي بنياد بركتِ س��تاد 

اجرايي فرمان حضرت امام)ره( را بر عهده دارند.

باحضور معاون ستاد، استاندار و نماينده ولي فقيه انجام شد

اهداي ۴۰۰ بسته لوازم خانگي به سيل زدگان ايلام توسط ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره(
   آيين اهداي 400 بس��ته لوازم خانگي و 1000 بس��ته 
لوازم التحرير به مردم سيل زده استان ايلام ديروز با حضور 
معاون س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره(، استاندار، 

نماينده ولي فقيه و نمايندگان مجلس برگزار شد.
دكتر سيدهاشمي معاون اجرايي س��تاد اجرايي فرمان 
حضرت امام )ره( با اشاره به اهداي 400 بسته لوازم خانگي 
به مردم سيل زده ايلام گفت: مصمم هستيم در سال ۹8، 
2 هزار و 400 ش��غل را در اين اس��تان ايجاد كنيم. وي با 
بيان اينكه اين مجموعه با مشاركت مردم و بنياد بركت، ۹ 
كارخانه را در ايلام راه اندازي كرده است، خاطرنشان كرد: 
356 كارخانه را به صورت مشاركتي در كشور راه اندازي 
كرديم. سيدهاش��مي گفت: طبق آخرين آمار در ستاد 
بحران، ل��وازم خانگي ۷4 هزار خانواده در جريان س��يل 
آسيب ديده است كه ستاد اهداي 30 هزار لوازم خانگي 
به سيل زدگان را برعهده گرفته است. معاون اجرايي ستاد 

اجرايي فرمان حض��رت امام )ره( اف��زود: براي كمك به 
دامداراني كه در حادثه سيل دام خود را از دست داده اند، 
حداكثر تا 15 راس دام سبك اهدا مي شود. سيدهاشمي 
ادام��ه داد: همچنين يك ه��زار بس��ته لوازم التحرير به 
دانش آموزان بي بضاعتي كه در سيل نوشت افزار خود را 
از دست داده اند، اهدا مي شود. وي تاكيد كرد: تمامي اين 
فعاليت هاي معاون ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( 
يك پيام دارد و آن اين اس��ت كه ما در كنار سيل زدگان 
هستيم و كمك به آنها را افتخار خود مي دانيم. سيدهاشمي 
معضل كش��ور را بيكاري عنوان كرد و افزود: بزرگ ترين 
وظيفه خود را در كاهش نرخ بيكاري مي دانيم و اولويت 
ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( اشتغال است. وي با 
اشاره به اينكه در سه ماهه چهارم سال ۹۷، ۹60 اشتغال 
را در ايلام ايجاد كرديم، تصريح كرد: مصمم هس��تيم در 
سال ۹8، 2 هزار و 400 شغل را در استان ايلام ايجاد كنيم.

   ۳۰۰۰ شهيد و ۱۲۰۰۰ جانباز؛ ماحصل مقاومت 
ايلام

همچنين در اين مراسم سليماني؛ استاندار ايلام با تشكر 
از زحمات ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( در حادثه 
سيل اخير افزود: ماحصل مقاومت مردم ايلام در هشت 

سال دفاع مقدس، 3 هزار شهيد و 12 هزار جانباز است.
وي با تاكيد بر فعاليت هاي ريشه اي در استان ايلام ادامه 
داد: از آقاي مخبر؛ رييس س��تاد اجرايي فرمان حضرت 
امام )ره( درخواست داريم تا در پروژه هاي عمراني استان 

به ما كمك كند.

   س�تاد اجراي�ي فرم�ان حضرت ام�ام )ره( 
پيشگام در جبران خسارات سيل زدگان

در ادامه اين مراسم حجت الاسلام والمسلمين كريمي تبار؛ 
نماينده ولي فقيه در استان ايلام يادآور شد: رهبر انقلاب 

پ��س از حادثه س��يل بر بازس��ازي و جبران خس��ارات 
سيل زدگان تاكيد داشتند؛ ستاد اجرايي فرمان حضرت 

امام )ره( يكي از نهادهاي پيشگام در اين زمينه بود.
وي با درخواس��ت از رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت 
ام��ام )ره( مبني بر ت��لاش براي ايجاد زيرس��اخت هاي 
محروميت زدايي و ايجاد اش��تغال پايدار در استان ايلام 
گفت: در حادثه س��يل اخير، اگر مس��وولان استان ايلام 
به خوبي پيش��گيري نمي كردند، بالاترين آسيب در اين 

استان به وقوع مي پيوست.

   بالندگي نظام با تبديل تهديد به فرصت
در اين مراسم كاظم زاده؛ نماينده مردم ايلام در مجلس 
شوراي اس��لامي تاكيد كرد: اين بالندگي نظام است كه 
يك تهديد بزرگ مثل س��يل در قالب انسجام مردمي به 
فرصت تبديل مي شود. وي با اشاره به فعاليت هاي ستاد 

اجرايي فرمان حضرت امام )ره( چه در زمان وقوع سيل و 
چه پس از آن افزود: تمامي اركان نظام در زمان وقوع سيل 
به كمك مردم شتافتند و از اين اتحاد و همدلي بين مردم 

و اركان نظام تشكر مي كنيم.

   انسجام در كشور به بركت سيل
همچنين اميني؛ ديگر نماينده م��ردم ايلام در مجلس 
شوراي اسلامي خاطرنشان كرد: به بركت سيل، انسجامي 
در كشور ايجاد شد؛ تمامي مردم و مسوولان با ايجاد حس 

همدردي به صورت خودجوش به ميدان آمدند.
لازم به ذكر اس��ت در اين مراس��م از خانواده شهيد دفاع 
مقدس عبدالصادق رنجبري و شهيد مدافع حرم حشمت 
سهرابي تجليل به عمل آمد؛ همچنين به پنج خانواده كه 
در سيل لوازم خانگي شان تخريب شده بود، حواله بسته 

لوازم خانگي اهدا شد.

حل مشكل كم آبي اصفهان در 
گرو اتمام سامانه دوم آبرساني
م��ل  اصفهان|مديرعا
شركت آب و فاضلاب استان 
اصفهان گفت: 800 ميليون 
مترمكعب از سد زاينده رود 
آبگيري ش��ده است اما در 
سطح شهر هنوز افت فشار 
آب را داريم ك��ه اين امر به 
دليل عدم اتمام سامانه آبرساني استان اصفهان است. به 
گزارش »تعادل« هاشم اميني ديروز در نشست خبري 
با اصحاب رسانه و مطبوعات استان اصفهان بااشاره به 
اينكه يكم تا هفتم تيرماه هفته صرفه جويي و مديريت 
مصرف آب ناميده ش��ده است، اظهار داشت: در طول 
سال هاي اخير به ويژه در سال گذشته با توجه به مشكل 
كم آبي اصفهان، مردم اين استان همياري و همكاري 
خوبي در مديريت مصرف داشتند. وي خاطرنشان كرد: 
در سال ۹۷ به ميزان 6.۷ درصد در بخش خانگي و ۷.1 
درصد در بخش غيرخانگي، كاهش مصرف آب داشتيم 
كه درمجموع 6.۹ درصد صرفه جويي نسبت به مدت 
مشابه سال قبل را شكل مي دهد. مديرعامل شركت 
آب و فاضلاب استان اصفهان با اشاره به بارندگي هاي 
مناسب امس��ال و وضعيت خوب س��دها گفت: 800 
ميليون مترمكعب از سد زاينده رود آبگيري شده است 
اما در سطح شهر هنوز افت فشار آب را داريم كه اين امر 
به دليل عدم اتمام سامانه آبرساني اصفهان بزرگ است. 
وي با اشاره به گلايه مردم اصفهان درباره استفاده از آب 
رودخانه توس��ط صنعت فولاد اصفهان ابراز داشت: با 
قراردادي با شركت فولادمباركه قرار است اجراي شبكه 
فاضلاب در ۹ شهر به كمك اين شركت انجام و به ازاي 
آن پساب فاضلاب به فولادمباركه تخصيص يابد تا كمتر 
از آب رودخانه استفاده شود كه هفته گذشته بخشي 

از اين پروژه با حضور وزير نيرو به بهره برداري رسيد.

 لبنيات و تخم مرغ
بايد در يخچال نگهداري شود
فارس|مديركل استاندارد 
استان فارس با تاكيد براينكه 
لبنيات و فرآورده هاي لبني 
و تخم مرغ بايد در يخچال 
نگهداري شود، توصيه كرد 
كه م��ردم از خريد چنين 
محصولات��ي اگر خ��ارج از 
يخچال نگهداري مي شود، خودداري كنند. به گزارش 
ايسنا، مرتضي رهنما گفت: همزمان با فصل گرما، ميزان 
مصرف فرآورده هاي لبني، بيشتر مي شود و شهروندان 
بايد در خريد اين كالاها دقت كافي را به شيوه نگهداري، 
تاريخ تولي��د و انقضاء مصرف و ديگر مش��خصه هاي 
تاييد كننده سلامت آن كالا، لحاظ كنند. رهنما گفت: 
عمده فروشان و مراكز عرضه موظفند براي حفظ كيفيت 
و سلامت محصولات لبني داراي علامت استاندارد، اين 
محصولات را در ش��رايط دمايي مناسب و در يخچال 
با حداكثر دماي 4 درجه س��انتيگراد نگهداري كنند، 
بنابراين مصرف كنندگان اين كالاها بايد دقت داشته 
باش��ند در صورتي كه اين كالاها خارج از يخچال يا در 
دماي بيش از 4 درجه سانتيگراد نگهداري مي شود از 
خريد آنها خودداري شود. او ادامه داد: عمر محصولات 
لبني محدود بوده و بايد در يخچال هاي مناسب و دور 
از تابش مستقيم نور خورشيد نگهداري شود زيرا شير 
به دليل داشتن تركيباتي مانند قند، چربي، پروتئين 
و مواد معدني مس��تعد براي رش��د ميكروب ها است. 
مديركل استاندارد فارس با تاكيد بر اينكه مردم نبايد 
شير فله اي خريداري كنند، گفت: مصرف كره و خامه 
غير پاستوريزه، به هيچ وجه توصيه نشده است. او گفت: 
كره پاستوريزه هم تنها يك ماه در يخچال قابل نگهداري 
است و اگر مدت بيشتري قرار است نگهداري شود بايد از 

فريز كردن استفاده كنيم.

 تامين اعتبار بيمارستان ۱۰۰۰ 
تختخوابي نياز اساسي اردبيل
اردبيل|رييس دانش��گاه 
عل��وم پزش��كي اردبي��ل 
گفت: تأمين اعتب��ار براي 
احداث بيمارستان 1000 
تختخوابي اردبيل از نيازهاي 
زيرساختي حوزه سلامت 
استان اردبيل است. قدرت 
اخوان اكبري در جلسه شوراي معاونين دانشگاه علوم 
پزشكي اردبيل با اعضاي كميسيون بهداشت و درمان 
مجلس اظهار كرد: مساعدت در راستاي تأمين اعتبار لازم 
براي تأسيس بيمارستان هزار تختخوابي اردبيل و اخذ 
مجوز ماده 23 از مطالبات اصلي حوزه درمان و سلامت 
اردبيل است كه اعضاي كميسيون بهداشت و نمايندگان 
مجلس بايد نسبت به اين امر اهتمام ويژه اي داشته باشند. 
وي خاطرنشان كرد: دانشگاه علوم پزشكي اردبيل در چند 
سال اخير توس��عه و بالندگي خود را با وجود مشكلات 
عديده در ايجاد زيرساخت ها و تأمين و تهيه امكانات و 
تجهيزات موردنياز همچنان با شدت ادامه داده است. 
رييس دانشگاه علوم پزش��كي اردبيل ادامه داد: بخش 
بهداشت و درمان اردبيل نيازمند حمايت ها و كمك هاي 
جدي مسوولان كشور است و يكي از موارد مهمي كه به 
مطالبه اصلي مردم شريف استان تبديل شده ساختمان 
تروماست كه از سال 86 كار احداث آن توسط سازمان 
مسكن و شهرسازي شروع شده است. اخوان اكبري با 
اشاره به پيشرفت ۹5 درصدي اين بيمارستان بيان كرد: 
اين پروژه در جريان سفر رييس جمهور به اردبيل در حالي 
به بهره برداري مي رسد كه براي اين پروژه 12 ساله بيش 
از 50 ميليارد تومان هزينه شده و دانشگاه نيز بالغ بر 20 
ميليارد تومان بدهي به پيمانكار دارد. وي تصريح كرد: 
با تخصيص اين مبلغ دانشگاه مي تواند معوقات خود به 

پيمانكار اين پروژه را پرداخت كند.

آسيب به كشور از تقلب در 
توليد محصولات داخلي

قم|رييس س��ازمان ملي 
استاندارد با بيان اينكه ايران 
در زمينه ايزو در ميان 163 
كشور رتبه 21 را كسب كرده 
است، گفت: ايران متأسفانه 
با تقلب در توليد محصولات 
داخل��ي مواجه اس��ت. به 
گزارش مهر، نيره پيروز بخت ديروز در مراسم تكريم و 
معارفه مديركل استاندارد استان قم با بيان اينكه سازمان 
استاندارد به دور از فعاليت هاي سياسي و جناح گرايي 
اس��ت، افزود: سازمان ملي اس��تاندارد نقش مهمي در 
مولفه هاي مختلف اقتصادي دارد. رييس سازمان ملي 
استاندارد با بيان اينكه همه خدمات و كالاها از استاندارد 
خاصي برخوردار است، افزود: در بسياري از كشورهاي 
پيشرفته رويكرد فرايند محور وجود دارد در حالي كه در 
ايران رويكرد كالا محور حاكم است. پيروز بخت با اشاره 
به پيشرفت كشور در اكثر حوزه ها، افزود: ايران متأسفانه 
با تقلب در توليد محصولات داخلي مواجه است بنابراين 
اداره كل استاندارد وظيفه سنگيني براي مقابله با اين 
مساله بر عهده دارد. وي بيان كرد: شوراي عالي استاندارد 
در حوزه شهربازي ها، زمين بازي ها و مواردي از اين قبيل 
به فعاليت و خدمت رساني مي پردازد. رييس سازمان ملي 
استاندار كشور ضمن بيان اينكه سازمان ملي استاندارد 
تنها مرجع صدور گواهي حلال شناخته شده است، افزود: 
قم در زمينه اس��تاندارد در بسياري از مسائل پايه گذار 
است. وي با اشاره به ضرورت توجه به توريسم مذهبي 
افزود: توريسم مذهبي از اهميت بسياري برخوردار است 
بنابراين توجه به آن امري ضروري است. پيروزبخت با 
اشاره به فعاليت سه هزار كارمند و كارشناس استاندارد 
در سراسر كشور، افزود: 100 هزار نفر در خارج از سازمان 

با استاندارد همكاري دارند.

رفع مشكل آلايندگي ۵ واحد 
فولادي در يزد

يزد|مدي��ركل محي��ط 
 زيس��ت اس��تان يزد از رفع

80 درص��د از مش��كل 
آلايندگي پنج واحد فولادي 
بزرگ در استان يزد خبر داد. 
نيره پورملايي در گفت وگو 
ب��ا مهر با اش��اره ب��ه بحث 
آلايندگي صنايع در استان يزد اظهار داشت: كار محيط 
زيس��ت در برخورد با صنايع آلاينده بسيار دشوار است 
اما اقداماتي كه بايد در اين حوزه انجام مي شد، با جديت 
مورد پيگيري قرار گرفته است. گشت هاي شبانه ، بازرسي 
واحدها، رصد فيلترها و… از جمله اقداماتي است كه در 
راستاي كاهش آلايندگي صنايع در استان يزد به طور 
مستمر در حال انجام است. پورملايي تصريح كرد: اگر 
بخواهيم در اين حوزه استانداردها را بطور كامل لحاظ 
كنيم، بايد 80 درصد از صنايع فعلي استان را تعطيل كنيم. 
مديركل محيط زيست استان يزد تاكيد كرد: اقدامات ما 
در اين زمينه اصلاحي است زيرا معتقديم پلمب راه حل 
نهايي نيست زيرا بطور قطع تعطيلي يك واحد صنعتي، 
تبعات اقتصادي و اجتماعي بسياري را به دنبال خواهد 
داشت. وي عنوان كرد: به دنبال اقدامات اصلاحي محيط 
زيست، دو واحد فولادي كه هيچ فيلتري براي كاهش 
آلايندگي هوا نداشتند، اصلاح شدند. پورملايي با تاكيد 
بر اينكه ام��روز به موفقيت هاي بزرگي در حوزه كاهش 
آلايندگي صنايع دس��ت يافته ايم، خاطرنش��ان كرد: 
تاكنون با پيگيري هاي مستمر محيط زيست، 80 درصد 
آلودگي هاي پنج واحد فولادي در استان يزد حل شده و 
اميدواريم بتوانيم به سرعت در ساير واحدهاي صنعتي نيز 
به اين موفقيت دست پيدا كنيم. وي بيان كرد: پيش از اين 
در يزد تنها يك مانيتور نشانگر آلودگي هوا در يزد وجود 

داشت كه اين مورد نيز با مشكلاتي مواجه بود.
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بلاتكليفي ۲۰ هزار واحد 
مسكن مهر در خوزستان

اهواز|مديركل راه و شهرسازي خوزستان گفت: 
20 هزار واحد مسكن مهر بلاتكليف در استان وجود 
دارد.رضا رضايي در جلس��ه شوراي مسكن استان 
اظهار كرد: بايد براي واحدهاي مس��كن مهر فاقد 
متقاضي اقداماتي انجام گيرد و تلاش شود شرايطي 
فراهم كرد كه اين واحدها تعيين تكليف شوند. وي 
افزود: مساله تعيين تكليف واحدهاي مسكن مهر 
مورد تاكيد وزير و استاندار خوزستان است و در اين 
زمينه تلاش خواهيم كرد تا موضوعات و مس��ائل 
مس��كن مهر اس��تان را دنبال كنيم. مديركل راه و 
شهرسازي خوزستان تصريح كرد: حدود 20 هزار 
واحد مسكن مهر در خوزستان بلاتكليف هستند و 
از اين تعداد حدود 8 هزار و 500 واحد فاقد متقاضي 
هستند. رضايي عنوان كرد: يكي از استان هايي كه 
تعداد قابل توجهي از واحدهاي مسكن مهر آن راكد 
مانده، خوزستان است و در اين زمينه بايد تلاش كرد 
تا ش��رايط بهبود پيدا كند. وي ادامه داد: به جديت 
مسائل و مشكلات مربوط به واحدهاي مسكن مهر 
استان خوزستان را دنبال خواهيم كرد تا مشكلات 

استان در اين زمينه كاهش پيدا كند.

افزايش سرعت وزش بادهاي 
۱۲۰ روزه در سيستان و بلوچستان

زاهدان| ريي��س گ��روه پيش بيني و هش��دار 
هواشناسي سيس��تان و بلوچستان گفت: از روز 
سه شنبه بر ش��دت وزش بادهاي 120 روزه در 
شمال استان افزوده مي شود، به طوري كه انتظار 
مي رود بيشينه س��رعت وزش باد به بيش از ۹5 
كيلومتر بر ساعت برس��د. علي ملاشاهي اظهار 
كرد: خيزش گردوخاك و كاهش كيفيت هوا و 
كاهش ديد در جاده هاي مواصلاتي شمال استان 
به ويژه زاهدان به زابل از پيامدهاي اين وزش باد 
است. وي خاطرنشان كرد: در اين مدت در نواحي 
مركزي افزايش غبار و باد و گردوخاك با ش��دت 

كمتر پيش بيني مي شود.

ضرورت برون سپاري كارها 
به بخش خصوصي

قزوين|نماينده قزوين در مجلس دهم گفت: برون 
سپاري كارها و استفاده از بخش خصوصي در اين 
شرايط موجب چابك سازي دولت و تسريع در اجراي 
كارهاي عمراني مي شود. سيده حميده زرآبادي ظهر 
يك شنبه در مراسم افتتاح تصفيه خانه محمودآباد 
نمون��ه قزوين اظهار داش��ت: براي چابك س��ازي 
دولت و تس��ريع در فعاليت هاي عمران��ي بايد به 
بخ��ش خصوصي اعتماد و ش��رايط را براي حضور 
س��رمايه گذاران علاقه مند مهيا كني��م. زرآبادي 
يادآور شد: در برون سپاري كارها و استفاده از بخش 
خصوصي بايد دولت به تعهدات خود به موقع عمل 
كند به وي��ژه در طرح هاي »بي او تي« اين كار مهم 
است تا بخش خصوصي براي ادامه كار انگيزه لازم 

را داشته باشد.

 رشد ۳ درصدي صادرات
از گمركات كرمانشاه

كرمانشاه|مديركل گمركات استان كرمانشاه از 
رشد 3 درصدي صادرات از گمركات استان طي 3 ماه 
نخست امسال خبر داد. به گزارش اداره كل گمركات 
استان كرمانشاه خليل حيدري اظهار داشت: در3 
ماهه نخست س��ال جاري 60۹ ميليون دلار كالا 
ب��ه وزن يك ميليون و 365 هزارت��ن از گمركات و 
بازارچه هاي مرزي استان كرمانشاه به خارج از كشور 
صادر شد است كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
 از لح��اظ ارزش 3 درص��د افزاي��ش و از حيث وزن
14 درصد رشد داشته است. وي افزود: 345 ميليون 
دلار با وزن ۷83 هزار تن از كالاهاي فوق درگمركات 
كرمانشاه، پرويزخان، خسروي و پاوه اظهار و صادر 
شده است كه اين ميزان نسبت به مدت مشابه سال 
گذش��ته از نظر ارزش 15 درصد افزايش و از حيث 
وزن نيز 8 درصد رشد داشته است. مديركل گمركات 
استان كرمانشاه بيان داشت: ساير گمركات كشور 
نيز در اين مدت 264 ميليون دلار كالا با وزن 582 
هزارتن از طريق مرزهاي استان كرمانشاه به خارج 
از كشور صادر كرده اند كه اين ميزان نسبت به مدت 
مشابه سال گذش��ته از نظر وزن 22 درصد افزايش 
و از حيث ارزش 10 درصد كاهش داش��ته اس��ت. 
وي عمده كالاهاي صادراتي از طريق اين گمركات 
را گوجه فرنگي ت��ازه يا س��ردكرده، هندوانه تازه، 
ميله هاي آهني يافولادي گرم نوردشده، انواع بستني 
حتي داراي كاكائو، لوازم خانه داري و پاكيزگي از مواد 
پلاستيكي، كولرهاي آبي خانه با هوادهي حداكثر 
8000 فوت مكعب در دقيق��ه، پنير، خربزه، دوغ، 
ماست، كود شيميايي اوره و ظروف ملامين عنوان 
كرد و افزود: بيش��تر كالاهاي فوق به كش��ور عراق 

صادر مي شود.

ورودي كوير مرنجاب 
الكترونيكي مي شود

كاشان|اس��ماعيل بايبوردي فرماندار آران و 
بيدگل مي گويد: جاده مواصلاتي منطقه مرنجاب 
ب��ا هزينه اي بيش از يك ميلي��ارد ريال ترميم و 
اصلاح شد. وي همچنين از نصب علائم راهنمايي 
و رانندگي جاده 46 كيلومتري كوير مرنجاب با 
هزينه اي بيش از 200 ميلي��ون ريال خبر داد و 
افزود: با نصب و راه ان��دازي دو آنتن بي تي اس و 
اختصاص 25 ميليارد ريال از محل اعتبارهاي ملي 
پوشش آنتن دهي تلفن همراه در كوير مرنجاب 
كامل شد. وي افزود: براي ساخت مجتمع هاي 
خدماتي – رفاهي و س��ازه هاي متناسب با كوير 
در مرنج��اب، نقاط��ي جانمايي و با تع��دادي از 

سرمايه گذاران مذاكراتي صورت گرفته است.

چهرههاياستاني

نظرگاه
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شهرهاي فقير؛ روستاهاي خالي
جمعيت روستايي كشور در ۵۰ سال گذشته از ۷۵ درصد 
به ۲۵ درصد رس��يده است. روستاها يك به يك خالي از 
سكنه مي شود و روستانش��ينان به هواي يافتن زندگي 
بهتر، پا روي خاطره جمعيش��ان از روس��تا گذاشته و به 
عزم زندگي در شهر مي كنند، آن هم شهرهايي كه هيچ 
آمادگي براي مهمانان تازه رسيده نداشته و ندارد. نتيجه 
چنين وضعيتي نه تنها از بين رفتن زيست روستايي بوده 
بلكه به شكل گرفتن شهرهايي فقير و عاري از زيرساخت 
ختم مي شود كه به دليل مهاجرت بي رويه غيرقابل كنترل 
شده و به بستري براي انواع آسيب هاي اجتماعي تبديل 
مي ش��ود. اگرچه در چند س��ال اخير به سبب بالا بودن 
هزينه زندگي در شهر و مشكلات اقتصادي شهرنشينان، 
مهاجرت معكوس يعني بستن بار زندگي از شهر و اقامت 
در روستا هم شكل گرفته است اما هنوز آنطور كه آمارها 
نش��ان مي دهد، ش��اخص مهاجرت معكوس چشمگير 

نيست. 

  اش�تغال پايدار؛ ضامن مان�دگاري مردم در 
روستا

آنطور كه آمارها نشان مي دهد، در پنج سال گذشته 
چهار ميليون و ۷۰9 هزار و 149نفر در داخل كش��ور 
مهاج��رت كرده اند كه س��هم مناطق ش��هري از آن 
84.4 درصد و مقاصد روس��تايي 1۵.6 درصد است. 
در س��ال 8۵ جمعيت مهاجران در كشور 1۲ميليون 
و 148هزار و 1۵۰نفر بود كه ۷4.1 مقصد ش��هري و 
۲۵.9 مقصد روستايي داشتند. از طرف ديگر با توجه 
به آخرين نتايج سرشماري عمومي نفوس و مسكن در 
سال 139۵، جمعيت در معرض مهاجرت در اين سال 
نسبت به س��ال 138۵ حدود ۲.6 برابر كاهش يافته 
است. اين در حالي است كه در سال 139۰ جمعيتي 
بالغ بر پنج ميليون و ۵34 هزار و 666 نفر در كش��ور 
مهاجرت كردند كه مقصد ۷۷.۷ درصد آنان ش��هري 
و ۲۲.3 درصد روس��تايي بوده است. بر اساس آخرين 
آمارها، حدود 33 هزار روستا و آبادي در كشور خالي 
از سكنه شده اند. با اينكه برخي نهادها از آغاز مهاجرت 
معكوس در كش��ور خبر مي دهند ام��ا آمارها چنين 
ش��رايطي را تاييد نمي كند به ش��كلي كه از مجموع 
مهاجرت ها تنها 1۵.6 درصد )۷36هزار و ۲۵3 نفر( به 
مقصد روستاها مهاجرت كرده اند. اين شرايط در حالي 
است كه ميانگين شهرنشيني در جهان ٥٣ درصد و 
در ايران ٧٢ درصد ثبت ش��ده اما قانون برنامه ششم 
توس��عه، دولت را مكلف كرده كه تا پايان اين برنامه، 
ميزان حاشيه نشيني ۲۵ درصد كاهش يابد و اين ميان 

برخي مسوولان ايجاد اشتغال پايدار را عامل ماندگاري 
مردم در روستاها مي دانند. محمد اميد، معاون توسعه 
روس��تايي و مناطق محروم نهاد رياس��ت جمهوري 
چندي پيش با تاكيد بر وقوع مهاجرت معكوس درباره 
اين موضوع بيان كرد: ۲6 درصد جمعيت كشور معادل 
۲1 ميليون نفر در روس��تا ها زندگي مي كنند. دولت 
دوازدهم توجه خوبي به اش��تغال و توس��عه روستا ها 
داش��ته و به اين منظور نيز يك و ني��م ميليارد دلار از 
منابع صندوق توسعه ملي به ايجاد اشتغال پايدار در 
روس��تا ها اختصاص يافت كه بانك ها نيز معادل اين 
رقم را به آن اضافه كرده و در مجموع 18 هزار ميليارد 
تومان به منظور ايجاد اشتغال در مناطق روستايي و 

عشايري تأمين شد.
او افزود: نرخ س��ود اين تس��هيلات نيز پايين و بين 4 تا 
6 درصد و دوره بازپرداخت آن 9 س��اله است. همچنين 
سهم اشتغال روس��تايي از سبد اش��تغال كشور از پنج 
درصد به ۲۵ درصد افزايش يافته اس��ت. س��ال 139۷ 
قطعا مهاجرت معكوس در كشور اتفاق افتاده و مهاجرت 

از روستا ها به شهر ها كمتر ازمهاجرت از شهر ها به روستا ها 
بوده است.

اظهارات اميد در حالي اس��ت كه روز گذشته محمود 
عسگري آزاد، رييس هيات مديره بنياد بركت با بيان 
اينكه جمعيت روستايي در كشور طي ۵۰ سال گذشته 
از ۷۵ درصد به ۲۵ درصد رس��يده اس��ت، درباره اين 
موضوع بيان كرد: سه چالش در راه اشتغال كشور وجود 
دارد و نخستين آنها پايين بودن تعداد اشتغال ما نسبت 
به شاخص هاي جهاني است. تعداد اشتغال كشور به 
نسبت بار تكفل را 3/3 عنوان كرد و گفت: تعداد اشتغال 
به نسبت بار تكفل در جهان ۲/۲ است و اميدواريم كه 
تعداد اشتغال كشور كه اكنون ۲4 ميليون نفر است به 

36 ميليون نفر برسد.
عسگري آزاد مشكل دوم كشور را پايين بودن بهره وري 
دانست و افزود: در كشور ما اشتغال موجب مهاجرت 
مي شود و مناطق توسعه يافته را بيشتر توسعه داده ايم. 
اشتغال فقط با پول حل نمي شود؛ يك و نيم ميليارد دلار 
براي توسعه روستاها اختصاص داده ايم اما اين منابع 

را از طريق سازمان هاي توسعه اي در اختيار مردم قرار 
نداده ايم بلك��ه از طريق بانك ها بين مردم پول پخش 
كرده ايم. اقدام بنياد بركت بالاتر از ايجاد اشتغال است 
چرا كه مدل جديدي را براي توسعه كشور تعريف كرده 
است. اقدام بنياد بركت استفاده از ظرفيت هاي انساني، 
اجتماعي، طبيعي و مالي در مناطق روستايي به جاي 
ايجاد س��وله و دادن وام است. تس��هيل گران كارمند 
نيستند و دفتر ندارند و محل كار آنها خانه مردم است.

  دليل مهاجرت؛ اقتصادي نيست؛ محيط زيستي 
است

در حالي كه مس��وولان معتقدند ايجاد اشتغال مي تواند 
زمينه بروز مهاجرت معكوس را فراهم كند اما پژوهشگران 
اقتصادي و جامعه شناس��ان بر اين نكته تاكيد مي كنند 
ك��ه مهاجرت از روس��تا به ش��هر اگر در دهه گذش��ته به 
دليل مش��كلات اقتصادي رخ داده اس��ت، ام��روز عوامل 
محيط زيس��تي آن را تش��ديد مي كند، بنابراي��ن ايجاد 
اش��تغال به تنهايي نمي تواند كافي باشد. رسول صادقي، 

جامعه ش��ناس و عضو هيات علمي دانشگاه تهران درباره 
اين موضوع بيان كرد: مهاجرت هايي كه در شرق، جنوب 
شرق و غرب كشور رخ داده، نش��ان از موج مهاجرت  هاي 
زيس��ت  محيطي دارد. چالش هاي زيست محيطي منجر 
به ناپايداري جمعيتي در مناطق شرقي كشور شده است. 
ناپايداري جمعيتي ك��ه در نرخ هاي ب��الاي مهاجرتي و 
رش��د منفي جمعيت معن��ا پيدا مي كند، ب��راي مناطق 
روستايي و مرزي شرق كشور، به ويژه جنوب شرقي كشور 
 و همچنين غرب كشور محس��وس و قابل  مشاهده است. 
او با بيان اينك��ه افزايش مهاجرت ه��اي داخلي مي تواند 
چالش  هاي امنيتي، اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي ايجاد 
كند، اضافه كرد: در ايران بيشترين مهاجرت ها از پيرامون به 
مركز است و در طولاني  مدت مناطق مرزي خالي از سكنه 
مي ش��ود. چالش هاي زيست محيطي منجر به ناپايداري 
جمعيتي در مناطق شرقي كشور ش��ده است. به گفته او 
ناپايداري جمعيتي بخشي از ناپايداري در ابعاد اقتصادي، 
اجتماعي، فرهنگي و زيس��ت  محيطي است و ناپايداري 
جمعيتي نه تنها بر اين ابعاد اثر گذاشته، بلكه به شدت از آنها 
نيز تأثير مي پذيرد. مهاجرت هاي داخلي در ايران بيشتر به 
دلايل اقتصادي ش��امل بيكاري  هاي بالاي مناطق مرزي 
است، به خصوص در غرب كشور كه حجم و درصد بالايي از 
بيكاري را دارند، در سيستان و بلوچستان و كرمان نيز بيكاري 
خيلي موثر بوده است، اما اتفاقي كه در چند سال اخير رخ 
داده، خشكس��الي  هاي پي  درپي  بوده كه در اين استان ها 
وجود داشته است و س��بب خالي از سكنه شدن خيلي از 
روستاها يا كم جمعيت شدن آنها شده است. صادقي با بيان 
اينكه در خوزستان هم اين پديده شكل گرفته است، افزود: 
وقتي روند را نگاه مي كنيم، متوجه مي شويم از استان هايي 
كه درگير چالش هاي زيست  محيطي شده اند، مهاجرت ها 
بيشتر شده است، روستاها خالي از سكنه مي شوند كه هم 
مهاجرت هاي روستا به شهر و هم مهاجرت هاي بين استاني 
بيشتر مي شود، بنابراين، در حال حاضر در كنار مهاجرت هاي 
اقتصادي، شاهد مهاجرت هاي زيست  محيطي هستيم. با 
اين وجود، در سرشماري هاي عمومي نفوس و مسكن وقتي 
علت  هاي مهاجرت را كه مي  پرس��ند، اشتغال، تحصيل، 
سربازي، تبعيت از خانوار و غيره است و علل مطرح شده 
 در سرشماري، مسائل محيط زيستي را شامل نمي شود. 
صادقي با بيان اينكه مهاجرت نوعي اس��تراتژي بقاست، 
اضافه كرد: ماندن در مكاني كه آب ندارد، كشاورزي ندارد، 
بيكاري است و پولي كس��ب نمي شود، منطقي نيست 
و افراد به طور عمده به س��مت تهران، اصفهان، مشهد، 
كرج و غيره مي  آيند تا به امكانات بيشتري براي زندگي 

دسترسي پيدا كنند. 

لزوم برخورد با تخلف طرفين حادثه پارك تهرانپارس
حواشي برخورد ناشايست مامور پليس با يك دختر در 
پاركي در تهرانپارس همچنان ادامه دارد. گرچه پليس 
اعلام كرد ماموران خاطي بازداشت شده اند، اما فرمانده 
ناجا در اينستاگرام از انجام وظايف ماموران پليس حمايت 
كرد. انتشار تصاوير برخورد تند مامور با دختر نوجوان در 
شبكه هاي اجتماعي سر و صداي زيادي به پا كرد. دستيار 
حقوق شهروندي معاونت زنان و خانواده رياست جمهوري 
در واكنش به ماجراي درگيري ماموران پليس با دختري 
در پارك پليس گف��ت: رعايت و حرمت قانون، با اجراي 
يكسان و قاطع آن توسط مجريان قانون ميسر مي شود 

تا آنجا كه گفته شده، حرمت امامزاده با متولي آن است.
شهناز سجادي بيان كرد: مشابه اقدام اخير مامور انتظامي 
ش��خصي نما را چند س��ال قبل نيز در ميدان هفت تير 
شخصاً مش��اهده كردم، در آن ماجرا هم زني كه شايد 
فقط روسري اش عقب بود، هم روسري و هم مانتواش در 
كشمكش پليس خلع شد و هم فرد نامحرم بدن او را لمس 

كرد، مثلًا اين خانم امر به معروف شده بود.
به گفته سجادي، مامور شخصي كه با دختر درگير شده 
و س��اير ماموران تماشاچي در صحنه به موجب قانون 
اساسي و حقوق شهروندي مستوجب تعقيب كيفري 

مطابق ماده ۵۷۰ قانون تعزيرات )مجازات اس��لامي( 
هس��تند، اين قانون مقرر دارد كه »هريك از مقامات 
و ماموران وابس��ته به نهادها و دستگاه هاي حكومتي 
كه بر خلاف قانون، آزادي شخصي افراد ملت را سلب 
كنند يا آنان را از حقوق مقرر در قانون اساسي جمهوري 
اسلامي ايران محروم كنند علاوه بر انفصال از خدمت 
و محروميت يك تا پنج س��ال از مشاغل حكومتي به 
حبس از دو ماه تا سه سال محكوم خواهند شد.« اين 
حقوقدان در رابطه با نحوه دس��تگيري مورد بحث نيز 
به ايس��نا گفت: اصل 39 قانون اساسي نيز مقرر دارد 

كه »هتك حرمت و حيثيت كس��ي كه به حكم قانون 
دستگير، بازداش��ت، زنداني و تبعيد مي شود ممنوع 
و موجب مجازات اس��ت«، لذا اين مام��ور يا ماموران 
در صحنه، طبق اصل 39 قانون اساس��ي و ماده ۵۷۰ 
قانون فوق الذكر قابل تعقيب كيفري هستند. همچنين 
چنانچه حين دس��تگيري و بازداش��ت و در زندان به 
عفت زنان و دختران ولو از سوي ماموران و حين انجام 
ماموريت تعرضي شود، تعقيب كيفري آن فرد علاوه بر 
ماده ۵۷۰ قانون فوق الذكر، به اتهام ارتكاب عمل منافي 
عفت كه بغل كردن زن نامحرم نيز از مصاديق آن است، 

به موجب ذيل ماده 63۷ قانون تعزيرات داراي مجازات 
است، به ويژه كه اين تعرض و هتك حيثيت در ملا عام 
صورت گرفته و در جهان بازتاب ناخوشايندي از چهره 

نظام جمهوري اسلامي ارايه شده است.
اين وكيل دادگس��تري ادامه داد: به موجب ماده 1۰۰ و 
1۰4 قانون مجازات اسلامي نيز به عنوان جرم عمومي و 
بدون نياز به شكايت آن دختر دادستان عمومي و انقلاب 
مكلف به ورود به اين موضوع هستند و بالطبع آن دختر 
نيز اگر قبل از دستگيري مذكور مرتكب جرم شده باشد 

تاكنون تحت تعقيب قرار گرفته است. 

خروجوزارتبهداشتازچرخههمكاريبرايغربالگريمعتادانمتجاهر
عضو هيات رييسه فراكسيون پيشگيري از جرايم و 
آسيب هاي اجتماعي مجلس، با اشاره به خروج وزارت 
بهداشت از چرخه همكاري دستگاه هاي مربوطه براي 
غربالگري معتادان متجاه��ر تاكيدكرد كه موضوع 
رهاسازي معتادان مبتلا به ايدز و هپاتيت در شهر را 

پيگيري خواهد كرد.
طيب��ه سياوش��ي ش��اه عنايتي در م��ورد انتش��ار 
اخباري پيرامون رهاس��ازي معتادان متجاهر مبتلا 
به اي��دز و هپاتيت در س��طح ش��هر به دلي��ل نبود 

همكاري دس��تگاه هاي مربوطه، گفت: در گذش��ته 
دستگاه هاي مربوطه در يك اقدام مشترك به گونه اي 
برنامه ريزي كرده بودن��د كه اين معتادان غربالگري 
و كنترل ش��ده بودن��د، ام��ا مدتي بود ك��ه وزارت 
بهداش��ت و درم��ان از اين چرخه هم��كاري خارج 
 ش��ده و قرار بود ك��ه از طريق تعامل اين مش��كل را

 حل كنند.
او ادامه داد: غربالگري معتادان باعث شده بود كه آنها 
شناسنامه دار شوند، ضمن اينكه وضعيت بهداشتي 

آنها كنترل مي شد و معتاداني كه بيمار بودند تحت 
نظ��ارت اين دس��تگاه ها به ويژه وزارت بهداش��ت و 
درمان قرار مي گرفتند و به آنها خدمات درماني ارايه 
مي شد تا از گس��ترش بيماري آنها جلوگيري شود. 
اين نماينده م��ردم در مجلس دهم، ب��ه خانه ملت 
گفت: بي ترديد ارايه خدم��ات در اين بخش تنها به 
بهره مندي از فضاي گرمخانه ها و استفاده از امكانات 
موجود در آن محدود نمي ش��د، بلكه مواردي براي 
آن تعريف ش��ده بود كه تحقق آنها مس��تلزم ورود 

معاونت اجتماعي شهرداري به اين موضوع مي شد. 
عضو هيات رييسه فراكسيون پيشگيري از جرايم و 
آسيب هاي اجتماعي مجلس، تاكيد كرد: هم اكنون 
قرار شد كه نشستي با مسوولان دستگاه هاي مربوطه 
در اين حوزه داشته باشيم و بطور قطع اين موضوع را 

نيز بطور جدي پيگيري كنيم.
ريي��س پليس مبارزه ب��ا مواد مخدر ته��ران بزرگ 
به تازگي در م��ورد وضعيت اردوگاه هاي كار اجباري 
ب��راي معتادان متجاه��ر گفته اس��ت: »برابر قانون 

معتادان متجاهر توسط پليس جمع آوري و در مركز 
غربال، غربالگري مي ش��وند كه متاسفانه افرادي كه 
داراي بيماري هاي خطرن��اك مانند ايدز، هپاتيت، 
بيماري هاي عفوني و رواني هستند، رها مي شوند و 
هنوز هماهنگي لازم و ظرفيت براي اين افراد ايجاد 
نشده اس��ت و يكي از مش��كلات اصلي ما رهاسازي 
دوباره اين افراد در خيابان است و اينكه ما نمي توانيم 
تمام نقاط ش��هر را پاكس��ازي كنيم، دقيقا به دليل 

همين مشكلات است.«
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پيشنهاد ايجاد نظام نامه
براي رفع اطاله دادرسي 

رييس انجمن مددكاران اجتماع��ي ايران، تقويت 
جايگاه مددكاري اجتماعي از طريق ايجاد نظام نامه 
مددكاري را كه به رييس قوه قضاييه پيشنهاد داده 
اس��ت، عاملي براي رفع اطاله دادرسي، قضازدايي و 
پيشگيري از وقوع جرم در دستگاه قضايي دانست.

حسن موسوي چلك در مورد دليل ارايه پيشنهادي 
از س��وي وي به رييس قوه قضاييه مبني بر تدوين 
و اجرايي كردن نظام  نام��ه مددكاري، گفت: يكي از 
نگراني هايي كه در حوزه اجتماعي وجود دارد، آمار 
بالاي پرونده هاي قضايي در كشور است، ضمن اينكه 
پرونده هاي ثبت ش��ده الزاما براي افراد مجرم نبوده 
و حتي ممكن است يك فردي چند پرونده قضايي 
تشكيل داده باشد و تمام پرونده ها نيز كيفري نبوده و 
بخشي از آنها حقوقي است.رييس انجمن مددكاران 
اجتماعي ايران، ادام��ه داد: البته وجود 16 ميليون 
و س��يصد هزار پرونده قضايي در كشوري كه داراي 
8۰ ميليون نفر جمعيت است، نشانه خوبي نيست، 
ضمن اينكه يكي از مشكلات در اين حوزه بالا بودن 
تعداد عناوين مجرمانه است كه برخلاف تاكيد قانون 
برنامه ششم توسعه مبني بر ضرورت كاهش عناوين 
مجرمانه، اقدام موثري در اين رابطه انجام نشده است. 
او اظهار كرد: هم اكنون بايد قوانين در حوزه قضايي 
چه قانون آيين دادرسي كيفري و چه قانون مجازات 
اس��لامي براي كاهش پرونده ها مورد بازنگري قرار 
گيرند، همچنين تقويت رويك��رد اجتماعي در قوه 
قضاييه نياز به ايجاد نظام نامه اي دارد كه هم از نظر 
ساختاري يعني جايگاه مددكار اجتماعي در اين قوه 
و سازمان هاي تابع آن و هم از بُعد اجرايي به منظور 
بهره مندي از ظرفيت نيروه��ا در اين حوزه و اجراي 
قوانين اثرگذار باشد.او افزود: در اين نظام الزاما نبايد 
همه موضوعات به طور مستقيم به سيستم قضايي 
وصل باشد. موسوي چلك يادآورشد: بخش عمده اي 
از قوانيني كه كمك مددكاري اجتماعي به سيستم 
قضايي در آنها لحاظ شده است يا اجرا نشده  يا به طور 
صحيح اجرا نشده اند، بنابراين آقاي رييسي براي رفع 
مشكل اطاله دادرسي بايد مددكاري اجتماعي را در 

سيستم قضايي تقويت كند.

زندانيان تحت پوشش بيمه 
سلامت قرار مي گيرند

معاون بيمه و خدمات سلامت سازمان بيمه سلامت 
گفت: زندانياني كه از قبل تحت پوشش بيمه سلامت 
باش��ند، در زندان نيز اين بيم��ه را دارند، اما اگر فاقد 
پوشش هرگونه بيمه اي باشند، بر اساس تفاهم نامه اي 
كه بين س��ازمان بيمه سلامت و س��ازمان زندان ها 
به زودي به امضا مي رسد، تحت پوشش بيمه سلامت 
قرار مي گيرند.كورش فرزين درباره پوش��ش بيمه 
سلامت براي زندانيان و خانواده هاي آنها افزود: اين 
بيماران و خانواده تحت تكفل آنها اگر نياز به خدمات 
درماني بستري داشته باشند، براي آنها معرفي نامه 
صادر مي شود. همچنين براي زندانيان مجهول الهويه 
نيز كد شناسه اي با عنوان كد يكتا صادر و براي آنها 
معرفي نامه صادر مي ش��ود تا خدمات بستري را در 
مراكز درماني دولتي دريافت كنند. وي ادامه داد: اين 
تفاهم نامه در حال آماده شدن است و به زودي به امضا 
مي رسد تا زندانيان و خانواده هاي آنها از خدمات بيمه 
سلامت بهره مند شوند.فرزين بيان كرد: زندانياني كه 
در حال حاضر تحت پوشش بيمه سلامت هستند، 
خدمات سلامت را در همان صندوق بيمه اي فعلي 

دريافت مي كنند.

فروش ۴۸ ميليون توماني 
نوزاد سه روزه ناكام ماند

ماموران پليس از فروش يك نوزاد س��ه روزه دريكي 
از بيمارس��تان هاي تهران جلوگيري كردند. حوالي 
س��اعت ۲۲ چهارم تيرماه امس��ال عوامل حراست 
يكي از بيمارستان هاي پايتخت با مراجعه به ماموران 
انتظامي بيمارس��تان اعلام كردند كه پ��در و مادر 
نوزادي رفتار مشكوكي داشته و مدعي هستند كه 
نوزادشان در روز شنبه، يكم تيرماه به دنيا آمده اما اين 
احتمال وجود دارد كه اين افراد پدر و مادر واقعي نوزاد 
نباشند.در همين راستا ماموران انتظامي بيمارستان 
بررسي هاي اوليه خود را آغاز كرده و در گام نخست 
تحقيقات با حضور در بخش مراقبت ويژه از نوزادان 
نارس متوجه شدند نوزاد دختري به صورت نارس و در 
هفته 34 بارداري به دنيا آمده است. آنها در گام بعدي 
تحقيقات سراغ زن و شوهر جواني كه مدعي بودند 
والدين اين نوزاد هستند، رفته و در همان تحقيقات 
اوليه مشخص شد كه نوزاد متعلق به اين زن و شوهر 
نيست.اين زن و ش��وهر 3۲ و 31 ساله كه از شهري 
ديگر به تهران آمده بودن��د در جريان تحقيقات به 
ماموران گفتند: ده سال پيش ازدواج كرده اما صاحب 
فرزند نمي شديم، براي بچه دار شدن اقدامات زيادي 
انجام داده و مبالغ بسياري هزينه كرديم اما اقداماتمان 
موثر واقع نشد تا اينكه مدتي قبل به واسطه يكي از 
دوستانم در شهرستان با خانمي 38 ساله آشنا شديم 
كه مدعي بود مي تواند نوزادي را برايمان بخرد، با اين 
زن در تهران قرار گذاشتيم و او گفت كه خانواده اي را 
مي شناسد كه مي خواهند فرزندشان را پس از زايمان 
بفروشند و سپس به تركيه بروند. در همين راستا نيز 
اين زن مدعي شد كه نوزاد پس از زايمان تحويل ما 
مي شود و ثبت مشخصاتش در شناسنامه ما صورت 
خواهد گرفت.زوج ج��وان در ادامه اظهارات خود به 
ماموران گفتند: زن ميانسالي كه رابط ما و مادر نوزاد 
بود گفت در قبال دريافت 48 ميليون تومان، اين كار را 
برايمان انجام مي دهد. در همين راستا نيز ما ابتدا يك 
ميليون تومان نقدي و سپس پنج ميليون تومان براي 
اين خانم رابط، كارت به كارت كرديم و قرار شد مابقي 
مبلغ را نيز پس از تحويل نوزاد تسويه كنيم. در همين 
راستا نيز با خانم باردار كه با شوهرش در كرج سكونت 
داشتند آشنا شديم. پس از به دنيا آمدن نوزاد نيز شوهر 
اين زن به تركيه رفت و مادر نوزاد نيز قصد داشت پس 
از تحويل فرزند به ما به تركيه برود كه دستگير شديم. 

رانتوفساددرشبكههايخريدتجهيزاتبيمارستانيكمبودجديپزشكدركشور
معاون كل وزير بهداشت با اشاره به كمبود جدي پزشك در كشور 
گفت: در حال حاضر ش��اخص تعداد پزش��ك عمومي، متخصص 
و دندانپزش��ك در كش��ور 1.6 به ازاي هر 1۰۰۰ نفر اس��ت.ايرج 
حريرچي درباره وضعيت تعداد و نحوه توزيع پزش��ك در كش��ور، 
گفت: در حال حاضر در كش��ور ش��اخص تعداد پزشك عمومي، 
متخصص و دندانپزشك 1.6 به ازاي هر 1۰۰۰ نفر جمعيت است. 
اين درحالي اس��ت كه كف مورد نيازمان در اين زمينه ۲.۵ نفر به 
ازاي هر 1۰۰۰ نفر بوده و حتي بس��ياري از كشورهاي دنيا در اين 
زمينه ش��اخصي بين 3.۵ تا ۵ نفر به ازاي هر 1۰۰۰ نفر جمعيت 
دارند.او با بيان اينكه بنابراين ما در كشور با كمبود پزشك مواجهيم، 
افزود: با وجود تربيت نيروهاي پزشكي كه داشتيم، تعدادي از اين 
افراد به دليل ملاحظاتي كه در انتخاب دانش��جو وجود داش��ته و 
بنابر شرايطي كه داشتند، به خارج از كشور رفته اند. بر اين اساس 
به كمبود جدي پزش��ك دچار هس��تيم. بنابراين بايد از شاخص 
1.6 پزشك به ازاي هر 1۰۰۰ نفر به ۲.۵ پزشك در هر 1۰۰۰ نفر 
برسيم. حريرچي ادامه داد: مجلس شوراي اسلامي طي چند سال 
اخير، سياستي را اتخاذ كرد كه بر اساس آن بايد حدود 3۰ درصد 
از ظرفيت دانشگاه ها را به دانش��جويان مناطق محروم اختصاص 
دهيم و آنها هم متعهد مي ش��وند كه سه برابر دوره تحصيل شان، 
يعني ۲1 س��ال در آن منطقه محروم، كار كنند. اميدواريم با اين 
سياست كه ان شاءالله از سال آينده اولين فارغ التحصيلان آن بيرون 
مي آيند، بتوانيم در ميان مدت نياز مناطق محروم به پزشك را به 

اين صورت رفع كنيم.

  چند پزشك در روستاها مشغول به كارند؟
معاون كل وزير بهداش��ت درباره وضعيت پزشك در برخي مناطق 
روستايي و مرزي نيز گفت: قبل از اجراي طرح تحول نظام سلامت، 
بايد حدود 6۰۰۰ پزشك در مراكزمان در روستاها و مناطق محروم 
مي داش��تيم، اما فقط 44۰۰ پزش��ك در اين مناطق داش��تيم. اين 
درحالي است كه بعد از طرح تحول سلامت استانداردهايمان را بهبود 
داده و در حال حاضر 68۰۰ پزش��ك در مناطق روستايي مشغول به 
كارند. البته اين موضوع به اين معنا نيس��ت كه هر روستايي پزشك 
دارد. زيرا ما براي اينكه پزشك به يك روستا بفرستيم، سطح بندي 
داريم و براساس تعداد جمعيت بايد براي اعزم و استقرار پزشك، حد 
جمعيتي رعايت شود.حريرچي تاكيد كرد: در حال حاضر مي توانيم 
با افتخار اعلام كنيم كه هيچ روستايي نيست كه طبق استانداردهاي 
جمعيتي بايد پزشك داشته باشد، اما پزشك در آنجا نباشد. به هر حال 
گاهي درخواست مي شود كه روستاي ۵۰ خانواري يا 1۰۰ خانواري 
هم پزشك داشته باش��د، اما معمولا هيچ كجاي دنيا به اين صورت 
پزشك توزيع نمي كنند. او درباره نحوه توزيع پزشكان نيز گفت: توزيع 
پزشك ما نسبتا عادلانه است، اما اشكالش اين است كه در شرايط فعلي 
وزارت بهداشت براي پزشك عمومي و متخصصين بطور متوسط دو 
س��ال اختيار توزيع دارد و بقيه سال ها را پزشكان خودشان تصميم 
مي گيرند كه كجا خدمت كنند. بنابراين آن قسمت از توزيع پزشك كه 
دراختيار وزارت بهداشت قرار دارد، عادلانه است، اما بعد از آن شرايط 
متفاوت مي شود. به عنوان مثال مي بينيم كه در برخي تخصص ها تا 
4۰ درصدشان در تهران مستقر هستند. چنين چيزي مطلوب نيست.

نايب رييس كميسيون بهداشت درمان مجلس با انتقاد از وجود رانت 
و فساد در شبكه هاي خريد تجهيزات و كالاهاي بيمارستاني، گفت: 

براي مديريت بيمارستان ها بايد طرحي نو در انداخت.
محمد حس��ين قرباني ب��ا انتق��اد از اينكه پس از 4۰ س��ال هنوز 
ضعف هاي زيادي در مديريت بيمارستان ها وجود دارد، گفت: بايد 

طرحي نو براي اداره و مديريت بيمارستان ها در انداخت.
نايب رييس كميسيون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامي، 
اف��زود: وزير بهداش��ت تجربيات��ي در رابطه با مديريت ش��بكه و 
بيمارستان ها دارد و اين تجربيات براي اداره بيمارستان ها مي تواند 
بس��يار موثر واقع شود؛ متاس��فانه به نيروي فوق تخصصي كارآمد 
كه مي توان��د در دوره هاي مختل��ف درمان تاثيرگذار باش��د و در 
خدمت درمان باش��د پست مديريتي واگذار مي كنيم اين در حالي 
اس��ت كه چنين اقدامي به هيچ وجه بهره وري لازم براي مديريت 
بيمارس��تان ها را ندارد. او بر ضرورت اس��تفاده از تجربيات برخي 
كش��ورها و نقطه نظرات خواص براي مديريت بيمارستان ها تاكيد 
كرد و به خانه ملت گفت: برون س��پاري نيز باي��د مورد توجه قرار 
گيرد البته برون س��پاري ك��ه منوط به اصل قانون قانون اساس��ي 
يعني كوچك ش��دن دولت اما با نظارت دقيق در قالب تعرفه هاي 
دولتي، تحويل سرانه به بيمه، ميداني تر شدن بيمه ها و تلاش براي 
جلوگيري از رانت و فسادي كه امروزه در شبكه هاي خريد تجهيزات 

بيمارستان ها وجود دارد است.
نماينده مردم آس��تانه اش��رفيه در مجلس دهم، با انتقاد از اينكه 
بيمارستان هاي كشور با ضعف هاي زيادي مواجه هستند، تصريح 

كرد: پرداخت كارانه و حقوق پرسنل مراكز درماني و بيمارستان ها 
نيز بطور مداوم با تاخير روبرو اس��ت از سويي تعهد مناسب در ارايه 
خدمات وجود ندارد و مردم ساعت ها پشت در مراكز درماني معطل 

هستند.
قرباني با تاكيد بر اينكه بيمارس��تان ها بر اس��اس واقعيت ها، نياز و 
سرانه كشور س��اخته نش��ده اند، ادامه داد: توزيع عادلانه تخت ها 
مغفول ماند و ب��ا توجه به وجود اين ضعف ها در بيمارس��تان هاي 
سراس��ر كش��ور بايد تفكر جديدي براي مديريت بيمارستان هاي 
كشور داشته باشيم و بازنگري و اصلاح مديريت بيمارستان ها مورد 

توجه قرار گيرد.
ش��بكه اي ش��دن بيمارس��تان ها اقدامي مناس��ب اس��ت/ اغلب 
بيمارس��تان هاي كوچك توان پرداخت بدهي هاي خود را ندارند 
نايب رييس كميسيون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامي، 
در مورد شبكه اي شدن بيمارستان ها گفت: اغلب بيمارستان هاي 
كوچك با كمبود منابع مواجه هس��تند و توان پرداخت بدهي هاي 
خود را ندارند البته بسياري از بيمارستان هاي بزرگ كشور نيز منابع 
سرش��اري دارند كه به دليل مديريت نامناسب با مشكلات زيادي 

مواجه هستند.
او يادآور ش��د: اينكه بيمارستان هاي بزرگ معين بيمارستان هاي 
كوچك ش��وند اقدامي منطقي و درست اس��ت زيرا از نظر منابع و 
نيروي انس��اني مي توانند بيمارستان هاي كوچك را حمايت كنند 
تا مردم براي درمان خود س��رگردان نشوند و به طور قطع اين اقدام 

بهبود وضعيت بيمارستان هاي كوچك را در پي دارد.
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در پارلمان شهري پايتخت صورت گرفت

تصويب طرح آزادسازي 4 هزار ملك شهرداري
گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري |

در جريان بررسي گزارش تفريغ بودجه سال 96 
پايتخت در شوراي شهر تهران، با پيشنهاد دو 
نفر از اعضاي شوراي شهر تهران، و راي اكثريت 
اعضاي اين ش�ورا، ش�هرداري تهران مكلف به 
گزارش دهي درباره املاك واگذار ش�ده خارج 
از ضوابط قانوني به افراد غير ش�د. ش�هرداري 
همچنين مكلف ش�د كه در س�ريع ترين زمان 
ممكن 4 هزار ملك واگذار شده به افراد غير را از 

آنها بازپس گيرد.

ششم شهريور سال 95 بود كه يك سايت فعال در حوزه 
معماري و شهرسازي از پرونده موسوم به املاك نجومي 
پرده برداش��ت. به نوشته اين سايت، شهرداري تهران 
املاكي در بالاي ش��هر پايتخت را با ميانگين قيمتي 
حدود متري 2 ميليون تومان به مديران شهري، برخي 
از اعضاي شوراي شهر، برخي از نمايندگان مجلس و .. 
فروخته است. در پي اين افشاگري سازمان بازرسي كل 
كشور در نامه اي كه رسانه اي شد همراه با ارايه گزارشي 
مبسوط، مديركل دفتر ش��هردار تهران را درباره بروز 
تخلفي چند هزار ميليارد توماني در فروش غيرقانوني 
املاك اموال عمومي در شهر تهران خطاب قرار داد. در 
اين نامه به غيرقانوني بودن فروش املاك به تعداد زيادي 
از مديران شهري، اعضاي ش��وراي شهر، نمايندگان 
مجلس و حتي تعدادي افراد حقيقي بيرون از ش��ورا و 
شهرداري با قيمت هاي غيركارشناسي، اعمال تخفيف 
و تقسيط با دستور مستقيم شهردار تهران اشاره شده 
بود. هر چند محمد باقر قاليباف، شهردار وقت تهران با 
حضور در صحن ش��ورا تمام اتهامات را رد كرد و فقط 
برخ��ي واگذاري ها را به عنوان تخلف قب��ول كرد، اما 
اين موضوع تا پايان شوراي شهر چهارم محل اختلاف 
اعضاي شورا بود و بارها جلسات شورا بر سر اين موضوع 

به تنش و دعوا كشيده شد.
اما در نامه سازمان بازرسي بود كه براي اولين بار بحث 
واگذاري غيرقانوني املاك شهرداري به افراد، سازمان ها 
و نهادها نيز مطرح شد. البته بر سر تعداد املاك واگذار 
ش��ده اتفاق نظر وجود ندارد، محسن هاشمي، رييس 
شوراي شهر پنجم در واكنش به واگذاري بزرگ املاك 
شهرداري به مديران سابق شهري گفته بود: »ليستي 
كه من گرفتم حدود هزار و 100 ملك است كه واگذار 
شده اس��ت، نه فقط واگذاري به افراد، بعضي براي كار 
خير و فعاليت اجتماعي. تمام مناطق تك تك درحال 
بررسي اين املاك هستند و براي خيلي ها هم به كمك 
قوه قضاييه حكم تخليه گرفته اند و گزارش آن را بايد 

سازمان املاك و مستغلات به رسانه ها بدهد.«
اما محمود ميرلوحي، عضو شوراي شهر تهران بهمن ماه 
سال گذشته در آخرين اظهارنظرش درباره متصرفان 
املاك ش��هرداري تهران گفته بود ك��ه 2 هزار ملك 
شهرداري در مناطق شمالي تهران بعضا بدون ضابطه 
و قانون در تصرف افرادي قرار گرفته اس��ت كه اكنون 
حاضر به تخليه نيس��تند. ميرلوحي همچنين گفته 
بود: »ارزش ريالي اين املاك را محاس��به نكرده ايم، 
ام��ا همه اي��ن املاك در مناطق ارزش��مند ش��هري 

 هستند و هيچكدام پايين تر از خيابان انقلاب نيست.« 
افشين حبيب زاده، عضو كميسيون حمل و نقل شورا نيز 
در مورد آخرين وضعيت باز پس گيري املاك شهرداري 
تهران، اظهار كرد: متاسفانه اهتمام و جديت لازم براي 
باز پس گيري املاك وجود ندارد. به گفته حبيب زاده، 
شوراي شهر تهران  آمار دقيق و نهايي در مورد املاكي 
كه حق بهره برداري از آن ب��ه افراد حقيقي و حقوقي 

سپرده شده است را ندارند.
به گفته حبيب زاده، مصلحت انديشي هايي در خصوص 
بازپس گيري املاك انجام مي شود .او در اين باره گفته 
بود: »بعضا ديده ش��ده اس��ت حتي هنگامي كه براي 
بازپس گيري ملك به واحد مربوطه مراجعه مي كنند 
با تلفن رييس شان سرگردانده مي شوند كه اين مساله 

اصلا قابل قبول نيست.«
اما مجيد فراهاني، عضو كميسيون برنامه و بودجه در 
جلسه روز گذشته شوراي ش��هر تهران تعداد املاك 
واگذار شده را بيش از 4 هزار ملك بر شمرد و گفت: بر 
اس��اس آخرين آمار سازمان املاك و مستغلات بيش 
از 4 ه��زار ملك و پلاك ثبتي خ��ارج از بند ۶ ماده 55 

واگذار شده است.
او طي پيشنهادي به لزوم بازپس گيري املاك واگذار 
شده خارج از مقررات بند ۶ ماده 55 تاكيد كرد و گفت: 
يكي از موضوعاتي كه هميشه دغدغه ما بود، پيگيري 
املاك و مستغلات ش��هرداري تهران است كه خارج 
از مقررات بند ۶ ماده 55 در مديريت گذش��ته واگذار 
ش��ده اس��ت. البته روند بازپس گيري املاك از سوي 
س��ازمان املاك ادامه دارد و انتقاد ما اين است كه اين 
روند به صورت لاك پشتي و ضعيف دنبال مي شود. او 

و ميرلوحي پيش��نهاد دادند به منظور تسريع در روند 
بازپس گيري ام��لاك، بحث واگ��ذاري املاك خارج 
از مقررات در بند ۳۶ گزارش تفريغ بودجه س��ال 9۶ 
شهرداري تهران آورده شود تا اين املاك بازپس گيري 
شود.اين پيش��نهاد با 1۷ راي موافق در صد و پنجاه و 
دومين جلس��ه علني شوراي ش��هر تهران به تصويب 
رس��يد. در حال حاضر ش��هرداري تهران به بانك ها، 
پيمانكاران و ديگ��ر نهادها بدهكار اس��ت و خيلي از 
پروژه ها نيمه تم��ام باقي مانده و بايد تكميل ش��ود؛ 
بنابراين اجاره، فروش و تهاتر كردن اين ملك هايي كه 
در دست افراد غير است براي شهرداري تهران مي تواند 

راهگشا باشد. 

   ارزش املاك حداقل 4 هزار ميليارد تومان!
به گفته ميرلوحي تمام اين املاك در مناطق شمالي 
شهر تهران قرار دارند و با در نظر گرفتن آمار ارايه شده 
توسط مجيد فراهاني كه تعداد املاك را بيش از 4 هزار 
ملك عنوان كرده است، مي توان نتيجه گرفت چنانچه 
در بدبينانه تري��ن حالت قيمت ه��ر ملك، حدود يك 
ميليارد تومان باش��د به معناي آن است كه شهرداري 
4 هزار ميلي��ارد تومان منابع مالي بالق��وه دارد كه در 
صورت بازپس گيري اين اموال مي تواند از آن براي حل 
مشكلات شهر كه مهم ترين آن نبود منابع مالي براي 
تامين واگن مترو است، استفاده كند. در شرايطي كه 
همه كارشناسان و مس��وولان شهري متفق القول اند، 
توس��عه مترو بهتري��ن راهكار حل معض��ل ترافيك 
و آلودگي هوا اس��ت، اما ش��هرداري ب��ه دليل كمبود 
منابع مالي قادر به تامين واگن هاي مورد نياز نيس��ت 

وحتي خطوط موجود هم به اندازه كافي واگن ندارند 
و راه اندازي خطوط جديد اين نياز را تش��ديد مي كند. 
در اين رابطه، روز گذشته علي امام، مديرعامل شركت 
مترو تهران از نياز شديد همه متروهاي كلان شهرها به 

واگن خبر داد.
علي امام كه در مراس��م امضاي قرارداد ش��هرداري با 
معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري براي ساخت 
يك رام قطار شهري مترو در پايتخت، صحبت مي كرد، 
با بيان اينكه در حال حاضر مترو تهران در خطوط يك 
تا ۷ به مردم خدمت رس��اني مي كند، گفت: بر اساس 
آخرين بازنگري طرح جامع ريلي قرار ش��ده است كه 
4 خط ديگر به خطوط مترو اضافه شود. اين در حالي 
است كه در حال حاضر از همه ظرفيت هاي خط يك 
تا ۷ استفاده نمي ش��ود و مهم ترين دلايل آن كمبود 

واگن بوده است.

   كمبود 1000 تا 2000 واگن در تهران 
او با بي��ان اينكه كارخانجات متعددي در زمينه توليد 
واگ��ن فعال هس��تند ام��ا فعاليت بومي س��ازي آنها 
تاكنون به 40 درصد هم نرسيده است، گفت: در حال 
حاضر با توافق ش��هرداري ومعاون��ت علمي و فناوري 
رياست جمهوري تلاش شده كه ظرفيت توليد داخل 
را جهت ساخت واگن هاي مترو از كمتر از 40 درصد به 
۸5 درصد برسانيم. امام با بيان اينكه كمبود واگن نياز 
همه كلان شهرها به خصوص تهران است، افزود: بطور 
كلي هزار واگن مترو در ته��ران كم داريم و اگر 4 خط 
ديگر به خطوط مترويي اضافه شود، هزار مورد ديگر نيز 
واگن كمبود خواهيم داشت و اين در حالي است كه در 

حال حاضر از 1400 واگن موجود همه آنها فعال نيست 
و بخشي به حالت اس��تندباي جهت تعمير و نوسازي 

درآمده است.

   استارت بومي سازي واگن مترو زده شد
پيروز حناچي، شهردار تهران نيز در آيين انعقاد قرارداد 
ساخت يك رام قطار مترو براي استفاده در خطوط مترو 
تهران با بيان اينكه پيرو توافق نامه اي كه در س��ال 9۷ 
بين شهرداري تهران و معاونت علمي رياست جمهوري 
منعقد شد، امروز ساخت يك رام قطار مترو در دستور 
كار قرار گرفت، تصريح كرد: در سال رونق اقتصادي بر 
آن شديم كه با استفاده از توان داخلي، مترو را توسعه 
دهيم، در حال حاضر 2 ميليون س��فر توس��ط مترو 
انجام مي شود كه با توجه به آماده بودن زيرساخت ها 

هدف گذاري ما ۶.5 ميليون سفر در روز است.
او ب��ا بيان اينكه در حال حاض��ر ۳4 درصد واگن مترو 
بومي سازي شده است، گفت: ۷0 درصد واگن هاي مترو 
توسط شركت واگن سازي تأمين مي شود و تلاش داريم 
با كاهش وابستگي ها به خارج از كشور بتوانيم مترو را 
بومي سازي كنيم. بر اساس اين قرارداد، مقرر شد كه 
معاونت علمي رياس��ت جمهوري ظرف مدت 1۸ ماه 
نسبت به ساخت يك رام قطار اقدام كرده و آن را پس از 
تست هاي استاندارد، به شهرداري تهران تحويل دهد.

محسن هاش��مي ريس شوراي ش��هر نيز در حاشيه 
جلسه شوراي ش��هر و در جمع خبرنگاران درباره اين 
قرارداد گفت: در كشور تا 55 درصد مي توانيم در حوزه 
س��اخت واگن خودكفايي داشته باشيم. در اين مسير 
تلاش مي كنيم تا بخش��ي از تجهيزاتي كه در داخل 
كشور ساخته نمي شود را نمونه سازي كنيم تا حداقل 
بتوانيم ۷0 درصد تجهيزات را در داخل كشور بسازيم و 

خودكفايي داشته باشيم.
رييس شوراي شهر تهران تصريح كرد: در حال حاضر 
در 4 شركت واگن س��ازي در داخل كشور توليد واگن 
انجام مي شود، اما بخش��ي از تجهيزات همانند پكيج 
فرمول از خارج از كشور وارد مي شود البته توليد برخي 
از آنها به صرفه نيست هرچند كه مي توانيم در توليد آنها 
به خودكفايي برسيم. قرارداد ساخت اين يك رام قطار 
در مسير اين موضوع است كه بفهميم در بهترين حالت 
چقدر مي توانيم در ساخت واگن و قطار موفقيت داشته 

باشيم و به خودكفايي برسيم.
وي ادامه داد: قراردادي داش��تيم كه براساس آن مقرر 
بود 2 ميليارد يورو از سوي دولت به قطارهاي شهري 
اختصاص يابد كه با يك ميليارد آن كه سهم شهر تهران 
بود مي توانس��تيم هزار واگن وارد كنيم كه قرار ش��د 
۶۳0واگن از اين محل وارد خطوط متروي تهران شود.

وي گفت: جلساتي داشتيم و نهايتا مقرر شد تا سهميه 
فايناس حدود 500 ميليون يورو براي شهر تهران در 
نظر گرفته شود. البته اين عدد يعني 500 ميليون يورو 
نمي تواند براي واردات هم��ه ۶۳0 واگن كفايت كند 
اما بي ترديد ورود همي��ن واگن ها نيز غنيمت خواهد 
بود. بي ترديد بعد از اخذ قرارداد نهايتا يك سال طول 
مي كش��د تا اولين واگن ها وارد خطوط متروي ش��هر 

تهران شوند.
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كاهش شيب افزايش قيمت 
مسكن در ماه هاي آتي 

مدير بازنگري طرح جامع مسكن با بيان اينكه بازار با 
افزايش قيمت در عين حال كاهش حجم معاملات 
)ركود تورمي( روبرو است، گفت: پيش بيني مي شود 
شيب افزايش قيمت مس��كن به تدريج در ماه هاي 
آينده كاهش پي��دا كند. به گ��زارش پايگاه خبري 
وزارت راه و شهرسازي، فردين يزداني افزود: يكي از 
دلايل بروز كاهش معاملات بازار مس��كن، آن است 
كه اين بخش مسكن به دوره رونق توليد وارد نشده و 
مي توان گفت با وجود تقاضا در بازار مسكن در يكسال 
گذش��ته، عرضه افزايشي نبوده اس��ت. او ادامه داد: 
فعاليت ساختمان سازي به دليل قيمت بالاي زمين 
و مصالح ساختماني سودده نيست و سازندگان ورود 
به اين بخش را همچون گذشته يك فعاليت سودده 
در مقايسه با س��اير بازارها تلقي نمي كنند. به گفته 
يزداني، افزايش قيمت زمين و مصالح س��اختماني 
سبب مي شود تا قيمت تمام شده توليد افزايش پيدا 
كند. مديرعلمي طرح جامع مسكن تصريح كرد: در 
صورتي كه حجم عرضه مسكن با تقاضاي موجود در 
بازار به تناسب برسد مي توان اميدوار بود بازار مسكن 

در يك مسير تعادلي قرار بگيرد.

كاهش ۳0 درصدي ترافيك 
پايتخت با اجراي طرح جديد

مركز اطلاع رس��اني معاونت حمل و نقل و ترافيك 
شهرداري تهران اعلام كرد: در اولين هفته تابستان، 
ترافيك معاب��ر داخل مح��دوده دوم طرح ترافيك 
حدود ۳0 درصد و ترافي��ك معابر خارج از محدوده 
۶ درص��د كاهش يافته اس��ت. به گ��زارش فارس، 
مركز اطلاع رساني معاونت حمل و نقل و ترافيك با 
اعلام گزارش��ي در مورد اجراي طرح جديد ترافيك 
اعلام ك��رد: اجراي طرح مح��دوده كنترل آلودگي 
ه��وا كه از اول تير جايگزين طرح س��ابق زوج يا فرد 
شد، به ميزان مشهودي بر ترافيك معابر به ويژه در 
محدوده هاي مركزي ش��هر اثر گذاش��ت. اكنون با 
اس��تخراج گزارش هايي كه از س��نجش طول صف 
ترافيك در معابر و نيز سامانه هاي ثبت تردد خودروها 
به دس��ت آمده است، با دقت بيش��تري مي توان به 
شهروندان گزارش داد كه در يك هفته آغاز تير چه 
تغييري در ترافيك شهر ايجاد شده است. بر اساس 
گزارش هايي كه شركت كنترل ترافيك تهران از طول 
ترافيك سنگين روزانه معابر و نيز سامانه هاي ثبت 
تردد محدوده كنترل آلودگي هوا ارايه كرده اس��ت، 
مي توان از كاهش ۳0 درصدي ترافيك اين محدوده 
سخن گفت. ميزان كاهش ترافيك در هفته اول تير، 
بر حسب طول ترافيك سنگين روزانه معابر نسبت به 
متوسط روزهاي متناظر در خرداد 9۸ و تير 9۷ حدود 
۳5 درصد گزارش ش��ده و ميزان كاهش ترافيك بر 
اساس سامانه ثبت تردد محدوده دوم )كاهش آلودگي 
هوا( نسبت به متوسط ورود به محدوده در هفته پاياني 
خرداد 9۸ نيز 24 درصد )در س��اعات اجراي طرح( 
گزارش شده است. در ادامه اين گزارش آمده است، 
كاهش ۳5 درصدي ترافيك معابر سنگين و كاهش 
24 درصدي ورود به محدوده در حالي اس��ت كه در 
معابر خارج از محدوده هاي ترافيكي نيز شاهد كاهش 
۶ درصدي ترافيك نسبت به هفته قبل و هفته مشابه 

سال قبل هستيم.

چارچوب هاي تعيين ضرايب 
تعديل عوارض ساخت وساز

معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران گفت: با 
توجه به وظايف و مسووليت هاي ذاتي شهرداري تهران 
در قبال شهر و شهروندان لازم است، شرايطي فراهم 
شود تا اين ارگان بتواند هزينه هاي معمول و معقول 

خود را از محل درآمدهاي قانوني و مجاز تأمين كند.
به گ��زارش ايس��نا، عبدالرضا گلپايگان��ي، معاون 
شهرسازي و معماري ش��هرداري تهران در جلسه 
شوراي معاونان شهرسازي و معماري مناطق 22 گانه 
ش��هرداري تهران گفت: با توجه به اين موضوع كه 
شهرداري تهران وظيفه حفظ و نگهداري شهر و تأمين 
خدمات عمراني، فضاي سبز، حمل  و نقل، زيباسازي و 
غيره را بر عهده دارد، لاجرم تغيير عوارض متناسب با 
تغييرات موجود، منطقي به نظر مي رسد. او با اشاره به 
اينكه واجب است شهرداري تهران هزينه هاي جاري 
خود را از محل درآمدهاي مشروع و منطقي تأمين 
كند، تصريح كرد: تنها بر اين اساس، قادر خواهيم بود 
تأمين هزينه از راه هاي غيرمنطقي از جمله فروش 
تراكم غيرمج��از يا كاربري هاي ن��ا منطبق با طرح 
تفصيلي را از ميان برداريم. معاون ش��هردار تهران با 
اش��اره به نرخ تورم در سال هاي گذشته، نرخ تعديل 

را بر مبناي شاخص هاي بانك مركزي عنوان كرد.
او افزود: به دليل ثابت نگه داشتن عوارض در 5 سال 
گذشته، مجموع عوارض صدور پروانه در تهران پس 
از اعمال تعديل بطور كلي حدود 1.۷ درصد نسبت به 
قيمت آپارتمان در مناطق مختلف شهر تهران است، 
اين نسبت در ساير كلان شهرهاي كشور بين 4 تا ۶ 
درصد است. همچنين عوارض دريافتي بابت تراكم 
مجاز و تغيير كاربري طبق طرح تفصيلي تبعاتي براي 
شهر دارد و شهرداري موظف است، با تأمين سرانه ها 
منطبق با اين تغييرات تعادل خدمات را حفظ كند و 
مبلغ دريافتي بابت پروانه، به هيچ روي پاسخگوي 

اين وظيفه نيست.
وي افزود: مبناي حوزه شهرس��ازي اين است كه با 
تدوين برنامه و تهيه مطالعات پشتيبان اين روند را 
اصلاح كند. نكته مهم ديگر، بي توجهي درباره تأثير 
نرخ عوارض صدور پروانه در هدايت ساخت وساز در 
شهر است. جريان سوداگري زمين و مسكن صرفاً سود 
كوتاه مدت خود را در ساخت وساز جست وجو مي كند، 
درحالي كه نياز جامعه به ساخت مسكن براي استفاده 
در مناطق مياني و جنوبي شهر است. جريان سوداگري 
با بهره برداري از مفت فروشي شهر، بدون  توجه به نياز 
فضاي سكونت و توزيع مناسب جمعيت و خدمات، 
سرمايه هاي كشور و شهر را بيهوده به استخدام خود 

گرفته است.

»تعادل« وضعيت بازار مسكن در منطقه 5 تهران را بررسي مي كند

آدرس پرفروش ترين  محله پايتخت
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

آمار رسمي تحولات بازار مسكن در خرداد ماه سال جاري 
كه از سوي بانك مركزي منتشر شده است، حكايت از آن 
دارد كه از ميان مناطق 22 گانه شهر تهران، منطقه 5 با سهم 
15 درصدي از كل معاملات، بيشترين تعداد قراردادهاي 
مبايعه نامه را به خود اختصاص داده است. براساس گزارش 
بانك مركزي، طي خرداد ماه امسال در منطقه 5 با قيمت 
متوسط هرمترمربع 1۶ ميليون و ۸2۷ هزار تومان، ۸9۶ 
قرارداد خريد و فروش به ثبت رسيده است كه بيشترين 
حجم اين معاملات مربوط به ناحيه ۶ يا همان شهرك آپادانا 
است. داده هاي سامانه اطلاعات بازار املاك ايران حاكي از 
اين است كه منطقه 5 تهران نشان مي دهد كه در آخرين 
ماه فصل بهار، شهرك آپادانا با حدود ۳00 قرارداد خريد و 
فروش، بيشترين فروش واحد مسكوني را در اين منطقه 
داشته و با فاصله بسيار از ساير محله هاي واقع در منطقه 
5 تهران قرار گرفته است. اغلب محله هاي منطقه 5 بين 
20 تا 40 معامله ملكي در خردادماه سال جاري داشته اند. 
البته طبق اطلاعات بانك مركزي در منطقه 5 تهران، ۸9۶ 
معامله به ثبت رسيده است، اين در حالي است كه داده هاي 
سامانه بازار املاك نشان مي دهد كه 554 معامله در اين 
منطقه به ثبت رسيده اس��ت و بيش از ۳00 معامله بين 
آمار بانك مركزي و س��امانه وزارت راه و شهرسازي وجود 
دارد. اما اين مس��اله تفاوت آماري در دو مرجع، تفاوتي در 

صدرنشيني شهرك آپادانا در ميان ساير محله هاي منطقه 
5 ايجاد نمي كند. تحليل آمار سامانه اطلاعات بازار املاك 
ايران درباره منطقه 5 تهران همچنين نشان مي دهد كه 
پس از شهرك آپادانا كه در صدر فهرست پرطرفدارترين 
مناطق تهران قراردارد،  جنت آباد جنوبي با 29 مورد معامله، 
باغ فيض با 2۷ معامله و فردوس با 24 قرارداد در رتبه هاي 
بعدي قرار دارند، همچنين منطقه حصارك با يك معامله 
در خرداد ماه و شهرك اكباتان بدون معامله، در پايين ترين 

جايگاه حضور دارند.

   پرطرفدارها
با توجه به اينكه شهرك مسكوني آپادانا بيشترين ميزان 
خريد و فروش مسكن را در منطقه 5 به خود اختصاص داده 

است و اين منطقه نيز طي ماه هاي اخير در صدر معاملات 
قرار دارد، بررسي اين موضوع كه چرا شهرك آپادانا بيشترين 
فروش را به خود اختصاص داده است، خالي از لطف نيست. 
شهرك آپادانا در ناحيه ۶ منطقه 5 شهرداري تهران قرار 
گرفته است. اين شهرك در بزرگراه كرج- تهران و پس از 
بزرگراه محمدعلي جناح و در حركت به سمت غرب، پيش 
از شهرك اكباتان قرار دارد. اين شهرك از شمال به اتوبان 
تهران كرج، از جنوب به كوي بيمه، از شرق به زمين بدون 
كاربري مجاور با مجتمع مسكوني شهيد فكوري و از غرب با 

فاز شهرك اكباتان همسايه است. 
كل س��اختمان هاي شهرك آپادانا ش��امل 2901 واحد 
مس��كوني 2 يا ۳ خوابه است و به ۶ فاز تقسيم بندي شده  
است كه هرفاز به طور تقريب 500 واحد مسكوني را شامل 

مي شود. اين واحدهاي مسكوني در 4۶ بلوك ساختماني 
قراردارند. هر بلوك معمولا داراي ۳ يا 4 ورودي اس��ت كه 
هر ورودي شامل 5 تا 11 طبقه است و هر طبقه هم معمولا 

داراي 2 واحد مسكوني است.
ساختمان هاي شهرك هم از نوع بتن آرمه )متشكل از بتن 
و ميلگرد( اس��ت و در ديدگاه عمومي شايع است كه اين 
ساختمان ها در برابر زلرله حدود ۸ ريشتر، مقاوم طراحي 
شده اند كه اين موضوع با توجه به طراحي ساختمان هاي 

اين شهرك بعيد به نظر نمي رسد.
عمده فضاي ش��هرك به پاركين��گ اتومبيل ها و فضاي 
سبز اختصاص دارد. در تمام محوطه داخلي، مسيرهاي 
پياده روي سيماني وجود دارد كه از ميان فضاي سبز زيباي 
ش��هرك عبور مي كند و پياده روي در داخل شهرك را به 

فعاليتي مفرح تبديل كرده است. هريك از فازهاي ۶گانه 
اين ش��هرك داراي يك هيات مديره منتخب اس��ت كه 
در مجامع عمومي س��الانه با رأي مالكان به مدت 2 سال 

انتخاب مي شوند. 
ناگفته نماند كه ش��هرك آپادانا داراي حدود 15000 نفر 
جمعيت اس��ت، در اين ش��هرك ۷ مدرس��ه و يك مركز 

بهداشتي هم قراردارد.

   محدوده قيمتي 500 ميليون تا ۳ ميليارد تومان
طي دوسه سال اخير منطقه 5 همواره درصدر مناطق 
پرفروش پايتخت قرار گرفته اس��ت و همين موضوع 
بهانه اي شد كه روزنامه تعادل گزارشي ميداني از بازار 
خريد و فروش مسكن در منطقه 5 تهران تهيه كند و 
قيمت خريد و فروش واحدهاي زير50 متر، بين 50 تا 
۷5 متر، بين ۷5 تا 100 متر، 100 تا 150 متر و بالاي 

150 متر را در منطقه 5 تهران مورد بررسي قرار دهد.
بررسي هاي »تعادل« كه براساس داده هاي مندرج در 
سامانه اطلاعات بازار املاك ايران از واحدهاي مسكوني 
فروخته شده منطقه 5 در خردادماه سال جاري است، 
نشان مي دهد كه حتي واحدهاي مسكوني كوچك تر 
از 50 متر هم در منطقه 5 تهران، بالاي 500 ميليون 
به فروش رفته اند و واحدهاي مس��كوني با متراژ بالاي 
150 متر هم بيش از ۳ ميليارد تومان فروخته شده اند.

واحدهاي مسكوني فروش رفته در منطقه 5 تهران در خرداد 98 )قيمت به ميليون تومان(
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انجام ۲8۰۰ پرواز تاخيردار در ۲ ماه نخست 98
2 ه��زار و ۸14 پرواز از مجموع 10 ه��زار و 219 پرواز 
داخلي انجام شده در 2 ماه نخست امسال با تأخير انجام 
شده است. به گزارش مهر، سازمان هواپيمايي كشوري 
گزارش تأخي��ر پروازهاي داخلي در دو ماه نخس��ت 
سال )فروردين و ارديبهشت 9۸( را منتشر كرد كه بر 
اساس آن، شركت هاي هواپيمايي داخلي در اين دو ماه 
مجموعاً 10 هزار و 210 سورتي پرواز انجام داده اند كه 
2هزار و ۸14 سورتي آن معادل 2۷.۶ درصد اين پروازها 

با تأخير همراه بوده است.
بر اساس اعلام سازمان هواپيمايي كشوري در فروردين 
ماه امس��ال 1۶ ش��ركت هواپيمايي مجموعاً 5 هزار و 
۳۳سورتي پرواز انجام داده اند كه 1۶00 سورتي پرواز 

معادل ۳1.۸ درصد پروازه��اي فروردين ماه با تأخير 
انجام شده است. بيشترين ميزان تاخيرهاي پروازي 
انجام شده نسبت به تعداد پروازهاي داخلي هر شركت 
در فروردين ماه به هواپيمايي ايران ايرتور تعلق دارد كه 
از مجموع ۳۷۸ پرواز داخلي اين شركت، 20۶ سورتي 
پ��رواز معادل 54 درصد به موق��ع و 1۷2 پرواز معادل 
4۶درصد با تأخير انجام شد. كمترين ميزان تأخيرهاي 
پروازي داخلي در فروردين ماه نيز به هواپيمايي معراج 
تعلق دارد كه اين ش��ركت از ۸۸ پ��رواز داخلي خود، 
۸0سورتي پرواز معادل 91 درصد را به موقع و ۸ پرواز 

معادل 9 درصد را با تأخير به پايان رسانده است.
همچنين در ماه مذكور )فروردين 9۸( بيشترين ميزان 

تأخيرهاي پروازي يك ايرلاين نسبت به كل پروازهاي 
باتأخير در يك ماه نيز به هواپيمايي آسمان تعلق داشت 
كه از مجموع 1۶00 س��ورتي پروازِ تأخيردارِ داخلي، 
شركت هواپيمايي آسمان با داشتن 251 سورتي پرواز 
معادل 1۶ درصد پروازهاي داخلي با تأخير را به خود 
اختصاص داده است. اين شركت )هواپيمايي آسمان( 
در فروردين ماه امسال ۷۳9 پرواز داخلي داشته كه 4۸۸ 
س��ورتي پرواز آن معادل ۶۶ درصد را در ساعت مقرر و 
251 پرواز معادل ۳4 درصد )نسبت به تعداد پروازهاي 

همين شركت به تنهايي( را با تأخير به پايان رساند.
سهم تعداد پروازهاي آسمان )۷۳9 پرواز داخلي( نسبت 
به كل پروازهاي داخلي فروردين ماه امسال )5 هزار و 

۳۳ سورتي پرواز( 15 درصد بوده است. در ارديبهشت 
امسال نيز 5 هزار و 1۷۷ سورتي پرواز داخلي از سوي 
ايرلاين هاي ايراني انجام شده كه 15۳5 پرواز معادل 
29.۷ درصد از كل پروازهاي داخلي ارديبهشت ماه با 

تأخير انجام شده است.
تأخيرهاي پروازي در ارديبهشت نسبت به فروردين ماه 
2.1 درصد كمتر شده است. اين در حالي است كه تعداد 
پروازهاي ارديبهش��ت 9۸ نسبت به فروردين امسال 
144 سورتي پرواز معادل 2.۷ درصد بيشتر شده است.

بيش��ترين ميزان تأخيرهاي پروازي نسبت به تعداد 
پروازهاي داخلي يك ش��ركت در ارديبهشت امسال 
به هواپيمايي آتا تعلق داشت كه از مجموع 4۶1 پرواز 
داخلي اين شركت، ۳0۶ سورتي پرواز معادل ۶۶ درصد 
به موقع و 155 سورتي پرواز معادل ۳4 درصد با تأخير 
انجام ش��د. كمترين ميزان تأخي��ر پروازهاي داخلي 

ارديبهشت ماه نيز به هواپيمايي ساها اختصاص دارد 
ك��ه از ۷1 پرواز داخلي اين ش��ركت، ۶5 پرواز معادل 
92 درصد به موق��ع و ۶ پرواز معادل ۸ درصد با تأخير 
انجام شد. هواپيمايي آسمان نيز بيشترين ميزان تأخير 
پروازي نسبت به كل پروازهاي داخلي ارديبهشت ماه 
امسال را داشته است كه از مجموع 15۳5 پروازي كه 
در دومين ماه اولين فصل س��ال با تأخير انجام شده، 
1۶۶ س��ورتي پرواز معادل 14 درصد از كل پروازهاي 
تأخيردار اين ماه را به خود اختصاص داده است. سهم 
كل پروازهاي انجام شده از سوي هواپيمايي آسمان از 

كل پروازهاي داخلي نيز 14 درصد بوده است.
گفتني است آسمان در سال گذشته نيز با توجه به اينكه 
بيش��ترين تعداد پرواز داخلي را در ميان ايرلاين هاي 
ايراني انجام داد، رك��ورددار تعداد تأخيرهاي پروازي 

نسبت به پروازهاي داخلي بود.



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

»تعادل« در گفت وگو با فعالان صنعتي و معدني چالش ها و معضلات اين دو بخش را بررسي مي كند 

راه خروج از خوداستثماري صنعت
تعادل| نيلوفر جمالي|

امروز 10 دهم تيرماه 98؛ فعالان صنعتي و معدني 
در سالن اجلاس سران با حضور متوليان صنعتي 
و دولتمردان گرد هم مي آيند تا س�الروز صنعت 
ومعدن را جش�ن بگيرند. فرارسيدن چنين روز 
بزرگي در تقويم توليد كش�ور، فرصتي ش�د تا 
»تعادل« سراغ بازيگران اصلي اين دو بخش مهم 
اقتصادي برود و از آنها درباره چالش ها و موانعي 
كه س�د راه آنها براي ادامه فعاليت شده، بپرسد. 
برآيند نظرات فعالان اقتصادي، نشان از اين دارد 
كه بخش صنعت و معدن با مشكلات كلاني روبه رو 
هستند كه مانع از ادامه فعاليت آنها مي شود. »از 
نبود نقدينگي و سرس�ختي بانك ها براي ارايه 
تس�هيلات براي س�رپا نگه داش�تن واحدهاي 
صنعتي شان گرفته تا نبود زيرساخت هاي لازم 
براي ورود س�رمايه گذار به حوزه هاي صنعتي و 
معدني كشور.« آنها بر اين باورند كه حضور دولت 
در اقتصاد، توليد وصنعت موجب دور شدن افراد 
متخصص و توانمن�د در اين بخش ها مي ش�ود. 
اما انتظارش�ان از دولتمردان چيست و راه چاره 
چيست؟ يكي از خواسته هاي اصلي آنها اين است 
كه دولت، توس�عه صنعت و معدن را سرليس�ت 
برنامه هاي اقتصادي كشور قرار دهد تا چرخ توليد 
از اين محل بچرخد و اشتغال پايدار شكل بگيرد. 

    نگاهي به وضعيت توليد 
نگاهي گذرا به ش��رايط صنعتي كشور نشان مي دهد، 
روند نرخ رشد در بخش صنعت به صورت فصلي در چند 
س��ال اخير سير نزولي داش��ته و از 3.6 درصد در فصل 
سوم س��ال 96 به 2.3 درصد در فصل چهارم سال 96 
رسيده اس��ت. در ادامه اين روند بررسي آمارهاي فصل 
سوم سال 97 در بخش صنعت، معدن )ساير معادن جز 
نفت و گاز( و گروه خدمات )عمده و خرده فروشي، هتل 
و رس��توران( به ترتي��ب 8.9، 1.3 و 2 درصد كاهش را 
نشان مي دهد. از آن سو، مطابق آمار منتشر شده از سوي 
وزارت صنعت، معدن وتجارت، تا پايان سال 97 از ميان 
44 محصول منتخب صنعت��ي و معدني، 17 محصول 
رش��د و 27 محصول كاهش توليد داشته اند. از همين 
رو، براي بررس��ي مشكلات و معضلات بخش صنعت و 
معدن سراغ فعالان اين حوزه رفته ايم تا ببينيم نگاه آنها 
به حوزه هاي فعاليت شان چيست و چه راهكارهايي براي 
خروج از اين مشكلات پيشنهاد مي كنند. از سوي ديگر، 
بازوي پژوهشي مجلس شوراي اسلامي در گزارشي كه 

به تازگي منتش��ر كرد به مهم ترين چالش هاي بخش 
توليد در سال 98 پرداخت. نتايج اين پژوهش بيانگر اين 
است كه جداي از فاكتورهاي خارجي ناشي از تحريم ها 
كه موانع مختلفي را براي بخ��ش صنعت ايجاد كرده، 
9 چالش جل��وي رونق توليد را گرفته و عملا در كمين 
صنعت قرار دارند. چالش هاي برون بنگاهي صنعت در 
دو بخش ساختاري و كلان است. چالش هاي ساختاري، 
در سه بعد »فقدان استراتژي توسعه صنعتي«، »فقدان 
نگاه صادرات محور« و »ضعف نه��اد حقوق مالكيت« 
است و چالش هاي كلان بخش صنعت در 6 بخش »امور 
بيمه اي«، »امور ماليات��ي«، »امور گمركي«، »كمبود 
نقدينگي و سرمايه در گردش بنگاه هاي توليدي«، »عدم 
ثبات قوانين و مقررات كسب وكار« و »تاثيرات نوسان نرخ 
ارز« خلاصه مي شود كه بايد براي رفع آنها دولت اقدامات 
عاجلي صورت دهد كه البته در اين گزارش راهكارهايي 

براي حل اين موانع پيشنهاد شده است.
در همين راستا، محمد لاهوتي، عضو هيات نمايندگان 
اتاق تهران با اشاره به اينكه سياست گذارها طي 4۰ سال 
گذشته توليد براي تامين داخل بوده و در بزنگاه ها هم 
جلوي صادرات كالاهايي كه در دنيا بازار داشته اند، گرفته 
شده، مي گويد: همه اينها باعث شده عملا به جاي »توليد 
درونزا و برونگر«، »توليد درونزا و درونگر« را دنبال كنيم؛ 
يعني با هر كيفتي توليد كرديم و مصرف كننده هم ناچار 
به استفاده از كالاي داخلي ش��ده است؛ غافل از اينكه 
فاكتورهاي ديگر اقتصادي اين اجازه را به ما نمي دهد كه 
با مسدود كردن تمامي ورودي ها، به راحتي جلوگيري 
از واردت بي روي��ه و غيرقانوني اتف��اق بيفتد. اين فعال 
اقتصادي با تاكيد بر اينكه سياس��ت گذاري ها هم بايد 
متناسب با برنامه باشد و واحدهاي توليدي مورد حمايت 
قرار گيرند كه صادرات محور باش��ند و بتوانند كالايي 
رقابت پذير، باكيفيت و ب��ا ارزش افزوده براي صادرات 
توليد كنند، اظهار مي كند: البته نبايد فراموش شود اين 
هدف با بالابردن ديوار تعرفه براي واردات و وضع عوارض 
كالاهاي نيمه س��اخته براي ص��ادرات محقق نخواهد 
شد، چراكه زيرساخت هاي كشور بايد به درستي شكل 
بگيرد تا از اين طريق به سمت توليدات درونزا و برونگرا 

حركت كنيم.
از س��وي ديگ��ر، »محمدرضا نجفي من��ش« رييس 
هيات مدي��ره انجمن صناي��ع همگن ني��رو محركه و 
قطعه س��ازان اس��تان تهران در گفت وگو با »تعادل«، 
بزرگ ترين چالش صنع��ت خودرو را كمبود نقدينگي 
عنوان مي كند و مي گويد: با وجود اينكه حجم نقدينگي 
در كش��ور زياد است و روزانه يك هزار ميليارد تومان به 

حجم نقدينگي افزوده مي ش��ود اما همچنان صنعت 
خودرو با مش��كل نقدينگي مواجه اس��ت. به گفته او، 
قيمت مواد اولي��ه داخلي و خارج��ي در اين صنعت با 
افزايش بيش از سه برابر ي مواجه بوده و خريد آن نيز به 
صورت نقدي انجام مي شود. از طرف ديگر براي دريافت 
تسهيلات و بالابردن حجم اعتبار از همان ابتدا بانك ها 
وثيقه مي خواهند. اما راه حل پيشنهادي از نگاه اين فعال 
اقتصادي اين است كه دستورالعملي به بانك ها داده شود 
كه با وثيقه هايي غير از وثيقه ملكي در تهران بتوانند سه 
برابر تسهيلات را در اختيار واحدهاي توليدي قرار دهند 
و اضافه آن را نيز به صورت سفته و چك از واحدهاي توليد 
بگيرند. بنابه اظهارات او، اگر اين گام مهم برداشته شود، 
واحدها نيز مي توانند بخشي از نقدينگي خود را تامين 
كنند و مش��كل توليد هم رفع خواهد شد. نجفي منش 
همچنين درباره مشكل تامين مواد اوليه اين گونه توضيح 
مي دهد: ب��راي تامين مواد اولي��ه خارجي بايد مراحل 
زيادي طي شود كه در نهايت مشخص نيست كه به ثمر 
برسد يا نه. درباره تامين مواد اوليه داخلي نيز بايد آنها را 

از بورس تهيه كنيم كه خود مشكل زا است.

    چالش بخش معدن 
از سوي ديگر، »شهرام شريعتي«، دبيركل خانه صنعت، 
معدن و تجارت جوانان ايران، درباره مش��كلات بخش 
معدن در كش��ور به »تعادل« مي گوي��د: چالش هاي 
بخش معدن از چالش هاي باقي بخش هاي اقتصاد جدا 
نيست؛ اما بخش معدن پر از بخشنامه و آيين نامه هايي 
است كه هر روز وارد مي شود و آسيب هايي به معدنكار 
مي زند. از ديگر آس��يب هاي بزرگ اين بخش از نگاه او، 
اين است كه دولت صاحب تمام صنايع بزرگ معدني و 
تمام معدن هاي اصلي كشور است و معدندار جزء در آن 

كاره اي نيست.
به گفته او، هرچند براي احيا و فعال سازي معادن كوچك 
تلاش هايي ص��ورت مي گيرد، اما اف��رادي كه در بدنه 
اصلي بخش معدن هستند عملا در بخش معدن فعال 
نيس��تند. به طوري كه بررسي ها نشان مي دهد، حدود 
1۰ ش��ركت دولتي بزرگ صاحب تمامي اين معادن و 
بخش عمده اي از سرمايه هاي معدني كشور را در اختيار 
دارند و دارايي هاي كش��ور تحت حمايت شركت هاي 
دولتي است. اين در حالي است كه بر اساس قانون اصلا 
معدن��دار حق ورود به معادن بزرگ را ندارد و همه اينها 
در دست دولت است. شريعتي به مشكلات حمل ونقل 
و كرايه حمل بخش معدن اش��اره مي كند و مي گويد: 
زيرساخت هاي اين بخش نيز با مشكلاتي مواجه است 
و وقتي س��رمايه گذار قصد ورود ب��ه آن را دارد مي بيند 
كه اين بخش با عقب ماندگي مواجه اس��ت و به قدري 

فقير است كه با مش��كلات اساسي تر از سرمايه گذاري 
وي رو به رو اس��ت. همچنين بنابه اظهارات او، سازمان 
زمين شناسي در ايران بسيار ضعيف عمل كرده و در 4۰ 
سال گذشته كشور اكتشافات معدني عميقي نداشته 
است؛ به طوري كه ميانگين عمق معادن ما حدود نيم متر 

است و همه را سطحي برداشت كرده ايم. 
همچنين »محمدرضا بهرامن« رييس خانه معدن ايران 
نيز در گفت وگو با »تعادل« بخ��ش معدن را به عنوان 
مهم ترين موتور محركه و پيشران اقتصاد و توسعه يافتگي 
عنوان مي كند و مي گويد: كشورها مي كوشند تا در اين 
عرصه به رشد و پيش��رفت دست يابند و بتوانند نقشي 
تاثيرگذار در جامعه بين الملل ايفا كنند. ايران نيز بايد 
بخش معدن را در زمره اولويت هاي برنامه هاي اقتصادي 
خويش قرار داده تا اين مهم با ايجاد اشتغال پايدار، نقش 
مهمي در افزايش توليد ناخالص ملي و درآمد سرانه ايفا 
كند. او با بيان اينكه دي��وار فلزي تحريمي كه »دونالد 
ترامپ« دور اقتصاد ايران مي سازد مسلما چالش هايي 
را ب��راي اقتصاد ايران ايجاد خواهد كرد كه با هم افزايي 
و همت بين دولت و بخش خصوصي قابل عبور خواهد 
بود، افزود: بايد اعتم��اد لازم به بخش خصوصي وجود 
داشته باش��د؛ چراكه اين بخش از اهميت بسيار بالايي 
برخوردار است.  بهرامن در عين حال، مهم ترين تحول 
در صنايع معدني ايران را چهار برابر شدن صادرات فولاد 
و آهن ظرف يك دهه گذشته مي داند و توضيح مي دهد: 
رشدي چنان بزرگ كه افت صادرات آلومينيوم در دهه 
اخير را قابل صرف نظر مي كند. از منظر اين فعال معدني، 
رشد و توسعه فعاليت معدني به عنوان يك فاكتور مهم 
در سياست گذاري ها بايد ديده شود و تصميم هاي متخذه 
در دولت و مجلس ش��وراي اسلامي به شكل مكمل به 

پيشبرد اهداف اين بخش مي تواند كمك كند .

    نقش تشكل ها چيست؟ 
اما تشكل ها چه نقشي مي توانند در پيشبرد پروژه رونق 
توليد در كشور ايفا كنند؟ رييس خانه صنعت، معدن و 
تجارت جوانان ايران درباره نقش تش��كل ها در فرآيند 
توسعه صنعتي مي گويد: تشكل هاي صنعتي مي توانند 
واسطه ميان بخش خصوصي غيردولتي و دولت باشند؛ 
به شرط اينكه در ساختار تشكلي بخش خصوصي نيز 
تغييراتي صورت گيرد و از تك صدايي جلوگيري شود. به 
گفته رضا اميدوار تجريشي، براساس قانون بهبود فضاي 
كسب وكار، تشكل ها به عنوان بازو هاي اصلي در صدور 
بخشنامه ها وتصويب قوانين بايد حضور داشته باشند. 
اين حضور مي تواند در موضوعات كلي و جامع توس��ط 
تشكل هاي ملي و در موضوعات جزئي تر كه مربوط به 

صنعت خاصي است در تشكل مربوطه بررسي شود.

او در ادامه مي گويد: تشكل ها نيز بايد بدانند كه لازم است 
تبديل به تشكلي غيروابسته شوند؛ يعني در شرايطي كه 
از دولت امكانات دريافت مي كنند، بايد بيشتر تبديل به 
اتاق فكر، تحقيق و توليد محتوا شوند و البته در مقابل 
دولت نيز براي رس��يدن به اين رويكرد بايد موضوع ياد 
شده را در بودجه تحقيقاتي خود لحاظ كند و اين امر را 

به عهده تشكل ها بگذارد. 
بنابه اظهارات اين فعال صنعتي، براساس قانون بهبود 
فضاي كسب و كار دولت بايد به اين سمت حركت كند 
كه از تشكل ها استفاده كند تا براي صدور بخشنامه هاي 
مربوطه در مرحله ابتدايي آنها استفاده كرده و بخش دوم 
و نهايي آن بر عهده دولت باشد. اما از نگاه او، نكته مهم در 
راستاي رسيدن به بهبود فضاي كسب و كار اين است كه 
تشكل ها بايد در جلساتي كه تصميم سازي هاي اقتصادي 

صورت مي گيرد حضور داشته باشند. 
ريي��س خانه صنعت، مع��دن و تجارت جوان��ان ايران 
همچنين با اشاره به اينكه تشكل ها در فرايند صنعتي 
ش��دن بايد روند مطالعاتي را در پي بگيرند و نقشه راه 
رسيدن به اين فرايند را طراحي كنند، عنوان مي كند: 
بخش خصوصي از دولت مي خواهد كه در بحث صدور 
بخشنامه ها از تشكل ها استفاده كند و در زمينه آموزش 
كمك كرده و در راستاي بهبود فضاي كسب و كار قدم 
بردارد و همچنين اصلاح قانون بيمه و ماليات را در دستور 
كار خود قرار دهد؛ چراكه بسياري از صنايع كشور اكنون 
درگير مشكلات بيمه اي هستند و قوانين آن اكنون با 

كسب و كار ما هماهنگي ندارد. 

    خروج از خود استثماري صنعت 
»عليرضا كلاه��ي« عضو اتاق بازرگاني ته��ران نيز در 
گفت وگوي��ي با پايگاه خب��ري اتاق تهران با اش��اره به 
مطالعه اي كه كميسيون صنايع اتاق تهران با همكاري 
موسس��ه پژوهش و مطالع��ات وزارت صنعت، معدن 
وتجارت انجام داد، عنوان مي كند: عدم تعادل در اقتصاد 
كشور و وابس��تگي بيش از حد به صنايع انرژي و منابع 
طبيعي محور روز به روز به تضعيف شدن صنايع ساخت 
محور با ارزش افزوده منجر ش��ده است. او با بيان اينكه 
سنگ آهن صادر مي كنيم، فولاد وارد مي كنيم. فولاد 
ارزان ص��ادر مي كنيم، قطعات خ��ودرو وارد مي كنيم، 
مي گويد: اين اتفاق در تمام حوزه ها از جمله پتروشيمي 
و فلزات پايه انجام مي دهيم كه نش��ان از اين دارد كه ما 
خود استثماري مي كنيم. به گفته او، اما راهكار اين است 
كه سياست گذاري منطقي انجام شود تا زنجيره ارزش 
افزوده تشويق شود. همچنين حول هركدام از اين صنايع 
كه مزيت نس��بي داريم بايد خوشه سازي شود. تنها راه 

برگرداندن رشد منفي اقتصاد همين است. 

ستاد تنظيم بازار تصويب كرد

تكليف بانك مركزي براي اولويت گذاري تامين ارز واردات كاغذ
وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي مس��وول نظارت بر 

عملكرد دريافت كنندگان ارز براي واردات كاغذ شد.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، ستاد تنظيم 
بازار در نشست اخير خود گزارشي از كميته ساماندهي 
كاغذ دريافت و مقرر كرد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
با اخذ فهرست دريافت كنندگان ارز براي واردات كاغذ 
در سال گذشته تاكنون، نسبت به كنترل عملكرد آنها و 
ارايه گزارشي از رفع تعهد ارزي و تحويل كالا در شبكه 

تحت نظارت به تفكيك شركت اقدام كند. 
بر اين اساس پيش بيني شده است، فهرست شركت هاي 
متخلف به دس��تگاه هاي مس��وول و دبيرخانه ستاد 
تنظيم بازار ارايه ش��ود. در اين راستا ستاد تنظيم بازار 
مس��ووليت هاي بانك مركزي در راس��تاي رفع تعهد 
ارزي و آزاد سازي تضامين دريافت كنندگان ارز 42۰۰ 
تومان كاغذ در سال 97 و 98 را تعيين كرد. به اين ترتيب 
ثبت سفارش هاي تأمين ارز شده با نرخ 42۰۰ كه قبل 
از شانزدهم مرداد ماه سال گذشته ترخيص شده اند، 
منوط به ارايه تأييديه سازمان حمايت مصرف كنندگان 

و توليدكنندگان شد.
ب��ه اين ترتيب كلي��ه ترخيص كنندگان كاغ��ذ با ارز 
42۰۰ تومان قبل از تاريخ فوق لازم اس��ت با مراجعه 
به سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
و ارايه فاكتور فروش و فهرس��ت توزيع نسبت به اخذ 

تأييديه اقدام كنند. در اين نشست كه به رياست عباس 
قبادي دبير ستاد تنظيم بازار و با حضور حسين مدرس 
خياباني، قائم مقام وزير در امور بازرگاني برگزار شد، مقرر 
گرديد كليه ترخيص هاي كاغذ با ارز 42۰۰ تومان بعد 
از شانزدهم مرداد سال گذشته منوط به ارايه تأييديه 
تحويل و توزي��ع كالا با نرخ مصوب از وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي باشد. در اين نشست اعضاي ستاد تنظيم 
بازار با اشاره به مسووليت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
در خصوص سهم 8۰ ميليون دلاري كاغذ روزنامه، چاپ 
و تحرير در سال 98 با نرخ ارز 42۰۰ تومان، مقرر كردند 
كميته س��اماندهي كاغذ از اين پس نيز با مسووليت 
وزارت مذكور، تمام فرآيندهاي لازم براي اطمينان از 
تأمين به موقع كاغذ چاپ و تحرير و روزنامه و رسيدن 
آن به دست مصرف كنندگان را از مرحله ثبت سفارش 

تا ترخيص و توزيع به قيمت مصوب پيش بيني كند.

در اين راستا گزارش مربوطه در اين خصوص لازم است 
به دبيرخانه كارگروه تنظيم بازار ارايه شود. در صورت 
تخصيص س��هميه كاغذ با ارز 42۰۰ تومان از سوي 
كميته ساماندهي به متقاضياني از جمله توليدكنندگان 
كتب دانشگاهي، روزنامه و … مقرر شد فروش محصول 
بعدي مشمول نرخ گذاري باشد. پيش بيني شده است 
نرخ كالاي توليد ش��ده از كاغذ واردات��ي با ارز 42۰۰ 
توماني، با درج روي كالا يا اطلاع رساني فراگير به اطلاع 

مصرف كنندگان نهايي برسد.
با توجه به تغيير گروه ارزي برخي كالاهاي اساس��ي 
ضروري از گروه يك ب��ه گروه دو ارزي از جمله كاغذ و 
لزوم پرداخت مابه التفاوت 4.8۰۰ تومان براي ترخيص 
كالاهاي وارد ش��ده با ارز 42۰۰ تومان مقرر شد بانك 
مركزي ضمن پيش بيني فرآيندها و تضامين مربوطه 
نس��بت به ابلاغ آن به بانك هاي عام��ل اقدام كند. در 
عين حال بانك مركزي موظف ش��د با اولويت نسبت 
به تأمي��ن ارز مورد نياز كاغذ اقدام و گ��زارش آن را به 
كارگ��روه تنظيم بازار ارايه نمايد. بر اين اس��اس مقرر 
گرديد گزارشي در خصوص وضعيت تأمين كاغذ مورد 
 نياز آموزش و پرورش براي توليد كتب درس��ي سال

14۰۰ -1399 و همچنين دفترچه هاي دانش آموزي 
به مع��اون اول رييس جمهوري ارايه ش��ود تا مبناي 

تصميمات آتي ستاد در اين خصوص باشد.
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فعال سازي ظرفيت هاي 
تجاري با 15 كشور هدف 

وزير صنعت، معدن و تجارت در جلسه هماهنگي سفر 
قريب الوقوع خود به كشور پاكستان بر لزوم شناسايي 
دقيق و فعال سازي همه ظرفيت هاي تجاري با 15 
كشور همس��ايه ايران تاكيد نمود.  به گزارش شاتا، 
رضا رحمان��ي در اين مورد اظهار كرد: براي برقراري 
مبادلات تجاري مناس��ب با كش��ورهاي همسايه 
ضرورت دارد روي نيازهاي كالايي آنها مطالعه دقيقي 
داشته باشيم. وي با اشاره به ديدار اخير خود با سفير 
پاكستان به منظور ارتقاي مبادلات تجاري طرفين، 
گفت: بسياري از اقلام كالايي توليدي ايران مشتريان 
خوبي در همين كشور هاي همسايه دارد كه بايد براي 
معرفي و بازاريابي صحيح اين كالاها اقدامات بهتري 
صورت دهي��م. رحماني افزود: بي��ش از 54 درصد 
صادرات غيرنفتي ايران به كشور هاي همسايه است، 
اما با لحاظ ظرفيت هاي تجاري موجود في مابين به 
راحتي مي توانيم ميزان صادرات خود را به اين كشور ها 
افزايش دهيم. وزير صنعت، معدن وتجارت با اشاره به 
سفر خود به كشور پاكستان جهت افزايش مناسبات 
تجاري و اقتص��ادي طرفين افزود: افزايش مبادلات 
اقتصادي ايران وپاكس��تان كه هم اكنون بالغ بر1.3 
ميليارد دلار برآورد مي ش��ود، مي تواند نقطه عطف 
آغاز همكاري ها و توسعه روابط تجاري ايران با ساير 

كشورهاي همسايه خود باشد. 

برنامه اي براي افزايش قيمت 
نان وجود ندارد

ايس�نا |دبير س��تاد تنظيم ب��ازار اع��لام كرد كه 
پيش��نهادات اتحاديه نانوايان براي افزايش قيمت 
نان در حال بررسي است، اما فعلا هيچ برنامه اي براي 
اجرايي كردن اين پيش��نهاد وجود ندارد. سال هاي 
گذشته همواره مساله افزايش قيمت نان مطرح بوده و 
يك بار هم كه در سال 1396 ستاد تنظيم بازار افزايش 
قيمت نان را ابلاغ كرد، رييس جمهوري پس از چند 
روز اين تصميم را برگرداند و مصوبه را لغو كرد، البته 
در سطح شهر قيمت نان طي سال هاي گذشته بدون 
مصوبه و با بهانه هاي مختلف افزايش يافته است. در اين 
شرايط در پي اعلام بيژن نوروزمقدم، رييس اتحاديه 
نانوايان سنتي مبني بر احتمال افزايش قيمت رسمي 
نان، عباس قبادي، معاون وزير صنعت گفت: هنوز هيچ 
تصميم و برنامه اي براي افزايش قيمت نان نداريم و 
تنها پيشنهادات اتحاديه نانوايان براي بررسي افزايش 
هزينه هاي توليد و تجديدنظر در قيمت نان، در حال 
بررسي است. وي افزود: همه اتحاديه ها مي توانند در 
شرايطي كه هزينه هاي توليدشان افزايش يافته است، 
پيشنهادات و آناليز قيمت خود را به ستاد تنظيم بازار 
اعلام كنند. اين پيشنهادات مورد بررسي قرار گرفته 
و در صورت تأييد، براي افزايش قيمت آنها تصميم 

گرفته خواهد شد.
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ديدار پرحاشيه رهبران دو كشور در منطقه مرزي

عوام گرايي پاسخ چالش هاي دنياي امروز نيست

ترامپ گام در زمين كره شمالي گذاشت

پوپوليسم واكنشي به توزيع مجدد قدرت است

گروه جهان| 
»دونالد ترامپ در خاك كره ش��مالي 20 قدم برداش��ت و 
اولين رييس جمهوري امريكا شد كه به اين كشور سفر كرده 
است.« رييس جمهوري امريكا يكشنبه با حضور در منطقه 
غيرنظامي بين دو كره با كيم جونگ اون رهبر كره شمالي، 
ديدار كرد. دونالد ترامپ سال گذشته اولين رييس جمهوري 
امريكا بود كه در س��نگاپور با رهبر كره شمالي ديدار كرد. 
رهبران دو كش��ور پس از آن فوريه در ويتنام براي بار دوم 

ديدار كردند؛ گرچه نتيجه ملموسي نداشت. 
به گزارش سي ان ان، رييس جمهوري امريكا در جريان سفر 
آسيايي خود صبح شنبه در ژاپن توييت كرد »مايل است 
در سفرش به كره جنوبي، در مرز بين دو كره، حتي اگر براي 
فقط دو دقيقه هم كه باشد با كيم جونگ اون ملاقات كند.« 
معاون وزير خارجه كره شمالي ساعتي پس از انتشار پيام 
ترامپ اعلام كرد كره شمالي اين دعوت را پيشنهادي بسيار 

جالب مي داند. 
رييس جمهوري ايالات متحده يك ش��نبه پس از ديدار با 
كيم جونگ اون در مرز بين دو كره گفت: »امروز روز بزرگي 
براي دنيا است.« او همچنين از اينكه اولين رييس جمهوري 
امريكاست كه در دوران زمامداري اش به كره شمالي سفر 
مي كند ابراز خرسندي كرد. او از كيم جونگ اون هم دعوت 

كرده تا به واشنگتن سفر كند.
رهبر كره شمالي نيز اقدام رييس جمهوري امريكا در سفر به 
كره شمالي را »شجاعانه« توصيف كرده است. او گفته سفر 
كوتاه ترامپ به كره شمالي به بهبود روابط دو كشور كمك 
مي كند. كيم جونگ اون همچنين تاكيد كرده از پيشنهاد 
ملاقات ترامپ بسيار شگفت زده شده بود. رهبر كره شمالي 
گفته سفر ترامپ به كشورش و دست دادن آنها با يكديگر 

نشان مي دهد كه »امروز روزي متفاوت از ديروز« است.
رهبر كره ش��مالي رابطه خود با ترام��پ را عالي توصيف 
كرده اس��ت. كيم جونگ اون پيش از اين با دعوت ترامپ 
براي ملاق��ات در منطقه غيرنظامي موافق��ت كرده بود. 
رييس جمهوري امريكا در منطقه غيرنظامي بين دو كره و 
پيش از ديدار با رهبر كره شمالي گفت كه او و كيم جونگ اون 
ب��ه يكديگر احت��رام مي گذارند و حتي ش��ايد يكديگر را 

دوست دارند. گفته شده، »مون جائه اين« رييس جمهوري 
كره جنوبي، ترامپ را در جريان سفر به منطقه غيرنظامي بين 

دو كره همراهي مي كرده است.

   حاشيه ديدار سران دو كشور
ديدار ترامپ با رهبر كره شمالي تحت تدابير شديد امنيتي 
در مرز دوكره، و در ش��رايطي برگزار ش��د كه چندين تك 
تيرانداز در ارتفاعات مشرف بر محل مذاكرات مستقر شده 
بودند. خبرنگار سي ان ان كه ترامپ را در اين سفر همراهي 
مي كرده، گزارش داده: ترامپ پس از ملاقات كوتاه با كيم 

جونگ اون رهبر كره ش��مالي و قدم نه��ادن در خاك اين 
كشور؛ بلافاصله به خاك كره جنوبي بازگشت و محافظانش 

خبرنگاران را كنار زدند.
جيم آكوستو خبرنگار ارشد كاخ سفيد )كه پيشتر از سوي 
ترامپ براي ورود به كاخ سفيد منع شده بود اما دادگاه اين 
حكم را رد كرد( گفته در جريان اين ديدار ميان اس��تفاني 
گريشام س��خنگوي كاخ س��فيد با طرف كره شمالي نيز 
درگيري فيزيكي رخ داده اس��ت. او به علت اين درگيري 
اش��اره اي نكرد؛ اما گفته مي شود كه نزاع فيزيكي موجب 
كبودي بدن گريش��ام شده است. از ديگر حاشيه هاي اين 

ديدار؛ حضور جرد كوش��نر داماد ترامپ ب��ود كه دوربين 
س��ي ان ان براي لحظاتي او را در حاشيه ملاقات سران دو 

كشور نشان داده است.
منطقه غيرنظامي محل ديدار كوتاه سران دوكشور به لحاظ 
امنيتي منطقه اي حساس است و باتوجه به شرايط جنگي 
دو كره از س��ال ۱۹۵۳؛ اگر فردي قصد عبور از آن را داشته 
باشد ممكن اس��ت از طرف مقابل هدف گلوله قرار گيرد. 
پيش از ترامپ، روساي پيش��ين جمهوري امريكا شامل 
رونالد ريگان در ۱۴نوامبر س��ال ۱۹۸۳، بيل كلينتون در 
۱۱جولاي ۱۹۹۳، جورج دبلي��و بوش20فوريه 2002 و 

باراك اوباما 2۵مارس 20۱2 از ناحيه غير نظامي شده مرز دو 
كره در روستاي پانمونجوم بازديد كرده بودند. كيم و ترامپ 
ماه هاست كه با هدف خلع تسليحات اتمي شبه جزيره كره 
با يكديگر وارد مذاكره شده اند. در ژوئن 20۱۸ ميلادي اين 
دو رهبر در نخستين نشست دوجانبه شان در سنگاپور تعهد 
خود را نسبت به خلع تسليحات اتمي ابراز كردند. اما دور دوم 
مذاكرات كه در فوريه سال 20۱۹ ميلادي در ويتنام برگزار 

شد، بطور كاملًا ناگهاني و بدون هيچ توافقي پايان يافت.

   هنر دست دادن
آسوش��يتدپرس با اش��اره به س��فر چهار روزه آسيايي 
رييس جمهوري امريكا نوشته: »دونالد ترامپ بدون در 
نظر گرفتن بحران هاي جهاني، يك الگوي معين براي 
ديدار با دوستان و دشمنانش دارد. با توجه به تمايل او براي 
جلوگيري از تكرار سفرهاي بين المللي در گذشته، ترامپ 
مذاكرات سخت را براي دريافت تعريف و تمجيد انجام داد 
و مسائل ناراحت كننده، حتي با برخي از مشكل سازترين 
چهره هاي جهاني، را نادي��ده گرفت. رييس جمهوري 
امريكا پس از ديدار با ولاديمير پوتين رييس جمهوري 
روسيه، محمد بن سلمان وليعهد سعودي، رجب طيب 
اردوغ��ان  رييس جمهوري تركيه، و ش��ي جين پينگ 
رييس جمهوري چين، كه همگي تمايلات خودكامگي 
دارند، در كنفرانس خبري پاياني نشست گروه بيست ۹ 
بار بر روابط قدرتمند تاكيد كرد! ترامپ گفت: واقعا رابطه 
خوبي با همه دارم. او سپس راهي كره جنوبي شد و فرصت 
تازه اي براي خودنمايي يافت تا هنر دست  دادنش را به 
نمايش بگذارد. او از كيم جونگ اون  رهبر كره ش��مالي، 
دعوت كرد تا يك ش��نبه به منطقه مرزي بيايد. رهبران 
امريكا و كره ش��مالي در همان نقطه ب��ا يكديگر ديدار 
كردند. اولويت بندي مناسبات شخصي بر دستاوردهاي 
بنيادين، فاش كننده پش��ت پرده و بخش غيرمنتظره 
ديدگاه تراكنشي ترامپ به سياست خارجي است. او با 
وجود شهرتش به عنوان يك مذاكره كننده سرسخت، 
اغلب ارتباط برقرار كردن با رهبران جهان را در راستاي 

رسيدن به هدفي به نفع خود انجام مي دهد.« 

گروه جهان| سمانه قرباني| 
درك غرب از جهاني ش��دن و وابس��تگي متقابل به طور 
روزافزوني در حال منسوخ شدن است. تصور غرب از جهاني 
شدن اين است: يك نظام جهاني كه در آن كشورهاي غربي 
بر سراسر جهان پرتو مي افكنند در حالي كه ديگران هيچ 
تاثيري روي آنها ندارند.  به عبارت ديگر قرار نيست كه تاثير 
پرتوافكني كشورهاي غربي به سوي آنان بازتاب داده شود. 
اما برقراري تعادل دوباره در حوزه قدرت اقتصادي و سياسي، 
اين ايده را كاملا منسوخ كرده است. وجود پديده پوپوليسم 
در اروپا و ايالات متحده دليل اين امر را نشان مي دهد. فارن 
پالسي نوشته، افزايش موج پوپوليسم در غرب شايد به اين 
 دليل عجيب به نظ��ر مي آيد كه غربي ها عادت فكر كردن 
به اينكه جوامع ش��ان تحت تاثير برخي نيروهاي خارجي 
است را فراموش كرده اند. مشي روشنفكرانه اين است كه 
پوپوليسم را نتيجه تحولات داخلي ببينيم، تحولاتي چون 
بح��ران نمايندگي دولت از مردم، بح��ران بي اعتمادي به 
سياستمداران، افزايش نابرابري، رياضت اقتصادي و ظهور 
فناوري هاي جديد ديجيتال كه جوامع غربي را دوقطبي 
كرده است. براي مقابله با اين تحولات راه آسان تر اين است 
كه خائنان داخلي را سرزنش كنيم زيرا مي توانيم بر آنها غلبه 
كنيم و اين كارها باعث مي شود كشورهاي غربي عادلانه تر، 
برابرتر و متحدتر شوند.  پوپوليست ها همانند منتقدان از 
نابرابري و تقسيم منابع گلايه مند هستند، گرچه همزمان 
ادعا مي كنند اين ليبراليسم است كه جامعه را چندپاره كرده 

است. در نهايت اين هيلاري كلينتون بود و نه دونالد ترامپ 
كه در انتخابات رياست جمهوري 20۱6 در ايالات متحده 
گله مي كرد كه ده ها ميليون امريكايي )كه از ترامپ حمايت 
مي كردند(، امريكايي اصيل نيستند. كلينتون از عبارت هايي 
اس��تفاده مي كرد كه معمولا رهبران سياسي پوپوليست 
استفاده مي كنند. اما آيا كلينتون يك پوپوليست است؟ نه، 
نيست.  مساله اينجاست كه پوپوليسم يك پديده ملي نيست 
بلكه پديده اي بين المللي و ژئوپليتيكي است. پوپوليسم 
نتيجه مس��تقيم تغييرات مهم در توزي��ع قدرت جهاني 
است. در واقع اين پديده واكنشي به از دست رفتن هژموني 
غرب است.  احزاب پوپوليست كه در بسياري از كشور هاي 
اروپايي بر س��ر قدرت رقابت مي كنند يادآور جنبش هاي 
ملي گرا در ده��ه ۱۸00 و ۱۹00در كش��ور هاي در حال 
توسعه هستند، احزابي كه از طرف مردم خسته از وابستگي 
به اروپا و امريكا حمايت مي ش��دند. براي مثال، اين مردم 
احساس مي كردند كه تمدن هاي باستاني آنان و راه و رسم 
زندگي شان براي ايده هاي غربي كنار گذاشته شده است. 
آنها معترض بودند كه كشورشان به شدت غربي شده است و 
فقط براي آنان حس پوچي مانده است. كاظم نامي نويسنده 
تركي��ه اي در مجله »تركيش كانتري« كه در س��ال هاي 
۱۹۱۱ و ۱۹۳۱منتشر مي ش��د، نوشته: »كشور ما شبيه 
يك بيمارستان شده است. بيمارستاني كه از دارو، پزشك 
و مراقبت محروم اس��ت.«  در روسيه، يك آريستوكراسي 
اروپايي ش��ده وجود داش��ت كه كاملا متف��اوت از دنياي 

دهقانان بود. افراد اين طبقه فرانسوي صحبت مي كردند، 
به موسيقي هاي متفاوت گوش مي كردند، غذاهاي متنوع 
مي خوردند و درباره هدف هاي زندگي ديدگاه هاي راديكال 
كاملا متفاوتي با دهقانان داشتند. گويي نه دو طبقه اجتماعي 
متفاوت، كه دو كش��ور متفاوت بودند كه به يكديگر نگاه 
مي كردند و هر يك ايده خود را براي »روح روسيه« داشت. 
حتي در فرانس��ه، آلمان و ايالات متحده نيز به آرامي يك 
حس بيگانگي در ميان طبقات فرادس��ت و فرودست در 
حال شكل گيري بود كه البته با نوع روسي متفاوت داشت. 
از آنجايي كه اين كشورها حاكمان جهان بودند، نخبگان 
فرض را بر اين گذاشته بودند كه مسووليت مديريت امور 
خارجي كشورها را در دست دارند. ديدگاه آنان گرچه ريشه 
در استعمار داشت اما جهاني تر بود. اين ديدگاه باعث ميان 

آنان و هموطنان شان فاصله ايجاد  شود.
البته تا زماني كه هژموني غرب پاي��دار مانده بود طبقات 
فرودس��ت و كس��اني كه در مس��ند قدرت بودند سازش 
مي كردند. اما با به هم خوردن توازن قدرت، نخبگان تغيير 
موضع دادند. براي آنان اعتراف به نقاط ضعفش��ان در برابر 
كساني كه نظراتشان را به آنها ديكته مي كردند غيرقابل باور 
بود. برخي از نخبگان نيز به خوبي آموخته بودند تا هنگام 
تدوين مواضع خودش��ان از منافع بشريت صحبت كنند. 
امروزه بس��ياري از راي دهندگان در اروپا و ايالات متحده 
نخبگان را افرادي مي دانند كه از منافع ملي كشورش��ان 
فاصله زيادي دارند. به همين دليل عدم اعتماد و بيگانگي 

در حال رشد اس��ت.  اگر پوپوليسم واقعا تلاشي براي حل 
مشكلات داخلي بود، رهبران حال حاضر ايتاليا، لهستان و 
مجارستان و هر جاي ديگري زمان بيشتري را براي مبارزه 
با فس��اد و نابرابري صرف مي كردند. آنها اما در مقابل اين 
چالش ها را عميق تر مي كنند آن هم در شرايطي كه جهاني 
را به گونه اي به تصوير مي كشند كه در آن كشورهاي اروپايي 
در خطر ناپديد ش��دن هستند و نيروهاي خارجي سراسر 
اين كش��ورها را محاصره كرده اند. رهبران پوپوليست اين 
كشورها نمي توانند مهاجرت، تروريسم، تجارت و كابينه 
جهاني نخبگان بوروكراتيك را كنترل كنند. وعده آنان اين 
است كه ش��هروندان را به جهاني بازمي گردانند كه در آن 
اروپا از تاثيرات خارجي در امان است در حالي كه همچنان 
مي تواند بر هر كشور ديگري اعمال نفوذ كند.  مساله مهاجرت 
را در نظر بگيريد. مهاجرت در دهه هاي اخير براي بسياري 

از كشورهاي اروپايي نفع اقتصادي داشته است. كشورهايي 
مانند آلمان، فرانسه و امريكا احتمالا بدون حضور مهاجران 
مجبور بودند تا هزينه هاي زيادي را براي نيروي كار و بهبود 
سريع زيرس��اخت هاي تكنولوژيكي خود بپردازند. اما از 
آنجايي كه سياست هاي مهاجرتي و پذيرش مهاجران نه 
عملي سخاوتمندانه كه ضروري از سوي برخي كشورهاي 
توسعه يافته بوده، مهاجران هم درخواست مزاياي اجتماعي 
دارند و تس��خير فرهنگي ميزبان كمرنگ خواهد شد. اما 
پاسخ اين تحولات، مشي پوپوليستي نيست.  در سياست 
نيز مانند فيزيك براي هر عملي، عكس العملي وجود دارد اما 
غيرممكن است كه بتوان پوپوليسم غربي را به عنوان پاسخي 
به چالش هاي داخلي كشورهاي اروپايي و امريكايي در نظر 
گرفت. پوپوليسم غربي بيشتر واكنشي است به توزيع مجدد 
قدرت در عرصه جهاني كه هنوز در حال شكل گيري است. 

دريچه

كوتاه از منطقه

بازگشت سيلويو برلوسكني 
به عرصه سياست 

گروه جهان| نخست وزير پيشين ايتاليا كه هميشه 
با رسوايي هاي جنس��ي و مالي روبرو بوده است، به 
پارلمان اروپايي راه يافته و حيات سياسي خود را احيا 
مي كند. به گزارش واشنگتن پست، سيلويو برلوسكني 
كه چهار دوره نخست وزير ايتاليا بود، حامياني دارد. 
كارمن بارباگالو يكي از آنهاست. به گفته اين زن ۸0 
ساله، برلوسكني ميلياردر كه سابقا نخست وزير ايتاليا 
بود و درگير رس��وايي هاي جنسي متعدد شد، »فرد 
باهوشي است كه هميشه به مردم كمك مي كند.« 
ماه مه راي اين زن به پيروزي برلوسكني كمك كرد 
تا در پارلمان اروپايي كرسي به دست آورد و رستاخير 
سياس��ي دوباره او رقم بخورد. برلوسكني ۸2 ساله 
كه چهار دوره نخس��ت وزير ب��ود، از ۱۹۹۴ كه براي 
اولين بار انتخاب ش��د هميش��ه گردبادي از قدرت، 
ثروت، جذابيت، ش��وخ طبع��ي، جوك هاي كثيف 
و رس��وايي هاي متفاوتي از جمله رس��وايي اخلاقي 
و پولي بوده اس��ت. جيوواني اورسينا، مدير مدرسه 
دولت در دانش��گاه لوئيس گي��دو كارلي مي گويد، 
شغل جديد برلوسكني در پارلمان اروپايي كه اولين 
سمت او از زماني بركناري از سناي ايتاليا در 20۱۳ 
بر سر محكوميت در پرونده جعل مالياتي است، بدين 
معناست كه گرچه او كمرنگ شده اما همچنان مهم 
است. برلوسكني دوم جولاي به عنوان يكي از ۷۵۱ 
عضو وارد نهاد قانونگذاري اروپايي در فرانسه مي شود. 
او از ديرباز نگاهي مردد به اتحاديه اروپا داشته اما گفته 
از پست جديد خود براي ارتقاي يك اروپاي متحدتر 
استفاده مي كند، آن هم در شرايطي كه ايتاليا تحت 

سلطه يك دولت پوپوليست ها و ضد اروپاست.

از سرگيري مذاكرات 
تسليحاتي روسيه و امريكا 

گروه جهان| ولاديمير پوتي��ن رييس جمهوري 
روسيه، اعلام كرده او و دونالد ترامپ رييس جمهوري 
ايالات متحده، به وزراي خارجه دس��تور داده اند كه 
رايزني ها بر سر كنترل تس��ليحات هسته اي را آغاز 
كنند. پوتين پس از نشست رهبران كشورهاي عضو 
گ��روه20 در ژاپن گفته نمي توان��د از الان بگويد آيا 
اين رايزني ها منجر به معاهده »استارت نو« ديگري 
خواهد شد يا خير. به گزارش دويچه وله، پيمان موسوم 
به استارت نو س��ال 20۱0 ميلادي با هدف كاهش 
تسليحات هس��ته اي ميان ايالات متحده و روسيه 
منعقد شد. اين پيمان اما تا سال 202۱ بيشتر نخواهد 
پاييد، مگر آنكه دو كش��ور بر سر تمديد آن به توافق 
برسند. دونالد ترامپ نيز همين روز در گفت وگويي 
جداگانه با خبرنگاران اظهار داش��ت كه با ولاديمير 
پوتين مذاكرات مفصلي درباره كنترل تس��ليحات 
هسته اي داشته است. بر اساس اطلاعيه كاخ سفيد، 
رهبران امريكا و روس��يه در ديدار خود بر سر مسائل 
و ابهاماتي كه معاهده استارت نو دارد با هم گفت وگو 
كرده اند. اين اطلاعيه مي گويد: »روس��اي جمهور 
توافق كردند كه دو كش��ور گفت وگوهاي خود را در 
رابطه با يك الگوي كنترل تس��ليحات كه متناسب 
با قرن 2۱ باش��د، ادام��ه دهن��د.« در ماه هاي اخير 
پس از آنكه واشنگتن روسيه را به نقض پيمان منع 
موشك هاي هسته اي ميان برد متهم كرد، موضوع 
كنترل تسليحات هسته اي نگراني هاي بسياري را 
در س��طح جهاني موجب شده است. مقامات ايالات 
متحده مي گويند كه خواستار مذاكره با هدف دستيابي 
به معاهده جديدي هستند كه چين را هم دربربگيرد.

دادگاه امريكا بخشي از بودجه 
ديوار مرزي را مسدود كرد

گروه جهان| قاضي فدرالي در امريكا، دونالد ترامپ 
را از استفاده 2.۵ميليارد دلاري از بودجه نظامي براي 
احداث ديوار مرزي خ��ود در ايالت هاي كاليفرنيا، 
آريزون��ا و نيومكزيكو منع كرده اس��ت. به گزارش 
آسوشيتدپرس، هيوود گيليام قاضي امريكايي، طي 
دو طرح دعوي از سوي ايالت كاليفرنيا و فعالاني كه 
به غيرقانوني بودن انتق��ال اين پول و وجود تهديد 
محيط زيستي در صورت احداث ديوار معتقد بودند، 
عليه ترامپ اقدام كرده است.  هاوير بسرا دادستان 
كل كاليفرنيا، اع��لام كرده تصميم ترامپ مبني بر 
احداث ديوار، با قانون اساس��ي در تناقض است و به 
ايالت كاليفرنيا آسيب جدي وارد مي كند. اتحاديه 
آزادي هاي شهروندي امريكا كه عليه اقدام ترامپ 
طرح دعوي كرده بود نيز اين اقدام را ستايش كرده 
است.  درور لادين يكي از وكلاي اين اتحاديه گفته 
اين تصميم، در راستاي اصل ساده اي است كه بيان 
مي كند رييس جمهور، قدرت خرج ماليات را بدون 
تصويب كنگره ندارد. او در ادامه گفت: »ما به دفاع از 
اين اصل مهم در دموكراسي خود ادامه خواهيم داد.« 
ترامپ در كنفرانس مطبوعاتي اش در پايان اجلاس 
س��ران گروه 20 در ژاپن، اين اق��دام را يك افتضاح 
خوانده است. او گفته: »سريعاً درخواست تجديدنظر 
مي كنيم و حس مي كنيم پيروز خواهيم شد، بخش 
بزرگي از ديوار در حال احداث است و دليلي براي اين 
اقدام وجود ندارد.« كشمكش قانون گذاران و ترامپ، 
به اين زودي پايان نمي گيرد؛ دادگاه استيناف حوزه 
نهم ايالات متحده امريكا هفته بعد موضوع استفاده 

از بودجه نظامي را به بحث خواهد گذاشت.

ژاپن به كاهش وابستگي 
عربستان به نفت كمك مي كند 
گروه جهان| آبه شينزو نخست وزير ژاپن، در ديدار با 
محمد بن سلمان وليعهد سعودي، وعده داده كه توكيو 
با ارايه برنامه  اصلاحات بنيادي به رياض كمك خواهد 
كه وابستگي خود را به نفت كاهش دهد.  به گزارش 
يورونيوز، آبه ش��ينزو در ديدار با وليعهد عربس��تان 
پس از نشست سران گروه20 در شهر اوساكاي ژاپن 
گفته: »برنامه چشم انداز 20۳0 عربستان سعودي، 
اصلاحاتي اساسي است كه عربستان را از وابستگي به 
نفت دور خواهد كرد و صنعت اين كشور را تنوع خواهد 
بخشيد.« نخس��ت وزير ژاپن با اشاره به ابتكار عمل 
وليعهد در اين برنامه، قول همكاري كشور متبوعش 
را در اين زمينه داد: »دولت ژاپن و بخش خصوصي 
به همكاري خود در جهت رسيدن به اين هدف ادامه 
خواهد داد.« از س��وي ديگر روس��يه و عربستان در 
حاشيه نشست گروه20 بر ثابت نگاه داشتن ميزان 
توليد نفت اوپك به توافق رسيدند. رياض 20۱6 از يك 
برنامه توسعه موسوم به »چشم انداز 20۳0« رونمايي 
كرد كه قرار بود اقتصاد عربستان را با اقداماتي از قبيل 
جذب س��رمايه گذاري خارجي، خصوصي س��ازي، 
جذب هر چه بيشتر گردش��گران زيارتي و غيره، از 
نفت بي نياز كند. اما قتل روزنامه نگار منتقد سعودي، 
جمال خاشقجي در اكتبر 20۱۸ و در آستانه برگزاري 
نشست اقتصادي »سرمايه گذاري آينده« در رياض، 
برنامه هاي اصلاحاتي وليعهد كه به شدت به سرمايه 
خارجي وابسته بود را در سايه اي از ابهام قرار داد. دولت 
ترامپ در اين مدت به ش��دت تلاش كرده تا با وجود 
اعتراض هاي گسترده داخلي و خارجي، رياض را به 

عرصه بين المللي بازگرداند. 

برگزاري راهپيمايي حمايت از 
دموكراسي در هنگ كنگ 

گروه جهان| مردم هنگ كنگ در سالگرد بازگشت 
اداره اين دولت ش��هر ب��ه حكومت چي��ن، در حالي 
دوشنبه )امروز( قرار است دست به راهپيمايي گسترده 
حمايت از دموكراس��ي بزنند كه اين راهپيمايي يك 
اجتماع بزرگ در بحبوحه خشم گسترده بر سر لايحه 
اس��تردادي خواهد بود كه پيش تر ميليون ها تن را به 
خيابان ها كشاند. به گزارش رويترز، پكن هرگونه دخالت 
در امور هنگ كنگ را رد مي كند اما براي بس��ياري از 
ساكنان اين دولتشهر، ارايه لايحه استرداد مظنونان 
از هنگ كن��گ به چين جديدترين اقدام پكن براي به 
دست گرفتن كنترل اين دولتش��هر است. مارگارت 
انجي، قانونگذار سابق اپوزيسيون هنگ كنگ گفته: 
»اگر هنگ كنگ ديگر يك شهر بين المللي نباشد، از 
بين مي رود. اين وظيفه ماست كه به جهان بگوييم.« 
كري لام مدير اجرايي هنگ كنگ كه مورد حمايت پكن 
است، در ابتدا حامي اين لايحه بود اما بعد از بزرگ ترين 
و خشونت آميزترين راهپيمايي اعتراضي در اين شهر، 
لايحه را به حالت تعليق در آورد. س��ازمان دهندگان 
راهپيمايي دوش��نبه مي گويند، مطمئن هستند كه 
خشم مردم از ناكامي دولت در هنگ كنگ درباره اين 
لايحه باعث مي شود تا تعداد زيادي در اين راهپيمايي 
حضور داشته باشند. هنگ كنگ اول جولاي ۱۹۹۷ و 
با فرمول »يك كشور، دو سيستم« از انگليس به چين 
بازگردانده شد كه بر اس��اس اين فرمول، به مردم اين 
دولت شهر اجازه داده مي شود تا از آزادي شامل برگزاري 
اعتراضات و سيستم قضايي مستقل برخوردار باشند. 
مخالفان نگران هستند كه اجراي اين لايحه، باعث شود 

تا مظنونان در سيستم قضايي چين محاكمه شوند.
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 توافق چين و امريكا
براي پايان جنگ تعرفه ها 

گروه جهان| دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
و ش��ي جين پينگ رييس جمهوري چين، توافق 
كرده اند براي پايان دادن به جنگ تعرفه ها مذاكرات را 
از سر بگيرند. به گزارش بي بي سي، مناقشه  تجاري دو 
طرف بر رشد اقتصاد جهان تاثير منفي گذاشته است. 
ترامپ در حاش��يه نشس��ت گروه20 در ژاپن گفته 
ش��ركت هاي امريكايي خواهند توانست همچنان 
محصولات خود را به شركت چيني هواوي بفروشند. 
به گفته كارشناس��ان، اين امتياز بزرگي براي چين 
محسوب مي شود. ماه پيش امريكا خريد محصولات 
امريكايي از اين شركت بدون دريافت مجوز را ممنوع 
كرد. اين ممنوعيت ضربه سهمگيني براي اين شركت 
به حساب مي آمد. خبرگزاري رسمي چين گزارش 
داده امري��كا تعرفه هاي جديدي ب��ر صادرات چين 
وضع نخواهد كرد. هنوز امريكا در اين باره اظهارنظري 
نكرده اس��ت. دو كشور در بيش از يك سال گذشته، 
روي محصولات صادراتي تعرفه هاي سنگيني وضع 
كرده اند. اخيرا ترامپ تهديد كرده بود تعرفه هايي به 
ارزش ۳00 ميلي��ارد دلار روي صادرات چين وضع 
خواهد كرد. پ��س از آنكه امري��كا روي محصولات 
صادراتي چيني تعرفه سنگيني بست، چين دست 
به اقدام مش��ابهي زد و امريكا را به ش��عله ور كردن 
بزرگ ترين جنگ اقتصادي در تاريخ متهم كرد. ترامپ 
بارها چين را به رفتار غيرمنصفانه در مبادلات تجاري 
با امريكا متهم كرده و گفته براي جبران اين وضعيت 
تعرفه ها را بر واردات كالا از اين كش��ورها وضع كرده 
اس��ت. در همين حال ده ها كارشناس حوزه آسيا از 
جمله ديپلمات ها و افسران نظامي امريكا در نامه اي 
سرگشاده از ترامپ خواسته اند تا در سياست هايي كه 
»با چين همانند دشمن برخورد مي شود« تجديدنظر 
كند و هشدار داده اند كه اين رويكرد به منافع امريكا 
و اقتص��اد جهاني لطمه مي زند. به گ��زارش رويترز، 
ح��دود ۸0 كارش��ناس به ترامپ و كنگره هش��دار 
داده اند: »گرچه با رفتار اخير پكن عميقا دچار دردسر 
شده ايم، اما معتقديم كه بسياري از اقدامات امريكا هم 
منجر به افت روابط شده است.« كارشناسان هشدار 
داده ان��د: »تلاش هاي امريكا ب��راي برخورد با چين 
همانند دشمن و جدا كردن آن از اقتصاد جهاني به 
نقش و وجهه بين المللي امريكا لطمه مي زند و منافع 
اقتصادي تمام كشورها را تضعيف مي كند. ترس امريكا 
از اينكه پكن به عنوان رهبر جهاني جايگزين امريكا 

شود، اغراق است.« 

سفر نخست وزير پاكستان
 به امريكا

يك مقام ارشد پاكستان اعلام كرده عمران خان 
نخس��ت وزير اين كش��ور، براي ديدار با دونالد 
ترامپ اواخر جولاي به امريكا سفر خواهد كرد. 
به گزارش آسوشيتدپرس، فواد چودري وزير علوم 
و تكنولوژي پاكستان، گفته اين ديدار مي تواند 
اولين مراودات س��طح بالاي دو كش��ور امريكا و 
پاكستان باش��د؛ به خصوص كه مذاكرات صلح 
بين طالبان افغانستان و امريكا در حال ورود به فاز 
مهمي است. به گفته او، امريكا از نقش پاكستان 

در پيشبرد مذاكرات صلح قدرداني كرده است.

8 كارمند افغانستان كشته شدند
هش��ت كارمند كميسيون مس��تقل انتخابات 
افغانستان در چهار حمله انتحاري كشته شدند. 
تادين خ��ان فرمانده پليس قنده��ار، گفته اين 
حمله ها حوالي ساعت دو بامداد روز يك شنبه در 
شهرستان »معروف« اين استان صورت گرفته 
است. تادين خان از تلفات سنگين نظاميان و غير 
نظاميان در اين حملات خبر داده اما آمار دقيقي 
ارايه نكرد. گفته شده، در اين حملات طالبان از 
چهار خودرو زرهي هاموي استفاده كرده است. 

بازداشت نماينده سابق 
پارلمان كويت 

مقامات امنيتي كويت، نماينده سابق پارلمان اين كشور 
را به دليل انتشار پيام  توييتري در خصوص عربستان 
بازداشت كردند. به نوشته الرأي، بازداشت ناصر الدويله 
در راستاي اجراي دستور دادستاني در ارتباط با مساله 
توهين به عربستان صورت گرفت. سعودي ها الدويله را 
به انجام اقدامات تحريك آميز براي هدف قرار دادن اين 

كشور و حمايت از انصارالله يمن متهم كردند.

واكنش بغداد به حمله تركيه 
به سليمانيه 

دولت عراق ارتش تركيه را به كشته شدن چهار شهروند 
عراقي در جريان حملات گسترده به استان سليمانيه 
در اقليم كردستان متهم كرده است. به گزارش روسيا 
اليوم، وزارت خارج��ه عراق اعلام كرده، دولت فدرال 
حمله دو جنگنده وابسته به نيروي هوايي تركيه به 
استان سليمانيه را كه به كشته شدن چهار عراقي و 
زخمي شدن چهار تن ديگر منجر شد و در ميان مردم 

رعب و وحشت ايجاد كرد، محكوم كرده است. 

استقرار يگان امنيتي عربستان 
در جيزان 

مقامات نيروهاي گارد مرزي عربستان اعلام كردند 
كه يگان امنيتي ويژه را در شهر العارضه كه در نزديكي 
مرز يمن در استان جيزان قرار دارد، مستقر مي كند. 
به  گزارش خبرگزاري رسمي عربستان )واس(، اين 
نيروها براي جنگ در مناطق مرتفع و كوهستان ها 
آموزش ديده اند. گفته شده، رياض از بيم نفوذ بيشتر 
نيروهاي يمني به عمق اراضي اين كش��ور، نيروها و 

تجهيزات بيشتري را در اين مناطق مستقر كند.
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عكسروز

چهرهروز

آثاريكهحرامميشوند
شهلا انتظاريان با بيان  اينكه سهل انگاري در ترجمه ادبيات كودك بيشتر از تأليف است، مي گويد: آشنايي نداشتن برخي از مترجمان با دايره واژگاني 
كودكان و آشنا نبودن آنها با ادبيات كودك گاهي باعث مي شود يك اثر خوب و شايسته براي كودكان حرام شود.  اين مترجم ادبيات كودك و نوجوان 
درباره سهل انگاري در ادبيات كودك و اينكه برخي فكر مي كنند نوشتن در حوزه ادبيات كودك كار راحتي است و با نوشتن چند جمله كودكانه 
مي توانند صاحب نام شوند، اظهار كرد: اين موضوع مساله بسيار مهمي است اما به نظرم در حوزه تأليف كمتر است زيرا ترجمه آسان تر گرفته مي شود 
تا تأليف. از طرفي در تأليف با توجه به نياز به تصويرگري، ناشران بايد هزينه بيشتري پرداخت كنند بنابراين دقت بيشتري هم صورت مي گيرد. 

او به ايسنا گفت: در ترجمه ادبيات كودك، مترجم بايد سه نكته اساسي را در نظر داشته باشد؛ زبان مبدأ، زبان مقصد و آشنايي با ادبيات كودك. 

بازارهنر

ميركريمي داور جشنواره زردآلوي طلايي ارمنستان شد

»مرد بالشي« علي سرابي روي صحنه مي رود

»بدون نسخه« در تماشاخانه سپند

گروه كهن »فسانه و باد« را به صحنه مي برد

ده فيلم كوت��اه و بلند ايراني امس��ال 
در ش��انزدهمين جش��نواره فيل��م 
زردآل��وي طلايي ارمنس��تان به روي 
پ��رده مي روند و رض��ا ميركريمي نيز 
يك��ي از داوران بخ��ش رقابتي اصلي 
اين رويداد سينمايي است. جشنواره 
فيلم زردآلوي طلايي ارمنس��تان كه 
سال گذشته اصغر فرهادي را به عنوان 

رييس هي��ات داوران رقابتي خ��ود انتخاب كرده 
بود، در دوره جديد خ��ود از رضا ميركريمي ديگر 
س��ينماگر ايراني ب��راي حضور در جم��ع هيات 
داوران اين جشنواره س��ينمايي دعوت كرد. اين 
جشنواره سينمايي امسال در بخش رقابتي كوتاه 
منطقه اي خود ميزبان فيلم هاي ايراني »روز براي 
ش��ب« )كاوه ابراهي��م پ��ور(، »كلاس رانندگي« 

)مرضيه رياحي(، »بازگشت« )شهريار 
پورسيدان(، »ذبح« )سامان حسين پور 
و آكو زندكريمي(، »تاريكي« )سعيد 
جعفري��ان(، »خاكس��ترها« )آري��ان 
گلصورت( و »آواز گنجشك« )فرزانه 
اميدوارنيا( به عنوان محصول مشترك 
ايران و دانمارك اس��ت. همچنين در 
بخش غيررقابتي پانوراماي جشنواره 
زردآلوي طلايي ارمنس��تان نيز س��ه فيلم ايراني 
»داركوب« ساخته بهروز شعيبي، مستند »دلبند« 
به كارگرداني ياس��ر طالبي و »فقدان« س��اخته 
فاطمه ذوالفق��اري به نمايش گذاش��ته خواهند 
شد.  شانزدهمين جشنواره فيلم زردآلوي طلايي 
ارمنس��تان از تاريخ ۷ تا ۱۴ جولاي ۲۰۱۹ )۱۶ تا 

۲۳ تير( برگزار مي شود.

علي س��رابي كه ۶ سال قبل در نمايش 
»مرد بالش��ي« بازي ك��رده بود، قصد 
دارد اين ب��ار آن را در مق��ام كارگردان 
به صحنه ببرد كه ب��ا توجه به تعهدات 
يكي دو بازيگرش ب��ه پروژه هاي ديگر 
روزهاي محدودي را ميزبان تماشاگران 
تئات��ر خواهد بود. علي س��رابي و نويد 
محمدزاده سال ۱۳۹۲ در نمايش »مرد 

بالشي« به كارگرداني محمد يعقوبي و آيدا كيخايي 
همبازي بودند و حالا در تابس��تان ۹۸ قرار اس��ت 
آن نمايش را با ميزانس��ن و طراح��ي ديگري بازي 
كنند. س��رابي در اجرايي كه از »مرد بالشي« آماده 
مي كند علاوه بر نويد محمدزاده، حميدرضا آذرنگ 
و بهرام افشاري را هم دعوت كرده و آنچه از تمرين 

نمايش برمي آيد احتم��الًا مخاطب با 
بازي و نقش هاي غافلگيركننده اي روبرو 
خواهد شد. طراحي صحنه اين نمايش 
را سهيل دانش اش��راقي برعهده دارد. 
»مرد بالشي« از ش��نبه، ۱۵ تيرماه كه 
معمولًا روز تعطيلي سالن هاي تئاتري 
است، در پرديس تئاتر ش��هرزاد روي 
صحنه مي رود و احتمالًا روزي دو نوبت 
اجرا خواهد ش��د چون بازيگران گروه، تعهداتي به 
پروژه هاي ديگر هم دارند و اجرا بايد تا روزهاي اول 
مرداد به پايان برس��د. پيش فروش بليت هاي اين 
نمايش از دو روز پيش آغاز شده و پيش فروش جديد 
از امروز نهم تيرماه ساعت ۱۲ در سايت ايران نمايش 

شروع مي شود.

»بدون نس��خه« ب��ه نويس��ندگي و 
كارگردان��ي اميرحس��ين كنزق در 
تماشاخانه سپند روي صحنه مي رود. 
نمايش »بدون نسخه« به نويسندگي 
و كارگردان��ي اميرحس��ين كنزق از 
امروز )يكشنبه نهم تير( اجراي خود 
را در تماش��اخانه سپند آغاز مي كند. 
محمدرض��ا منص��ور و حميدرض��ا 

كمال پ��ور دو بازيگر »بدون نس��خه« هس��تند. 
»بدون نس��خه« روايتي غيرواقع��ي از دو جوان 
است كه خسته از شرايط اجتماعي خود با قرص 
خودكش��ي مي كنند... س��اير عوامل اين نمايش 
عبارتند از: دستيار كارگردان: غزاله مقدس زاده، 

گروه كارگرداني: ندا تسليميان، مهلا 
لرزماني، مدير پروژه: فرشاد حبيبي، 
مجري طرح: محمد حيدري ورجاني، 
مهدي غلامي، مدير توليد: سعيد زارع 
محمدي با همكاري گروه كندو، طراح 
لباس: مهرنوش ترحمي، طراح صحنه: 
اميرحس��ين كنزق، طراح ن��ور: امير 
ترحمي، مجري نور: عليرضا ترحمي، 
مجري صدا: مجتبي حسني. بدون نسخه از ۹ تا 
۲۵ تير هر شب س��اعت ۱۸: ۱۵ در سالن شماره 
دوي تماش��اخانه س��پند روي صحن��ه مي رود و 
علاقه مندان مي توانند براي تهيه بليت اين نمايش 

به سايت تيوال مراجعه كنند.

گروه موسيقي »كهن« به آهنگسازي 
كاميار فاني��ان و خوانندگي س��جاد 
مهربان��ي تازه ترين كنس��رت خود را 
روزهاي سيزدهم و چهاردهم تيرماه 
در اصفه��ان برگ��زار مي كن��د. گروه 
موس��يقي »كه��ن« س��اعت ۲۱ در 
روزهاي ۱۳ و ۱۴ تير ۱۳۹۸ در موزه 
هنره��اي معاصر اصفه��ان به صحنه 

مي رود. آثار اين اجرا را كاميار فانيان آهنگسازي 
كرده و س��جاد مهرباني اج��راي آوازها را برعهده 
دارد.  كامي��ار فانيان، درباره جزيي��ات اين اجرا 
توضي��ح داد: اين كنس��رت در كن��ار بخش هاي 
آوازي، ش��امل چهار تصني��ف و يك پيش درآمد 
است كه در دس��تگاه هاي »همايون« و »ماهور« 
نواخته مي ش��وند. نخس��تين قطعه اين كنسرت 
پيش درآمدي با ريتم هفت تايي است كه از قطعات 
نواخته ش��ده با س��رنا و نقاره در منطقه  قشقايي 

فارس اقتباس شده است. ضمن اينكه 
در ادامه آوازي با ش��عري از سعدي را 
اجرا مي كنيم. طبق برنامه ريزي هاي 
انجام گرفته ما در كنس��رت تصنيف 
»فسانه و باد« با ش��عري از رودكي را 
به مخاطبان ارايه مي دهيم. ريتم اين 
قطعه ده تايي است. اين ريتم در ميان 
مردمان كرد و تركمن رايج اس��ت. در 
ادامه قطعه »عاشقم اما نمي گويم كجا« با شعري از 
سروده هاي جامي را اجرا خواهيم كرد. اين تصنيف 
در دستگاه همايون س��اخته شده است. در ادامه 
نيز تصنيف »به دس��ت غم گرفتارم« روي ش��عر 
عراقي اجرا مي شود. او افزود: اين كنسرت به همت 
ش��ركت »ترانه داوودي كهن« در موزه هنرهاي 
معاصر اصفهان اج��را و به صورت تصويري ضبط 
مي شود. كه اين تصويربرداري بهانه اي براي توليد 

آلبومي تصويري با عنوان »فسانه و باد« است.

تاريخنگاري

تشكيلكابينهدوممشيرالدوله
دهم تير ۱۲۹۹، كابينه دوم ميرزاحسن خان پيرنيا )مشيرالدوله( تشكيل شد. 
اين كابينه تا چهارم آبان اين س��ال برقرار بود. هنگامي كه مش��يرالدوله براي 
دومين بار به نخست وزيري منصوب شد انتخابات دوره چهارم مجلس شوراي 
ملي در جريان بود و اولين تدبير او براي اينكه دولت را از قيد تعهدات ناش��ي 
از قرارداد ۱۹۱۹ رها س��ازد موكول ساختن اجراي اين قرارداد به نظر مجلس 
آينده بود. مشيرالدوله در اين دوره از زمامداري خود با مشكلات بزرگ ديگري 
هم مواجه بود كه از جمله مهم ترين آنها مي ت��وان به قيام ميرزا كوچك خان 
جنگلي در گيلان و قيام شيخ محمد خياباني در تبريز اشاره نمود. مشيرالدوله 
در هر دو مورد براي حل مشكل از طريق مسالمت آميز سعي فراوان نمود، ولي 
نتيجه اي نگرفت. با اعزام مخبرالس��لطنه به تبريز خياباني س��ركوب و خود او 
كشته شد، ولي قواي اعزامي به رشت از عهده جنگلي ها برنيامد و اين مشكل تا 
پايان دوره زمامداري مشيرالدوله بر جاي ماند. از سوي ديگر انگليسي ها كه از 
تعليق قرارداد ۱۹۱۹ ناراضي بودند بناي كارشكني و مخالفت با مشيرالدوله 
را گذاش��تند و مش��يرالدوله ناچار روز س��وم آبان ۱۲۹۹ از كار كناره گرفت. 
مشيرالدوله براي س��ومين بار، يازده ماه پس از كودتاي ۱۲۹۹ با رأي تمايل 
اكثريت قريب به اتفاق نمايندگان مجلس، به نخست وزيري منصوب شد. در 
كابينه جديد مشيرالدوله كه روز سوم بهمن ۱۳۰۰ شمسي به مجلس معرفي 
شد، سردار سپه )رضاخان( وزير جنگ و سردار معظم خراساني )تيمورتاش( 
وزير عدليه بودند. احمدش��اه بعد از رأي اعتماد مجلس به دولت مشيرالدوله 
عازم اروپا شد. مداخلات سردار سپه در كار دولت منجر به استعفاي مشيرالدوله 
از مقام نخس��ت وزيري گرديد، كابينه سوم مش��يرالدوله فقط چهار ماه و نيم 
دوام آورد.  حسن پيرنيا فرزند ميرزا نصرالله خان ناييني )نصرالله مشيرالدوله( 
نخستين رييس الوزراي عصر مشروطيت بود.  تقارن دوران تحصيل و سفارت 
پيرنيا در روسيه )۱۳۲۳–۱۳۰۷( با سلس��له وقايع منتهي به انقلاب ۱۹۰۵ 

روسيه، و آش��نايي وي با ايرانيان اصلاح طلب در قفقاز، از عوامل همراهي او با 
مش��روطه خواهان بود. پيرنيا در آستانه انقلاب مشروطيت به ايران آمد و پس 
از صدور فرمان تأس��يس عدالتخانه، در كميس��يوني كه براي تهيه نظامنامه 

عدالتخانه داير شد عضويت داشت.

میراثنامه

خانههاشواهدتاريخيآتشگاهاردبيلرامحصوركردهاند
سطح محوطه تاريخي »آتشگاه« محصور در بين خانه هاي روستاي »آتشگاه« در 
اردبيل، از بقاياي معماري دوران اخير كه براثر زلزله دهه ۷۰ تخريب و متروك شده، 
پوشيده شده و مردم منطقه در آن خاكبرداري و دخل و تصرف مي كنند، يعني شاهد 
ورود آسيب بسيار جدي و همچنين تهديدات پيراموني در اين محوطه ايم كه نياز 
به پژوهش هاي جدي را براي حفاظت بيشتر از اين محوطه را دوچندان مي كند. 
محمد عليزاده سولا، سرپرست هيات گمانه زني محوطه تپه آتشگاه، با اعلام اين 
خبر گفت: بر اس��اس شواهد به دست آمده از گمانه زني هاي باستان شناسي، آغاز 
استقرار در محوطه آتشگاه اردبيل به اواسط هزاره اول پيش از ميلاد برمي گردد و 
بقاياي ديواره هاي سنگي مستحكمي كه در چند گمانه اين محوطه شناسايي شده 
احتمالا مربوط به ديواره دفاعي يك قلعه استقراري است. اين باستان شناس با بيان 
اينكه برجستگي اين تپه نسبت به زمين هاي مجاور كه دورتادور آن را خانه هاي 
روس��تايي گرفته و از سمت جنوب محدود به دره است، كاملا آشكار بوده و سطح 
آن از بقاياي خانه هاي قديمي و تخريب شده روستاييان در جريان زلزله دهه ۷۰ 
پوشيده شده است، ادامه داد: ديوارهاي سنگ چين، نخاله هاي ساختماني و فضولات 
حيواني سطح گسترده اي از محوطه را پوشانده و فقط بخش كوچكي از شمال و غرب 
محوطه سالم به نظر مي رسد. او با بيان اينكه بر اساس شواهد سفالي موجود در سطح 
محوطه قدمت اين تپه به دوران تاريخي تا قرون مياني اسلامي نسبت داده شده، 
بيان كرد: وسعت اين محوطه در حدود ۱۴۰ متر طول شمالي - جنوبي و ۱۳۰ متر 
عرض شرقي – غربي است كه بيشتر دانسته هاي ما از دوران مختلف شمال غرب 
بر اس��اس كاوش هاي صورت گرفته پيرامون درياچه اروميه است. وي با اشاره به 
اينكه به جز چند مورد كاوش به صورت پراكنده در گورستان هاي استان اردبيل، 
هنوز پروژه هاي مطالعاتي چنداني مانند كاوش يا بررس��ي و شناسايي به صورت 

سيستماتيك در اين منطقه )شهرستان سرعين( صورت نگرفته است و مي توان با 
اتكاء به داده هاي باستان شناختي دست اولِ حاصل از انجام بررسي باستان شناختي 
در شهرستان سرعين و كاوش محوطه هاي شاخص مانند آتشگاه خلأ هاي مطالعاتي 
موجود در شرق شمال غرب را تا حدودي پر كرد. او از ديگر ضرورت هاي انجام اين 
پروژه را در شناسايي آثار و محوطه هاي در بردارنده شواهد مربوط به دوران تاريخي 
يا بقاياي آتشكده يا آتشگاه هاي مربوط به آن دوران در شرق آذربايجان دانست و 
گفت: همچنان كه اشاره شد اين منطقه از فقيرترين مناطق ايران از منظر مطالعات 
باستان شناسي اس��ت و با توجه به انجام نش��دن مطالعات، بررسي و شناسايي و 

گمانه زني باستان شناسي در منطقه، اين موضوع اهميت ويژه اي پيدا كرد.

ايستگاه

ضرر۱۲۵ميليوندلاري
كمپانيلوكبسون

حملهبهتماشاگران
»اوليناصلاحشده«

»يوروپا كورپ« كمپاني 
متعلق به لوك بس��ون با 
ضرر ۱۲۵ ميليون دلاري 
در يك س��ال اخير روبه 
رو شده است. به گزارش 
ورايتي، كمپاني »يوروپا 
كورپ« متعل��ق به لوك 
بس��ون كارگردان نامدار 

فرانسوي كه در ماه مي از دادگاه تجاري فرانسه يك 
بخش��ش بدهي ۶ ماهه دريافت كرده بود تا بتواند 
وضعيتش را بهبود بخش��د، اعلام ك��رد با كاهش 
۳۴ درص��دي در درآمد يك س��ال اخيرش، ۱۲۵ 
ميليون دلار ضرر كرده است. اين گزارش سال مالي 
منتهي به پايان ماه مارس ۲۰۱۹ را در برمي گيرد. 
اين كمپاني كه در پاريس واقع شده با درآمد ۱۷۰ 
ميليون دلاري س��الانه در بيانيه اي اعلام كرد كه 
كاهش ۳۴ درصدي به دليل رشد ۷۵ درصدي سال 
پيش از آن به وجود آمده و آن رش��د به لطف فيلم 
»والرين و شهر هزار س��ياره« بوده است. گرچه آن 
فيلم علمي تخيلي در باكس آفيس بيشتر كشورها 
موفقيتي كسب نكرد اما در فرانسه از آن استقبال شد 
و بيش از ۴ ميليون بليت فروخت و توزيع سينمايي 
آن را نيز »يوروپا كورپ« برعهده داش��ت. »يوروپا 
كورپ« كه مدتي اس��ت توليد فيلم��ي را برعهده 
نداش��ت در بازار بين المللي ني��ز درآمدش به ۵۹ 
ميليون دلار كاهش يافته كه در مقايسه با رقم ۸۷ 
ميليون دلاري سال پيش كاهش زيادي دارد. فروش 
»آنا« از سوي لايونزگيت بيشترين درآمد بين المللي 
اين كمپاني را شكل داده است. اين كمپاني مدتي 
اس��ت با ضرر دست و پنجه نرم مي كند و به همين 
دليل مدتي است اقداماتي جدي براي محدود كردن 

خطرات و كاهش هزينه هايش داشته است. 

حمل��ه به تماش��اگران 
يك فيل��م امريكايي در 
رم با اعتراض شماري از 
نام هاي مشهور سينما 
روبه رو ش��د. به گزارش 
گاردي��ن، بازيگ��ران 
سرشناس هاليوودي از 
كيانو ريوز ت��ا ويلم دفو 

و ريچارد گ��ر و كارگردان هاي بن��ام از آلخاندرو 
گونزالس تا گي يرم��و دل تورو به حمايت از يك 
جمع سينمايي در ايتاليا كه مورد هجوم راست ها 
واقع شده، نامه اي امضا كردند.  اين جمع با عنوان 
»س��ينما امريكا« كه به نمايش فيلم به صورت 
رايگان در فضاي باز در رم مي پردازند، پيامي در 
صفحه فيس بوك خود منتشر كردند و به حمله 
به نمايش فيلم »اولين اصلاح ش��ده« اعتراض 
كردند. تماش��اگران پس از نمايش فيلم »اولين 
اصلاح شده« ساخته پل شريدر با حمله عده اي 
مواجه شدند كه با اين فيلم مخالف بودند. در اين 
پيام آمده است: قابل قبول نيست كه هنوز افرادي 
باشند كه فكر كنند بايد ديدگاه خود را از طريق 
خش��ونت اعمال كنند… ما نمي توانيم چنين 
زخمي را بپذيريم، چني��ن رنجي نه تنها جهان 
هنر و سينما كه همه دنيا را رنجور مي كند. اين 
نامه را آلفونسو كوارون، اسپايك لي، گي يرمو دل 
تورو و اس��تيون فريرز و بازيگران جرمي آيرونز، 
دبورا وينگر، ريچارد گير و جان مالكوويچ نيز امضا 
كرده اند. برمبناي گزارش هايي كه در رسانه هاي 
ايتاليايي منتشر شده حداقل يكي از مرداني كه 
متهم به حمله به نمايش فيلم شده متعلق به يك 
گروه جوان راست افراطي وابسته به حزب سياسي 

نئوفاشيست ايتاليا است. 

پرسپوليسواستقلالدرآستانهمحروميتازنقلوانتقالات

چرا علي كفاشيان و عباس ترابيان محكوم شدند

فدراسيون فوتبال با اعلام كميته وضعيت 
بازيكنان، ممنوعيت ثبت قراردادهاي 
۱۴ باش��گاه ليگ برتري، باش��گاه هاي 
دسته هاي پايين تر همچنين ليگ برتر فوتسال را اعلام 
كرد. به گزارش سايت رسمي فدراسيون فوتبال، بنا بر 
اعلام كميته وضعيت بازيكنان و ابلاغ صورت گرفته 
به هيات هاي فوتبال اس��تان ها در سراسر كشور ۱۴ 
باشگاه ليگ برتري به همراه ۴۹ باشگاه از دسته هاي 
اول، دوم و سوم همچنين ۶ باشگاه ليگ برتر فوتسال 
تا پيش از تسويه بدهي هاي قطعي خود در اين كميته 
حق ثبت قرارداد در فصل نقل و انتقالات را نخواهند 
داش��ت. بر اس��اس ابلاغ صورت گرفته ثبت هرگونه 
قرارداد اس��تخدام بازيكن، كادر فني، كادر پزشكي 
پيش از تسويه كامل ديون باشگاه و اعلام گواهي توسط 

كميته وضعيت، امكان پذير نخواهد بود.

محروميت ۵ س��اله دو مسوول س��ابق فدراسيون از 
فعاليت هاي فوتبالي در پرونده حق پخش چهار ديدار 
تيم مل��ي در مقدماتي جام جهاني ۲۰۱۸ روس��يه، از 
اقدامات قابل تحسين كميته اخلاق بود اما سوال اين 
است كه اين دو مسوول باسابقه فوتبالي بر اساس چه 
اتفاق و به چه دليلي محروم شده اند؟ ماجراي واگذاري 
حق پخش چهار ديدار تيم مل��ي فوتبال مقابل گوام، 
هند، عمان و تركمنس��تان در تابس��تان سال ۹۴ كه 
منجر به محروميت پنج س��اله علي كفاشيان، رييس 
وقت فدراس��يون و عباس ترابيان، مس��وول كميته 
بازاريابي فدراس��يون فوتبال از س��وي كميته اخلاق 
ش��د، جار و جنجال زيادي در روزهاي اخير به وجود 
آورده اس��ت و اين موضوع اختلاف بين كميته اخلاق 
و مديران فدراس��يون فوتبال در موض��وع برخورد با 
ناهنجاري هاي موجود در فوتبال را نيز آشكارتر كرده 
است. به گزارش ايس��نا، ماجرا از جايي شروع شد كه 
شركت MP&SILVA به عنوان شركت طرف قرارداد 
فدراسيون فوتبال براي پخش ديدارهاي تيم ملي برابر 
گوام، عمان، هند و تركمنستان مدعي شد، براي هر يك 
از اين بازي ها مبلغ ۷۹ هزار دلار )جمعاً مبلغ ۳۱۶ هزار 
دلار( به فدراسيون فوتبال پول داده اما اسنادي درباره 
اين ادعا در فدراسيون فوتبال وجود نداشت. همين ادعا 
باعث شد كه پاي كفاشيان و ترابيان، به عنوان مديران 

آن زمان فدراسيون فوتبال درباره اين اتفاق به كميته 
اخلاق باز شود. در تابستان ۹۴، قراردادي بين شركت 
MP&SILVA و فدراسيون فوتبال به ارزش ۳۱۶ هزار 
دلار امضا شد اما در اتفاقي عجيب اين قرارداد هيچگاه 
در سيستم اداري و مالي فدراسيون ثبت نشد. همچنين 
در اتفاق عجيب ديگري عباس ترابيان به عنوان مسوول 
كميته بازاريابي فدراسيون از طريق ايميل شخصي اش 
ش��روع به انجام مكاتبه با شركت مذكور كرده بود. در 
همين راس��تا با پيگيري هاي كميته اخلاق مشخص 
شده كه پول اين قرارداد به حسابي كه از طريق ايميل 
شخصي ترابيان ارسال شده، واريز شده است. عباس 
ترابيان در توضيح اين واريز پول، ادعا كرده كه ايميلش 
هك شده و ش��خص هك كننده با ارايه فاكتور جعلي 
فدراسيون فوتبال به شركت MP&SILVA، پول را 

دريافت كرده است! البته پس از بررسي كارشناسان، 
روش��ن مي ش��ود كه ايميل عباس ترابيان اصلًا هك 
نشده است. همچنين باوجود ادعاي ترابيان مبني بر 
هك شدن ايميلش، او هيچگاه بابت اين اتفاق و هدر 
رفت پول بيت المال به مسوولان فدراسيون گزارشي 
ارايه نكرده بود و شكايتي نيز مطرح نكرده تا افراد مجرم 
در هك ايمي��ل و احتمالًا بالا كش��يدن پول فوتبال، 
شناسايي شوند. سوال اين است كه اينكه چرا قراردادي 
به اين مهمي و با اين مبلغ قابل توجه در سيستم اداري 
فدراسيون فوتبال ثبت نشده است؟ چرا علي كفاشيان 
و عباس ترابيان از طريق ايميل شخصي شان با شركت 
MP&SILVA مكاتب��ات مالي و اداري فدراس��يون 
فوتبال را انجام دادند؟ و در نهايت، مهم ترين س��وال 
اينكه چرا علي كفاش��يان و عباس ترابيان براي اثبات 
ادعايش��ان از طريق مراجع قضايي و پليس فتا اقدام 
قضايي نكردند؟ كميته اخلاق فدراسيون فوتبال نيز بر 
اساس مستندات محرز و مثبت موجود در پرونده اقدام 
به صدور حكم كرده اس��ت. اقدامي كه با اعلام فرصت 
تجديدنظرخواهي فدراسيون فوتبال احتمال عدم اجرا 
بسيار زياد است. موضوعي كه نگراني هاي زيادي را در 
بين دلسوزان فوتبال ايجاد كرده است. اميد است كه 
كميته استيناف نيز فارغ از فشارهاي احتمالي نسبت به 

اجراي عدالت در اين پرونده اصرار داشته باشد.

ورزشي
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